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Παραμένει το χάσμα μεταξύ των γιατρών
του Δημοσίου και του ΟΚΥπΥ, αναφορικά
με τα κίνητρα που τους δίνει. Άγνωστο
παραμένει τι μέλλει γενέσθαι με τους για-
τρούς μέλη της ΠΑΣΥΚΙ αλλά και τον ΟΚΥ-
πΥ να εμφανίζονται να μην έχουν σημείο
επαφής. Στην πρόταση κινήτρων προς
τους γιατρούς του Δημοσίου οι ετήσιες

απολαβές τους, σύμφωνα με τον ΟΚΥπΥ,
αυξάνονται από 90.000 στις 110.000ευρώ.
Με τα οικονομικά κίνητρα, η πρόταση
περιλαμβάνει και πρόνοιες για κάποιους
όρους εργασίας. Οικονομική, σελ. 4

Εξι μήνες ΓεΣΥ, ένας απολογισμός
• Αρθρο του υπ. Υγείας Κωνσταντίνου Ιωάννου 

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΜΟΥΣΕΙΟ

Η χαρακτική κατέβηκε στη Λευκωσία
Την επόμενη εβδομάδα εγκαινιάζεται το νέο Δημοτικό Μουσείο Χαρακτικής
Χαμπή, στην παλιά πόλη της Λευκωσίας. Ο χαράκτης Χαμπής μάς υποδέχθηκε
στο μουσείο για να πάρουμε μια γεύση από τους νέους χώρους του και να ξενα-
γηθούμε στην πρώτη έκθεση με τίτλο «Από τον Durer στον Κάνθο». Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Ενας τρίτος στον παράδεισο άραγε χωράει;
Η Λέα Μαλένη επιστρέφει στο θεατρικό σανίδι, ως ηθοποιός, στην παράσταση
«Λιόλια» της Μemorandum Theatre Group και μιλάει στην «Κ» για το έργο και
τη συνεργασία της με την ομάδα του. Λέει ότι θα δούμε μια σύγχρονη παράστα-
ση που ξεκινά από τους πρωτόπλαστους. Ζωή, σελ. 3

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Όταν η κοινωνία εγκλωβίζεται στα στερεότυπα
Η Άννα Γιαγκιώζη μιλάει στην «Κ» για το «One for Sorrow», της Κορντίλια Λιν,
που ανεβαίνει στο Πολιτιστικό Κέντρο Εγκώμιο. Το έργο ανέβηκε για πρώτη
φορά το καλοκαίρι του 2018 στο Royal Court στο Λονδίνο, μετά από ανάθεση
στη συγγραφέα, αφού της είχε απονεμηθεί το βραβείο Pinter. Ζωή, σελ. 9

Δύσκολοι καιροί
για τον Τραμπ
Εντός εβδομάδος η παραπομπή

Μαύρα Χριστούγεννα προβλέπονται τα φε-
τινά για τον Τραμπ, καθώς είναι πιθανό
μέχρι το τέλος της εβδομάδας η αμερικανική
Βουλή να έχει υπερψηφίσει την παραπομπή
του. Οι αναλυτές προεξοφλούν την κατα-
ψήφιση της αντίστοιχης πρότασης στη Γε-
ρουσία τον Ιανουάριο. Σελ. 19

Παγκόσμιο SOS
για τους ωκεανούς 
Δραστική μείωση του οξυγόνου 

Οι ερευνητές διαπίστωσαν ότι τα επίπεδα
οξυγόνου στους ωκεανούς μειώθηκαν
2% κατά την περίοδο 1960-2010. Η μείωση
του οξυγόνου των ωκεανών οφείλεται
στην κλιματική αλλαγή αν και οι ανθρώ-
πινες δραστηριότητες συμβάλλουν στην
επιδείνωση του προβλήματος. Σελ. 22

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Τεντωμένο σχοινί 
Το τουρκο-λιβυκό μνημόνιο κατανόησης
που κυριάρχησε το τελευταίο δεκαήμερο
στην επικαιρότητα και επέσυρε καταγ-
γελίες εκ μέρους της Ελλάδας και της
Κύπρου κατά της Τουρκίας, αποτελεί,
ως προκύπτει, εφαλτήριο της επεκτατικής
πολιτικής της Άγκυρας στην Ανατολική
Μεσόγειο. Κι αυτό διότι η Τουρκία θεωρεί
ότι διά της ισχύος των κανονιοφόρων
μπορεί να ορίσει το παιχνίδι στην περιοχή
και να αναγκάσει τους εμπλεκομένους
να τη δεχθούν στο τραπέζι ακόμα κι αν
ερίζει σε θαλασσοτεμάχια που ούτε κατά
διάνοια εμπίπτουν σε νόμιμες από μέρους
της διεκδικήσεις. Οι δηλώσεις Ερντογάν
περί συμφωνιών για την ΑΟΖ με γειτονικές
χώρες πλην της Κύπρου, οι εξαγγελίες
του ναυάρχου της «Γαλάζιας Πατρίδας»
για περικύκλωση της Κύπρου και το τέν-
τωμα του σχοινιού με τη Ελλάδα δεν
αφήνουν περιθώρια για εφησυχασμό
ούτε στη Λευκωσία ούτε και στην Αθήνα.
Έτσι προασπίζεται η ειρήνη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΚΟΥΣΙΟΣ

Θα απογοητευτούν 
όσοι βλέπουν σκιές
σε Αθήνα-Λευκωσία

Δεν θα υπάρξει θερμό
επεισόδιο με την Τουρ-
κία λέει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος

Κυριάκος Κούσιος, εκφράζοντας
ωστόσο ανησυχία για τις εξελίξεις.
Λέει πως θα απογοητευτούν όσοι
βλέπουν σκιές στις σχέσεις Αθήνας -
Λευκωσίας και μιλά για αγαστή και
συνεχή συνεργασία. Απαντά για τον
οικογενειακό περίγυρο του Προ-
έδρου, του οποίου οι δραστηριότητες
προκαλούν δυσφορία αλλά και για τις
επικρίσεις που δέχεται η κυβέρνηση
για διαπλοκή και διαφθορά. Σελ. 7

Βαθαίνει το ρήγμα ιατρών - ΟΚΥπΥ
Δεν φαίνεται να υπάρχει σημείο επαφής στο θέμα των κινήτρων

Αθηναϊκά δημοσιεύματα, που έκαναν
λόγο για επιπόλαιες κινήσεις της Κύπρου,
στις οποίες σέρνει την Αθήνα και οι αιχμές
για επικοινωνιακά παιχνίδια του προέδρου
Αναστασιάδη και Νίκου Χριστοδουλίδη,
προκάλεσαν αναστάτωση στην κυβέρ-
νηση, γιατί η Λευκωσία δεν έχει συνηθίσει
μέχρι τώρα τέτοιες αναφορές από τον

συγκρατημένο αθηναϊκό τύπο. Ανώτατοι
διπλωματικοί κύκλοι τονίζουν πως δεν
υπάρχουν σκιές στη σχέση των δύο χω-
ρών, ωστόσο, η Αθήνα στέλνει τροχιο-
δεικτικές βολές προς τη Λευκωσία για
να μην ενεργεί με επιπολαιότητα και
«ελαφρότητα» σε ζητήματα που αφορούν
την εξωτερική πολιτική. Σελ. 10

Τροχιοδεικτικές Αθήνας σε Λευκωσία
Μήνυμα να μην ενεργεί η Κύπρος με επιπολαιότητα από Ελλάδα

Πώς ο Ερντογάν δοκιμάζει
τις αντοχές της Ελλάδας   
Πιθανή αποστολή του «Μπαρμπαρός» στα νότια της Κρήτης θα «δοκιμάσει τα νερά»

Με το σύνθημα των τριών
λέξεων «Get Brexit Done»
ο Μπόρις Τζόνσον εξα-
σφάλισε άνετη πλειοψη-
φία 364 εδρών σε σύνολο
650, επιτυγχάνοντας την
καλύτερη επίδοση για
τους Συντηρητικούς από
την εποχή της Μάργκαρετ
Θάτσερ. Αυτή η νίκη έθεσε
τέλος στην πολιτική παρά-
λυση της Βρετανίας, αλλά
και της Ευρωπαϊκής Eνω-
σης, που κράτησε τριάμισι
χρόνια. Το Brexit είναι πλέ-
ον δρόμος χωρίς επιστρο-
φή. Η Βουλή των Κοινοτή-
των θα ψηφίσει τον σχετι-
κό νόμο πριν από τα Χρι-
στούγεννα και η Βρετανία
θα εγκαταλείψει επισή-
μως την Ε.Ε. στις 31 Ια-
νουαρίου του 2020. Παρα-
μένει ομιχλώδες το μέλ-
λον Σκωτίας και Βόρειας
Ιρλανδίας. Σελ. 20

Μονόδρομος το Brexit μετά τη νίκη Μπόρις Τζόνσον  

ΝΕΟΙ ΤΟΥΡΚΙΚΟΙ ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΙ 

Θα περικυκλώσουν 
την Κύπρο με την
«Ασπίδα Μεσογείου» 
Η εξουδετέρωση των Τριμερών της Λευκω-
σίας και της ΔΔΟ εντάσσεται στους νέους
σχεδιασμούς της Άγκυρας μετά το «Σύμ-
φωνο» με τη Λιβύη, σύμφωνα με τον εμ-
πνευστή της «Γαλάζιας Πατρίδας» ναύαρχο
Τζεμ Γκιούρντενιζ, ο οποίος εξήγγειλε τους
νέους σχεδιασμούς. Ο Ερντογάν διακήρυξε
ότι είναι έτοιμος να έρθει σε συνεννόηση
για το ζήτημα της ΑΟΖ με όλες τις χώρες
της περιοχής, πλην της Κύπρου. Σελ. 8 

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ 

Κανονιοφόροι σαν
τουρκικό εργαλείο 
Το μόνο εργαλείο της Τουρκίας για εξασφά-
λιση μεριδίου σε θαλασσοτεμάχια που δεν
της ανήκουν είναι οι κανονιοφόροι, όπως
προκύπτει μέσα και από το διπλωματικό
προσκήνιο στον ΟΗΕ, που το τελευταίο δε-
καήμερο κυριάρχησε η καταγγελία του τουρ-
κο-λιβυκού Μνημονίου κατανόησης. Σελ. 8 

EP
A

ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΗ 

Κύπρος, Χάγη και 
η ενδεδειγμένη λύση  
Οι παράμετροι που συνθέτουν ένα δυσεπί-
λυτο πρόβλημα και οι τρόποι διά των οποίων
αυτό μπορεί να αντιμετωπισθεί και να λυθεί.
Εκτιμάται ότι η προσφυγή στο ΔΔΧ δεν θα
επιφέρει κάποιο ουσιαστικό όφελος στην
Κ.Δ. αφού η Τουρκία δεν είναι υποχρεωμένη
να παρουσιαστεί. Σελ. 6

ΣΥΝΕΔΡΙΟ OMBUDSMAN

Εκτίθεται η Κύπρος
εξαιτίας του Ελεγκτή
Αυστηρό μήνυμα για προστασία και
θωράκιση της ανεξαρτησίας της Επι-
τρόπου Διοικήσεως στην Κύπρο στέλ-
νουν δύο κορυφαίοι αξιωματούχοι των
δικτύων Ombudsman με συνεντεύξεις
τους στην «Κ». Οι Peter Tyndall και Αν-
δρέας Ποττάκης τοποθετούνται με ξε-
κάθαρο τρόπο στο ζήτημα με τη στάση
του Γενικού Ελεγκτή. Σελ. 15

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Καιρός να δούμε
και τη Λευκωσία 
Οι βουλευτές Λευκωσίας δεν προ-
ωθήσαμε όσο έπρεπε θέματα που
αφορούν την πόλη μας, αναφέρει
στην «Κ» ο Δημήτρης Δημητρίου,
υπογραμμίζοντας πως ξεκίνησε διά-
λογο με τους Λευκωσιάτες. Μιλά για
τη φθορά που παρουσιάζει η κυβέρ-
νηση, τις μεταρρυθμίσεις αλλά και για
την ανανέωση στον ΔΗΣΥ. Σελ. 16

ΣΥ ΝΑΝΤΗΣΗ
ΚΟΡΥΦΗΣ

Λεπτομέρειες στη σελίδα 17

Από την Κυριακή 22 Δεκεμβρίου

Με τη διπλωματία των κανονιοφόρων, αλλά
και με σειρά εξαγγελιών, όπως την εξαγορά
και άλλου γεωτρύπανου και την αποκάλυψη
επεκτατικών σχεδιασμών στην Αν. Μεσόγειο,
ο Ερντογάν και το επιτελείο του επιχειρούν
να δοκιμάσουν τις αντοχές της Ελλάδας και

τα νεύρα του νέου πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη. Στην Αθήνα υπάρχει εγρήγορση
και για την περίοδο από τις 21 Δεκεμβρίου
και μετά, όταν το ερευνητικό πλοίο «Μπαρμ-
παρός» θα ολοκληρώσει τις σεισμικές έρευνες
που διεξάγει στα νότια της Κύπρου, οπότε

και η Άγκυρα ίσως να δοκιμάσει τα ελληνικά
αντανακλαστικά εντός της εορταστικής πε-
ριόδου. Οποιασδήποτε μορφής κλιμάκωση
και αν επιλέξει η Τουρκία, εγείρονται ερω-
τήματα σχετικά με το είδος αντίδρασης που
θα επιλέξει η Αθήνα. Σελ. 4, 5
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΓΚΡΑΦ ΣΠΕΕ: Μετά την χθεσινήν δραματικήν ναυμαχίαν
μεταξύ του ταχυτάτου γερμανικού θωρηκτού τσέπης
«Ναύαρχος κόμης Σπέε» και των τριών αγγλικών σκαφών,
του καταδρομικού «Εξετερ» και των δύο άλλων μικρο-
τέρων καταδρομικών «Αίας» και «Αχιλλεύς», ο «Ναύαρχος
κόμης Σπέε» με συντετριμμένην σχεδόν την οριζοντίαν
θωράκισίν του και με τας άλλας ζημίας τας οποίας υπέστη,
ευρίσκεται ήδη προ σκληρού διλήμματος. Ή να αποφασίση
νέαν ναυμαχίαν μετά των αναμενόντων έξωθι του Ρίο
ντε λα Πλάτα αγγλικών πολεμικών, ενισχυθέντων ήδη
διά τριών άλλων αγγλικών καταδρομικών, ή να παραμείνη
καθ’ όλην την διάρκειαν των εχθροπραξιών δέσμιος εις
τον λιμένα του Μοντεβιδέο [φωτ.: Το Γκραφ Σπέε στο
Μοντεβιδέο].
ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΑΡΧΑΙΟΤΗΤΕΣ: Οι «Τάιμς» [...] αναγ-
γέλλουν τα εξής: Πέντε πρωτότυπα αριστουργήματα αρ-
χαίων Ελλήνων γλυπτών θα εκτεθούν εις ειδικήν αίθουσαν
του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης, όπου θα παρα-
μείνουν έως ότου η εν Ευρώπη κατάστασις επιτρέψη την
επαναφοράν των εις την πατρίδαν των. Τα έργα ταύτα,
τα οποία ανάγονται εις διαφόρους περιόδους μεταξύ
του 6ου και του 2ου αιώνος π.Χ. μετεφέρθησαν εις την
χώραν μας διά να εκτεθούν, κατόπιν αδείας της ελληνικής
κυβερνήσεως, εις το ελληνικόν περίπτερον της Παγκοσμίου
Εκθέσεως.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
15.XII.1939

Σε Χιλή, Βολιβία, Εκουα-
δόρ, Βενεζουέλα, Χονγκ
Κονγκ, Λίβανο, Ιράκ, Ιράν,
Καταλωνία, ο κόσμος το
τελευταίο διάστημα είναι
στους δρόμους, ενώ ο

αριθμός των νεκρών διαδηλωτών μεγα-
λώνει αθόρυβα. Η ανάφλεξη σε πολλές
γωνιές του πλανήτη έχει ως βασικό καύ-
σιμο την κακή οικονομική κατάσταση
της πλειοψηφίας των ανθρώπων, καθώς
η ανάπτυξη της τεχνολογίας και τα με-
γάλα τραπεζικά κόλπα του 2008-12 κα-
ταπόντισαν επιχειρήσεις και συναφώς
εκατομμύρια θέσεων εργασίας, αυξά-
νοντας κατακόρυφα τις ανισότητες. Οι
άνθρωποι, έχοντας σήμερα πρόσβαση
στο διαδίκτυο, βλέπουν το ίδιο μοτίβο
παντού και βγαίνουν στους δρόμους
διεκδικώντας αυτά που χθες ήταν αυ-
τονόητα. Οι λόγοι της γενικευμένης ανά-
φλεξης είναι τρεις: Πρώτος, η αποτυχία
του παγκόσμιου οικονομικού μοντέλου,
καθώς πλέον παρουσιάζεται σημαντική
στασιμότητα και γίνεται λόγος για συγ-
χρονισμένη επιβράδυνση. Δεύτερος, οι
συνταγές λιτότητας, τύπου ΔΝΤ, έχουν
αυξήσει την ανεργία, κατακρημνίσει μι-
σθούς και εξαφανίσει κοινωνικές δομές
και οργανώσεις που συνέτρεχαν χαμηλά
εισοδηματικά στρώματα, συμβάλλοντας
έτσι στην κοινωνική ειρήνη και νηνεμία.
Τρίτον, η κυβερνητική διαφθορά, που
παρατηρείται σε αρκετές χώρες, αποτελεί
μία από τις βασικές αιτίες διαμαρτυριών
και εξεγέρσεων, καθώς πολιτικές και κυ-
βερνητικές εξουσίες απροκάλυπτα συμ-
πράττουν έκνομα με την επιχειρηματική
ελίτ, ερεθίζοντας και εξοργίζοντας τον
κόσμο. Το μωσαϊκό αυτό παρουσιάζεται
καθημερινά στα ΜΜΕ σε μικρά κομμάτια
έτσι που η συνολική εικόνα διασπασμένη
να καταλήγει να γίνεται σχεδόν αόρατη.
Για παράδειγμα η Μάλτα που καταρρέει
πια υπό το βάρος των αποκαλύψεων για
τον φόνο, το 2017, της δημοσιογράφου
Ντάφνι Καρουάνα Γκαλίζια, που αποκά-
λυπτε έργα και ημέρες διαφθοράς, αγ-
γίζουν πια και τον πρωθυπουργό της
χώρας. Πριν από μερικές μέρες, τα ΜΜΕ
μετέδωσαν ότι ο Γιόργκεν Φένεχ συνε-
λήφθη από την αστυνομία εντός της θα-
λαμηγού του στα ανοιχτά της Μάλτας.
Ο κ. Φένεχ είναι συνιδιοκτήτης ομίλου
επιχειρήσεων που το 2013 είχε εξασφα-
λίσει από το μαλτέζικο κράτος ένα μεγάλο
προνόμιο στον ενεργειακό τομέα για
την κατασκευή εργοστασίου παραγωγής

φυσικού αερίου και γι’ αυτό έδωσε μίζες,
όπως προκύπτει από τα PanamaPapers,
στην κυβέρνηση. Προηγουμένως συνε-
λήφθησαν ο τέως υπουργός Ενέργειας
και ο προσωπάρχης του πρωθυπουργού.
Στην Κύπρο, τον Απρίλη ο πρόεδρος της
Βουλής επέστρεψε στον διοικητή της
Κεντρικής Τράπεζας τη λίστα που του
επέδωσε φεύγοντας η Χρυστάλλα Γιωρ-
κάτζη, με τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια
(ΜΕΔ) των πολιτικά εκτεθειμένων προ-
σώπων και από τότε ουδείς των θεσμών
αντέδρασε. Υπάρχει εισαγγελέας; Υπάρχει
Δικαιοσύνη; Είναι όλοι πιασμένοι; Κι αν
δεν είναι, θεσμικά δεν τους ενοχλεί που
άλλοι είναι; Και το λέω αυτό, γιατί την
περασμένη Κυριακή, στη στήλη «Φα-
ληρεύς» (σελ. 11) ο Στέφανος Κασιμάτης
έκανε «αποκαλυπτήρια» στον πρόεδρο
Αναστασιάδη χωρίς ούτε και η αντιπο-
λίτευση να αντιδράσει. Ιδού τι σημείωνε
μεταξύ άλλων ο εξ Αθηνών συνάδελφος:
«Οι πρωτοβουλίες που παίρνει η Κύπρος,
συχνά χωρίς καν να ενημερώνει προ-
ηγουμένως την Αθήνα (όπως πρόσφατα
με την προσφυγή στη Χάγη για την ΑΟΖ),
είναι μια εκστρατεία δημοσίων σχέσεων
που απευθύνεται στο εσωτερικό κοινό
και ενορχηστρώνεται από δύο πολιτικούς
που συμπλέουν λόγω κοινών συμφερόν-
των, αλλά συγχρόνως υποβλέπουν ο
ένας τον άλλον. Ο μεν πρόεδρος Ν. Ανα-
στασιάδης έχει ανάγκη την ασπίδα προ-
στασίας του εθνικού θέματος από τα οι-
κονομικά σκάνδαλα με τα οποία συνδέ-
εται η κυβέρνησή του, ο δε υπ. Εξωτε-
ρικών Ν. Χριστοδουλίδης είναι ο υπο-
ψήφιος διάδοχός του. Για πρώτη φορά,
η δυσφορία που προκαλούν οι πρόχειρες
και επικίνδυνες πρωτοβουλίες της Λευ-
κωσίας γίνεται θέμα συζήτησης στην
Αθήνα, ακόμη και σε κυβερνητικούς κύ-
κλους.». Αν δεχτούμε ότι ο πρόεδρος
Αναστασιάδης και η κυβέρνησή του,
μας έχουν όλους γραμμένους στα πα-
λαιότερα των υποδημάτων τους, πού
ήταν οι άλλοι πολιτικοί αρχηγοί να θέσουν
τα καίρια ερωτήματα που προκύπτουν;
Κρύβει ο πρόεδρος πίσω από το Κυπριακό
σκάνδαλα; Αναλαμβάνει επικίνδυνες
πρωτοβουλίες χωρίς να ενημερώνει την
Αθήνα; Αυτά δεν έχουν σημασία για κα-
νένα κόμμα; Πώς, όμως, να έχουν, που
οι μισοί των πρώτων τη τάξει είναι προσ-
δεμένοι σε δικηγορικά-λογιστικά γραφεία
και έκαναν πάρτι με τα διαβατήρια; 

Όταν ο κόσμος καίγεται 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στη Σταύρωση. Όχι του Ιησού, αλλά
των κονδυλίων. Εκεί παίζεται το πραγ-

ματικό παιχνίδι εξουσίας στη Βουλή.
Δώσε μου να σου δώσω.

2 Στο ντέρτι. Το ΓεΣΥ το έφτιαξε ο
Healthy, και όσοι θέλετε να το κράζε-

τε να ξέρετε πού να απευθύνεστε. Ο
Γιώργος του Παμπορή και ο Ψηλός είναι
καλά παιδιά που κάνουν τη δουλεία. Αν
η Οικονομία όπως λέει το ΔΝΤ και η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, δεν θα είναι Healthy
από τις σπατάλες στο ΓεΣΥ, να ξέρουμε
σε ποιον θα τα λέμε τα κάλαντα. 

3 Στο σωστό. Αν πάλιν το ΓεΣΥ εξελιχ-
θεί ως ένα σπουδαίο επίτευγμα θα

είναι ένα Healthy επίτευγμα. 

4 Στις καλές εποχές. Πάντως, με το
φτωχό μου το μυαλό για να σταθεί

αυτό το πράγμα με τα λεφτά των προσω-
πικών γιατρών που δίνουμε στον γάμο
του καραγκιόζη οι εισφορές μας θα πρέ-
πει να πάνε στο 10%. Capito? 

5 Στο πάρτι. Γιατρός πρώην συνταξιού-
χος ετών 70 επέστρεψε στο λειτούρ-

γημα του, έγραψε 2.500 ασθενείς και
θα βάλει στον λογαριασμό του 150Κ τον
χρόνο χωρίς καν να ασκεί ιατρική. Αν τα
έκανε ο Χριστόφιας αυτά θα τον δέναμε
γύρω από το προεδρικό με Μερσεντές

να τον σέρναμε στην Μακαρίου να του
φτύνει η Μπουρζουαρζί Ντε Νικοζί. 

6 Στην φαντασία. Ήρθε και ο Ετεο-
κλής πριν ήταν η Αριάδνη, ο Κρέον-

τας, η Ηλέκτρα, η Βικτώρια, ο Γηρυόνης.
Αυτό δεν είναι καταιγίδες αλλά τάξη σε
νηπιαγωγείο. 

7 Στο αυτονόητο. Μπήκε που λέτε ο
26χρονος, ανενόχλητος σε μια οικο-

δομή ύψους 130 μέτρων, ανέβηκε μέσα
στα μαύρα μεσάνυχτα 33 ορόφους και
έπεσε από εκεί. Αν δεν ήταν ξένος αλλά
ένα τσούρμο Κύπριοι έφηβοι που ήθε-
λαν να κάνουν «μαγκιά», φαντάζομαι
πως το θέμα δεν θα το έκαναν γαργάρα,

παίζοντάς το στα «ψηλά» οι συνάδελ-
φοι. Μη μιλήσω και για κανέναν τρομο-
κράτη που θα ήθελε να το ανάψει για
πυροτέχνημα αξίας 100 εκατ., στο κέν-
τρο ευρωπαϊκής πρωτεύουσας. 

8 Στην τύχη. Βέβαια το Υπουργείο Ερ-
γασίας στο οποίο υπάγονται τα θέματα

ασφαλείας οικοδομών αλλά και η αστυνο-
μία που έχει ευθύνη την ασφάλεια της
χώρας, κανείς δεν ξέρει γιατί αυτό το κτή-
ριο υψηλής επικινδυνότητας δεν είχε
ασφάλεια. Ισχύει αυτό που λέμε, «ζούμε
σε μια χώρα που από τύχη υπάρχει». 

9 Στο στοίχημα. Ο κλώνος του Ντό-
ναλντ, ο Μπόρις έγινε τελικά PM.

Ζούμε την πραγματικότητα ή είναι σειρά
του NEFLIX? Rikkos Mappouros for pre-
sident. 

10 Στο επίτευγμα. Μαζεύτηκαν οι
Ευρωπαίοι ηγέτες για να αποφα-

σίσουν την στρατηγική της Ένωσης για
μηδενικούς ρύπους, την αύξηση των
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, την επι-
δότηση της ηλεκτροκίνησης, τη μείωση
των φυτοφαρμάκων στα λαχανικά, την
απαγόρευση των αντιβιοτικών στα ζώα.
Πήρε και τον λόγο ο Healthy και (δεν)
τους είπε πως στην Κύπρο χάνουμε κά-
θε χρόνο ένα χωριό όπως την Τερσεφά-
νου με 700 κατοίκους, εξαιτίας της
ατμοσφαιρικής ρύπανσης. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Αν το κλίμα ήταν τράπεζα θα το είχατε ήδη σώσει. Ούγκο Τσάβες
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Νέο ραντεβού, άτυπο όπως το συνηθίζουν τα
τελευταία χρόνια, θα έχουν με τη Σπέχαρ ο Νί-
καρος και ο Μουσταφά. Είναι και οι δύο τους
καλεσμένοι στο δικοινοτικό συνέδριο «Μετα-
σχηματιστική ηγεσία για την ειρήνη», στο Λή-
δρα Πάλας. Το συνέδριο διοργανώνει η δικοι-
νοτική Τεχνική Επιτροπή για την Εκπαίδευση,
με τη συμμετοχή 50 Ελληνοκυπρίων και 50
Τουρκοκυπρίων διευθυντών δημοτικών, γυ-
μνασίων και λυκείων. Νίκαρος και Μουσταφά
ανταποκρίθηκαν θερμά, όπως ακούω στην
πρόσκληση και δήλωσαν συμμετοχή. Χωρίς
βεβαίως αυτό να τους εμποδίζει, όπως έπρα-
ξαν τις προάλλες, να τις ακυρώσουν. Αν και αυ-
τή τη φορά μάλλον θα είναι κομματάκι δύσκο-
λο, αφού δεσμεύτηκαν να απευθύνουν και οι
δύο χαιρετισμούς στο συνέδριο. 

Η συνάντησή τους θα είναι η πρώτη μετά το
δείπνο του Βερολίνου με τον Γκουτιέρες και
μετά τις δηλώσεις Ακιντζί για την ανάγκη οι εγ-
γυήσεις του 1960 να προσαρμοστούν στο σή-
μερα. Όπως σας είχα γράψει και τις προάλλες,
η συγκεκριμένη αναφορά Ακιντζί συζητήθηκε
και συζητιέται πολύ. Όχι μόνο στα Κατεχόμενα
αλλά και στις ελεύθερες περιοχές. Ήδη ο Τσε-
λεπής του ΑΚΕΛ και ο Μίχος, πρώην του ΑΚΕΛ,
έσπευσαν να χαιρετίσουν τη δήλωση Ακιντζί
και να υποστηρίξουν πως με αυτή «άνοιξε ένα
παράθυρο» που θα πρέπει «να αξιοποιηθεί»
από την πλευρά μας. Μαθαίνω όμως πως στον
Λόφο και στο διπλανό ΥΠΕΞ έχουν άλλη άπο-
ψη για το θέμα. Ωστόσο, δεν αποκλείεται ο Νί-
καρος να ρωτήσει τον Μουσταφά τι ακριβώς
εννοούσε με την αναφορά του και κατά πόσον
θα ήθελε να του την εξηγήσει σε μια κοινή συ-
νάντησή τους...

«Υπουργό-κομάντο» χαρακτηρίζει τον Κα-
ρούσο κυβερνητικός αξιωματούχος, μετά τις
πρόσφατες... επιδρομές του στα Ταχυδρομεία
και την περασμένη Παρασκευή σε σχολικό λε-
ωφορείο. Ο κακόμοιρος ο οδηγός του σχολι-
κού τον είδε μεταξύ των μαθητών που παρέ-
λαβε από στάση και... έπαθε. Όταν ο «κομάν-
το» έκανε και αυτοψία στους χώρους του σχο-
λικού λεωφορείου και βρήκε όσα βρήκε, ο
οδηγός συνειδητοποίησε πως η Παρασκευή
και 13... ισχύει. Ο Καρούσος εντόπισε, όπως ο
ίδιος έγραψε στο Facebook, μια απογοητευτι-
κή κατάσταση και έδωσε άμεσα οδηγίες για
ακινητοποίηση του λεωφορείου για έλεγχο
και για εξέταση όλων των σχολικών για να δια-
πιστωθεί εάν τηρούν τα κριτήρια ασφάλειας
και καθαριότητας. Εφαρμογή στην πράξη του

δόγματος του Νίκαρου «να βγουν οι υπουργοί
από τα γραφεία». Ποια θα είναι άραγε η νέα
αποστολή του κομάντο; 

Ζημιά προκαλούν σε κάποια κόμματα οι «αν-
τάρτες δήμαρχοι». Όπως ακούω από δύο του-
λάχιστον κόμματα, η δυσαρέσκεια για τη δρά-
ση τους είναι έντονη, αφού έχουν «αποσυντο-
νίσει» την τοπική κοινωνία και την έχουν στρέ-
ψει κατά των κομμάτων τους. Οι δύο περιπτώ-
σεις που ξεχώρισαν, γιατί υπάρχουν και άλλοι,
είναι οι δήμαρχοι Αραδίππου Ευάγγελος Ευαγ-
γελίδης (ΔΗΣΥ) και Δερύνειας Ανδρέας Καρα-
γιάννης (ΑΚΕΛ). Ο μεν Ευαγγελίδης ενώ δεν
έκανε τις αποκαλύψεις που υποσχέθηκε, περί
υποσχέσεων που είχε λάβει για πολιτικά αξιώ-
ματα προκειμένου να συναινέσει στη συνένω-
ση του Δήμου Αραδίππου με τη Λάρνακα και
αποκάλυψη αυτών που έδρασαν παρασκηνια-
κά για ακύρωση στο παρά πέντε της συνένω-
σης της Αραδίππου με τις κοινότητες Κελιών,
Τρούλλων και Ορόκλινης, δημοσιοποίησε μια
μακροσκελή δήλωση σαφώς πιο ήπια από
όσα... υποσχέθηκε. Από τα βέλη του πάντως
δεν ξέφυγε ούτε ο Νίκαρος ο οποίος, χωρίς να
κατονομάζεται, στοχοποιείται για την υπόσχε-
ση που έδωσε όταν επισκέφθηκε την Αθηαί-
νου ότι θα παραμείνει αυτόνομος δήμος.
Ασχέτως εάν και η Αραδίππου δεν ήθελε συ-
νένωση με την Αθηαίνου... Τη μεγάλη ευθύνη
όμως ο Ευαγγελίδης τη ρίχνει στη δημοτική
ομάδα του ΔΗΣΥ Λάρνακας για παρασκηνιακή
δράση κατά του Δήμου Αραδίππου και υπέρ
της Λάρνακας. Αυτή του η αναφορά ήταν που
ενέτεινε, όπως ακούω, τον εμφύλιο...

Ο δήμαρχος του ΑΚΕΛ στη Δερύνεια Ανδρέας
Καραγιάννης το... τερμάτισε. Έκρινε σκόπιμο

να «καταγγείλει» τη μεταρρύθμιση στην τοπι-
κή αυτοδιοίκηση στην Ειδική Αντιπρόσωπο
του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ Ελίζαμπεθ
Σπέχαρ. Κι αυτό όπως δικαιολογήθηκε, για να
την ενημερώσει για τις επιπτώσεις που θα
έχει στο δικοινοτικό έργο του δήμου του η
μεταρρύθμιση. Δήλωσε, μάλιστα, ότι ενημέ-
ρωσε και προφορικά τη Σπέχαρ για το θέμα,
ενώ της έστειλε και την επιστολή που έγινε
τελικά βαρίδι στην κατά τα άλλα επιτυχημένη
πολιτική καριέρα του. «Η Δερύνεια δεν πρέ-
πει να αποπροσανατολιστεί και να συνεχίσει
απρόσκοπτα το έργο της για την επαναπρο-
σέγγιση Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυ-
πρίων», υποστηρίζει. Οι αντιδράσεις για την
επιστολή δεν ήρθαν μόνο από διάφορους πο-
λιτικούς χώρους που τη χαρακτήρισαν απα-
ράδεκτη, μεταξύ αυτών και ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος αλλά και από το ίδιο το ΑΚΕΛ!
« Όλοι κάνουμε λάθη» ήταν η κομψή επίκρι-
σή του συντρόφου του Χρίστου Χριστοφίδη
από τηλεοράσεως. 

Η κυρία Γιαννούλα, η οποία ως γνωστόν
ακούει όλα όσα ψιθυρίζονται στους διαδρό-
μους του ΑΚΕΛ και ακόμη περισσότερα, μου
αποκάλυψε πως κάποιος μεγαλόσχημος στο
κόμμα «έσκιζε πανιά» και του έριχνε ευθύνες
πως «θα διαλύσει τη βάση» στην περιοχή.

ΚΟΥΙΖ: Αληθεύει ότι στον Λόφο ακούγονται
σχόλια για υποτονικότητα ενός νέου μέλους
της κυβέρνησης, κάτι που δεν ήταν βεβαίως
αναμενόμενο; Σύμφωνα με πηγή μου που
βλέπει και ακούει πολλά, η κατάσταση προς το
παρόν παρακολουθείται και δεν αποκλείεται
να ληφθούν δραστικά μέτρα, σύντομα, εάν
κριθεί αναγκαίο. 

Το νέο ραντεβού του Νίκαρου, ο υπουργός-
κομάντο και οι αντάρτες δήμαρχοι

«Aυτή είναι μόνο η αρχή των επιθεωρήσεων. Μόλις γίνω υπουργός να δείτε...». 
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ΑΡΘΡΟ / Του ΓΙΑΝΝΗ ΒΑΛΗΝΑΚΗ

Για μια νέα στρατηγική απέναντι στην Τουρκία

Ο ι εξωφρενικές επιδιώξεις της
Τουρκίας στην Ανατολική Με-
σόγειο και στο Ανατολικό Αι-

γαίο δείχνουν πλέον καθαρά ότι ο
ολοένα και πιο απειλητικός γείτονας
στοχεύει με κάθε μέσο να επιβάλει
μια ριζική αναθεώρηση των καθε-
στώτων στην περιοχή. Παρά τη ση-
μαντική διπλωματική στήριξη από
την Ε.Ε. και ιδίως ορισμένους εταίρους
σχετικά με την ακυρότητα της «συμ-
φωνίας» με τη Λιβύη, η Τουρκία εφαρ-
μόζει στην πράξη ένα σχέδιο για μια
«νέα τάξη πραγμάτων» στις θάλασσές
μας. Για να αποτρέψουμε ακόμα πιο
δυσάρεστες εξελίξεις, χρειαζόμαστε
μια νέα στρατηγική – νηφάλια αλλά
και διεκδικητική. Βάση της πρέπει
να είναι η διεκδίκηση όλων ανεξαι-
ρέτως των δικαιωμάτων μας που στη-
ρίζονται στο διεθνές δίκαιο της θά-
λασσας. Οχι απλώς με γενικές ανα-
φορές και στη θεωρία, αλλά εκπο-
νώντας επιτέλους τον δικό μας χάρτη
που θα απεικονίζει με ακρίβεια τα
δικαιώματα και διεκδικήσεις μας.
Μόνο σε τέτοια βάση θα μπορούσε
να υπάρξει αποδοτικός διάλογος με
την Τουρκία, και όχι από τη σημερινή
πραγματική κατάσταση. 

Από τις εναλλακτικές στρατηγικές
που έχει μπροστά της μια ευρωπαϊκή
δύναμη σταθερότητας όπως η Ελ-
λάδα, η επιλογή της στρατιωτικής
κλιμάκωσης απέναντι σε ένα πολε-

μοχαρή γείτονα δεν είναι συγκριτικά
η καλύτερη. Σε περίπτωση βέβαια
τουρκικής επίθεσης, η απάντηση θα
είναι αναμφίβολα καταλυτική. Με
την (ψευδ)αίσθηση όμως ισχύος και
ατιμωρησίας που απέκτησε η Αγκυρα,
δεν φαίνεται να επιδιώκει πια να μας
σύρει σε διαπραγματεύσεις (λίγο-
πολύ οι δύο χώρες κάνουν διάλογο
επί δεκαετίες), όσο σε συνεχείς μο-
νομερείς υποχωρήσεις αλλά ακόμα
και ανοιχτή σύγκρουση. Μεθοδικά
προετοιμάζει τη διεθνή κοινότητα
για να μας επιρρίψει έντεχνα την ευ-
θύνη του πρώτου κτυπήματος και
να εμφανιστεί ως αμυνόμενη. Με
την επίδειξη υποτιμητικής περιφρό-
νησης προς τη χώρα μας τεντώνει
τα νεύρα κάθε Ελληνα πολίτη και
στρατιωτικού προσβλέποντας σε μια
λάθος κίνησή μας που θα εκμεταλ-
λευθεί. Είναι πεπεισμένη ότι ο συ-
σχετισμός δυνάμεων έχει χειροτε-
ρεύσει εις βάρος μας, βοηθούσης και
της δεκαετούς οικονομικής κρίσης,
και ότι όσα κι αν διακηρύσσουμε,
εκείνη τελικά θα αποφασίσει αν θα
αποτραπεί ή όχι...  Πιστεύει εξάλλου,
«εκ πείρας» (Κύπρος, Συρία κ.λπ.),
ότι με τον πόλεμο διακυβεύονται
συνθήκες, εδάφη και νησιά, δεν υπάρ-
χουν πια αναγνωρισμένα σύνορα
και διεθνές δίκαιο, και δημιουργούνται
νέα όρια και τετελεσμένα υπέρ του
τολμηρού νικητή. Αναζητεί ακόμα

και ένοπλα έναν «ζωτικό χώρο»
(Lebensraum) για να βγει από τα
«ασφυκτικά» σύνορα της Λωζάννης.
Απέναντι στην πρωτόγνωρη αυτή
επιθετικότητα χρειαζόμαστε μια νέα
στρατηγική: νέες ιδέες και την ανά-
λογη προετοιμασία σε πολλούς τομείς.
Με εθνική σύμπνοια αντιτάσσουμε
πρώτα πρώτα τη νηφαλιότητα και
τη διπλωματική πανστρατιά, και δεν
στρώνουμε τον τουρκικό δρόμο με
δικά μας λάθη. Η ιστορία όμως δείχνει
ότι απέναντι σε μια επιθετική Τουρκία,
αυτά δεν επαρκούν για να την απο-
τρέψουν. Η στρατηγική τού «δεν
διεκδικούμε τίποτα» αποδείχθηκε
αναποτελεσματική αλλά και επικίν-
δυνη. Δικαιώματα που δεν επισημο-
ποιούνται αλλά και δεν ασκούνται,
μοιραία αποδυναμώνονται. Η απειλή
χρήσης βίας εξαναγκάζει σε ίσως μι-
κρές κάθε φορά υποχωρήσεις, που
όμως συν τω χρόνω κινδυνεύουν να
οδηγήσουν σε στρατηγική ήττα.
Αυτό επιδιώκει επί δεκαετίες η Αγ-
κυρα: με τη στάση μας το 1987 οδη-
γηθήκαμε να δεχθούμε ως επίδικη
περιοχή ολόκληρο το Αιγαίο έξω από
τα χωρικά ύδατα, με τα Ιμια «έριξε
άγκυρα» η θεωρία των γκρίζων ζωνών,
και πρόσφατα «έδεσε» επάνω της η
ακόμα χειρότερη «γαλάζια πατρίδα»...
Οι έκνομες ενέργειες της Τουρκίας
δυστυχώς δεν ακυρώθηκαν και η
διεθνής στήριξη αποδείχθηκε ανε-

παρκέστατη για την ανατροπή τους.
Φραστικές συνήθως και οριακές κα-
ταδίκες, ή έστω και άτολμες κυρώσεις
και ερμηνείες των συνθηκών, είναι
αναμφισβήτητα χρήσιμες και δεν
πρέπει να υποτιμώνται. Η έλλειψη
κατάλληλων μηχανισμών στην Ε.Ε.,
τα εθνικά συμφέροντα και οι εσω-
στρεφείς αδύναμες ηγεσίες στη Δύση
καθώς και η απομάκρυνση της Τουρ-
κίας από την Ευρώπη προσθέτουν
επιπλέον δυσκολίες. Ολα αυτά δεν
προοιωνίζουν αυτόματη και πρακτική
αλληλεγγύη και δεν πρέπει να βαυ-
καλιζόμαστε με τέτοιες ελπίδες που
κινδυνεύουν να είναι φρούδες. Αφού,
λοιπόν, οι τακτικές αυτές δεν απέ-
δωσαν, μπορούν οι ελληνικές θέσεις
να παραμείνουν ουσιαστικά εκεί που
βρίσκονταν προ δεκαετιών; 

Υπήρξαν ασφαλώς και περίοδοι
που σημειώθηκαν επιτυχίες της ελ-
ληνικής πλευράς. Η παλαιότερη έν-
ταξή μας στην Ε.Ε., όπως και αντί-
στοιχα αργότερα της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας χωρίς την υπονόμευσή
της με το παραλυτικό Σχέδιο Ανάν,
ήταν ιστορικά επιτεύγματα. Η Λευ-
κωσία πέτυχε εξάλλου να οριοθετήσει
την ΑΟΖ με τους περισσότερους γεί-
τονές της. Η ελληνική προσπάθεια
για ρυμούλκηση της Αγκυρας στον
δρόμο αλλά και στα προαπαιτούμενα
της ευρωπαϊκής καλής γειτονίας εξα-
σφάλισαν «ήρεμα νερά» και χρόνο

για να ξεκινήσουν οι οριοθετήσεις
με τη Λιβύη, Αίγυπτο και Αλβανία
και άλλες εθνικές και ευρωπαϊκές
πρωτοβουλίες. Στο πλαίσιο των συλ-
λογικών αυτών προσπαθειών, ως
υφυπουργός Εξωτερικών επέμεινα
ιδιαίτερα στην εθνική σημασία των
οριοθετήσεων, έχοντας βέβαια πλήρη
επίγνωση ότι τέτοιοι δρόμοι δεν είναι
στρωμένοι με ροδοπέταλα και απαι-
τούν επιμονή και επινοητικότητα. 

Με τις τελευταίες όμως εξελίξεις
και τον εξωφρενικό χάρτη της «γα-
λάζιας πατρίδας» που η Τουρκία επι-
διώκει να υλοποιήσει και στην πράξη,
ήρθε πλέον η ώρα για μια νέα στρα-
τηγική: η Ελλάδα να προβάλει επι-
τέλους τον δικό της χάρτη δικαιω-
μάτων και διεκδικήσεων. Γιατί παρά
τον γνωστό αφορισμό, η χώρα μας
διεκδικεί! Κάθε δικαίωμα, κάθε θα-
λάσσια ή εναέρια ζώνη που μέχρι
σήμερα δεν έχει απολαύσει ή καθιε-
ρώσει αλλά προβλέπεται από το διε-
θνές δίκαιο της θάλασσας, πρέπει
επιτέλους να γίνει εθνική θέση. Θέση
που θα εξασφαλίσει πρώτα ευρωπαϊκά
/διεθνή διπλωματικά και άλλα ερεί-
σματα, ώστε να αποτραπούν ενδε-
χόμενοι τουρκικοί στρατιωτικοί
«τραμπουκισμοί». Θέση που την κα-
τάλληλη στιγμή θα κατατεθεί στο
τραπέζι ενός αξιόπιστου διαλόγου
με διεθνή υποστήριξη και εγγυήσεις
και με ενδεχόμενη επικουρική προ-

σφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο ή
άλλα διεθνή δικαιοδοτικά όργανα
για τεχνικά υπο-ζητήματα. Στον
χάρτη αυτόν θα απεικονίζονται τα
δικαιώματα που έχουν υιοθετήσει
τα περισσότερα κράτη της γης, συμ-
περιλαμβανομένης βέβαια και της
ελληνικής ΑΟΖ που θα οριοθετηθεί
προοδευτικά με καθένα από τους
γείτονές μας στη βάση της μέσης
γραμμής και με πλήρη επήρεια κάθε
ελληνικού νησιού ή νησίδας. 

Μπροστά στα νέα δεδομένα και
στις μεθοδικές τουρκικές διεκδική-
σεις, μία χώρα κληρονόμος του Οδυσ-
σέα και μέλος της Ε.Ε. πρέπει με
διακομματική συνεννόηση να επι-
στρατεύσει επιτέλους την κοινή λο-
γική με μια «έξυπνη» στρατηγική
που παραμερίζει τη δίκαιη οργή που
αισθανόμαστε όλοι (και επιχειρεί
να εκμεταλλευθεί ο άφρων ψευδο-
πατριωτισμός). Εθνικό καθήκον μας
είναι να προετοιμάσουμε με υπευ-
θυνότητα αυτή τη νέα, φιλόδοξη
και ρεαλιστική στρατηγική, με την
κατάλληλη διεθνή υποστήριξη να
αποτρέψουμε τους τουρκικούς τυ-
χοδιωκτισμούς και να διεκδικήσουμε
τα νόμιμα δικαιώματα και συμφέ-
ροντά μας στον διάλογο που αργά
ή γρήγορα θα προκύψει.

Ο κ. Γιάννης Βαληνάκης είναι καθηγητής
και πρώην υφυπουργός Εξωτερικών

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Τον ακριβή τόπο και ημερομηνία
κατά την οποία η Αγκυρα θα προ-
χωρήσει στο επόμενο βήμα κλιμά-
κωσης της έντασης στην Ανατολική
Μεσόγειο, πραγματοποιώντας απο-
στολή ερευνητικού σκάφους σε πε-
ριοχή ελληνικών συμφερόντων, επι-
χειρεί να προσδιορίσει η Αθήνα. Μό-
λις την Παρασκευή ο υπουργός Ενέρ-
γειας, Φατίχ Ντονμέζ, προανήγγειλε
έρευνες στην περιοχή που οριοθε-
τήθηκε ανάμεσα στις κυβερνήσεις
Αγκυρας και Λιβύης, μετά την Πρω-
τοχρονιά. Ωστόσο, στην Αθήνα εξε-
τάζονται διάφορα σενάρια, τα οποία
προκύπτουν από ροή πληροφοριών
των τελευταίων εβδομάδων, καθώς
επίσης και με βάση τον υφιστάμενο
σχεδιασμό της τουρκικής εταιρείας
πετρελαίων (ΤΡΑΟ). Από την ανάλυση
όλων αυτών των πληροφοριών προ-
κύπτει ότι πλέον η Αγκυρα αντιμε-
τωπίζει την περιοχή από τα ανοιχτά
της Κύπρου έως τα νότια της Κρήτης
ως ενοποιημένο επιχειρησιακό χώρο
τόσο για το τουρκικό ναυτικό όσο
και για την ΤΡΑΟ. 

Στην Αθήνα υπάρχει εγρήγορση
και για την περίοδο από τις 21 Δε-
κεμβρίου και μετά, όταν το ερευνη-
τικό πλοίο «Μπαρμπαρός» θα ολο-
κληρώσει τις σεισμικές έρευνες που
διεξάγει στα νότια της Κύπρου. Σύμ-
φωνα με καλά πληροφορημένες πη-
γές, ο υφιστάμενος σχεδιασμός προ-
βλέπει την επιστροφή του «Μπαρμ-
παρός» στο λιμάνι της Τασουτσού
(νότια Τουρκία, έναντι της κυπριακής
χερσονήσου της Καρπασίας) αμέσως
μετά τη λήξη των σεισμικών ερευνών
στα νότια της Κύπρου. Ενδιαμέσως
ανοίγεται ένα χρονικό «παράθυρο»,
το οποίο η Αγκυρα θα μπορούσε να
εκμεταλλευθεί προκειμένου να δο-
κιμάσει τα ελληνικά αντανακλαστικά
εντός της εορταστικής περιόδου. Οι

ακριβείς συντεταγμένες στις οποίες
αναμένεται να κινηθεί το «Μπαρμ-
παρός» δεν είναι γνωστές, ωστόσο
στην Αθήνα υπάρχει πληθώρα υπο-
λογισμών. 

Ενα από τα πλέον βασικά σενάρια
που εξετάζεται από την Αθήνα εστιά-
ζεται στην πρόβλεψη ότι η πολιορ-
κούμενη κυβέρνηση του Φαγέζ αλ
Σαράζ στην Τρίπολη θα παραχωρήσει
στην τουρκική ΤΡΑΟ κάποιο θαλάσ-
σιο οικόπεδο εντός της αποκαλού-
μενης λιβυκής υφαλοκρηπίδας, όπως
αυτή προέκυψε μετά το μνημόνιο
της 27ης Νοεμβρίου με την Αγκυρα.
Με βάση αυτή την ανάλυση, θα επι-
χειρηθεί η δημιουργία τετελεσμένου
εντός της αποκαλούμενης λιβυκής
ΑΟΖ, η οποία στο μεγαλύτερο μέρος
της, σύμφωνα με την ελληνική άπο-
ψη, βρίσκεται ουσιαστικά πάνω από
την υφαλοκρηπίδα της Κρήτης. Αν
τελικά η ΤΡΑΟ, με τη συνοδεία του
τουρκικού πολεμικού ναυτικού, επι-
χειρήσει να πραγματοποιήσει έρευ-
νες βορειότερα και δη στην περιοχή
από την Κάσο και την Κάρπαθο μέχρι
τη Ρόδο και το Καστελλόριζο, καθί-
σταται σαφές ότι η Αγκυρα επιθυμεί
άμεση κλιμάκωση και περαιτέρω
πίεση προς την Αθήνα για στρατιω-
τικοποίηση της κρίσης. 

Σε οποιασδήποτε μορφής κλιμά-
κωση και αν επιλέξει η Αγκυρα στην
περιοχή ανάμεσα στα νότια της Κρή-
της και στο Καστελλόριζο, εγείρονται
ερωτήματα σχετικά με το είδος αν-

τίδρασης που θα επιλέξει η Αθήνα.
Η πλέον πρόσφατη εμπειρία, μεταξύ
18ης Οκτωβρίου και αρχών Νοεμ-
βρίου 2018, έδειξε ότι η αποτροπή
ενός ερευνητικού πλοίου όπως το
«Μπαρμπαρός», είτε αυτό συνοδεύε-
ται από τον τουρκικό στόλο είτε όχι,
είναι μια εξαιρετικά περίπλοκη δια-
δικασία. Τότε το «Μπαρμπαρός» διε-
ξήγε σεισμικές έρευνες στο ανατο-
λικότερο άκρο της ελληνικής υφα-
λοκρηπίδας, σε μια έκταση περίπου
600 τετραγωνικών χιλιομέτρων, συ-
νοδεία δύο τουρκικών φρεγατών.
Το Πολεμικό Ναυτικό (ΠΝ) αντιμε-
τώπισε τότε τις τουρκικές ενέργειες
με τη διαδοχική ανάπτυξη δύο φρε-
γατών («Νικηφόρος Φωκάς» και «Σα-
λαμίς»), οι οποίες και ανέλαβαν τη
μέσω ασυρμάτου ειδοποίηση για
την τελούμενη παραβίαση της ελ-
ληνικής υφαλοκρηπίδας από το ερευ-
νητικό «Μπαρμπαρός», που έσυρε

στον βυθό καλώδιο μήκους πέντε
χιλιομέτρων. Ολα αυτά τυγχάνουν
της απαιτούμενης ανάλυσης στα
υπουργεία Εξωτερικών και Εθνικής
Αμυνας, όπου επικαιροποιούνται
και καταρτίζονται τα σχετικά σχέδια
αντιμετώπισης.

Παράλληλα, είναι σε εξέλιξη προ-
σπάθεια δημιουργίας μιας διπλωμα-
τικής «υγειονομικής ζώνης» γύρω
από τη βιωσιμότητα της συμφωνίας
ανάμεσα στην Αγκυρα και στην κυ-
βέρνηση της Τρίπολης. Και τούτο
διότι η εγκυρότητα μιας διμερούς
συμφωνίας ανάμεσα σε δύο διεθνώς
αναγνωρισμένες κυβερνήσεις είναι
εξαιρετικά δύσκολο να αμφισβητηθεί
με νομικούς όρους. Σε αυτό το πλαί-
σιο, ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος
Δένδιας θα αποδυθεί σε έναν διπλω-
ματικό μαραθώνιο από αύριο, καθώς
θα συναντηθεί με τον γ.γ. του ΟΗΕ
Αντόνιο Γκουτέρες και εν συνεχεία

θα μεταβεί στη Σαουδική Αραβία,
στα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, στην
Ιορδανία και στην Ιταλία, χώρες οι
οποίες είναι ανοιχτά εχθρικές στο
καθεστώς της Τρίπολης λόγω των
ισλαμιστών υποστηρικτών του. Μια
από τις ευνοϊκές για την Αθήνα συγ-
κυρίες είναι η σφοδρότατη αντίθεση
της Μόσχας σε οποιονδήποτε επι-
χειρησιακό ρόλο της Τουρκίας στο
λιβυκό έδαφος. Ο πρόεδρος της Ρω-
σικής Ομοσπονδίας, Βλαντιμίρ Πού-
τιν, φέρεται, από ορισμένες πηγές,
να αρνήθηκε στον Τούρκο ομόλογό
του την ενίσχυση των υφιστάμενων
στρατιωτικών τουρκικών δυνάμεων
στη Λιβύη και την ένταξή τους σε
ένα ευρύτερο «ειρηνευτικό σώμα». 

Ο λιβυκός εμφύλιος
Την ίδια ώρα, αναμένεται να φανεί

ποια θα είναι η εξέλιξη του στρατιω-
τικού μετώπου στη Λιβύη, το οποίο

ενεργοποιήθηκε ξανά μετά την εν-
τολή του στρατηγού Χαλίφα Χάφταρ
για ανανέωση της επίθεσης στα προ-
άστια της Τρίπολης. Ηδη την Παρα-
σκευή καταγράφηκαν υλικές ζημιές
στον στρατό του αλ Σαράζ, οι οποίες
περιλάμβαναν τουρκικά UAV και
οχήματα που παραχώρησε η Αγκυρα
στο καθεστώς της Τρίπολης. Είναι
απολύτως σαφές ότι η πορεία και η
κατάληξη της συγκεκριμένης σύγ-
κρουσης τις επόμενες τρεις εβδο-
μάδες θα διαδραματίσουν σημαντικό
ρόλο στην εξέλιξη των συνομιλιών
που θα έχει ο πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης και ο πρόεδρος
των ΗΠΑ, Ντόναλντ Τραμπ, στις 7
Ιανουαρίου. 

Εξοπλιστικά και φρεγάτες
Ευλόγως, η εκτράχυνση της τουρ-

κικής συμπεριφοράς έχει επιταχύνει
τις προσπάθειες της Αθήνας για
ανανέωση του οπλοστασίου των
Ενόπλων Δυνάμεων. Δίνεται βάση
στην ανανέωση υφιστάμενου εξο-
πλισμού, όπως τα μαχητικά F-16
και Μιράζ-2000, αλλά και στην από-
κτηση και εγχώρια ανάπτυξη μη
επανδρωμένων αεροχημάτων (UAV).
Οι διαπραγματεύσεις με το Παρίσι
για τις φρεγάτες τύπου Belh@rra
δεν έχουν διακοπεί, ωστόσο εσχάτως
επανήλθε στο προσκήνιο η συζή-
τηση για την απόκτηση πλοίου εν-
διάμεσης λύσης, το οποίο θα καλύψει
τις ανάγκες του Π.Ν. μέχρι το 2025,
όταν αναμένεται να παραδοθεί η
πρώτη φρεγάτα τύπου Belh@rra,
εφόσον, βεβαίως, οριστικοποιηθεί
η σχετική συμφωνία. Στο υπουργείο
Εθνικής Αμυνας αναζητούνται και
«έξυπνες» λύσεις, με σκοπό τη μεί-
ωση του κόστους και τη σταδιακή
ανάπτυξη τεχνογνωσίας, αρχικά με
τη βοήθεια παικτών οι οποίοι ήδη
τη διαθέτουν, όπως οι ΗΠΑ, αλλά
και το Ισραήλ.

Πού θα κάνουν έρευνες οι Τούρκοι 
Η Αθήνα εξετάζει σενάρια άμεσης κλιμάκωσης εκ μέρους των Τούρκων σε περιοχή ελληνικών συμφερόντων στην Αν. Μεσόγειο

������

Η Τουρκία ίσως δοκιμά-
σει τα ελληνικά αντανα-
κλαστικά στέλνοντας το
«Μπαρμπαρός» σε οικό-
πεδο της αποκαλούμε-
νης λιβυκής ΑΟΖ.

Στην Αθήνα υπάρχει εγρήγορση για την περίοδο από τις 21 Δεκεμβρίου και μετά, όταν το ερευνητικό πλοίο «Μπαρμπα-
ρός» θα ολοκληρώσει τις σεισμικές έρευνες στα νότια της Κύπρου. Σύμφωνα με καλά πληροφορημένες πηγές, ο υφι-
στάμενος σχεδιασμός προβλέπει την επιστροφή του στο λιμάνι της Τασουτσού. Ωστόσο, οι ακριβείς συντεταγμένες
στις οποίες αναμένεται να κινηθεί το «Μπαρμπαρός» δεν είναι γνωστές και η Αθήνα εξετάζει διάφορα σενάρια. 
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Μεγαλομανία και ανασφάλειες του Ερντογάν
Σπασμωδική επίδειξη ισχύος από τον Τούρκο πρόεδρο στη Λιβύη, καθώς ο χρόνος μετράει εις βάρος της χώρας του

Αποτελμάτωση στη 
Συρία, εντάσεις με Δύση, 
Ρωσία και Αραβες, 
ενώ δύο νέα κόμματα 
απειλούν την ηγεμονία 
του στο εσωτερικό  
της χώρας.
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Αποκαλυπτικά στοιχεία 
των ελληνικών αρχών 
για τη στρατιωτική 
«διείσδυση» της 
Τουρκίας στη Λιβύη.

Στο «μικροσκόπιο» η μεταφορά όπλων από την Τουρκία
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«Οραμα 2023»

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ
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Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ

Αναμφίβολα, η προσφυγή της Κυπριακής
Δημοκρατίας (ΚΔ) εναντίον της Τουρκίας
σε ό, τι αφορά στις, εκτός πλαισίου του
Διεθνούς Δικαίου, ενέργειές της μέσα στις
λειτουργικές θαλάσσιες ζώνες της Ανατο-
λικής Μεσογείου, στο Διεθνές Δικαστήριο
της Χάγης (ΔΔΧ) θα είχε ένα θετικό απο-
τέλεσμα για την Κύπρο εάν και εφόσον η
Τουρκία: αναγνώριζε την ΚΔ και υπήρχε
δυνατότητα διαλόγου και ως ενισχυτικό
αυτού, αποτελούσε συμβαλλόμενο μέρος
της Σύμβασης του 1982 για το Δίκαιο της
Θάλασσας. Αυτό, όμως, δε συμβαίνει. Ποιο
λοιπόν θα ήταν το αποτέλεσμα μιας τέτοιας
προσφυγής από την πλευρά της Κύπρου
Οι τουρκικές θέσεις σε ό, τι αφορά στην
οριοθέτηση των πιο πάνω ζωνών (Συνο-
ρεύουσα Ζώνη, Υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ)
θα μπορούσαν να συνοψισθούν όπως πα-
ρακάτω:

• Πρώτα από όλα η Τουρκία είναι μία εξ
εκείνων των χωρών που καταψήφισε, στις
10 Δεκ.1982, τη Σύμβαση για το Δίκαιο της
Θάλασσας (Σύμβαση) αλλά ούτε αποτελεί
και Μέρος της Σύμβασης για την Ηπειρω-
τική Υφαλοκρηπίδα του 1958 (σε ισχύ από
το 1964). Συναφώς, δεν αναγνωρίζει το
Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, ως αρμόδιο
για την επίλυση των διαφορών. 

• Καθ’ όλη τη διάρκεια των εργασιών
της Τρίτης Συνδιάσκεψης του ΟΗΕ, για το
Δίκαιο της Θάλασσας (1973 – 1982), δια-
τηρούσε σταθερά και μέχρι σήμερα τη
θέση που θέλει τα νησιά, όπως αυτά κα-
θορίζονται στο Άρθρο 121 της Σύμβασης,
να έχουν μειωμένα δικαιώματα στις λει-
τουργικές τους θαλάσσιες ζώνες. 

• Η Τουρκία, διατηρώντας σταθερή την
ως άνω άποψή της, προχώρησε στις 19
Σεπτ.2011, σε μία παράνομη από κάθε άπο-
ψη ενέργεια υπογράφοντας συμφωνία οριο-
θέτησης υφαλοκρηπίδας με το ψευδοκράτος
στη μεταξύ τους θαλάσσια περιοχή. Το εν-
διαφέρον σημείο αυτής της ενέργειας,
πλην του γεγονότος ότι πρόκειται περί
μίας νομικά μη κατοχυρωμένης πράξης
και μη αναγνωρισμένης διεθνώς, είναι η
επήρεια (effect) της κυπριακής ακτογραμμής
που έχει προσδοθεί στην θαλάσσια περιοχή.
Το αποτέλεσμα της οριοθέτησης, προσδίδει
στην Τουρκία τα δύο τρίτα περίπου του
συνολικού εύρους της θαλάσσιας περιοχής

και το υπόλοιπο στο ψευδοκράτος.  
• Η Τουρκία, στηριζόμενη και σε απο-

φάσεις διεθνών δικαιοδοτικών οργάνων
και δικαστηρίων (διεθνή νομολογία), υπο-
στηρίζει ότι: Το βασικό και κύριο κριτήριο
οριοθέτησης της υφαλοκρηπίδας είναι η
γεωλογική/γεωφυσική συνέχεια των ηπει-
ρωτικών ακτών με το έδαφος του βυθού, 

• Τα νησιά, κατά τη διαδικασία της οριο-
θέτησης, δεν αποτελούν από μόνα τους
το μοναδικό παράγοντα από τον οποίον
εκπηγάζουν τα δικαιώματα στις λειτουρ-
γικές ζώνες, αλλά επηρεάζουν κατά ένα
μόνο μέρος και ως εκ τούτου αποτελούν
σχετικές περιστάσεις (relevant circum-
stances), 

• Το Αιγαίο και η Ανατολική Μεσόγειος
αποτελούν ημίκλειστες θάλασσες, η οριο-
θέτηση των ζωνών εντός των οποίων απαι-
τεί ιδιαίτερους κανόνες και διατάξεις, και

• Ένεκα των πιο πάνω σχετικών περι-
στάσεων και ιδιαίτερων κανόνων, η οριο-
θέτηση θα πρέπει να πραγματοποιείται με
βάση την αρχή της ευθυδικίας.  

Τα δικαιώματα της ΚΔ
στην υφαλοκρηπίδα

Σχετικά τώρα με τα δικαιώματα της ΚΔ
στην υφαλοκρηπίδα, η Κύπρος τα απολαμ-
βάνει de jure, αφού σύμφωνα με το Άρθρο
77(3) της Σύμβασης, τα δικαιώματα αυτά,
δεν εξαρτώνται από πραγματική ή πλα-
σματική κατοχή ή από οποιαδήποτε άλλη
ρητή διακήρυξη. Δηλαδή, το κράτος αποκτά
αυτά τα δικαιώματα από τη δημιουργία
του ως «φυσικό δικαίωμα». Η γεωγραφική
στενότητα όμως της περιοχής, απαιτεί την
οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας με τα αν-
τικείμενα κράτη. Με άλλα λόγια, δεν απαι-
τείται η καθιέρωση του δικαιώματος αλλά
η έκταση του πεδίου εφαρμογής. 

Σε αντίθεση όμως με τα δικαιώματα
στην υφαλοκρηπίδα τα οποία υιοθετούνται
από τη ίδια τη Σύμβαση, τα δικαιώματα
του κράτους στην Αποκλειστική Οικονομική
Ζώνη (ΑΟΖ), αποκτώνται με την κήρυξη
ή την τελική/οριστική οριοθέτηση της ζώ-
νης. Στην περίπτωση όμως της Κύπρου,
μία μονομερής κήρυξη της ζώνης όπως
έγινε με τους Περί της Αποκλειστικής Οι-
κονομικής Ζώνης και Υφαλοκρηπίδας Νό-
μους του 2004 και του 2014, η ΚΔ καθιερώνει
μεν το δικαίωμα αλλά αυτό δε σημαίνει
ότι οριοθετεί ΑΟΖ. Αυτή η ζώνη όμως στην

ουσία, μπορεί να χαρακτηρισθεί, με βάση
τη διεθνή πρακτική και νομολογία, ότι
αποτελείται από μία ‘προσωρινή οριοθετική
γραμμή’ και μία οριστική/τελική γραμμή
οριοθέτησης που αφορούν και οι δύο, στη
μέση γραμμή μεταξύ των Γραμμών Βάσεως
της ΚΔ και των ακτών της Τουρκίας, Ελ-
λάδας και Συρίας και μεταξύ των ΓΒ της
Αιγύπτου, του Λιβάνου και του Ισραήλ,
αντίστοιχα, με βάση σχετικές διμερείς συμ-
φωνίες. Με την ‘κήρυξη’, γίνεται ξεκάθαρη
ή πρόθεση/βούληση της ΚΔ σε ό,τι αφορά
στα, απορρέοντα από τη Σύμβαση, δικαιώ-
ματα που έχει ένα κράτος στην ΑΟΖ. Σε
περιπτώσεις όμως, γεωγραφικής στενότη-
τας, όπως είναι και η περίπτωση της Κύπρου
και μη ύπαρξης συμφωνίας, η Σύμβαση
δεν προσδιορίζει τους κανόνες που αφορούν
στην οριοθέτηση της ΑΟΖ και της Υφαλο-
κρηπίδας, αλλά προτρέπει τα κράτη στη
διεθνή νομολογία με απώτερο σκοπό την
επίτευξη μίας δίκαιης λύσης.

Οι διατάξεις του Μέρους XV της Σύμ-
βασης, που αφορούν στην ερμηνεία και
εφαρμογή των διατάξεων της, είναι προ-
φανές ότι έχουν εφαρμογή μόνο για τα

Συμβαλλόμενα Κράτη και ως εκ τούτου,
δεν έχει ισχύ σε περιπτώσεις ύπαρξης δια-
φορών μεταξύ μη συμβαλλομένων κρατών
ή ακόμα μεταξύ ενός μη συμβαλλόμενου
και ενός συμβαλλόμενου. Σε ό, τι αφορά
στη συμφωνία οριοθέτησης ΑΟΖ μεταξύ
Κύπρου και Αιγύπτου, η οποία συν-ομο-
λογήθηκε το 2003, έχει επικυρωθεί και
είναι σε ισχύ και στα δύο κράτη. Το ίδιο
ακριβώς συμβαίνει και σε ό,τι αφορά στην
αντίστοιχη συμφωνία μεταξύ Κύπρου και
Ισραήλ, που υπεγράφη το 2010. Ένα εν-
διαφέρον στοιχείο που πρέπει να επιση-
μανθεί είναι η αντιμετώπιση του όλου ζη-
τήματος από την πλευρά του Ισραήλ. Είναι
προφανές ότι, παρόλο που το εν λόγω κρά-
τος δεν αποτελεί μέρος της Σύμβασης, για
την ακρίβεια την έχει καταψηφίσει, έχει
αποδεχθεί τον εθιμικό χαρακτήρα των δια-
τάξεων των Άρθρων 74 και 83 αυτής, λαμ-
βάνοντας υπόψη τη διεθνή νομολογία. Η
περίπτωση, τώρα, της συμφωνίας μεταξύ
Κύπρου και Λιβάνου, παρουσιάζει μία ιδιο-
μορφία. Ενώ, δηλαδή τα δύο κράτη υπέ-
γραψαν το 2007 σχετική συμφωνία για
οριοθέτηση ΑΟΖ, ο Λίβανος δεν έχει, μέχρι
σήμερα, κυρώσει την εν λόγω συμφωνία
με ανάλογη εσωτερική πράξη, ένεκα των
διαφορών που υφίστανται μεταξύ αυτού
και του Ισραήλ. Σε κάθε, όμως, περίπτωση
η διαμάχη αυτή, η οποία στην ουσία είναι
καθαρά πολιτική και όχι τεχνική, ουδόλως
επηρεάζει τα δικαιώματα της Κύπρου στην
θαλάσσια περιοχή της ΑΟΖ της αλλά και
το κυριότερο ο Λίβανος δεν τα έχει αμφι-
σβητήσει, τουλάχιστον μέχρι σήμερα, πα-
ρόλο που εκτιμάται ότι αυτό αποτελεί ‘τρο-
φή’ για την Τουρκία για ευνόητους λόγους. 

Οι διατάξεις της Σύμβαση αφορούν στα
συμβαλλόμενα κράτη, πλην όμως η διεθνής
νομολογία έχει δεχθεί ότι οι αρχές που διέ-
πουν τα Άρθρα τα οποία αφορούν στην
ΑΟΖ και στην Υφαλοκρηπίδα, συνιστούν
διεθνές εθιμικό δίκαιο. Ως εκ τούτου, η ΚΔ
είναι υποχρεωμένη, εκεί και όπου η Σύμ-
βαση δεν αποτελεί δέσμευση, να αναζη-
τήσει συμφωνίες, το περιεχόμενο των οποί-
ων θα οδηγούν σε δίκαιο αποτέλεσμα,
όπως άλλωστε αυτό αποκρυσταλλώνεται
στην παράγραφο 1 του Άρθρου 74 της Σύμ-
βασης.

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι Αρχιπλοίαρχος
(Ε.Α.) του Πολεμικού Ναυτικού.

Η Κύπρος, η Χάγη και η ενδεδειγμένη λύση
Οι παράμετροι που συνθέτουν ένα δυσεπίλυτο πρόβλημα και οι τρόποι διά των οποίων αυτό μπορεί να αντιμετωπισθεί και να λυθεί 

Προσφυγή στη Χάγη
δεν θα φέρει στην ΚΔ  
ουσιαστικό όφελος 

Άρα λοιπόν και αφού: 
• Η ΚΔ, με την κήρυξη ΑΟΖ, ανα-

κοίνωσε στα λοιπά κράτη που
διεκδικούν το ίδιο δικαίωμα
στην θαλάσσια περιοχή ενδια-
φέροντος, τη βούλησή της για
καθιέρωση της υπόψη ζώνης, 

• Για να νομιμοποιηθεί η υπόψη
ζώνη, αυτή θα πρέπει να οριστι-
κοποιηθεί και για γίνει αυτό δεν
πρέπει να υπάρχει κάποια αν-
τίρρηση από τα γειτνιάζοντα
κράτη,

• Η Τουρκία, όχι μόνο δεν δια-
πραγματεύεται με την ΚΔ για
επίλυση των διαφορών με σκο-
πό την κατάληξη σε μία δίκαιη
λύση, αλλά δεν την αναγνωρίζει
ως κράτος,

• Η ΚΔ έχει οριστικοποιήσει μερι-
κώς την οριοθέτηση της ΑΟΖ με
διεθνώς αναγνωρισμένες συμ-
φωνίες έχοντας με το μέρος της
την πλειοψηφία των παράκτιων
κρατών της περιοχής,

εξάγεται το συμπέρασμα ότι η ΚΔ
βρίσκεται εντός του πλαισίου της
νομιμότητας  σε ό,τι αφορά στην
κήρυξη, το τμήμα, δε, της ζώνης
που δεν έχει οριοθετηθεί θεω-
ρείται ως μια προκαταρκτική
/προσωρινή γραμμή οριοθέτη-
σης, μέθοδος που συνάδει και
που βρίσκεται μέσα στο πλαίσιο
της διεθνούς νομολογίας, μέχρι
την οριστικοποίησή της.
Με βάση την συνοπτική ανάλυση
που προηγήθηκε, η προσφυγή
στο ΔΔΧ εκτιμάται ότι δεν θα επι-
φέρει κάποιο ουσιαστικό όφελος
στην ΚΔ, αφού με βάση τη Σύμ-
βαση η Τουρκία δεν είναι υπο-
χρεωμένη να παρουσιαστεί. Αυτό
που εκτιμάται ότι θα επαναεπιβε-
βαιωθεί είναι η σταθερή προσή-
λωση της ΚΔ στη διεθνή νομιμό-
τητα. Το ΔΔΧ είναι σίγουρο ότι
δεν πρόκειται να ασχοληθεί με
πολιτικού χαρακτήρα υπόθεση,
αλλά ίσως προβεί σε δήλωση που
να επισημαίνει το νομικό χαρα-
κτήρα της.
Ποια θα ήταν, λοιπόν, η ενδεδειγ-
μένη λύση στο δυσεπίλυτο αυτό
πρόβλημα  Η Ελλάδα να πράξει
το αυτονόητο: Να προβεί στην κα-
τάθεση των προβλεπόμενων
Γραμμών Βάσεως και των γεω-
γραφικών συντεταγμένων, μίας
προκαταρκτικής οριοθέτησης
όπως έπραξε και η ΚΔ. Στο κάτω-
κάτω, αυτό αποτελεί μία πρακτι-
κή που ακολουθείται από τα κρά-
τη, ελλείψει συμφωνίας, ως ελά-
χιστη κατοχύρωση των δικαιωμά-
των τους σε θαλάσσιες περιοχές
πέραν της ΧΘ τους. Οι εν λόγω
συντεταγμένες, θα δημιουργή-
σουν δύο τριεθνή σημεία (Ελλά-
δας – Αιγύπτου  - Κύπρου και Ελ-
λάδας – Τουρκίας – Κύπρου). Αν
τώρα, η Τουρκία, η οποία επικα-
λείται συνεχώς το διεθνές δίκαιο,
έχει τις αντιρρήσεις της που σί-
γουρα θα τις έχει, ας προσφύγει
σε όποιο διεθνές δικαιοδοτικό
όργανο επιθυμεί (υπάρχουν επι-
λογές) υπογράφοντας σχετικό
συνυποσχετικό με την Ελλάδα,
μοιραία θα συμπαρασυρθεί και η
Κύπρος και ας αποφασίσει το Δι-
καστήριο ποιες είναι αυτές οι πε-
ρίφημες «σχετικές περιστάσεις»
που θα διέπουν το όλο ζήτημα.

Με βάση την παρούσα συνοπτική ανάλυση, η προσφυγή στο ΔΔΧ (Χάγη) εκτιμάται ότι δεν θα επιφέρει κάποιο ουσιαστικό όφελος στην ΚΔ, αφού με βάση τη Σύμβαση η Τουρκία δεν είναι υποχρε-
ωμένη να παρουσιαστεί. Αυτό που εκτιμάται ότι θα επαναεπιβεβαιωθεί, είναι η σταθερή προσήλωση της ΚΔ στη διεθνή νομιμότητα. Το ΔΔΧ είναι σίγουρο ότι δεν πρόκειται να ασχοληθεί με πολι-
τικού χαρακτήρα υπόθεση αλλά ίσως προβεί σε δήλωση που να επισημαίνει το νομικό χαρακτήρα της.

Η ενδεδειγμένη λύση είναι
όπως η Ελλάδα προβεί στην
κατάθεση των προβλεπόμενων
Γραμμών Βάσεως και των γεω-
γραφικών συντεταγμένων, μίας
προκαταρκτικής οριοθέτησης
όπως έπραξε και η ΚΔ. Οι εν
λόγω συντεταγμένες, θα δημι-
ουργήσουν δύο τριεθνή σημεία
(Ελλάδας – Αιγύπτου  - Κύπρου
και Ελλάδας – Τουρκίας – Κύ-
πρου). Αν τώρα, η Τουρκία έχει
τις αντιρρήσεις της, ας προ-
σφύγει σε όποιο διεθνές δικαιο-
δοτικό όργανο επιθυμεί. 
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Συνέντευξη στη

ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Εκτίμησή μας είναι πως δεν θα
υπάρξει θερμό επεισόδιο με την
Τουρκία», λέει στη συνέντευξή του
στην «Κ» ο κυβερνητικός εκπρόσω-
πος Κυριάκος Κούσιος, εκφράζοντας,
ωστόσο, ανησυχία για τις εξελίξεις.
Απαντά και για το πού βρίσκονται
οι σχέσεις Λευκωσίας-Αθήνας δε-
δομένων των τελευταίων άρθρων
που καταγράφονται σε ελλαδικά
ΜΜΕ. Όπως λέει θα απογοητευτούν
όσοι βλέπουν σκιές στις σχέσεις
των δύο χωρών και μιλάειγια αγαστή
και συνεχή συνεργασία. Εξηγεί τι
εννοεί με το ότι θα συμβάλει στη
βελτίωση του πολιτικού πολιτισμού
στην πολιτική και σημειώνει πως
οι ήπιοι τόνοι είναι οι πολιτικές κα-
τευθύνσεις που έχει δώσει ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, ο οποίος
θεωρεί πως εάν τεκμηριώνει κανείς
τα επιχειρήματά του, δεν χρειάζεται
να ανεβάσει τους τόνους. Απαντά
για τον οικογενειακό περίγυρο του
προέδρου του οποίου οι δραστη-
ριότητες προκαλούν δυσφορία, αλλά
και για τις επικρίσεις που δέχεται
η κυβέρνηση για διαπλοκή και δια-
φθορά.

–Είστε ένανέο πολιτικό πρόσωπο
και μπαίνετε στην πολιτική αρένα
σε μία περίοδο που η κυβέρνηση
παρουσιάζει σημαντική φθορά…

–Έχω διαφορετική εικόνα για το
έργο της κυβέρνησης και την απή-
χησή του στους πολίτες. Ως κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος σήμερα αλλά
και ως ενεργός πολίτης μέχρι πριν
από μερικές ημέρες, βλέπω μία κυ-
βέρνηση που παράγει έργο, προωθεί
μεταρρυθμίσεις που αλλάζουν τη
χώρα μας και η οποία δημιουργεί
καθημερινά καλύτερες συνθήκες
διαβίωσης για τους πολίτες. Δέχεται
κριτική η κυβέρνηση για κάποια
ζητήματα, αλλά είναι προφανές πως
αυτό είναι αναμενόμενο για κάθε
κυβέρνηση. Πόσω μάλλον για μία
κυβέρνηση που πλησιάζει στο μέσον
της δεύτερης θητείας.
–Είναι αρκετό να είναι κάποιος
ενεργός πολίτης για να μπορεί
να βελτιώσει την εικόνα του προ-
έδρου; 

–Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος
δεν είναι το πρόσωπο που παράγει
απευθείας τις πολιτικές της κυβέρ-
νησης. Είναι, όμως, το πρόσωπο
που ενημερώνει για τις πολιτικές
της κυβέρνησης και θέλω να πιστεύω
ότι έχει σημαντικό ρόλο να παίξει
για τη διαμόρφωση ενός επιπέδου
διαλόγου που συμβάλλει καθοριστικά
στην ποιότητα της δημοκρατίας
μας. Φιλοδοξία μου είναι να προ-
σθέσω σε αυτό το επίπεδο και να
συμβάλω στη βελτίωση της ποιότη-
τας της πολιτικής ζωής στον τόπο
μας.
–Ισχύει ότι θέσατε ως προϋπό-
θεση να μην έρχεστε σε ευθεία
αντιπαράθεση με το ΑΚΕΛ; 

–Όχι, βέβαια, δεν ισχύει. Οι αν-
τιπαραθέσεις αποτελούν μέρος της
καθημερινής δουλειάς του κυβερ-
νητικού εκπροσώπου και το γνωρίζω
καλά αυτό. Αυτό όμως που έχει ση-
μασία είναι οι αντιπαραθέσεις αυτές
να γίνονται με επιχειρήματα και σε-
βασμό των διαφορετικών απόψεων.
Αν κάτι, λοιπόν, φιλοδοξώ να πετύχω
και αν θα ήθελα να συνδεθεί το όνο-
μά μου με κάτι, είναι εγκαταλείπον-
τας αυτό το γραφείο, να έχω συμ-
βάλει στη βελτίωση του επιπέδου
του πολιτικού πολιτισμού στον τόπο
μας.
–Οι εξελίξεις στο Κυπριακό με-
τατίθενται μετά τις «εκλογές»
στα Κατεχόμενα. Υπάρχει σχε-
διασμός για το πώς θα κινηθούμε
μέχρι τότε;

–Παρά τις δικές μας επιδιώξεις
η τουρκική πλευρά έχει παγώσει τις
εξελίξεις, επικαλούμενη είτε τις
εκλογές στα Κατεχόμενα, είτε άλλες
διεθνείς εξελίξεις. Ο πρόεδρος είχε
δηλώσει την ετοιμότητά του για την

άτυπη πενταμερή συνάντηση, οπου-
δήποτε και οποτεδήποτε κρίνει ο
γ.γ. του ΟΗΕ. Ο κ. Αναστασιάδης,
σε κάθε ευκαιρία, επιδιώκει να ενερ-
γοποιήσει το ταχύτερο δυνατόν τη
διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού.
Ένα πολύ πρόσφατο παράδειγμα
θα σας δώσω από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπου με δική μας πρωτο-
βουλία έχει καταγραφεί στα συμ-
περάσματα συνόδων κορυφής ανα-
φορά στην ανάγκη επίλυσης του
Κυπριακού. Αξιοποιούμε δηλαδή,
μεταξύ άλλων, και την Ε.Ε. προκει-
μένου να πιέσουμε τις εξελίξεις για
την επίλυση του Κυπριακού. 
–Ο χρόνος, όμως, δεν λειτουργεί
εναντίον μας; 

–Εμείς ξέρουμε καλά πως ο χρό-
νος δεν είναι ουδέτερος παράγοντας
στο Κυπριακό και για αυτό θα προ-
τιμούσαμε να είχαμε ξεκινήσει χθες.
Δυστυχώς, είδατε την απροθυμία
από την άλλη πλευρά στο να προ-
σέλθει σε συνομιλίες. Είδατε την
αδυναμία ακόμη και στο να απο-
δεχθεί όχι να επαναρχίσουν οι συ-
νομιλίες, αλλά να γίνουν τα προκα-
ταρκτικά για τις συνομιλίες. 
–Δεν μας ανησυχεί το ενδεχόμενο
μη «επανεκλογής» Ακιντζί; 

–Το ποιον θα εκλέξουν οι Τ/κ
είναι δική τους υπόθεση και εμείς
δεν θα θέλαμε να εμπλακούμε με
οποιονδήποτε τρόπο. Χρειαζόμαστε,
όμως,στην τ/κκοινότητα ένανηγέτη

υπέρμαχο του διαλόγου, έναν άν-
θρωπο που να στηρίζει την ομο-
σπονδιακή λύση και που θα ήθελε
έστω και σταδιακά να δει την κοι-
νότητά του να απελευθερώνεται
από τις δεσμεύσεις που έχει έναντι
της Τουρκίας. Βεβαίως, το εκλογικό
αποτέλεσμα δεν εξαρτάται από μας
και ό,τι συμβεί θα το αντιμετωπί-
σουμε με ετοιμότητα.
–Το τελευταίο διάστημα παρα-
τηρείται ενίσχυση της τουρκικής
προκλητικότητας μετά και το
μνημόνιο συνεργασίας Τουρκίας
- Λιβύης. Μας ανησυχεί το ενδε-

χόμενο ενός θερμού επεισοδίου; 
–Οπωσδήποτε ανησυχούμε,

όμως, εκτίμησή μας είναι πως δεν
θα υπάρξει θερμό επεισόδιο.
–Πού βασίζετε αυτή την εκτίμη-
ση;

Σε πολλά δεδομένα μεταξύ των
οποίων εκτιμήσεις αναλυτών και
διπλωματών. Όλοι γνωρίζουν πως
ένα θερμό επεισόδιο θα έχει σοβαρές
συνέπειες για όλους και σίγουρα
ένας ορθολογικός ηγέτης χρειάζεται
να προσμετρήσει πολλούς παρά-
γοντες πριν δώσει το πράσινο φως
για μία τέτοια ενέργεια, η οποία εν
πολλοίς θα έχει απρόβλεπτο απο-
τέλεσμα.
–Βεβαίως η Τουρκία το τελευταίο
διάστημα παρουσιάζεται απρό-
βλεπτη…

–Είναι γεγονός, και αυτό το δια-
πιστώνουν όλοι. Γνωρίζουμε πως
πολλοί διεθνείς παράγοντες έχουν
στείλει και στην Άγκυρα τα μηνύ-
ματά τους και η Τουρκία γνωρίζει
πως αν παραβεί τους διπλωματικούς
κανόνες και αν προχωρήσει με τε-
τελεσμένα, τα οποία δεν είναι απο-
δεκτά, τότε οι ενέργειές της θα έχουν
σοβαρό κόστος.
–Υπάρχουν δυσκολίες στις κυ-
ρώσεις της Τουρκίας από την
Ε.Ε.; 

–Δεν είναι θέμα δυσκολιών, αλλά
είναι ζήτημα διαδικασιών που όπως
γνωρίζετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση

πολλές φορές είναι χρονοβόρες. Εί-
ναι, όμως, σε εξέλιξη η διαδικασία
επιβολής των μέτρων. Κάποια έχουν
τεθεί ήδη σε εφαρμογή, ενώ για
άλλα επίκεινται εξελίξεις.
–Στα ελλαδικά ΜΜΕ καταγράφε-
ται πως η Αθήνα δεν ήταν ενή-
μερη για την προσφυγή της Κύ-
πρου στο δικαστήριο της Χάγης.
Ισχύει; Υπάρχουν εντάσεις και
κακή επικοινωνία μεταξύ Αθή-
νας-Λευκωσίας;

–Δεν έχω διαπιστώσει να είναι
αυτή η εικόνα για τις σχέσεις Ελ-
λάδας- Κύπρου στα ελλαδικά ΜΜΕ.
Ο πρόεδρος, οι υπουργοί μας, οι δι-
πλωματικές μας υπηρεσίες σε Αθήνα
και Λευκωσία βρίσκονται σε μόνιμη
και συνεχή αγαστή συνεργασία. Θα
απογοητεύσουμε αυτούς που θα
ήθελαν να δουν σκιές στη σχέση
Λευκωσίας - Αθηνών. Αυτό, άλλωστε,
είναι προφανές από τα αποτελέσμα-
τα τόσο των τριμερών, όσο και στις
σχέσεις με τις ΗΠΑ που διαρκώς
αναβαθμίζονται, αλλά κυρίως στο
προνομιακό μας πεδίο που δεν είναι
άλλο από αυτό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Αδίκως κατηγορούμαστε
–Στο εσωτερικό δέχεστε έντονες
επικρίσεις για διαπλοκή και δια-
φθορά…

–Η διαφθορά είναι ένα σημαντικό
ζήτημα για ολόκληρη την πολιτική

ζωή και πολύ σωστά απασχολεί τα
ΜΜΕ και τους πολίτες. Και όντως
διαπιστώνουμε πως το ΑΚΕΛ κατ’
εξοχήν έχει θέσει το κεφάλαιο αυτό
στο επίκεντρο της κριτικής του…
–Αδίκως;

Ναι, πιστεύω αδίκως. Ο λόγος
που ακούγονται κάθε μέρα σκάνδαλα
διαφθοράς είναι γιατί αυτή η κυ-
βέρνηση τα αναδεικνύει και οδηγεί
τους ενόχους ενώπιον δικαστηρίων.
Έχει δώσει τη δυνατότητα αυτή η
κυβέρνηση στα συντεταγμένα όρ-
γανά της να εντοπίζουν τη διαφθορά,
να τη γνωστοποιούν και οι διαδι-
κασίες που προβλέπονται από τον
νόμο να εφαρμόζονται. Πότε μέχρι
σήμερα οδηγήθηκαν πολιτικοί αξιω-
ματούχοι, κυβερνητικοί αξιωματού-
χοι στα δικαστήρια να καταδικα-
στούν και να φυλακιστούν; Πότε
είχε τη δυνατότητα ο λαός να κα-
ταγγέλλει και να διερευνώνται κα-
ταγγελίες του; Έχουμε φτάσει στο
σημείο να παρεξηγούμε κάποια
πράγματα και εδώ οι λειτουργοί των
ΜΜΕ έχουν σοβαρό ρόλο να δια-
δραματίσουν. Καλώ συνεπώς τους
λειτουργούς των ΜΜΕ να συμβάλουν
στη σωστή διαμόρφωση της κοινής
γνώμης στο θέμα αυτό. Ακόμα και
στην πρόσφατη περίπτωση του βαν,
ο γενικός εισαγγελέας διόρισε ποι-
νικό ανακριτή, ο οποίος ανέλαβε τη
διερεύνηση. Αυτό θεωρείται κου-
κούλωμα ή σκάνδαλο;
–Έχετε όμως προϊστορία στο να
βγαίνουν πορίσματα και να μην
τα αποδέχεστε.

–Εδώ υπάρχει ισοπέδωση του
θέματος. Όντως δεν έγινε στο σύ-
νολό του αποδεκτό το πόρισμα της
έκθεσης για τον Συνεργατισμό. Δεν
ελήφθησαν μέτρα; Τόσο από αυτή
την κυβέρνηση όσο και από τον γε-
νικό εισαγγελέα, τα οποία στην
ουσία ήταν με βάση τα πορίσματα
της έκθεσης; Δεν προχώρησαν οι
έρευνες; Γιατί λοιπόν κατηγορούμε
την κυβέρνηση; 
–Βεβαίως ρόλος σας δεν είναι να
είστε Επιμηθείς αλλά να φρον-
τίζετε να μη συμβαίνουν όσα δια-
μείβονται. Δεν έχετε ευθύνη γι΄
αυτό; 

–Με την ίδια λογική όλοι έχουν
ευθύνη για όλα, αλλά αν η κυβέρ-
νηση πρέπει να λάβει ευθύνη θα
την αναλάβει. Το θέμα είναι πώς δί-
νουμε λύσεις και πώς δεν επιτρέ-
πουμε στο μέλλον να συμβούν ζη-
τήματα. 

O ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΚΟΥΣΙΟΣ ΣTHN «Κ»

Δεν υπάρχει ενδεχόμενο θερμού
επεισοδίου με την Τουρκία 

Θα απογοητευτούν όσοι βλέπουν σκιές στις σχέσεις Αθήνας-Λευκωσίας, λέει ο κυβερνητικός εκπρόσωπος 

–Τι θα αναμένουμε ότι θα αλ-
λάξετε από το πόστο σας;

–Υπάρχει μεγάλο κυβερνητικό
έργο το οποίο δεν έχει αξιοποιηθεί
και προβληθεί όπως θα έπρεπε
κατά την άποψή μου και αυτό ευελ-
πιστώ πως θα μπορέσουμε να κά-
νουμε. Θα ήθελα να δώσω έμφαση
στην κοινωνική πολιτική και τις
αυξήσεις που δόθηκαν, οι οποίες
πέρασαν απαρατήρητες. Τα 19 εκα-
τομμύρια για παράδειγμαπου έχουν
δοθεί για τους χαμηλοσυνταξιού-
χους δεν προβλήθηκαν όσο θα
έπρεπε. Ξέρει άραγε ο κόσμος πως
ο ίδιος ο κ. Αναστασιάδης ήταν
πουπρότεινε τον περιορισμόπρο-
εδρικώνθητειών στις δύο θητείες; 
–Αυτό δεν πέρασε από την ίδια
τη Βουλή; 

–Βεβαίως, αλλά δεν ξέρει ο κό-
σμος ότι αυτό αποτέλεσε προεκλο-
γική δέσμευση του προέδρου την
οποία και υλοποίησε. Αστειευό-
μενος, μάλιστα, σε κατ’ ιδίαν συ-
ζητήσεις έλεγε πως θα ήθελε να
ψηφιστεί από τη Βουλή ως δώρο
για την ονομαστική του γιορτή.
Πράγμα που έγινε…
–Δεν υπήρχε προηγουμένως
πολιτικός πολιτισμός σε αυτό
το γραφείο και ευρύτερα στο
κυβερνητικό σχήμα;

–Δεν αναφέρομαι στο κυβερνη-
τικό σχήμα, αλλά για τα πολιτικά
δρώμενα, για τα κόμματα και τους
πολιτικούς φορείς ευρύτερα. Προ-
σωπικά διαπιστώνω πολλές φορές
ότι δεν είμαι καθόλου ικανοποι-
ημένος από το ύφος, τον τόνο των

συζητήσεων και την εικόνα της
πολιτικής ζωής. Έχω, μάλιστα, την
πεποίθηση πως ούτε και οι συμπο-
λίτες μας είναι ικανοποιημένοι και
έχουμε πολλές ενδείξεις γι’ αυτό. 
–Αν λάβουμε υπόψη και τις τε-
λευταίες δηλώσεις του γ.γ. του
ΑΚΕΛ Άντρου Κυπριανού οι αν-
τιπολιτευτικοί τόνοι ενισχύονται
το τελευταίο διάστημα. Εσείς
θα απαντάτε σε αυτές με πολι-
τικό πολιτισμό και μετριοπά-
θεια; 

–Θέλω να εκφράσω τον σεβα-
σμό μου προς τον γ.γ. του ΑΚΕΛ.
Είναι ο ηγέτης του μεγαλύτερου
κόμματος της αντιπολίτευσης και
εκπροσωπεί ένα σημαντικό μέρος
των πολιτών. Κι εγώ όμως είμαι ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος και

όταν κρίνω ότι πρέπει θα απαντώ
στις δηλώσεις του κ. Κυπριανού
και στις δηλώσεις οποιουδήποτε
εκπροσώπου της αντιπολίτευσης.
Αλλά θα απαντώ με μετριοπάθεια,
ήπιο τόνο και τεκμηριωμένα.
–Το θέμα ηπιότερων τόνων το
συζητήσατε με τον πρόεδρο;

–Βεβαίως. Θέλω να πιστεύω
πως είναι ένα χαρακτηριστικό μου
που έλαβε σοβαρά υπόψη, όταν
με επέλεξε για τη θέση. Αυτές όμως
είναι και πολιτικές κατευθύνσεις
που έχει δώσει οπρόεδρος, ο οποίος
θεωρεί πως εάν τεκμηριώνει κανείς
τα επιχειρήματάτου, δεν χρειάζεται
να ανεβάσει τους τόνους. Αυτό
που ζητάειείναι να δίνεται η σωστή
διάσταση του θέματος και η κα-
τάλληλη πληροφόρηση.

Πρόταση του προέδρου ο περιορισμός θητειών

Οι πολιτογραφήσεις και
οι γαμπροί του προέδρου
–Ο Άντρος Κυπριανού έχει κάνει
λόγο για κατάχρηση του επεν-
δυτικού προγράμματος σε συν-
δυασμό με την εμπλοκή του οι-
κογενειακού περίγυρου του προ-
έδρου. 

–Πρόκειται για ένανατεκμηρίωτο
ισχυρισμό. Το γεγονός ότι ένα μικρό
μέρος των διαβατηρίων –41 τον
αριθμό– έχει προωθηθεί από το γρα-
φείο που φέρει το όνομα του προ-
έδρου δεν συνιστά σε καμία περί-
πτωση παραβίαση κάποιας νομο-
θεσίας ή ακόμη και δεοντολογικού
κανόνα. Άλλωστε ο ίδιος ο πρόεδρος
είχε και στο παρελθόν δηλώσει πως
είναι έτοιμος ακόμη και να υποβάλει
την παραίτησή του σε περίπτωση
που τεκμηριωθεί δική του εμπλοκή
σε τυχόν παρανομίες που αφορούν
τα διαβατήρια. Δεν είναι ορθό να
προσωποποιούμε ένα πρόγραμμα
που ήταν ανοικτό για όλους. Θα μπο-
ρούσε να το αξιοποιήσει οποιοσδή-
ποτε και γι’ αυτό ακριβώς, δεν είναι
κακό να το αξιοποιήσουν ενδεχο-
μένως πρόσωπα της οικογένειας
Αναστασιάδη. Κακό θα ήταν αν εκ-
μεταλλευόμενοι τη θέση του προ-
έδρου αξιοποίησαν το πρόγραμμα.
Κάτι που δεν ισχύει. Από εκεί και
πέρα, αν ρωτάτε αν έχουν γίνει λάθη,

θεωρώ πως έχουν γίνει πάρα πολλά.
Σίγουρα το θέμα των διαβατηρίων
μάς δημιούργησε θέματα, εξ ου και
οι τροποποιήσεις, οι αλλαγές και το
γεγονός ότι έχουμε θέσει σε ειδικούς
τη διαχείριση του θέματος. 
–Υπάρχει έντονη δυσφορία για
τον τρόπο που δραστηριοποιείται
ο οικογενειακός περίγυρος του
προέδρου. Δικαίως πιστεύετε ή
υπάρχει κάποια υπερβολή; 

–Πρόκειται επίσης για ατεκμη-
ρίωτες υποθέσεις. Για να λέμε τα
πράγματα με το όνομά τους, θα ανα-
φέρεστε προφανώς στις επιχειρήσεις
των γαμπρών του προέδρου. Μα εί-
ναι γνωστό πως και οι δύο είναι πε-
τυχημένοι επιχειρηματίες, εδώ και
δεκαετίες. Δεν άλλαξαν κάποια κα-
τεύθυνση και δεν έχει υπάρξει καμία
καταγγελία για παραβίαση ηθικών
ή νομικών κανόνων. Υπάρχει κι εδώ
μία υπερβολή και θεωρώ ότι είναι
άδικο για τον πρόεδρο να κατηγο-
ρείται ότι έδωσε τη δυνατότητα
στον οικογενειακό του περίγυρο να
εκμεταλλευθεί τη θέση του. Δεν πι-
στεύω ότι η κριτική με τον τρόπο
που γίνεται και η στοχοποίηση της
οικογένειας είναι ο πιο σωστός τρό-
πος για να ασκήσει κάποιος κριτική
στην κυβέρνηση.

Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος δεν είναι το πρόσωπο που παράγει απευθείας τις πολιτικές της κυβέρνησης. Είναι,
όμως, το πρόσωπο που ενημερώνει για τις πολιτικές της κυβέρνησης, λέει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο νέος κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος Κυριάκος Κούσιος.

Δεν είναι ορθό να προσω-
ποποιούμε ένα πρόγραμ-
μα που ήταν ανοικτό για
όλους. Θα μπορούσε να
το αξιοποιήσει οποιοσ-
δήποτε και γι’ αυτό ακρι-
βώς δεν είναι κακό να το
αξιοποιήσουν ενδεχομέ-
νως πρόσωπα της οικο-
γένειας Αναστασιάδη.

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ
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Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ 

Στον απόηχο των αντιδράσεων του
νέου αμφιλεγόμενου «Συμφώνου»
Τουρκίας - Λιβύης, ο Ταγίπ Ερντογάν
διαμήνυσε στη διεθνή κοινότητα
για να ακούει και η τουρκική κοινή
γνώμη ότι εάν υπάρξει ανάγκη,
ανάλογα με την τροπή των εξελί-
ξεων στην Λιβύη, η Τουρκία πιθα-
νόν να ενισχύσει την άμυνα της
διεθνώς αναγνωρισμένης κυβέρ-
νησης της Τρίπολης με την απο-
στολή τουρκικών στρατευμάτων.
Ταυτόχρονα, αποκάλυψε ότι η Τουρ-
κία καταβάλλει προσπάθειες για
να αποκτήσει και τρίτο γεωτρύπανο.
Ο κ. Ερντογάν είπε ότι η χώρα του
είναι έτοιμη να έρθει σε συνεννόη-
ση για το ζήτημα της ΑΟΖ με όλες
τις χώρες της περιοχής, με εξαίρεση
την Κύπρο, και άφησε να νοηθεί
ότι οι τουρκικές ενέργειες στην
Ανατολική Μεσόγειο έχουν μέλλον.
Οι δηλώσεις Ερντογάν ταυτίζονται
με τα νέα σχέδια των εμπνευστών
του περίφημου δόγματος «Γαλάζια
Πατρίδα», που είναι φυσική συνέ-
χεια του «Συμφώνου» Τουρκίας-Λι-
βάνου. Τα εν λόγω σχέδια αφορούν
τρία πεδία: το διπλωματικό μέτωπο,
το πεδίο της άμυνας και το μέλλον
του Κυπριακού. 

Διπλωματία κανονιοφόρων 
Την στιγμή που η Τουρκία υπέ-

γραφε με την διεθνώς αναγνωρι-
σμένη κυβέρνηση της Λιβύης το
σύμφωνο το οποίο προκάλεσε με-
γάλο διπλωματικό αναβρασμό στην
Ανατολική Μεσόγειο, ο εμπνευστής
του δόγματος «Γαλάζια Πατρίδα»,
Τζεμ Γκιούρντενιζ, από την στήλη
του στην υπερεθνικιστική-αντιδυ-
τική εφημερίδα Αϊντινλίκ, υπο-
γράμμισε ότι στην νέα περίοδο η
«διπλωματία των κανονιοφόρων»
αποτελεί μονόδρομο για την Τουρ-
κία στην Ανατολική Μεσόγειο. Η
περιορισμένη χρήση του τουρκικού
Πολεμικού Ναυτικού ή η απειλή
χρήσης του στην ευρύτερη περιοχή
της Αν. Μεσογείου, αποτελεί την
πιο αποτελεσματική στρατηγική
για την Τουρκία η οποία επιθυμεί

να εμπλακεί άμεσα στο περιφερει-
ακό ενεργειακό πεδίο. Σύμφωνα
με τον κ. Γκιούρντενιζ, η επιστρά-
τευση της «διπλωματίας των κα-
νονιοφόρων» δρομολογείται ήδη
από τις αρχές της προηγούμενης
δεκαετίας. Συγκεκριμένα, από το
2002 μέχρι σήμερα, το τουρκικό
Πολεμικό Ναυτικό έχει παρεμπο-

δίσει περισσότερες από 15 απόπει-
ρες γεωτρήσεων σε περιοχές που
διεκδικεί η Τουρκία. Όπως αναφέ-
ρει, μετά την δυναμική παρέμβαση
του στρατού, στην αντεπίθεση πέ-
ρασε το ΥΠΕΞ προβάλλοντας σε
διπλωματικό επίπεδο τις ιδιαίτερες
θέσεις της Τουρκίας στο ζήτημα
της ΑΟΖ. Για τον κ. Γκιούρντενιζ
λοιπόν, το Σύμφωνο Τουρκίας-Λι-
βύης αποτελεί το φυσικό προϊόν
της «διπλωματίας των κανονιοφό-

ρων», η οποία θα συνεχιστεί στην
Ανατολική Μεσόγειο, με νέα βήματα
στα πεδία της διπλωματίας και του
συσχετισμού στρατιωτικής ισχύος
στην Αν. Μεσόγειο. 

Στα σχέδια Συρία, Λίβανος 
Ποια τα ενόψει βήματα της Άγ-

κυρας; Ο Γκιούρντενιζ αποκαλύπτει
ότι λίγο μετά το αποτυχημένο πρα-
ξικόπημα και την ήττα, όπως λέει,
των νατοϊκών δυνάμεων στο εσω-

τερικό της Τουρκίας, η πολιτική
ηγεσία της χώρας και το επιτελείο
στρατού συμφώνησαν στην δρο-
μολόγηση νέων στρατηγικών που
αφορούν τρεις στόχους: 1) την ανα-
χαίτιση των σχεδίων των Κούρδων
στην Συρία. 2) την προβολή των
τουρκικών διεκδικήσεων στην Αν.
Μεσόγειο 3) την προετοιμασία στην
Κύπρο για την περίοδο μετά την
εκπνοή του ομοσπονδιακού μον-
τέλου. Για τον εν αποστρατεία
ναύαρχο αυτά τα εγχειρήματα,
απλώνονται γεωγραφικά από τα
βάθη της Μέσης Ανατολής ως τα
παράλια της βόρειας Αφρικής. Σε
ό,τι αφορά το μέτωπο της διπλω-
ματίας, η Άγκυρα θεωρεί ότι μετά
το «Σύμφωνο» με τη Λιβύη πρέπει
να ακολουθήσει η ταυτόχρονη συ-
νεννόηση με Συρία και Λίβανο για
τον καθορισμό των ΑΟΖ. Ακόμα η
Άγκυρα εκτιμά ότι η τελική φάση
του πολέμου στην Συρία και οι νέες
πολιτικές ανακατατάξεις στον Λί-
βανο δημιουργούν ευκαιρίες τις
οποίες πρέπει να εκμεταλλευτεί η
τουρκική διπλωματία. Μάλιστα, ο
σκληρός Γκιούρντενιζ διακηρύττει
ότι για την υλοποίηση αυτού του
σχεδίου ο Πρόεδρος Ερντογάν θα
πρέπει να ξεπεράσει μια ώρα αρ-
χύτερα τους ενδοιασμούς του έναντι
του καθεστώτος του Μπασάρ Αλ
Ασάντ. Την ίδια ώρα καλεί την κυ-
βέρνηση Ερντογάν να αναβαθμίσει
την άσκηση «Ασπίδα Μεσογείου»
του Πολεμικού Ναυτικού, προσδί-
δοντάς της μόνιμο χαρακτήρα και
ενισχύοντάς την με συμμετοχή νέ-
ων χωρών. Σε αυτά τα πλαίσια, στο
εν λόγω εγχείρημα έχουν προστεθεί
πρόσφατα το Πακιστάν και η Ιορ-
δανία. Επίσης, το επιτελείο του
τουρκικού στρατού εξετάζει το εν-
δεχόμενο της ενοικίασης-δανεισμού
στρατιωτικών σκαφών σε «φιλικές»
χώρες κυρίως της περιοχής της Κα-
σπίας Θάλασσας και της Κεντρικής
Ασίας. Έτσι, η Τουρκία ευελπιστεί
σε ένα νέο, εναλλακτικό, ναυτικό
σύμφωνο συνεργασίας στην Ανα-
τολική Μεσόγειο το οποίο θα πε-
ρικυκλώσει την Κύπρο και θα δώσει
νέα ώθηση στα τουρκικά σχέδια.

Ηνωμένα Eθνη- Ανάλυση 

του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Η καταγγελία του Τουρκο-Λιβυκού
Μνημονίου κατανόησης  κυριάρ-
χησε το τελευταίο δεκαήμερο στην
έδρα των Ηνωμένων Εθνών, με επι-
στολές και διαβήματα από μέρους
της Ελλάδας και της Κύπρου. Πρώτη
ξεκίνησε με τα διαβήματα του πρέ-
σβη Ανδρέα Μαυρογιάννη προς τη
Γραμματεία και στα μέλη του Σ.Α.,
η Κυπριακή Δημοκρατία, για να
ακολουθήσει η Ελλάδα με δύο επι-
στολές και στη συνέχεια με διαβή-
ματα της πρέσβεως Μαρίας  Θεο-
φίλη. Παρά το γεγονός ότι η Σύμ-
βαση για το Δίκαιο της Θάλασσας
του 1982 (UNCLOS) αποτελεί το ση-
μαντικότερο διεθνές νομικό εργα-
λείο για τη διευθέτηση παρόμοιων
διαφορών, το γεγονός ότι δεν έχει
υπογραφεί από την Τουρκία  δημι-
ουργεί δυσκολίες ως μία έννομη
και ειρηνική διευθέτησή τους, ιδίως
μάλιστα όταν η Άγκυρα διακρίνεται
για την προτίμησή της στην «δι-
πλωματία των κανονιοφόρων». Κατ’
ακρίβεια, η «διπλωματία των κα-
νονιοφόρων» είναι η μοναδική οδός
για να εξασφαλίσει μερίδιο η Τουρ-
κία σε «οικόπεδα» που δεν της ανή-
κουν, αφού σχεδόν το σύνολο των
προνοιών της UNCLOS δικαιώνει
τις θέσεις και διεκδικήσεις της Ελ-
λάδας και της ΚΔ. Δεν είναι άλλωστε
τυχαίο που για μια ακόμη φορά η
Τουρκία βρέθηκε να είναι το μονα-
δικό κράτος – μέλος του ΟΗΕ που
καταψήφισε στη ΓΣ το ψήφισμα
για τους  Ωκεανούς και το Δίκαιο
της Θάλασσας, το οποίο υιοθετή-
θηκε με συντριπτική πλειοψηφία
135 υπέρ, 1 εναντίον (Τουρκία), και
3 αποχές (Κολομβία, Ελ Σαλβαδόρ,
Βενεζουέλα). Οι ίδιες εξηγήσεις του
Τούρκου αντιπροσώπου για την
αρνητική ψήφο της χώρας του, το
επιβεβαιώνουν.  Είπε πως η Τουρκία
δεν είναι συμβαλλόμενο μέρος στη
Σύμβαση και δεν συμφωνεί ότι η
Σύμβαση έχει “καθολικό και ενο-
ποιημένο χαρακτήρα”. «Δεν απο-
τελεί το μόνο νομικό πλαίσιο που
ρυθμίζει τις δραστηριότητες στις
θάλασσες και τους ωκεανούς. Η
Σύμβαση δεν παρέχει επαρκείς εγ-
γυήσεις για συγκεκριμένες γεωγρα-
φικές καταστάσεις και ως εκ τούτου
δεν λαμβάνει υπόψη συγκρουόμενα
συμφέροντα και ευαισθησίες που
προκύπτουν από ειδικές περιστά-
σεις», πρόσθεσε.

Περί κλειστών θαλασσών 
Οι τουρκικοί ισχυρισμοί περί συγ-

κεκριμένων γεωγραφικών καταστά-
σεων δέχθηκαν ισχυρό πλήγμα την
περασμένη Τετάρτη, όταν ο αμερι-
κανός πρέσβης στην Αθήνα, Τζέφρι
Πάιατ, αποκάλυψε την γνωμοδότηση
της νομικής υπηρεσίας του Στέιτ
Ντιπάρτμεντ, ότι τα κατοικημένα
νησιά έχουν υφαλοκρηπίδα και αν-
τιμετωπίζονται με τον ίδιο τρόπο
όπως και οι ηπειρωτικές περιοχές.
Ωστόσο, μία δήλωση του αναπλη-
ρωτή εκπροσώπου του ΓΓ του ΟΗΕ,
ΦερχάνΧακ, προκάλεσε νευρικότητα
και μπαράζ αρνητικών σχολίων, κα-
θώς αχρείαστα μίλησε για «κλειστές
ή ημίκλειστες περιοχές», όπου « ιδι-
αίτερη προσοχή απαιτείται στα συμ-
φέροντα τρίτων μερών». «Έχουμε
εμπιστοσύνη πως όλα τα ενδιαφε-
ρόμενα μέρη θα αναγνωρίσουν την
ανάγκη για συνεχή διάλογο για τα
ευαίσθητα ζητήματα, σε συμφωνία
με τις αρχές που είναι ενσωματω-
μένες στον Καταστατικό Χάρτη των

ΗΕ, όπου όλες οι διαφορές θα πρέπει
να επιλύονται με ειρηνικά μέσα».
Παρόλα αυτά η δήλωση δεν δικαιώνει
σε καμία περίπτωση την Τουρκία.«Η
Τουρκία και άλλες χώρες πολέμησαν
σκληρά στη Διάσκεψη το θέμα των
νησιών, που καλύπτεται γενικά από
το άρθρο 121 και ειδικότερα σε ό,τι
μας ενδιαφέρει  το άρθρο 121 πα-
ράγραφος 2», δήλωσε στην «Κ» ο
πρέσβης επί τιμή Ανδρέας Ιακωβίδης,
που συμμετείχε εκπροσωπώντας
την ΚΔ στην ιστορική διάσκεψη για
το Δίκαιο της Θάλασσας. «Όταν έχα-
σαν, συνέχισε, επανήλθαν στον επό-
μενο γύρο για την κλειστές ή ημί-
κλειστες θάλασσες, (άρθρα 22 και
23), ζητώντας τα ίσα δικαιώματα
των νησιών να ισχύουν μόνο σε
ανοιχτές θάλασσες, όπου δεν υπάρχει
απέναντι στεριά. Όπως λ.χ. η Αγία
Ελένη στον Ειρηνικό. Και για τις
κλειστές και ημίκλειστες ή κλειστές
θάλασσες, όπως η Μεσόγειος, η Βαλ-
τική κ.α., να ισχύουν ειδικοί παρά-
γοντες ως προς τον καθορισμό των
δικαιωμάτων των νήσων. Το πολε-

μήσαμε και τελικά η τουρκική θέση
δεν επικράτησε. Περιελήφθη όμως
πρόνοια – η οποία δεν μας ενοχλεί
– τα κράτη που βρίσκονται σε κλει-
στές και ημίκλειστες θάλασσες να
συνεργάζονται όσον αφορά θέματα
αλιείας, περιβάλλοντος και επιστη-
μονικής έρευνας», ανέφερε ο κ. Ια-
κωβίδης, παραπέμποντάς μας στα
άρθρα 122 και 123 της UNCLOS. «Εί-
ναι ανοησίες αυτά που ισχυρίζονται
οι Τούρκοι πως ευνοούνται από τη
δικαστική πρακτική. Ισχύει το αν-
τίθετο», είπε ο κ. Ιακωβίδης, σημει-
ώνοντας ότι  η συνεργασία για την
οποία μιλά το άρθρο 122 της Σύμ-
βασης είναι συγκεκριμένη και σε
καμία περίπτωση δεν περιλαμβάνει
έρευνα και εκμετάλλευση υδρογο-
νανθράκων. Παρομοίως, δεν ισχύει
βάσει της Σύμβασης του Δικαίου τη
Θάλασσας το τουρκικό επιχείρημα
της μεγάλης ακτογραμμής που δια-
θέτουν. «Εφαρμόστηκε από το Διε-
θνές Δικαστήριο σε μία περίπτωση,
της Λιβύης εναντίον της Μάλτας,
όπου ωστόσο η Μάλτα πήρε μεν μία
μεγάλη περιοχή για την ΑΟΖ της,
αλλά λιγότερο από τη μέση γραμμή»,
πρόσθεσε.Ενδιαφέρον είναι ότι στην
περίπτωση της οριοθέτησης μεταξύ
Αιγύπτου – η οποία επίσης διαθέτει
μεγάλη ακτογραμμή – και Κύπρου,
ίσχυσε ακριβώς η μέση γραμμή.
Τότε, οι Αιγύπτιοι που ήταν σε δια-
πραγματεύσεις για οριοθέτηση ΑΟΖ
με τη Σαουδική Αραβία, εφάρμοσαν
και στις δύο περιπτώσεις την ίδια
αρχή της μέσης γραμμής. Με δεδο-
μένο ότι η Αίγυπτος τηρεί συνεπή
στάση στο θέμα της μέσης γραμμής,
η μόνη τους επιφύλαξη στο θέμα
της οριοθέτησης ΑΟΖ με την Ελλάδα
είναι το Καστελόριζο, γιατί στην πε-
ρίπτωση που θα πήγαινε στο Διεθνές
Δικαστήριο – πράγμα απίθανο γιατί
η Τουρκία δεν θα το δεχόταν – θα
ήταν απίθανο να αποφανθεί το Δι-
καστήριο ότι έχει πλήρη επήρεια.

Η διπλωματία 
των κανονιοφόρων
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Δεν είναι τυχαίο που για
μια ακόμη φορά η Τουρ-
κία βρέθηκε να είναι το
μοναδικό κράτος - μέλος
του ΟΗΕ που καταψήφι-
σε στη ΓΣ το ψήφισμα
για τους  Ωκεανούς και
το Δίκαιο της Θάλασσας.

Με την Ασπίδα της Μεσογείου
θα περικυκλώσουν την Κύπρο
Eξουδετέρωση των Τριμερών της Λευκωσίας και της ΔΔΟ, στα σχέδια της Τουρκίας

Κλείνει το  κεφάλαιο ομοσπονδία 
Στο επιτελείο λήψης αποφάσεων στην Άγκυρα εξηγούν ότι η νύχτα
της 15ης Ιουλίου 2016, μετά την αποτελεσματική αναχαίτιση των σχε-
δίων της Δύσης, η Τουρκία, ήταν πλέον σε θέση να δρομολογήσει τα
νέα αυτόνομα σχέδιά της για το Κουρδικό και την Ανατολική Μεσό-
γειο, ενώ τα παράλληλα βήματα που πραγματοποιεί η Άγκυρα σε
διάφορα μέτωπα αποτελούν κομμάτι των ευρύτερων πλέον σχεδίων
της Τουρκίας για τον 21ο αιώνα. Τέλος, το Κυπριακό και κυρίως η δι-
αιώνιση της παρουσίας της Τουρκίας στο βόρειο τμήμα του νησιού
είναι εκ των βασικών προτεραιοτήτων της Άγκυρας: «Η επιμονή στο
λεγόμενο μοντέλο της ομοσπονδιακής λύσης, του μονοπολικού να-
τοϊκού πλαισίου, δηλαδή η προσήλωση στην παλαιά τάξη πραγμάτων
στην Κύπρο, είναι καταδικασμένη σε αποτυχία», ο εμπνευστής της
«Γαλάζιας Πατρίδας» Τζεμ Γκιούρντενιζ και φυλάγοντας το μεγάλο
του βλήμα για το τέλος, υπογραμμίζει ότι στις «εκλογές» του Απριλί-
ου  η ήττα του ομοσπονδιακού μοντέλου και της υποψηφιότητας του
Μουσταφά Ακιντζί έχει ιδιαίτερη σημασία για την Τουρκία.

«Η επιμονή στο λεγόμενο μοντέλο
της ομοσπονδιακής λύσης είναι κα-
ταδικασμένη σε αποτυχία», υπο-
γραμμίζει ο εμπνευστής της «Γαλά-
ζιας Πατρίδας» Τζεμ Γκιούρντενιζ.

Από το 2002 μέχρι σήμερα, το τουρκικό Πολεμικό Ναυτικό παρεμπόδισε περισσότερες από 15 απόπειρες γεωτρήσεων σε περιοχές που διεκδικεί η Τουρκία, σύμ-
φωνα με τον Γκιούρντενιζ. Στη συνέχεια το ΥΠΕΞ πέρασε στην αντεπίθεση προβάλλοντας σε διπλωματικό επίπεδο τις θέσεις της Τουρκίας στο ζήτημα της ΑΟΖ.  
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Ο Ερντογάν διακήρυξε
ότι η Aγκυρα είναι 
έτοιμη να έρθει 
σε συνεννόηση για το 
ζήτημα της ΑΟΖ με όλες
τις χώρες της περιοχής,
με εξαίρεση την Κύπρο.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η τελευταία πράξη του εδώ και 32
χρόνια στρατιωτικού εμπάργκο των
ΗΠΑ στην Κύπρο θα παιχθεί κατά
πάσα πιθανότητα την εβδομάδα
που έρχεται στην Ολομέλεια της Γε-
ρουσίας μετά την έγκριση του νο-
μοσχεδίου, από την αμερικανική
Βουλή με ψήφους 376-46. Μια εξέλιξη
που και τυπικά θα βάλει τέλος σε
μια περίοδο που σημάδεψε την εξω-
τερική πολιτική της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και θα σηματοδοτήσει
την έναρξη μιας νέας εποχής στις
σχέσεις των δύο χωρών. Η άρση
των απαγορεύσεων θα πρέπει να
περάσει και από τον πρόεδρο των
ΗΠΑ, ωστόσο, όπως μεταδίδεται, ο
Ντόναλντ Τραμπ έχει δηλώσει πως
θα υπογράψει τον σχετικό νόμο. Η
άρση του εμπάργκο πώλησης στρα-
τιωτικού υλικού στην Κύπρο, παρά
τις «προϋποθέσεις» που περιλαμ-
βάνονται στο νομοσχέδιο, θεωρείται
πρώτα απ’ όλα συμβολικού χαρα-
κτήρα, αίροντας τις όποιες παρα-
φωνίες υπάρχουν στις σχέσεις δύο
κρατών που η συνεργασία τους τα
τελευταία χρόνια έχει θετικό πρό-
σημο, σε τομείς όπως οι περιφερει-
ακές συνεργασίες με άξονα τα ενερ-
γειακά. Ένα τοπίο, το οποίο εξομα-
λύνθηκε τα τελευταία έξι χρόνια,
με σημαντικούς σταθμούς τις επι-
σκέψεις κορυφαίων Αμερικανών

αξιωματούχων αλλά και την υπο-
γραφή της Δήλωσης Προθέσεων
Κύπρου – ΗΠΑ τον Νοέμβριο του
2018 από τους ΥΠΕΞ των δύο χωρών.
Στη Λευκωσία, η αναμενόμενη υπερ-
ψήφιση του νομοσχεδίου και από
την Ολομέλεια της Γερουσίας θεω-
ρείται σημαντική εξέλιξη με ουσια-
στικό περιεχόμενο. Η άρση του εμ-

πάργκο εκτιμάται πως θα αναβαθ-
μίσει τις διμερείς σχέσεις, δημιουρ-
γώντας ταυτόχρονα το υπόβαθρο
για τη διεύρυνση της στρατιωτικής
συνεργασίας των δυο χωρών.

Η νέα εποχή
Στο στρατιωτικό κομμάτι, που

ενδιαφέρει ζωηρά τη Λευκωσία, οι
πληροφορίες αναφέρουν πως πολύ
πριν από την επίσημη άρση των
περιορισμών, οι δύο χώρες βρί-
σκονται σε στενή επαφή. Η κυ-
πριακή πλευρά, σύμφωνα με τις
ίδιες πληροφορίες, διαβουλεύεται
με την αμερικανική, στα ζητήματα

στρατιωτικής συνεργασίας, συνερ-
γασία η οποία περιλαμβάνει αρκε-
τούς τομείς από τους οποίους δεν
απουσιάζουν τα εξοπλιστικά προ-
γράμματα. Στη Λευκωσία, πηγές
τονίζουν πως η άρση του στρατιω-
τικού εμπάργκο είναι κατανοητό
ότι μπορεί να εμβαθύνει τη συνερ-
γασία στο στρατιωτικό κομμάτι,
το οποίο απουσιάζει παντελώς. Η
κυβέρνηση το προηγούμενο διά-
στημα δεν έχει κρύψει το ενδια-
φέρον της για την αγορά στρατιω-
τικού υλικού από τις ΗΠΑ, ένα ζή-
τημα που αναμένεται να γίνει πε-
ρισσότερο ορατό το επόμενο διά-
στημα. Τη Λευκωσία δεν φαίνεται
να την ανησυχούν διατάξεις του
νομοσχεδίου, όπως η συνεργασία
της Δημοκρατίας με τις ΗΠΑ στην
καταπολέμηση ξεπλύματος μαύρου
χρήματος και εποπτείας των χρη-
ματοπιστωτικών ιδρυμάτων, καθώς
και η απαγόρευση πρόσβασης ρω-
σικών στρατιωτικών πλοίων σε κυ-
πριακά λιμάνια για ανεφοδιασμό
και εξυπηρέτηση. Η άποψη που
φαίνεται να κυριαρχεί είναι πως
οι «προϋποθέσεις» που τίθενται
δεν προκαλούν εμπόδια στην ανά-
πτυξη των σχέσεων των δύο χωρών
σε όλους τους τομείς.

Το πλαίσιο
Από κυπριακής πλευράς, σε

πρώτη φάση, θα επιδιωχθεί η εν-

δυνάμωση της συνεργασίας με τις
ΗΠΑ σε ζητήματα εκπαίδευσης
και τεχνογνωσίας, σε στρατιωτικά
στελέχη. Στο πλάνο δράσης που
φαίνεται ότι υπάρχει περιλαμβά-
νονται:

� Εκπαίδευση και συμμετοχή
στρατιωτικών στελεχών, σε αμερι-
κάνικες στρατιωτικές ακαδημίες.

�Κοινές ασκήσεις σε στρατιωτικό
επίπεδο κάτι που απουσιάζει στην
παρούσα φάση. Κύπρος και ΗΠΑ
τα τελευταία χρόνια πραγματοποι-
ούν κοινές ασκήσεις με τη συμμε-
τοχή ευρωπαϊκών χωρών και κρατών
της περιοχής, μόνο για έρευνα και
διάσωση.

� Παροχή διευκολύνσεων στα
πλαίσια διοικητικής μέριμνας.

� Συνεργασία στην ανταλλαγή
πληροφοριών.

Στο υπό διαμόρφωση πλαίσιο
συνεργασίας, η Κύπρος δεν θα συμ-
μετέχει σε αποστολές εκτός της κυ-
πριακής επικράτειας, όπως τονίζεται
από πηγές στη Λευκωσία.

Η αγορά αμερικάνικου στρατιω-

τικού υλικού ενδιαφέρει την Κύπρο,
σε πρώτη φάση ως μια επιπλέον
επιλογή. Επί του προκειμένου το
ρεπορτάζ της «Κ» από την περίοδο
που το νομοσχέδιο των Αμερικανών
Γερουσιαστών Μενέντεζ και Ρούμ-
πιο ετοιμάσθηκε, κατέγραφε το εν-
διαφέρον της Κύπρου για τη στρα-
τιωτική αγορά των ΗΠΑ και το οποίο
ενδιαφέρον, όπως όλα δείχνουν έχει
γνωστοποιηθεί στην Ουάσιγκτον.
Η αναβάθμιση των σχέσεων, όπως
τονίζεται, περνά μέσα και από την
ενδεχόμενη αγορά εξοπλιστικών
συστημάτων από την αμερικανική
αγορά. Πηγή με γνώση στους προ-
γραμματισμούς και τις διαβουλεύσεις
σημείωνε με νόημα στην «Κ» πως
τα εξοπλιστικά προγράμματα της
Κυπριακής Δημοκρατίας προγραμ-
ματίζονται σε βάθος τριετίας. Με
τα δεδομένα αυτά θεωρείται βέβαιο
πως μετά το πέρας των σχετικών
διαδικασιών στην Ουάσιγκτον και
την εφαρμογή της άρσης του εμ-
πάργκο, οι αρμόδιες υπηρεσίες θα
εξετάσουν τις δυνατότητες και τις

επιλογές που υπάρχουν στην αμε-
ρικάνικη αγορά για προμήθεια της
Εθνικής Φρουράς με στρατιωτικό
εξοπλισμό. Για την ώρα, όπως εκτι-
μούν στρατιωτικές πηγές, η Κύπρος
ενδεχομένως να κινηθεί για την
αγορά ελαφρού στρατιωτικού εξο-
πλισμού, δεδομένου ότι για τα με-
γάλα εξοπλιστικά προγράμματα ο
προσανατολισμός φαίνεται να είναι
προς την ευρωπαϊκή αγορά. Με βά-
ση τις ανάγκες της Εθνικής Φρουράς
που έχουν γίνει γνωστές, η αμερι-
κάνικη αγορά ενδεχομένως να κα-
λύψει κενά στο κομμάτι της κυπρια-
κής αεράμυνας, με την προμήθεια
ενός νέου αντιαεροπορικού συστή-
ματος, που θα συμπληρώνει τα ρω-
σικά συστήματα, TOR M1 και Buk
M1-2. Εδώ οι πληροφορίες που υπάρ-
χουν είναι πως η προσοχή στρέφε-
ται, πρώτα στην ισραηλινή αγορά
και δευτερευόντως στην ευρωπαϊκή
και δυτική πολεμική βιομηχανία.
Για τον στρατό ξηράς, οι ανάγκες
που εντοπίζονται αφορούν κυρίως
αντιαρματικά όπλα.

Αιχμή τα εξοπλιστικά
στη μετά εμπάργκο
εποχή με τις ΗΠΑ 
Αναβάθμιση των διμερών σχέσεων σε όλα τα επίπεδα θα επιφέρει 

η άρση των απαγορεύσεων που έχουν επιβληθεί στην Κύπρο

Ανδρέας Δημητρόπουλος, 
Ομ. Καθηγητής Συνταγματικού Δικαίου 
Νομικής Σχολής Πανεπιστημίου
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To Σύνταγμα της Kυπριακής Δημοκρατίας
H πολυπλοκότητά του και η ανεπιτυχής προσπάθεια αναθεώρησής του, 
το 1963

ANAΤΥΠΩΣΗ 2019 

ΛΟΓΩ ΕΞΑΝΤΛΗΣΕΩΣ

Μία κριτική επισκόπηση του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας 
«Εν αρχή ήν το ήθος. Και το ήθος του συγγραφέα αντανακλά στο περιεχόμενο και στον τρόπο της γραφής του βιβλίου. 
Ύφος σεμνό, απέριττο, κατανοητό, αλλά παράλληλα αυστηρά επιστημονικό. Πρόκειται για κείμενο που σε πείθει σε 
όλο το μήκος και πλάτος, ότι ο συγγραφέας με αφοσίωση και αγάπη για την πατρίδα, χωρίς οποιαδήποτε σκοπιμότητα 
είναι ένας ασυμβίβαστος κυνηγός της επιστημονικής αλήθειας. Η επεξεργασία των θεμάτων υπόκειται σε επιστημονική 
συνέπεια χωρίς εκλεκτικισμούς.»

�������

Οι «προϋποθέσεις» 
που περιλαμβάνονται
στο νομοσχέδιο για 
πώληση στρατιωτικού
υλικού στη Κύπρο δεν
ανησυχούν τη Λευκωσία.

Η προμήθεια ενός επιπλέον αντιαεροπορικού συστήματος καθώς και υλικού για τον στρατό ξηράς ενδεχομένως να εγ-
καινιάσει τη συνεργασία Κύπρου-ΗΠΑ στον τομέα των εξοπλιστικών προγραμμάτων της Εθνικής Φρουράς.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Ο μύθος της Χάγης και οι εσωτερικές πολιτικές σκοπιμότητες

Ξ αφνικά ανακαλύψαμε τη Χά-
γη. Εν τη απελπισία του,
μπροστά στα τουρκικά τετε-

λεσμένα στη θάλασσα και έχοντας
στο μυαλό του τις προεδρικές εκλο-
γές, ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
αποφάσισε την προσφυγή στο Διε-
θνές Δικαστήριο της Χάγης με αν-
τικείμενο την οριοθέτηση των θα-
λασσίων ζωνών μας με την Τουρκία
στις βόρειες και τις δυτικές θά-
λασσες. Χαρακτηρίζω μύθο τα περί
Χάγης, γιατί η προσφυγή σε αυτή
για να γίνει μονομερώς προϋπο-
θέτει ότι η άλλη πλευρά, δηλαδή
η Τουρκία, είναι συμβαλλόμενο
μέρος στη Συνθήκη για το Δίκαιο
της Θάλασσας (UNCLOS), κάτι που
δεν συμβαίνει. Αυτό έκαναν οι Φι-
λιππίνες γιατί ακριβώς η Κίνα είναι
συμβαλλόμενο μέρος. Παρά τις εν-
στάσεις του Πεκίνου για την αρ-
μοδιότητά του, το δικαστήριο εξέ-
τασε τη μονομερή προσφυγή των
Φιλιππινών. Μάλιστα, παρά το ότι
το δικαστήριο δικαίωσε τις Φιλιπ-
πίνες, αυτές την επομένη μέρα,
λειτουργώντας ρεαλιστικά, προ-

σέγγισαν το Πεκίνο σε αναζήτηση
μιας συμφωνημένης διευθέτησης.
Ο λόγος πολύ απλός. Διότι δεν
υπάρχει κανένα διεθνές όργανο
που να μπορεί να επιβάλει αυτή
την απόφαση πλην του Συμβουλίου
Ασφαλείας και σ’ αυτό είναι μόνιμο
μέλος με δικαίωμα βέτο η Κίνα.
Επανέρχομαι στα δικά μας. Η άλλη
εναλλακτική είναι να υπογραφεί
συνυποσχετικό μεταξύ Κ.Δ. και
Τουρκίας και οι δύο χώρες να προ-
σφύγουν στη Χάγη, ζητώντας την
οριοθέτηση των μεταξύ τους θα-
λασσών. Και αυτό είναι ανέφικτο,
αφού η Τουρκία αρνείται διαχρο-
νικά να κάνει κάτι τέτοιο με την
Ελλάδα, χώρα την οποία και ανα-
γνωρίζει και διατηρεί σχέσεις μαζί
της και είναι σύμμαχοι στο ΝΑΤΟ.
Το να λέει κάποιος ότι θα το κάνει
με την Κ.Δ. που δεν αναγνωρίζει
και δεν έχει σχέσεις είναι κοροϊδία.
Επιπρόσθετα για ποια διαφορά θα
προσφύγουμε αφού π.χ. στις βό-
ρειες θάλασσες η Τουρκία ισχυρί-
ζεται πως έχει ήδη οριοθετήσει
την υφαλοκρηπίδα της με τη

«ΤΔΒΚ»; Άρα ούτε αυτή η μέθοδος
είναι εφικτή. Η Τουρκία έχει μά-
λιστα ξεκαθαρίσει, απαντώντας
στην πρότασή μας για διμερή διά-

λογο με στόχο την οριοθέτηση,
ότι αυτό θα συμβεί μόνο μετά τη
λύση του Κυπριακού. 

Όπως σιγά –σιγά αποκαλύπτεται

η κίνηση αυτή της Λευκωσίας έγινε
με δική της πρωτοβουλία και χωρίς
την προηγούμενη συνεννόηση και
συντονισμό με την Αθήνα. Επιβε-
βαιώθηκε αυτό που εδώ και μερικά
χρόνια επαναλαμβάνω. Ότι δηλαδή
ο πρόεδρος Αναστασιάδης αυτο-
σχεδιάζει στα θέματα εξωτερικής
πολιτικής στη βάση των προσω-
πικών του πολιτικών και άλλων
προτεραιοτήτων. Αυτές έχουν να
κάνουν πρωτίστως με την επανε-
κλογή του στην Προεδρία. Η από-
φαση για προσφυγή στη Χάγη απο-
σκοπεί στην ικανοποίηση του ΔΗ-
ΚΟ του οποίου η προσφυγή ήταν
θέση. Ο πρόεδρος εκτιμά πως χωρίς
το ΔΗΚΟ και τον Νικόλα Παπαδό-
πουλο δεν θα είναι εφικτή η επα-
νεκλογή του αν στο δεύτερο γύρο
βρεθεί απέναντι στον υποψήφιο
που θα στηρίξει το ΑΚΕΛ. 

Ανεξάρτητα από τις εσωτερικές
σκοπιμότητες και το γεγονός ότι
δεν αναμένονται θετικά νομικά
αποτελέσματα η προσφυγή στη
Χάγη είναι πολιτικά χρήσιμη για
την Κ.Δ. Απαντάει στους ισχυρι-

σμούς της Τουρκίας ότι η Κ.Δ. επι-
διώκει την ένταση και λειτουργεί
μονομερώς. Έρχεται μάλιστα σε
συνέπεια της πρότασης/πρόσκλη-
σής μας προς την Τουρκία για διά-
λογο με στόχο την οριοθέτηση κάτι
που η Τουρκία απέρριψε. Λειτουργεί
επίσης αθροιστικά και με την προ-
ηγούμενη πρόταση Αναστασιάδη
για διανομή των εσόδων από το
φυσικό αέριο ακόμα και πριν τη
λύση. Από τη δική μου πλευρά θα
πρότεινα όπως πέραν αυτών η Κ.Δ.
στη βάση των χαρτών που η ίδια
και η Τουρκία έχουν καταθέσει
στον ΟΗΕ για τις θάλασσες δυτικά
της Πάφου να μεθοδεύσει μέσω
τρίτων χωρών, όπως η Γερμανία,
την εφαρμογή ενός μορατόριουμ
ερευνών και γεωτρήσεων για τις
επικαλυπτόμενες ζώνες μέχρι και
την οριοθέτησή τους όποτε και
όπως και αν αυτή συμβεί.  

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της Κ.Δ. την περίοδο
2014-2018.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν την περασμένη Κυριακή κυ-
κλοφορούσε στον αθηναϊκό τύπο
άρθρο, που έκανε λόγο για επιπό-
λαιες κινήσεις της Κύπρου στις
οποίες σέρνει την Αθήνα και χα-
ρακτήριζε επικίνδυνες τις πρωτο-
βουλίες της Λευκωσίας σε ζητήματα
εξωτερικής πολιτικής, που στόχο
έχουν επικοινωνιακά παιχνίδια του
προέδρου και του υπουργού Εξω-
τερικών στο εσωτερικό και τις οποί-
ες συζητούν με δυσφορία πλέον
ελλαδικοί κυβερνητικοί κύκλοι,
τόσο στον Προεδρικό Λόφο όσο
και στο απέναντι κτήριο του ΥΠΕΞ
επικράτησε αναστάτωση. Και λέμε
αναστάτωση, όχι μόνο γιατί αυτό
έγινε viral στα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης στην Κύπρο, αλλά και
γιατί η Λευκωσία δεν συνήθισε μέ-
χρι τώρα τέτοιες αναφορές από τον
συγκρατημένο αθηναϊκό τύπο. Διε-
ρωτήθηκαν μεταξύ τους κυβερνη-
τικά στελέχη κατά πόσο οι αναφορές
του αρθρογράφου αποτελούσαν
προσωπική εκτίμηση ή αν έβγαζαν
στο προσκήνιο σκιές που υπάρχουν
στις σχέσεις των δύο χωρών. 

Το τηλεφώνημα
«Θα απογοητευτούν όσοι βλέπουν

σκιές στις σχέσεις Λευκωσίας-Αθή-
νας», απάντησε στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος Κυριάκος Κούσιος (σελ.
7), θέλοντας να κλείσει το θέμα και
υπογράμμισε πως οι σχέσεις των
δύο χωρών είναι συνεχείς, αγαστές
και άριστες. Στο ίδιο πλαίσιο κινή-
θηκαν βεβαίως και ανώτατοι διπλω-
ματικοί κύκλοι στη Λευκωσία όταν
ρωτήθηκαν απορρίπτοντας ανα-
φανδόν τις όποιες σκιές στις σχέσεις
των δύο χωρών. Όπως λέγεται, Νίκος
Χριστοδουλίδης και Νίκος Δένδιας
είχαν τηλεφωνική συνομιλία μεταξύ
τους μετά τα δημοσιεύματα και όχι
μόνο επιβεβαιώθηκαν οι καλές σχέ-
σεις των δύο μερών, αλλά συζητή-
θηκε Τριμερής Κύπρου-Ελλάδας με
τη Σερβία. Στη Λευκωσία διπλωμα-
τικές πηγές ξεκαθάρισαν πως σε αν-
τίθεση με το τι καταγράφεται η Αθή-
να ήταν ενήμερη προ πολλού για
την κίνηση της Κύπρου να προσφύ-
γει στη Χάγη. Οι ίδιοι κύκλοι βλέπουν
πως η αρθρογραφία δεν έχει να κάνει
με πραγματική δυσφορία της Αθή-
νας, αλλά ότι πίσω βρίσκεται κυ-
πριακός δάκτυλος που θέλει να προ-
καλέσει πλήγμα και στον Νίκο Ανα-
στασιάδη και στον Νίκο Χριστοδου-
λίδη. Ποιος είναι ο δάκτυλος που
έχει ως στόχο να πλήξει τον πρόεδρο
και τον υπουργό Εξωτερικών, αλλά
και για ποιο λόγο τα εσωτερικά της
Κύπρου θα μπορούσαν να απασχο-
λούν τον αθηναϊκό τύπο, είναι κάτι
βεβαίως που δεν απαντήθηκε. 

Η αλήθεια φυσικά βρίσκεται κά-
που στη μέση. «Αποτελεί τροχιο-
δεικτική βολή», αναφέρουν ελλαδικές
διπλωματικές πηγές, σημειώνοντας

πως αν και δεν υπάρχει επί του πα-
ρόντος ρήξη μεταξύ των δύο χωρών,
στην Αθήνα σίγουρα υπάρχει ενό-
χληση για την «ελαφρότητα» με την
οποία κινείται η Λευκωσία σε θέματα
εξωτερικής πολιτικής, ενώ στο Μα-
ξίμου δεν βλέπουν με αδιαφορία τις
ιδιαίτερα στενές σχέσεις που εξα-
κολουθεί να διατηρεί ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης με τον διπλωματικό
σύμβουλο του τέως Έλληνα πρω-
θυπουργού Αλέξη Τσίπρα, Ευάγγελο
Καλπαδάκη. Η Αθήνα, όπως λένε
έγκυροι διπλωματικοί κύκλοι, προ-
βληματίζεται για τις πραγματικές
επιδιώξεις της Λευκωσίας στο Κυ-
πριακό. Ενδεικτικό, το γεγονός ότι

κατά την τελευταία επίσκεψη του
Νίκου Αναστασιάδη και του Νίκου
Χριστοδουλίδη στο Μαξίμου υπήρξε
ένταση μεταξύ των δύο ανδρών, το
οποίο κατέγραψε και στο παρελθόν
η «Κ». Η ένταση προέκυψε όταν ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας, σε μία
προσπάθεια να διασκεδάσει τις επι-
φυλάξεις Μητσοτάκη για το ενδε-
χόμενο συμμετοχής του σε Πεντα-
μερή, του είπε πως μπορούν να συ-
ζητηθούν τα εσωτερικά ζητήματα
του Κυπριακού στην Τριμερή και οι
εξωτερικές πτυχές στην Πενταμερή.
Πρόταση με την οποία διαφώνησε
ο Νίκος Χριστοδουλίδης και για την
οποία είχαν έντονη διαφωνία, που
ξεπερνούσε σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες τα επιτρεπτά για την Αθήνα
πολιτικά θέσμια. Στα αθηναϊκά πο-
λιτικά πηγαδάκια, άλλωστε, επικρά-
τησε το ερώτημα, «όταν δεν τα βρί-
σκουν μεταξύ τους πρόεδρος και
υπουργός Εξωτερικών, τότε η Ελλάδα
πού πάει να μπλέξει;». Στη Λευκωσία
βεβαίως υποστηρίζουν πως κάθε
άλλο από ένταση υπήρξε μεταξύ
Αναστασιάδη-Χριστοδουλίδη. Ήταν
μία διαφωνία στο πλαίσιο της στενής
σχέσης που έχουν πρόεδρος και
υπουργός Εξωτερικών, οι οποίοι
έχουν και το δικό τους κώδικα επι-
κοινωνίας, ο οποίος δεν γίνεται εύ-
κολα αντιληπτός σε άλλους πολιτι-
κούς κύκλους. 

Η τροχιοδεικτική Αθήνας προς Λευκωσία 
Σκιές στις σχέσεις των δύο χωρών μπορεί να μην υπάρχουν, η Αθήνα, όμως, έστειλε εμμέσως μήνυμα στη Λευκωσία να σοβαρευτεί

�������

Η έντονη διαφωνία Ανα-
στασιάδη –Χριστοδουλί-
δη στο Μαξίμου για το τι
θα συζητηθεί στην Πεν-
ταμερή και τι στην Τριμε-
ρή προκάλεσε αίσθηση
στους αθηναϊκούς κύ-
κλους, οι οποίοι διερωτή-
θηκαν ποιες είναι τελικά
οι επιδιώξεις της Λευκω-
σίας στο Κυπριακό.

Τόσο στην Αθήνα όσο και στη
Λευκωσία συζητήθηκε εντόνως
κατά πόσο ήταν ενήμερη ή όχι η
Αθήνα για την πρόθεση της Κύ-
πρου να προσφύγει στο Δικαστή-
ριο της Χάγης. Διπλωματικοί κύ-
κλοι και από την Αθήνα και από
τη Λευκωσία σημειώνουν πως το
όλο ζήτημα προσφυγής της Κύ-
πρου στη Χάγη για τις τουρκικές
προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ,
ήταν εις γνώσιν της Ελλάδας εδώ
και καιρό. Είχε συζητηθεί, μάλιστα,
στις 7 Οκτωβρίου του 2019 κατά
την επίσκεψη του Νίκου Δένδια
στην Κύπρο με τον τελευταίο να
το βλέπει θετικά. Όσο όμως κι αν
για την προσφυγή στη Χάγη η
Αθήνα ήταν ενήμερη, ζήτημα που
συζητείται εντόνως σε πολιτικούς
κύκλους στην Αθήνα είναι η Τρι-
μερής και η σημασία που δόθηκε.
«Προφανώς και δεν υπάρχει πρό-
βλημα με τις Τριμερείς», λένε πο-
λιτικοί κύκλοι στην Αθήνα και
αυτό επιβεβαιώνεται από την πρω-
τοβουλία Δένδια για Τριμερή Ελ-
λάδας-Κύπρου με τη Σερβία. Υπάρ-
χει, ωστόσο, η σχολή σκέψης που
σημειώνει πως ο θόρυβος που έχει
προκληθεί γύρω από τις Τριμερείς,
κυρίως από τη Λευκωσία, έχει δώ-

σει την ευκαιρία στην Τουρκία
να χρησιμοποιεί το αφήγημα ότι
περικυκλώνεται από εχθρικές χώ-
ρες και να προσπαθεί μέσω αυτού
να δικαιολογήσει τις τελευταίες
κινήσεις της κυρίως με το μνη-
μόνιο συνεργασίας με τη Λιβύη.
Διπλωματικοί κύκλοι στην Κύπρο
σημειώνουν πάντως πως οι Τρι-
μερείς είναι τόσο σημαντικές όσο
παρουσιάζονται, καθώς αν δεν
υπήρχαν αυτές η Κύπρος θα βρι-
σκόταν σε ιδιαίτερα δυσχερή θέση
μπροστά στην τουρκική προκλη-
τικότητα. Θεωρούν δε πως η όλη
συζήτηση μόνο ζημιά μπορεί να
κάνει στις άριστες σχέσεις των
δύο χωρών, έστω κι αν υπάρχουν
πάντοτε περιθώρια καλύτερου
συντονισμού. 

Ο θόρυβος των Τριμερών
�������

Η Αθήνα ενημερώθηκε
για τη σκέψη της Λευ-
κωσίας να προσφύγει
στο δικαστήριο της Χά-
γης για τις τουρκικές
προκλήσεις στην ΑΟΖ
από τις 7 Οκτωβρίου.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης είχε τηλεφωνική επικοινωνία με τον Νίκο Δένδια μετά τα αθηναϊκά δημοσιεύματα και επιβεβαίωσαν τις καλές σχέσεις που έχουν. 

«Επιπολαιότητες»
και επιστολές 

Κορυφή του παγόβουνου υπήρξε
το μνημόνιο συνεργασίας Τουρ-
κίας-Λιβύης και η κίνηση της Κύ-
πρου να βγει μπροστά, αποστέλ-
λοντας επιστολές στα Ηνωμένα
Έθνη και στην Ε.Ε. για να καταγγεί-
λει την ενέργεια. Ένα ζήτημα που
όπως αναφέρουν οι ίδιες πηγές
αφορά πρωτίστως την Ελλάδα και
όχι την Κύπρο. Συνεπώς, αν κάποι-
ος θα έπρεπε να κάνει την κίνηση
αυτή θα έπρεπε να είναι η Ελλάδα
και η Κύπρος να στηρίξει. Δεν ήταν
μόνο η κίνηση βέβαια αλλά και το
περιεχόμενο των επιστολών Χρι-
στοδουλίδη προς Ε.Ε. αλλά κυρίως
του Ανδρέα Μαυρογιάννη προς
Ηνωμένα Έθνη. Περιεχόμενο που
κρίθηκε προβληματικό καθώς έθι-
γε διάφορα ζητήματα (νομιμότητα
κυβέρνησης Λιβύης και βουλής)
που αποπροσανατόλιζαν από την
ουσία. Ζήτημα σοβαρότητας και
δυσφορία υπήρξε από πλευράς
Αθήνας και για την κίνηση της Λευ-
κωσίας εντός ελλαδικού εδάφους
να σπεύδει στην πρεσβεία της
Τουρκίας να στείλει τη ρηματική
διακοίνωση μέσω κλητήρα .

H προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, για να γίνει μονομερώς προ-
ϋποθέτει ότι η άλλη πλευρά, δηλαδή η Τουρκία, είναι συμβαλλόμενο μέρος
στη Συνθήκη για το Δίκαιο της Θάλασσας (UNCLOS), κάτι που δεν συμβαίνει.
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Η κωμωδία και το βαν
Η σκόνη με το ισραηλινό βαν έχει κατακά-
τσει όμως, όπως μου έλεγε αρμόδια πηγή,
με άλφα κεφαλαίο, θα φουντώσει όταν οι
έρευνες ολοκληρωθούν. Η εκτίμηση που
υπάρχει είναι πως η όλη ιστορία τελικά θα
αποδειχθεί κωμωδία. Οι απόψεις που υπάρ-
χουν για το μπάχαλο που δημιουργήθηκε εί-
ναι πως τεράστια ευθύνη φέρει το αναχρο-
νιστικό, όπως το χαρακτηρίζουν νομοθετικό
πλαίσιο για εισαγωγή και λειτουργία προηγ-
μένης τεχνολογίας. Σε άλλες χώρες, όχι μα-
κρινές, το κράτος δεν επιτρέπει την κατοχή
τεχνολογίας από ιδιώτες που δεν διαθέτουν
οι κρατικές αρχές. Στην Κύπρο όλα γίνονται
νόμιμα και με τη βούλα των κρατικών αρ-
χών. Γιατί άραγε;

••••
Οι συνταξιούχοι
Μου το έλεγε πηγή με βαθιά γνώση, του
σκοτεινού κόσμου των υπηρεσιών ασφαλεί-
ας. Τα παλιά χρόνια πράκτορες μυστικών
υπηρεσιών αλώνιζαν την Κύπρο. Τώρα το κά-
νουν οι εταιρείες παροχής υπηρεσιών ασφα-
λείας. Οι πράκτορες που κάποτε έκαναν το
«αγροτικό» τους, επί κυπριακού εδάφους
επιστρέφουν συνταξιούχοι, πλέον για να συ-
νεχίσουν τη δράση τους, με τον μανδύα της
νομιμότητας και τους κανόνες της ελεύθερης
αγοράς. Για την ιστορία η συγκεκριμένη εται-
ρεία ιδιοκτήτης του βαν, όπως λέγεται, δεν
είναι η μοναδική. Το δε όχημα που εντοπί-
σθηκε λέγεται πως ήταν από αυτά που χρησι-
μοποιούνται για επιδείξεις σε διεθνείς εκθέ-
σεις. Μια απορία. Οι κρατικές αρχές ασφαλεί-
ας διαθέτουν τον εξοπλισμό του βαν;

••••
Γιατί Κύπρος
Τρεις είναι οι λόγοι που η Κύπρος τραβά ως
μαγνήτης τις εταιρείες παροχής υπηρεσιών
πληροφοριών. Πρώτον η Κύπρος είναι στη
περιοχή της Μέσης Ανατολής και οι ιδιοκτή-
τες των εταιρειών, Ισραηλινής καταγωγής,
μπορούν να συνεργάζονται χωρίς προβλή-
ματα με Άραβες πελάτες. Δεύτερον το φο-
ρολογικό καθεστώς της Κύπρου είναι φιλικό
προς τις εταιρείες και τρίτον μπορούν να
προσφέρουν απρόσκοπτα υπηρεσίες προς
κράτη, χωρίς να θέτουν σε ενδεχόμενες πε-
ριπέτειες, στην προκειμένη περίπτωση το
Ισραήλ. Βεβαίως, κάποιος μπορεί να πει
πως υπάρχει και ένας τέταρτος λόγος. Η Κύ-
προς είναι ιδιαίτερα φιλικό περιβάλλον για
τους Ισραηλινούς, ειδικότερα τα τελευταία
χρόνια. Νιώθουν σας στο σπίτι τους.

••••

Τα αγκάθια
Με αφορμή τα τουρκικά σουλάτσα ανατολι-
κά της Κρήτης, να το πω κομψά, η Αθήνα
έστειλε το μήνυμα στη Λευκωσία. Το αν λή-
φθηκε θα φανεί στο χειροκρότημα, που λέ-
ει και ο καλλιτέχνης. Πηγή από την ελληνική
πρωτεύουσα μου έλεγε πως η ιστορία με τη
Χάγη απλώς ξεχείλισε το ποτήρι της υπομο-
νής. Στο ελληνικό ΥΠΕΞ υπήρχαν και άλλα
κυπριακά παρατράγουδα. Το πρώτο ήταν η
κατάθεση των συντεταγμένων, εν μια νυκτί,
όταν το τουρκικό γεωτρύπανο «Πορθητής»
μπήκε στην κυπριακή ΑΟΖ, δυτικά της Πά-
φου. Και εδώ λέγεται πως η Λευκωσία δεν
ρώτησε τη «μαμά» Αθήνα. Το δεύτερο παρα-
τράγουδο που μας χρεώνουν, το επεισόδιο
με την ελληνική φρεγάτα «Νικηφόρος Φω-
κάς» και το «Μπαρμπαρός». Αυτό που ενό-

χλησε ήταν η διαρροή που οι της Αθήνας τη
χρεώνουν επίσης στη Λευκωσία. 

••••
Οι συντεταγμένες
Για τις συντεταγμένες και τη Χάγη, οι ενο-
χλήσεις των Αθηνών είναι αδικαιολόγητες.
Έγκυρη διπλωματική πηγή μου έλεγε πως η
ετοιμασία φακέλου, για συντεταγμένες βό-
ρεια της Κύπρου και στο κομμάτι από Καστε-
λόριζο έως Κύπρο, αποτελούσε απόφαση
των ΥΠΕΞ Ιωάννη Κασουλίδη και Νίκου Κο-
τζιά. Η ιδέα ήταν για κατάθεση των φακέλων
από κοινού στον ΟΗΕ. Παρά την πολιτική
απόφαση, σε δύο επισκέψεις που έγιναν
στην Υδρογραφική Υπηρεσία Στρατού στην
Αθήνα, οι της Κύπρου, όταν επέστρεψαν,

ενημέρωσαν καθήκοντος και γραπτώς πως
δεν διαπίστωσαν και τόση πρεμούρα, στην
Ελλάδα για ετοιμασία του φακέλου. Η ίδια
πηγή λέει πως ο κυπριακός φάκελος ετοιμά-
σθηκε και μπήκε, τότε, στο συρτάρι μετά
από παράκληση της ελληνικής πλευράς.

••••
Αυτή η Χάγη
Για την προσφυγή στη Χάγη, από κυπρια-
κής πλευράς αφήνεται να διαρρεύσει από
πηγές που δεν υπάρχουν λόγοι να αμφισβη-
τηθούν, πως η ελληνική κυβέρνηση γνώριζε
για το τι προτίθεται να πράξει η Λευκωσία.
Όνομα δεν θα πω, αλλά διπλωμάτης από
τους πάνω ορόφους του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, πριν από την προσφυγή ήταν στην ελ-

ληνική πρωτεύουσα και είχε επαφές στο ελ-
ληνικό Πεντάγωνο και στο ΥΠΕΞ. Η πηγή
μου, διπλωματική, θεωρεί βέβαιο πως τα
πρόσωπα με τα οποία συναντήθηκε ο κύ-
πριος διπλωμάτης ενημερώθηκαν για τις κι-
νήσεις. Για την περίπτωση της διαρροής, με
τη φρεγάτα «Νικηφόρος Φωκάς» δεν βάζω
το χέρι μου στη φωτιά ότι δεν υπήρχε κυ-
πριακός δάκτυλος.

••••
Τα κεφάλαια
Θέμα που θα φουντώσει εάν επιβεβαι-
ωθούν οι πληροφορίες για μεγάλο Deal στο
χώρο της υγείας. Ισχύει αυτό που κυκλοφο-
ρεί στους σχετικούς με την υγεία χώρους,
ότι υπάρχει ενδιαφέρον για μεγάλη αγορά
από ξένους επενδυτές, που έχουν στην
πούγκα τους κρυμμένα τουρκικά κεφάλαια;
Ισχύει, μάλιστα, πως κάποιοι στη Λευκωσία
πήγαν και σε διερευνητική συνάντηση εκτός
Κύπρου; Πάντως, το θέμα με κρυμμένα
τουρκικά κεφάλαια, τα οποία φυγαδεύονται
εκτός Τουρκίας, υπό τον φόβο του Σουλτά-
νου, δεν είναι και τόσο μυστικό. Κοντινό πα-
ράδειγμα η Ελλάδα. Στην περίπτωση της Κύ-
πρου όμως είναι διαφορετικά. Πρόσωπο
που είναι στα μέσα και στα έξω και είναι σε
θέση να γνωρίζει πολλά περισσότερα, λέει
πως στην Κύπρο υπάρχουν επενδύσεις με
κρυφούς τουρκικούς παράδες, της αστικής
Άγκυρας. 

Αυτοί με βαν και εμείς με διπλοκάμπινα

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Τιμής ένεκεν για το δημοσιογραφικό έργο δυο εκλεκτών συναδέλφων στη διερεύνηση της τύχης των αγνοουμένων μακριά από ψευτο-εθνι-
κές εξάρσεις. Επάξια το Βραβείο «Γιάννος Κρανιδιώτης» στους Σεβγκιούλ Ουλουντάγ και Ανδρέα Παράσχο.

Οπως πάντα, η πραγματικότητα εί-
ναι πιο σύνθετη από την εικόνα της.
Τα καλά νέα στις βρετανικές εκλο-
γές ήταν ότι έχασε ο ιδεολογικός
απόγονος του Στάλιν· τα κακά νέα
ότι κέρδισε ο clown με την ξεθω-
ριασμένη σφουγγαρίστρα για μαλ-
λί. Σε κάθε περίπτωση, ο χαβαλές
είναι πάντα προτιμότερος από τις
περιπέτειες. Αλλωστε, η Βρετανία
είναι ήδη μπλεγμένη στην περιπέ-
τεια του Brexit, που κόντεψε να
διαλύσει το πολιτικό σύστημά της.
Μια περιπέτεια, της οποίας η έκβα-
ση δεν είναι καθαρή, παρότι τις
εκλογές κέρδισε ουσιαστικά εκεί-
νος που εκπροσώπησε πειστικότε-
ρα το σύνθημα «get Brexit done».

Η νίκη του Bojo και των Συντηρητι-
κών είναι ευρεία. Το περίφημο
«κόκκινο τείχος», πέρα από το
οποίο ήταν αδύνατο να εκλεγεί Συν-
τηρητικός, κατέρρευσε. Οι Συντη-
ρητικοί κέρδισαν πάνω από 360
έδρες, έχουν δηλαδή άνετη κοινο-
βουλευτική πλειοψηφία 40 βου-
λευτών και, επίσης, ποσοστό ψή-
φων περίπου 44%. Δεδομένου του
μονοεδρικού-πλειοψηφικού εκλο-
γικού συστήματος, είναι προφανές
ότι τα κάστρα των Εργατικών έπε-
σαν με τον πολιορκητικό κριό του
Brexit. Η νίκη οφείλεται σε σημαντι-
κό βαθμό στη στρατηγική που κατά-
φερε να ταυτίσει τον Τζόνσον με το
Brexit και της οποίας εμπνευστής
ήταν ο κορυφαίος σύμβουλος του
Τζόνσον, ο  Ντομινίκ Κάμινγκς. (Αν-
τιπαθέστατος και αδίστακτος τύπος,
αλλά πάντως ικανότατος.)  

Να θυμίσω πώς είχε η κατάσταση
όταν ανέλαβε την πρωθυπουργία ο
Τζόνσον. Η γερή αντίσταση της δια-
κομματικής παράταξης των οπαδών
της παραμονής στην Ε.Ε. (Remai-

ners) είχε κατορθώσει να ρίξει την
κυβέρνηση Μέι, με όλο το σύστημα
(Κοινοβούλιο, κυβέρνηση, Δικαιο-
σύνη, Brexit) μπλεγμένο σε έναν
γόρδιο δεσμό και καθηλωμένο σε
μια αξιοθρήνητη στασιμότητα, που
έφθειρε ραγδαία το κύρος της χώ-
ρας και του πολιτικού συστήματός
της.

Επιπλέον, ο διχασμός, που είχε
προκαλέσει η αδυναμία εφαρμογής
της απόφασης του δημοψηφίσμα-
τος, άγγιζε αυτή την εθνική ταυτό-
τητα των Βρετανών. Διότι το δικαίω-
μα της εκπροσώπησης, δηλαδή της

ψήφου, είναι βασικό συστατικό της
βρετανικής ταυτότητας, αφότου οι
αποικίες της στην Αμερική κέρδι-
σαν την ανεξαρτησία τους. Επομέ-
νως, ο σεβασμός στη βούληση που
εκφράζει το αποτέλεσμα της κάλ-
πης, του δημοψηφίσματος έστω,
έχει περισσότερο βάρος στη συνεί-
δηση των Βρετανών. Περιθώριο για
kolotoumba δεν υπήρχε· και η πιθα-
νότητα δεύτερου δημοψηφίσματος
δεν θα διόρθωνε τη ζημία στους θε-
σμούς από το πρώτο.    

Μέσα σε αυτές τις συνθήκες, το
κλειδί της στρατηγικής του Κά-

μινγκς ήταν να κάνει πλεονέκτημα
του Τζόνσον τη φανερή αδυναμία
να προωθήσει το Brexit. Να προ-
σπαθεί, δηλαδή, ακατάπαυστα να
σπάσει το τείχος του Κοινοβουλίου
με το κεφάλι του, πηγαίνοντας από
ψηφοφορία σε ψηφοφορία, αδια-
φορώντας κάθε φορά για την ήττα,
αλλά πάντα με σκοπό να αποδείξει
ότι αυτός είναι το Brexit. Δεν είναι
όσο απλό ακούγεται, διότι εκείνος
που θα αναλάβει να πραγματοποι-
ήσει το σχέδιο πρέπει να το υπηρε-
τήσει σωστά: με σθένος, μαχητικό-
τητα, ακατάβλητη ενέργεια και
απύθμενο θράσος – ιδιότητες τις

οποίες ο Τζόνσον διαθέτει στο έπα-
κρο. Το δίλημμα που υπέβαλε στους
ψηφοφόρους η στρατηγική της επι-
μονής ήταν το εξής: Να εφαρμό-
σουμε το Brexit ή να αφήσουμε την
Ευρώπη και τους ευρωπαϊστές να
εξευτελίσουν τη χώρα και τους θε-
σμούς της;   

Ο Τζόνσον έπεισε ακόμη και την αν-
τιπολίτευση των Εργατικών, που
προσπαθούσαν να αποφύγουν τις
εκλογές, για τη σοβαρότητα των
προθέσεών του: Οταν κατάλαβαν
ότι είχε πράγματι σκοπό να μεθο-
δεύει απανωτές ψηφοφορίες στη

Βουλή, από τις οποίες οι Εργατικοί
θα προέβαλλαν ως οι κότες της
υπόθεσης, υποχώρησαν και δέχθη-
καν την προκήρυξη εκλογών. Το ση-
μαντικό, όμως, ήταν ότι η στρατηγι-
κή του Κάμινγκς έπεισε τους ψηφο-
φόρους, ιδιαίτερα όσους είχαν πια
μπαφιάσει με το Brexit. Παρατη-
ρούσα, κατά το διάστημα αυτό, τη
μεταστροφή στους Βρετανούς φί-
λους και γνωστούς μου, ιδίως στους
μετριοπαθείς Remainers: Καλύτερα
στην κόλαση με τον Τζόνσον, παρά
το ίδιο μαρτύριο στον βάλτο, αυτό
ήταν χονδρικά το πνεύμα. 

Η νίκη του Τζόνσον, με σημαία το
Brexit και την αύξηση των δημοσίων
δαπανών, σημαίνει τη μεταμόρφω-
ση του Συντηρητικού Κόμματος της
Βρετανίας και την επιστροφή του
στις ρίζες, σε μια εποχή πριν από
τον Κάμερον και τους «beautiful pe-
ople». Διατηρεί μεν τον αντιευρω-
παϊκό προσανατολισμό του θατσερι-
σμού, επιστρέφει όμως σε  παρα-
δοσιακές πολιτικές ενίσχυσης του
κοινωνικού κράτους και των δημο-
σίων επενδύσεων. Η νίκη του,
ωστόσο, δεν σημαίνει ταχεία διεκ-
περαίωση του Brexit, αφού ούτως ή
άλλως θα χρειασθεί τουλάχιστον
ένας χρόνος στην καλύτερη περί-
πτωση. Το μείζον, όμως, που πηγαί-
νει παρέα με το Brexit, είναι αν η
κυβέρνησή του θα καταφέρει να
κρατήσει Ηνωμένο το Βασίλειο.
Ηδη, με τη συμφωνία Τζόνσον με
την Ευρώπη, ουσιαστικά η Βόρειος
Ιρλανδία μένει εκτός επικράτειας,
όσον αφορά το ισχύον τελωνειακό
καθεστώς. Με τον εκλογικό θρίαμ-
βο του Τζόνσον τελείωσε μία πρά-
ξη· το έργο όμως συνεχίζεται... 

Ο Bojo και η στρατηγική της νίκης
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
PETER TYNDALL

«Οι αρχές της Βενετίας που διέπουν
τη λειτουργία των Ombudsman και το
Συμβούλιο της Ευρώπης αμφότερα
αναφέρουν ότι η ανάμειξη στο έργο
των Ombudsman υπονομεύει την ανε-
ξαρτησία του θεσμού των επιτρόπων.
Υποστηρίζουμε το έργο του Γραφείου
του Επιτρόπου». Οδυσσέα για ποιον
κτυπά η καμπάνα;



Τον Νοέμβριο του 1998, ενώ ο Γλαύ-
κος Κληρίδης είχε δεσμευθεί προ-
εκλογικά για την έλευση του ρω-
σικού πυραυλικού αντιαεροπορικού
συστήματος των S-300, ο τότε Έλ-
ληνας πρωθυπουργός Κώστας Ση-

μίτης αποκάλυπτε σε συνέντευξή του στην «Κα-
θημερινή» Ελλάδος μεταφορά και εγκατάσταση
των πυραύλων στην Κρήτη.

Μία κίνηση που σίγουρα δεν άρεσε στη Λευ-
κωσία, καθώς το προεκλογικό αφήγημά για την
επανεκλογή Κληρίδη ήταν επικεντρωμένο στην
αμυντική θωράκιση, στο ενιαίο αμυντικό δόγμα
και στην πολιτική του ενεργού ηφαιστείου.
Ακολούθησε μία αμήχανη –σύμφωνα και με τις
μαρτυρίες του τότε υπουργού Άμυνας Γιαννάκη
Ομήρου– συνάντηση του Γλαύκου Κληρίδη στο
Μαξίμου που ζητούσε διευκρινίσεις, από τον
Έλληνα πρωθυπουργό για τις νέες του θέσεις.
Εκεί ο Κώστας Σημίτης του εξήγησε πως οι S-
300 θα έπρεπε να μεταφερθούν στην Κρήτη
και όχι στην Κύπρο, καθώς αντίθετη περίπτωση
θα σήμαινε θερμό επεισόδιο ή και κάτι περισ-
σότερο με την Τουρκία. Ένα θερμό επεισόδιο,
το οποίο η Αθήνα ούτε επεδίωκε ούτε βεβαίως
και ήταν προετοιμασμένη να το αντιμετωπίσει.
Κάπως έτσι, ο Γλαύκος Κληρίδης επέστρεψε
μουδιασμένος στη Λευκωσία, και όχι μόνο ανα-
διπλώθηκε στη συνέχεια, ξεχνώντας και τους
πυραύλους και την πολιτική του ενεργού ηφαι-
στείου, αλλά ακολούθησε και την λεγόμενη πο-
λιτική του ρεαλισμού που οδήγησε στο σχέδιο
Ανάν. Είκοσι περίπου χρόνια αργότερα, ο Νίκος
Αναστασιάδης διεκδικούσε επανεκλογή του
προβάλλοντας τις τριμερείς συνεργασίες ως
πυλώνα ασφάλειας και διασφάλισης της ΑΟΖ,
επιβεβαιώνοντας πως η ιστορία κάνει περίεργους
κύκλους. Αν δεν έμαθε βεβαίως από τον Κληρίδη,
θα μπορούσε να μάθει από το κεφάλαιο Μπάιντεν
το 2014. Τότε που θεωρούσαμε ότι ως φίλος
μας θα σπεύσει να μας βοηθήσει, όταν βρεθούμε
μπροστά σε κινδύνους. Σήμερα επαναλαμβάνεται
με τις Τριμερείς. 

Δεν θέλουμε να παρεξηγηθούμε. Προφανώς
κανείς δεν υποτιμά ούτε την αξία των Τριμερών
ούτε παραγνωρίζουμε πόσο άσχημη μπορεί να
ήταν η θέση μας χωρίς αυτές. Ένα όμως είναι
η σημασία των Τριμερών και άλλο οι επιδερμικές
αναλύσεις για το τι προϋποθέτουν. Όταν η αξία
των Τριμερών παραφουσκώνει εξυπηρετώντας
τακτικισμούς και παιχνίδια εσωτερικής κατα-

νάλωσης, τότε ο λογαριασμός δεν αργεί να έρθει
και να είναι ακριβός. Η ΑΟΖ δεν διασφαλίστηκε
με τις Τριμερείς, όπως έλεγε ο πρόεδρος, δεν
την προστατεύουν οι κατά τα άλλα σύμμαχοί
μας, δεν δημιουργήθηκε το πολυδιαφημιζόμενο
γαλλοϊταλικό τόξο και σίγουρα η Κύπρος δεν
κατέστη αβύθιστο αεροπλανοφόρο όπως αφελώς
διατυμπανίζαμε. Χρειάστηκε να έρθει το «Φατίχ»
και το «Γιαβούζ» και να αρχίσουν οι εξαγγελίες
για την περίκλειστη πόλη της Αμμοχώστου για
να τα διαπιστώσουμε όλα αυτά. Αλλά ακόμα
και τότε, η κυβέρνηση συνέχιζε τη ρητορική
της. Αλησμόνητα τα «μέτρα που θα πονέσουν
την Τουρκία» που διαφημίζαμε, αλλά και τις
υποσχέσεις ότι αυτά θα θυμίζουν τις κυρώσεις
που επέβαλαν στη Ρωσία για την εισβολή στην
Κριμαία. Σήμερα ακόμα, τα μέτρα εναντίον της
Τουρκίας δεν έχουν ξεκαθαρίσει, με την κυ-
βέρνηση να τα μασά για την καθυστέρηση. Και
δεν έχουν ξεκαθαρίσει καθώς το κάθε κράτος
μέλος έχει τα δικά του συμφέροντα να εξυπη-
ρετήσει. Με τη ροή των προσφύγων να αποτελεί
την κύρια προτεραιότητα ισχυρών κρατών
μελών της Ε.Ε., ακόμα και της Αθήνας, το τε-
λευταίο που θέλουν είναι να ανοίξουν πόλεμο
κυρώσεων και μέτρων που «θα πονέσουν» την
Τουρκία. 

Το είδαμε με την Αθήνα, όταν ζητήσαμε
πλοίο έστω και για επικοινωνιακούς λόγους
στην περιοχή και αρνήθηκε ευγενικά. Είδαμε
τις προτεραιότητες, όταν το Ισραήλ σφύριζε
αδιάφορα μπροστά στις προκλήσεις στην κυ-
πριακή ΑΟΖ. Είδαμε και την ενόχληση της Αθή-
νας σήμερα με τα όσα διαμείβονται. 

Υπερφίαλες προσεγγίσεις που μας θέλουν
διαμορφωτές γεγονότων εξαιτίας της θέσης
μας, κάθε φορά που –πολλές φορές συγκυρια-
κά– δεδομένα λειτουργούν ευνοϊκά για μας, θα
έπρεπε να είχαν προ πολλού εγκαταλειφθεί.
Ιδίως όταν αυτές οι προσεγγίσεις βασίζονται
στην πεποίθηση πως κάποιος άλλος θα έρθει
να μας σώσει. Ας ξεκινήσουμε να πολιτευόμαστε
μακριά από συναισθηματισμούς με γνώμονα
την εσωτερική κατανάλωση. Γιατί οι σχέσεις
με την Αθήνα μπορεί να μην οδηγήσουν σε
ρήξη, αλλά η επιμονή σε επιπολαιότητες, ίσως
να μας θέσει ενώπιον δεδομένων που όχι μόνο
δεν μπορούμε να τα διαχειριστούμε αλλά ούτε
και να τα παρακολουθήσουμε. 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Σύμμαχοι, αλλά χωρίς
ψευδαισθήσεις

economidoum@kathimerini.com.cy

12 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Κυριακή 15 Δεκεμβρίου 2019

Οι παλιές καραβάνες του κοινοβουλίου,
βουλευτές και δημοσιογράφοι, συνηθί-
ζουν να λένε ότι το σπουδαιότερο πα-
νεπιστήμιο στην Κύπρο είναι η Βουλή
των Αντιπροσώπων. Και οι σπουδαιότερες
διαλέξεις είναι οι ομιλίες των βουλευτών

κατά τον προϋπολογισμό του κράτους. Όλα αυτά βε-
βαίως με τη δύναμη του νόμου, ο οποίος παρέχει
ασυλία και επιτρέπει στους βουλευτές να λένε ό,τι
θέλουν από τα βουλευτικά έδρανα. Όσοι πολίτες είχαν
την υπομονή, την ψυχική δύναμη και την αντοχή να
βλέπουν επί τρεις ημέρες ομιλίες στην τηλεόραση,
μπόρεσαν εύκολα να αντιληφθούν, με απόλυτη ακρίβεια,
τι συμβαίνει στην κυπριακή κοινωνία και πού βαδίζει
αυτός το τόπος, τόσο στο Κυπριακό, όσο και στα
θέματα της καθημερινότητας. Αυτό δεν είναι κυπριακό
προνόμιο, αλλά είναι κανόνας σε όλα τα δημοκρατικά
κοινοβούλια του κόσμου. Δεν είναι τυχαία η θέση πολ-
λών έμπειρων ανθρώπων της πολιτικής, οι οποίοι επι-
μένουν ότι κανένας δεν πρέπει να αναλαμβάνει υπουρ-
γικό αξίωμα, εκτελεστική εξουσία, αν δεν έχει κοινο-
βουλευτική εμπειρία και αν δεν εξασφάλισε λαϊκή εν-
τολή, με την ψήφο του λαού. Στην Ελλάδα και σε άλλες
χώρες η πρακτική αυτή ακολουθείται σε μεγάλο βαθμό. 

Η τριήμερη συζήτηση του προϋπολογισμού του
2020 μεταδόθηκε απευθείας από το ΡΙΚ 2 και συγκέν-
τρωσε ποσοστά, όπως έγραψαν εφημερίδες, λίγο πιο
πάνω από το 0% –σίγουρα μονοψήφια– σύμφωνα με
τις έρευνες τηλεθέασης. Το γεγονός σχολιάστηκε σκω-
πτικά, αλλά και χαιρέκακα από πολλά μέσα κοινωνικής
δικτύωσης. Το ποσοστό τηλεθέασης, κατέδειξε ότι
επικοινωνιακά η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν μπόρεσε
να προσεγγίσει τις μάζες των πολιτών. Ο πρόεδρος
της Βουλής Δημήτρης Συλλούρης προχώρησε σε πολλές
τολμηρές αλλαγές στο κοινοβούλιο, όπως οι ζωντανές
μεταδόσεις των συνεδριάσεων και η χρήση του δια-
δικτύου. Ωστόσο, φαίνεται ότι δεν μπόρεσε να αλλάξει
παγιωμένες νοοτροπίες δεκαετιών. Η τηλεόραση «απο-
γυμνώνει» τους ομιλητές, φανερώνοντας ατέλειες στα
πρόσωπα, αποκαλύπτει άστοχες κινήσεις και ανεβάζει
ή κατεβάζει ψυχικές διαθέσεις, ανάλογα με τη χροιά
της φωνής. Όταν οι πρωταγωνιστές δεν έχουν το επι-
κοινωνιακό χάρισμα, τότε τα αποτελέσματα είναι τρα-
γικά. Στις συνεδριάσεις των Κοινοβουλευτικών Επι-
τροπών η κατάσταση είναι πολλές φορές πέρα από
τραγική, αφού η ουσία χάνεται στις ατέλειωτες κου-
βέντες. Παιδαγωγοί και ψυχολόγοι συνηθίζουν να λένε
ότι η προσοχή του ακροατή σε μια ομιλία, μπορεί να
διαρκέσει από ένα έως τρία λεπτά και μέχρι και δέκα
λεπτά, όταν η ομιλία είναι συγκλονιστική. Στο Ευρω-
κοινοβούλιο, για τον λόγο αυτό –και όχι λόγω αριθμού
ευρωβουλευτών– καθιερώθηκαν τα τρία λεπτά, για
κάθε παρέμβαση. Εξαίρεση οι αξιωματούχοι της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής και οι ξένοι υψηλοί προσκεκλη-
μένοι, αλλά και πάλι ο χρόνος είναι περιορισμένος.
Είναι καιρός να περιοριστούν και στην Κύπρο οι ομιλίες
στα τρία λεπτά, ενώ καλό είναι να υπάρχουν και
ενότητες θεμάτων, ώστε πιο εύκολα να μπορεί ο θεατής,
να παρακολουθεί τις ομιλίες. Στην Ελλάδα και σε άλλες
χώρες, οι πολιτικοί και οι αξιωματούχοι προβαίνουν
σε δηλώσεις μερικών δευτερολέπτων, ώστε να μπο-
ρέσουν να μεταδοθούν από τα δελτία ειδήσεων, ενώ
το Twitter, με τον περιορισμένο αριθμό λέξεων, αν-
τικατέστησε τις μακρόσυρτες ανακοινώσεις Τύπου.

Πολιτικοί αναλυτές στις Ηνωμένες Πολιτείες και
την Ευρώπη, όπου λειτουργούν δημοκρατικοί θεσμοί,
επιμένουν ότι η αποχή των πολιτών από τις κάλπες
και η αδιαφορία για τα τεκταινόμενα στις κυβερνήσεις
και τα κοινοβούλια, αποτελεί τον ευκολότερο τρόπο
για τους ταγούς, είτε για να υλοποιήσουν το όραμα
τους, είτε για να καταστρέψουν μια κοινωνία. Θεωρητικά
όλοι κακίζουν την αδιαφορία των πολιτών για τα κοινά
και χρησιμοποιούν την ρήση του Περικλή, ότι «όσοι
δεν ασχολούνται με τα κοινά, δεν είναι φιλήσυχοι
αλλά άχρηστοι». Ωστόσο, οι «απατεώνες» της πολιτικής,
τρίβουν τα χέρια τους, αφού έτσι καταφέρνουν να
πολλαπλασιάζουν τον πλούτο και την εξουσία τους
και να ελέγχουν τις μάζες. Εξάλλου η εξουσία είναι το
ισχυρότερο αφροδισιακό. Αλλά ευτυχώς κανένας δεν
είναι αναντικατάστατος. 

Τηλεθέαση
Βουλής 0%

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Θέλει ναεμπεδώσει το αίσθημα ασφάλειας
στους πολίτες, είπε ο νέος μας υπουργός
Εσωτερικών. Και για να το εμπεδώσει
αποφάσισε να ρίξει στους δρόμους της
παλιάς Λευκωσίας ένοπλους αστυνομι-
κούς και στρατιώτες. Μ’ αυτό το «ευ-

φάνταστο» μέτρο θέλει, λέει, να στείλει ένα μήνυμα
ασφάλειας και όχι να στρατιωτικοποιήσει την πρω-
τεύουσα. Διότι, όπως μας εξήγησε ο νέος μας υπουργός,
συμβαίνουν πρωτόγνωρα πράγματα στο κέντρο της
πόλης, όπως συγκρούσεις μεταξύ αλλοδαπών και με-
ταναστών και μάλιστα αυτή η έξαρση είναι ανησυχητική.
Τόσο ώστε να πρέπει όπως περπατάμε αμέριμνοι στους
ήδη ταλαιπωρημένους, εξαιτίας των ατέλειωτων έργων
της πλατείας, δρόμους της παλιάς πόλης, να ερχόμαστε
φάτσα κάρτα με ένοπλους αστυνομικούς και στρατιώτες
και αυτή η αναπάντεχη συνάντηση να πρέπει να μας
πλημμυρίζει με μια πρωτόγνωρη ασφάλεια. Και αν
τυχόν μας περάσει από το μυαλό ότι μ’ αυτά τα «πρω-
τόγνωρα» μέτρα εκτός από την εμπέδωση της ασφάλειας,
εμπεδώνονται κι άλλα αισθήματα (βλέπε ξενοφοβία,
ρατσισμός, ταύτιση της εγκληματικότητας με το με-
ταναστευτικό) τότε είμαστε απλώς καχύποπτοι και κα-
κεντρεχείς ως προς τις φιλότιμες προσπάθειες της κυ-
βέρνησης να μας κάνει να αισθανόμαστε ασφαλείς.
Έστω κι αν στο βωμό αυτής της ασφάλειας πρέπει να
θυσιάσουμε την κοινή μας λογική, η οποία αναπόφευκτα
μας οδηγεί και πάλι στο ίδιο συμπέρασμα : πώς δεν
έχουμε υπόθεση σ’ αυτόν τον τόπο. Γιατί; Διότι αυτού
του είδους τα προβλήματα (ή όπως τα αποκάλεσε ο κ.
Νουρής «πρωτόγνωρες καταστάσεις») δεν έχουν δη-
μιουργηθεί από μόνες τους. Αυτά τα «πρωτόγνωρα
προβλήματα” προκλήθηκαν επειδή οι αρμόδιοι (βλέπε
κράτος, βλέπε δήμος) επέδειξαν μια (όχι και τόσο πρω-
τόγνωρη) αδιαφορία ή ακόμα χειρότερα πολιτική ανε-
πάρκεια. Με πιο απλά λόγια δεν υπήρχε κανένα σχέδιο
δράσης (προφανώς) και κανένα στρατηγικό πλάνο
(προφανέστατα) για πραγματική ανάπτυξη της παλιάς
πόλης ώστε να μπορούν να διαβιώνουν σ’ αυτήν κάτω
από υγιείς συνθήκες οι κάτοικοι της (αλλοδαποί και
ημεδαποί). Δεν υπήρξε καμία πρόνοια για υποδομές
και δεν υπήρξε καμία πραγματική πολιτική θέση η
οποία να αποτρέπει απαράδεκτες συνθήκες, όπως π.χ.
το να μετατρέπονται μαγαζιά σε «σπίτια» και να νοι-
κιάζονται στους αλλοδαπούς αναγκάζοντάς τους να
ζουν κάτω από άθλιες συνθήκες. Και μ’ αυτόν τον
τρόπο να γκετοποιείται το ιστορικό κέντρο όχι γιατί
«εισέβαλαν» ξαφνικά οι ξένοι, αλλά γιατί τόσο το κράτος
όσο και ο δήμος δεν φρόντισαν ώστε αυτό το κέντρο
να είναι βιώσιμο και όχι απλά μια βιτρίνα βιωσιμότητας.
Και προφανώς όταν κανείς ζει κάτω από άθλιες συνθήκες
με τις ευλογίες του κράτους ή των δημοτικών αρχών
ή αμφοτέρων τότε είναι αναμενόμενο σύμφωνα με την
κοινή λογική να δημιουργούνται και αυτού του είδους
τα “πρωτόγνωρα προβλήματα”, για τα οποία ως «λύση»
παρουσιάζεται η ένοπλη αστυνόμευση. Αν υπήρχε ένα
σχέδιο, ένα πλάνο, ένα όραμα τέλος πάντων γι’ αυτό
το ιστορικό κέντρο και όχι απλώς μια ντιζαϊνάτη πλατεία
για να ικανοποιεί τον αθεράπευτο αρχοντοχωριατισμό
μας, τότε δεν θα δημιουργούνταν αυτά τα “πρωτόγνωρα
προβλήματα”. Και το να ρίξουμε ένοπλους αστυνομικούς
και στρατιώτες στους δρόμους, όχι μόνο δεν είναι η
λύση στο πρόβλημα, αλλά το πιο πιθανόν είναι πως
θα προκαλέσει ακόμη περισσότερα προβλήματα καλ-
λιεργώντας περισσότερο τα ξενοφοβικά μας σύνδρομα
και  ενισχύοντας τον ρατσισμό μας, αφήνοντας μηνύματα
ανασφάλειας και όχι μηνύματα ασφάλειας μεταξύ των
πολιτών αυτής της πόλης (αλλοδαπών και ημεδαπών).
Συντηρεί συνάμα μια εικόνα της πόλης γεμάτη από
«κακοποιά» στοιχεία και «άγριες συμμορίες». Όσο δε
για την πλάνη του κ. υπουργού ότι δήθεν μ’ αυτόν τον
τρόπο δεν στρατιωτικοποιείται η πρωτεύουσα, είναι
ακόμα πιο ανησυχητική από το όποιο πρόβλημα «ανα-
σφάλειας» επιδιώκει να λύσει. Με πιο απλά λόγια το
μόνο μήνυμα που καταφέρνουν τα εν λόγω μέτρα του
νέου μας υπουργού να στείλουν είναι πως οι κυβερνώντες
μας εξακολουθούν να μας σερβίρουν ως λύσεις στα
καθημερινά μας προβλήματα, μέτρα τα οποία το μόνο
που μπορούν να πετύχουν είναι τελικά μια ακόμα
τρύπα στο νερό.

«Μήνυμα ασφαλείας»
δεν ελήφθη

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Α σχέτως των λόγων που ώθησαν τους
ψηφοφόρους του Ηνωμένου Βασι-
λείου και ειδικά τους Αγγλους να χα-

ρίσουν μία περιφανή νίκη στον Μπόρις
Τζόνσον και στους Συντηρητικούς στις τε-
λευταίες εκλογές, το αποτέλεσμα περιλαμ-
βάνει μία παράμετρο που δεν έχει επιση-
μανθεί αρκετά, ούτε στην Ελλάδα ούτε διε-
θνώς. Η ουσιαστική επικύρωση του Brexit,
τουλάχιστον πολιτικά –υπάρχει πολύς δρό-
μος ακόμη για την ολοκλήρωση μιας συμ-
φωνίας που θα αφορά τις μελλοντικές οι-
κονομικές σχέσεις της Βρετανίας με την
υπόλοιπη Ενωμένη Ευρώπη– σημαίνει την
επάνοδο στην προ του 1973 εποχή, όταν
καμία αγγλοσαξονική χώρα δεν ήταν μέλος
της τότε ΕΟΚ.

Είναι γνωστό ότι ο Τσώρτσιλ ήταν από
τους πρώτους που τάχθηκαν υπέρ της δη-
μιουργίας κάποιου είδους Ηνωμένων Πο-
λιτειών στην ηπειρωτική Ευρώπη για να
διατηρηθεί αφενός η ειρήνη και αφετέρου

να διαμορφωθεί ένα μπλοκ των δυτικών
ευρωπαϊκών χωρών απέναντι στη Σοβιετική
Ενωση και τις χώρες της επιρροής της. Είναι
επίσης γνωστό ότι για αρκετό καιρό ο στρα-
τηγός Ντε Γκωλ έθετε βέτο στην ένταξη
του «Ηνωμένου Βασίλειου της Μεγάλης
Βρετανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας» γιατί
πίστευε, όχι άδικα, ότι θα λειτουργούσε
σαν Δούρειος Ιππος των ΗΠΑ στην Ευρώπη,
αλλά και για δύο ακόμη λόγους. Φοβόταν
ότι η πολιτική επιρροή του Λονδίνου θα
αποδυνάμωνε την επιρροή της Γαλλίας
στην Ευρώπη και ταυτόχρονα ήξερε ότι η
Αγγλία ήθελε τον περιορισμό της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής.

Οι φόβοι του Ντε Γκωλ περί λειτουργίας
της Βρετανίας ως Δούρειου Ιππου της Ουά-
σιγκτον δεν ήταν αβάσιμοι. Θυμόταν την
άποψη του Τσώρτσιλ ότι οι «αγγλόφωνοι
λαοί» είχαν... θεία αποστολή την υπεράσπιση
της ελευθερίας και της ειρήνης στον κόσμο,
προφανώς κατά τα δικά τους μέτρα. Πα-

ράλληλα είχε τη βεβαιότητα ότι ποτέ οι Αγ-
γλοι δεν θα αντικαθιστούσαν τον ατλαντικό
προσανατολισμό τους με ευρωπαϊκό, καθώς
οι στενοί δεσμοί και οι ιδιαίτερες σχέσεις
τους με τις ΗΠΑ είχαν πάρει άλλες διαστάσεις
τέλη του ’60 - αρχές του ’70, με τη συμφωνία
για τη δημιουργία ενός παγκόσμιου δικτύου
ηλεκτρονικής παρακολούθησης του πλα-
νήτη, του περιβόητου Echelon (εκτός της
Βρετανίας και των ΗΠΑ, στη συμφωνία
συμμετείχαν επίσης ο Καναδάς, η Αυστραλία
και η Νέα Ζηλανδία, δηλαδή μόνο αγγλο-
σαξονικές χώρες).

Η Βρετανία αποδείχθηκε «κακός μπελάς»
μέσα στην Ευρωπαϊκή Ενωση. Συνεχώς
πίεζε και απαιτούσε ειδικές ρυθμίσεις για
την ίδια και το είχε καταφέρει. Στις Βρυξέλλες
εδραιώθηκε η πεποίθηση ότι καλύτερα να
έχεις τη Βρετανία μαζί σου και όλους τους
άλλους απέναντι, παρά το αντίστροφο. Από
την άλλη πλευρά, είναι αλήθεια ότι βρετα-
νικές κυβερνήσεις φρόντιζαν να ενσωμα-

τώνουν πρώτες και άμεσα στο νομικό κα-
θεστώς της χώρας τους τις αποφάσεις και
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ενωσης. Οπως και
να ’ναι πάντως, η έξοδός της από την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση δεν μπορεί να αντιμετω-
πιστεί ως φάρσα ιστορίας που επαναλαμ-
βάνεται, γιατί τα δεδομένα είναι διαφορετικά.
Εκεί έξω τώρα υπάρχει ένας Ντόναλντ
Τραμπ που απεργάζεται ανοιχτά και μετά
μανίας τη διάλυση της Ευρωπαϊκής Ενωσης
και υπολογίζει ότι η Βρετανία του Μπόρις
Τζόνσον θα είναι πολύτιμος σύμμαχος.

Αγνωστο αν θα υπάρξει τελικά μέτωπο
Ουάσιγκτον - Λονδίνου υπό τους Τραμπ
και Τζόνσον και πώς ακριβώς θα κινηθεί
οικονομικά και γεωπολιτικά, άρα και στην
περιοχή μας. Ούτε είναι βέβαιο ότι θα τους
ακολουθήσουν οι άλλες αγγλοσαξονικές
χώρες, όπως στην περίπτωση του Echelon.
Είναι σαφές ότι Αυστραλία και Νέα Ζηλανδία
προτάσσουν πλέον τα δικά τους συμφέ-
ροντα, ενώ υπάρχει αμοιβαία βαθιά αντι-

πάθεια μεταξύ του Τριντό του Καναδά και
του Τραμπ. Εκείνο που παρατηρείται προς
το παρόν είναι ότι δεν υπάρχουν πια προ-
τεστάντες Αγγλοσάξονες στην Ευρωπαϊκή
Ενωση, ενώ οι καθολικοί όπως οι Ιρλανδοί,
παραμένουν ευρωπαϊστές και οι ενδείξεις
λένε ότι οι Σκωτσέζοι, που στο παρελθόν
φλέρταραν με το καθολικό δόγμα, θέλουν
να βρουν τρόπο να επανενταχθούν, ακόμη
και αποχωρώντας από το Ηνωμένο Βασίλειο.
Θα σκεφθεί κάποιος ότι στη σημερινή εποχή
οι θρησκείες, οι φυλές και οι καταγωγές
παίζουν ελάχιστο ρόλο στο πλαίσιο της Δύ-
σης. Είναι και δεν είναι ακριβώς έτσι, ιδι-
αίτερα όταν πρόκειται για τις ΗΠΑ και το
Ηνωμένο Βασίλειο. Το βέβαιο είναι ότι ο
Ντόναλντ Τραμπ θεωρεί τον Μπόρις Τζόνσον
ομοϊδεάτη του και ήδη έσπευσε να προτείνει
ειδική οικονομική συμφωνία. Τα υπόλοιπα
θα τα δούμε στην πορεία και ίσως να μην
είναι ευχάριστα για την Ευρώπη και τα δικά
μας συμφέροντα.

Μέτωπο Αγγλοσαξόνων κατά Ευρώπης;

ΑΡΘΡΟ / Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Ο άστατος καιρός και οι πολύ βροχερές ημέρες στη Ρώμη δεν πτοούν τους τουρίστες, οι οποίοι επιμένουν
να απολαμβάνουν τη βόλτα τους στην Αιώνια Πόλη.
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Με την παντοδυνα-
μία του Μπόρις Τζόν-
σον θα φανούν τα όρια
του οράματος του Brex-
it. Τώρα δεν θα υπάρχει
ούτε εμπόδιο για την

έξοδο της Βρετανίας ούτε δικαιολογία
για ό,τι ακολουθήσει. Οι Βρετανοί
«εξάγνισαν» με την ψήφο τους τον
άνθρωπο και την ομάδα που υπερ-
τέρησαν στο δημοψήφισμα του 2016
με ψέματα και σωρεία άλλων αθέμιτων
μέσων. Ενέκριναν την υπόσχεση του
Τζόνσον «να ολοκληρώσουμε το Brex-
it». Αυτό που οφείλει να μας απασχο-
λήσει τώρα είναι τι θα ακολουθήσει
εντός Βρετανίας, πώς θα εξελιχθεί η
διαπραγμάτευση της χώρας με την
Ε.Ε. και τι επιπτώσεις μπορεί να έχει
το Brexit για τη χώρα μας.

Για να καταλάβουμε γιατί οι Βρε-
τανοί ψήφισαν όπως ψήφισαν είναι
σημαντικό πρώτα να δούμε αναλυτικά
πώς ψήφισαν. Το εκλογικό σύστημα
της Βρετανίας δίνει την έδρα στον
υποψήφιο που θα πάρει τις περισ-
σότερες ψήφους στην εκλογική του
περιφέρεια. Ετσι, η εκλογική δύναμη
ενός κόμματος σε εθνικό επίπεδο
δεν αντανακλάται αναγκαστικά στις
έδρες που κερδίζει. Στις εκλογές της

Πέμπτης, οι Συντηρητικοί ωφελή-
θηκαν από μια μικρή άνοδο του πο-
σοστού τους σε συνδυασμό με την
κατακόρυφη πτώση των Εργατικών:
Ενώ το 2017 οι Συντηρητικοί κέρδισαν
42,3% και 318 έδρες (από τις 650 στη
Βουλή των Κοινοτήτων), σε αυτές
τις εκλογές αύξησαν το ποσοστό τους
μόλις 1,3%, στο 43,6%, για 365 έδρες.
Οι Εργατικοί κέρδισαν 40,0% το 2017
και 32,2% το 2019, αλλά ο αριθμός
των εδρών τους έπεσε από 262 στις
203. Οι Φιλελεύθεροι Δημοκράτες
(Lib Dems) αύξησαν το ποσοστό τους
από 7,4% στο 11,4%, αλλά έχασαν
μία από τις 12 έδρες που κέρδισαν
το 2017. Επειδή η συμμετοχή έπεσε
από 68,7% το 2017 στο 67,3% το 2019,
αξίζει να δούμε και τους απόλυτους
αριθμούς. Οι Συντηρητικοί αύξησαν
τον αριθμό των ψήφων τους περίπου
κατά 2,2%, από 13.636.684 σε
13.941.086, ενώ οι Εργατικοί έχασαν
2,58 εκατ. ψήφων, ή 20% από τα
12.877.918 του 2017. Οι Lib Dems
αύξησαν τους ψηφοφόρους τους κατά
55% (στα 3,7 εκατ.) και το Εθνικό
Κόμμα της Σκωτίας (SNP) κατά 27%,
στο 1,24 εκατ.

Σημαντικό είναι το εύρημα δημο-
σκόπησης της εταιρείας Opinium

την ημέρα των εκλογών, ότι μεταξύ
πρώην ψηφοφόρων των Εργατικών,
το 37% είπε ότι η ηγεσία του κόμματος
ήταν η αιτία που το εγκατέλειπαν,
ενώ 21% ανέφερε το Brexit και μόλις
6% την οικονομική πολιτική των Ερ-
γατικών. Η ηγεσία του Τζέρεμι Κόρμ-
πιν, με άλλα λόγια, έδιωξε ψηφοφό-
ρους. Επιπλέον, απώθησε και πολλούς
άλλους, αφού από το σύνολο των ψη-
φοφόρων που δεν ψήφιζαν τους Ερ-
γατικούς το 43% είπε ότι ο λόγος
ήταν η ηγεσία.

Το γεγονός ότι οι Συντηρητικοί
κέρδισαν πολλές έδρες με μικρή αύ-
ξηση του αριθμού ψήφων και οι Ερ-
γατικοί έχασαν πολλούς ψηφοφόρους
λόγω της ηγεσίας τους, ενώ αυξήθηκε
ο αριθμός ψηφοφόρων των Lib Dems
και του SNP, σημαίνει ότι ίσως ο αριθ-
μός των οπαδών του Brexit να μην
είναι τόσο μεγάλος όσο η νίκη των
Συντηρητικών υποδεικνύει. Ετσι, ο
Τζόνσον οφείλει να γνωρίζει ότι η
αυτοδυναμία στη Βουλή δεν μπορεί
να μετατραπεί σε αδιαφορία για τις
συνέπειες της πολιτικής του. Ομως,
από την Παρασκευή κιόλας φαινόταν
ότι οι πιο ακραίοι οπαδοί του Brexit
και του εθνικισμού θεωρούσαν το
αποτέλεσμα των εκλογών απόλυτη

δικαίωση. Για να μη διευρύνονται
συνεχώς τα ρήγματα στην κοινωνία,
ο Τζόνσον θα πρέπει να βρει το σθένος
να ενώσει τους Βρετανούς – μια φι-
λοδοξία που δεν έχει επιδείξει έως
τώρα. Επίσης, για να πετύχει βιώσιμη
λύση με την Ε.Ε., θα πρέπει να δυ-
σαρεστήσει δικούς του οπαδούς. Για
την Ελλάδα, η συμφωνία Βρετανίας
- Ε.Ε. θα είναι καθοριστική· όμως, οι
διμερείς σχέσεις είναι εξαιρετικές
και θα συνεχίσουν να αναπτύσσονται
και εκτός του πλαισίου της Ε.Ε. Στην
αναζήτησή της για αγορές και συ-
νεργασίες, η Βρετανία ίσως συνάψει
συμφωνίες με την Τουρκία που να
ανησυχούν άλλες χώρες. (Με ιδιαίτερο
ενδιαφέρον θα παρακολουθούμε ποια
ανταλλάγματα θα απαιτήσει ο Ερν-
τογάν, ο οποίος δεν θα ξεχνάει ότι
το 2016 οι οπαδοί του Brexit –μεταξύ
αυτών και ο Τζόνσον– ισχυρίζονταν
ότι η παραμονή στην Ε.Ε. θα επέτρεπε
την είσοδο εκατομμυρίων Τούρκων
στη Βρετανία.)

Τώρα θα φανεί εάν το Brexit ήταν
απλώς ένα πολιτικό τέχνασμα για να
πετύχει ο Τζόνσον την αναρρίχησή
του στην εξουσία ή αν θα εξελιχθεί
στην εθνική αυτοχειρία που πολλοί
φοβούνται.

Brexit: τέχνασμα ή αυτοχειρία;
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Χρειαζόμαστε

συμμάχους παντού 
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Τα θέματαεξωτερικής
πολιτικής έχουν και
αυτά περίοδο ωρι-
μάνσεως. Με άλλα
λόγια, υπάρχει μια
στιγμή που η ρύθμι-

σή τους λαμβάνει τη μορφή του
κατεπείγοντος, για διαφόρους λό-
γους, ενίοτε σχετιζόμενους με τις
προτεραιότητες μιας ή και περισ-
σοτέρων από τις μεγάλες δυνάμεις
της Δύσεως.

Αυτό συνέβη στην περίπτωση
του μακεδονικού ζητήματος, η επί-
λυση του οποίου είχε αναχθεί σε
προτεραιότητα από ορισμένους
εταίρους της Ελλάδος, λόγω  ανη-
συχιών εδραιώσεως της ρωσικής
επιρροής στο Μαυροβούνιο, μετά
την εμπλοκή της Μόσχας σε απο-
τυχούσα πραξικοπηματική από-

πειρα ανατροπής του προέδρου
αυτής της χώρας τον Οκτώβριο
του 2016. Εννέα μήνες αργότερα,
το Μαυροβούνιο είχε ενταχθεί στο
ΝΑΤΟ. Ο τέως πρωθυπουργός Αλέ-
ξης Τσίπρας ανεδέχθη εκθύμως
την ευθύνη ρυθμίσεως της εκκρε-
μότητος. Ο κυβερνητικός συνα-
σπισμός κατέρρευσε με την απο-
χώρηση των ΑΝΕΛ, αλλά ο ΣΥΡΙΖΑ
παρέμεινε αρραγής, και τελικώς
συνήφθη η συμφωνία των Πρε-
σπών Ελλάδος και Βορείου Μακε-
δονίας, που αμέσως εντάχθηκε στο
ΝΑΤΟ.

Σήμερα, το Κυπριακό και στη
συνέχεια το Αιγαίο φαίνεται να ει-
σέρχονται σε φάση ωριμάνσεως.
Και καταλύτης της καταστάσεως
που έχει προκύψει είναι το ενερ-
γειακό, μετά την έναρξη ερευνών
στην κυπριακή ΑΟΖ. Καμία δύναμη
της Δύσεως δεν παρενέβη, όπως

συνέβη με το Μακεδονικό, για να
επισπευσθεί η ρύθμιση των χρο-
νίων αυτών προβλημάτων. Ελήφθη
μία πρωτοβουλία από τη Λευκωσία
–ατυχής πολιτικά– και η Αγκυρα
υπεραντέδρασε ως ανεμένετο. 

Το πρόβλημα είναι ότι η κατά-
σταση δεν είναι δυνατόν να συ-
νεχισθεί. Πολύς ο λόγος περί της
πιθανότητος πολεμικής αναμετρή-
σεως. Μόνον που από τον Σεπτέμ-
βριο του 1955, οπότε και ο διωγμός
των ομογενών της Κωνσταντινου-
πόλεως, υπήρξαν πλείστες όσες
αφορμές στρατιωτικής συγκρού-
σεως με την Τουρκία, αλλά απε-
φεύχθησαν. 

Η σοβαρότερη ήταν αναμφι-
σβήτητα η εισβολή της Τουρκίας
στην Κύπρο το 1974, σε μια εποχή
που η Ελλάς είχε υπεροπλία αέρος
και θαλάσσης. Σύρραξη όμως δεν
υπήρξε και το αποτέλεσμα ήταν η
κατάρρευση του στρατιωτικού κα-
θεστώτος στην Ελλάδα. Ούτως ή
άλλως, ακόμη και στην περίπτωση
πολεμικού επεισοδίου, η Αθήνα
και η Αγκυρα θα οδηγηθούν σε
διαπραγματεύσεις.

Η κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη μάχεται να εξασφαλίσει
τη μεγαλύτερη διεθνή υποστήριξη
για πλήρη απονομιμοποίηση του
μνημονίου Τουρκίας και Λιβύης,
που βάναυσα αγνοεί την ελληνική
ΑΟΖ νοτίως της Κρήτης και του
συμπλέγματος των Δωδεκανήσων.
Και θα επιτύχει ό,τι είναι δυνατόν
να επιτευχθεί. 

Αλλά με τη περίπτωση της Κύ-
πρου, τα πράγματα ίσως διαφέρουν.
Εκεί, ως φαίνεται, το όλο θέμα ει-
σήλθε σε φάση ωριμάνσεως. Παρά
το δυσμενέστατο κλίμα που έχει
δημιουργηθεί, θα πρέπει εντός
συντόμου διαστήματος να αρχί-
σουν σοβαρότατες διαπραγματεύ-
σεις με τη συμμετοχή της Ελλάδος,
της Τουρκίας και της Βρετανίας.
Διότι, εκτός των άλλων, στην πε-
ρίπτωση αυτή εμπλέκονται ξένες
δυνάμεις, οι εταιρείες των οποίων
διεξάγουν έρευνες στην κυπριακή
ΑΟΖ. Δεν είναι τόσο απλό όσο ακού-
γεται. Αλλά έτσι που τα καταφέ-
ραμε, θα είναι ίσως αδύνατον να
πορευθούμε ωσάν να μη συνέβη
τίποτε τους τελευταίους μήνες.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Τι ονομάζουμε «φαύλο κύκλο»; Τα
λεξικά λένε: «Είναι η κατάσταση
που δημιουργείται, όταν λύνοντας
ένα πρόβλημα οδηγούμαστε στη
δημιουργία άλλου προβλήματος,
που με τη σειρά του μας οδηγεί
πάλι στο αρχικό, δηλαδή σε αδιέ-
ξοδο».

Παράδειγμα: Θέλουμε οι Ελλη-
νώνυμοι τον «εξευρωπαϊσμό» μας,
που σημαίνει τον εκσυγχρονισμό
μας – είναι ο καϋμός και η ξιπασιά
που συνθέτουν τη συλλογική μας
μειονεξία. Πώς όμως μια κοινωνία,
από τα πανάρχαια χρόνια ευρω-
παϊκή, αλλά με πολιτισμό στους
αντίποδες (κυριολεκτικά) του με-
ταγενέστερου (μεταρωμαϊκού) πο-
λιτισμού της Δυτικής Ευρώπης (με-
σαιωνικού και νεωτερικού), μπορεί
να μεταλλαχθεί πολιτισμικά και η
μεταλλαγή να συνιστά «εκσυγχρο-
νισμό» – όχι στείρα απομίμηση;

Η λογική ορίζει ότι «εκσυγχρο-
νισμός» θα πει: Να προσλαμβάνεις
καινούργιες λύσεις, για να εξυπη-
ρετηθούν πληρέστερα οι (παλαιές
και καινούργιες) ανάγκες σου. Φαύ-
λος κύκλος (παραλογισμός) δημι-
ουργείται, όταν προσλαμβάνεις λύ-
σεις όχι για να ανταποκριθούν στις
ανάγκες σου, αλλά μόνο επειδή
είναι καινούργιες ή επειδή σου γυά-
λισαν. Και αρχίζει η σισύφεια προ-
σπάθεια, να υποτάξεις τις ανάγκες
σου στις λύσεις, όχι τις λύσεις στην
εξυπηρέτηση των αναγκών σου.
Τότε προκύπτουν σακατλίκια.

Να εικονογραφήσουμε παρα-
δειγματικά το σακατλίκι: Είναι ολο-
φάνερη στα αρχαιοελληνικά κεί-
μενα, στην τότε Τέχνη και στους
θεσμούς, η πρωτεύουσα για τον
Ελληνα ανάγκη σχέσεων κοινωνίας

– να πραγματώνει τη ζωή ως σχέση.
Αυτή η καταγωγική ανάγκη γεννάει
«τρόπο» βίου ή πολιτισμό: την «πό-
λιν» αρχικά και τη «δημοκρατία»
– μετά, την «κοινότητα», το χωριό,
την αυτοδιαχειριζόμενη συλλογι-
κότητα. Η ίδια ανάγκη γεννάει και
την ελληνική εκδοχή της αλήθειας
ως μετεχόμενης-κοινωνούμενης
γνώσης. Τόσο στη θεωρία όσο και
στην πράξη, ο Ελληνας ήταν πάν-
τοτε στους αντίποδες του ατομο-
κεντρικού ηθικισμού, κάθε πουρι-
τανικής ή νοησιαρχικής εγωλα-
γνείας, ασυμβίβαστος με το cogito
και τη θρησκευτική «ατομική σω-
τηρία». Ακόμα και το κλίμα στην
Ελλάδα, το φως, η μορφολογία του
εδάφους ευνόησαν πανάρχαιους
εθισμούς: να οικοδομούν οι Ελληνες
κατοικίες υπηρετικές της συνύ-
παρξης, όχι της περιμαντρωμένης
μοναξιάς.

Σήμερα, βλέπουμε από το αερο-
πλάνο την άλλοτε έκπαγλη γη της
Αττικής, οριστικά και ανεπανόρ-
θωτα αφανισμένη – η αναιδέστατη
οικοδομική λέπρα βιάζει και ατι-
μάζει το απαρομοίαστο κάλλος, την
ιερότητά της. Ενας ιλιγγιώδης, μο-
ναδικός στην ανθρώπινη Ιστορία
πολιτισμός, θάφτηκε κάτω από το
μπετόν, παραδόθηκε στον πρωτο-
γονισμό της ομοιομορφίας, στη
συμφεροντολαγνεία της «αντιπα-
ροχής», στις ύαινες της μανιακής
κερδοσκοπίας.

Κάτι ανάλογο συντελέστηκε σε
κάθε ελλαδική πόλη – αδύνατο πια
να ξεχωρίσεις αν είσαι στη Λάρισα
ή στην Πάτρα, στο Ηράκλειο ή στον
Βόλο, στη Σπάρτη ή στην Κατερίνη.
Η εργολαβίστικη ομοιομορφία ταί-
ριαξε με τη φτηνιάρικη, μικρονοϊκή

αναίδεια ατάλαντων αρχιτεκτόνων
που αφέθηκαν να «μοντερνίζουν»
κωμικά. «Ηταν η ανάγκη να στε-
γαστούν οι ρημαγμένοι από τον
πόλεμο», αντιτάσσουν οι μικρόνοες
δικολάβοι της «κονόμας». Εσκεμ-
μένα τυφλοί μπροστά στο πείσμα
άλλων λαών, των Γερμανών π.χ.
που ξανάχτισαν τις ισοπεδωμένες
από τον πόλεμο πόλεις τους, απο-
καθιστώντας το παλαιό αρχιτεκτο-
νικό τους κάλλος.

Εμείς, οι Ελληνώνυμοι, επιλέξαμε
να μιμηθούμε τις μετα-αποικιακές
(post-colonial) κοινωνίες: Δεν
«προσλάβαμε» τη μοντέρνα οικο-
δομική τεχνική με κριτήριο τις
δικές μας ανάγκες και την αισθη-
τική που συντονίζεται με το ελλη-
νικό φως και τοπίο. Μιμηθήκαμε
το «μοδέρνο» σαν αυταξία, πιθη-
κίσαμε με κίνητρο την επαρχιώτικη
ξιπασιά και τον πρωτογονισμό της
χρηματολαγνείας.

Μέρες πάλι γιορτινές, και ολό-
κληρη η βανδαλικά εξομοιωμένη
Ελλάδα πιθηκίζει τον χριστουγεν-
νιάτικο «στολισμό» της Βόρειας
Ευρώπης: Κάποτε τα Ελληνόπουλα
τραγούδαγαν τα κάλαντα κρατών-
τας στολισμένο καράβι, τώρα μοτίβο
στολισμού είναι το έλκηθρο ενός
κοκκινοντυμένου, «αγνώστων στοι-
χείων» υπερήλικα. Πλαστικά έλατα
και πλαστικοί τάρανδοι, κουκλο-
θεατρινίστικες φάτνες, κιτσαριό
από ψεύτικες γιρλάντες, φωτάκια
που αναβοσβήνουν μόνο για να ελ-
κύσουν το βλέμμα, όπως στις φτη-
νιάρικες βιτρίνες.

Τα Χριστούγεννα, η Πρωτοχρο-
νιά, τα Φώτα ενδιαφέρουν «για να
κινηθεί η αγορά». Με αυτό το κί-
νητρο (μοναδικό) αναλαμβάνουν

τον εκφυλισμό της Γιορτής σε τα-
μάχι αδιάντροπης χρηματολαγνείας
οι «επίσημες Αρχές» της πολυπλό-
καμης εξουσίας. Είναι πια αυτο-
νόητο να υπάρχει σε κάθε Δήμο,
Περιφέρεια, Νομαρχία, οργανωμένη
(δημοσιοϋπαλληλική) υπηρεσία,
«πολιτισμού» – ωσάν να ήταν ποτέ
δυνατό η δημοσιοϋπαλληλία να
παραγάγει, ως διατεταγμένη υπο-
χρέωση, ανθρώπινη καλλιέργεια.

Χάνοντας τη σημασία των λέ-
ξεων και υποτάσσοντας τη γλώσσα
σε σκοπιμότητες κωμικής σπου-
δαιοφάνειας, χάνουμε κάθε ίχνος
σοβαρότητας. Ο πολιτισμός δεν
μπορεί ποτέ να υπηρετηθεί από
υπουργείο και υπαλλήλους με ωρά-
ρια. Η Ελλάδα χρειάζεται, αυτο-
νόητα, ένα υπουργείο αρχαιολογι-
κών ανασκαφών και συντήρησης
μουσείων, και ένα δεύτερο υπουρ-
γείο Τεχνών και Βιβλίου. Οσο οι
ονομασίες είναι συμβατικές και
παραπειστικές τόσο η καπηλεία
και η αγυρτεία θα νέμονται τον δη-
μόσιο βίο. Καλό θα ήταν κάποιος
ή κάτι να μας θυμίζει τα κορυφώ-
ματα των (ατιμώρητων) εγκλημάτων
της κομματοκρατίας: Δεκαέξι κη-
πουροί σε ένα ελάχιστο μουσείο
χωρίς κήπο, ονομαστής κωμόπολης.
Οπως και τριάντα πέντε «συνοδοί
ασανσέρ» στον «Ευαγγελισμό»,
ίσως ώς σήμερα.

Ενα τόσο γελοίο κράτος παρα-
δομένο, άνευ όρων, σε μια κοινω-
νική ομάδα επαγγελματιών του
άκρατου αμοραλισμού, δεν έχει ελ-
πίδες ανάκαμψης. Μοιάζει να χά-
θηκαν οριστικά οι δυο τελευταίες
αντιστάσεις, αυτές που γραδάρουν
τις προϋποθέσεις επιβίωσης: Η
γλώσσα και η καλαισθησία.

Εκβαρβαρωμένος «πολιτισμός»

Η   Ελλάδα δεν τελει-
ώνει στα φυσικά της
σύνορα. Και μπόρεσε
να τα επεκτείνει και
να ανέβει πολλές «κα-
τηγορίες» επειδή

ακριβώς βασίστηκε στην άλλη Ελ-
λάδα, τους Ελληνες της διασποράς,
οι οποίοι άλλοτε την ενίσχυσαν σε
ώρα ανάγκης και άλλοτε άσκησαν
ισχυρή επιρροή στα κέντρα απο-
φάσεων των εκάστοτε Δυνάμεων.
Ενίοτε την μπόλιασαν με μη βαλ-
κανικές ιδέες, που οδήγησαν σε
στέρεους θεσμούς και εκσυγχρο-
νιστικές αναλαμπές.

Σήμερα βρισκόμαστε σε ένα
πολύ κρίσιμο σταυροδρόμι. Είμαστε
αντιμέτωποι με πολύ μεγάλες προ-
κλήσεις. Από αυτές με τις οποίες οι
χώρες δίνουν ραντεβού κάθε 40-
50 χρόνια. Η Τουρκία αναδεικνύεται
σε μείζον στρατηγικό πρόβλημα.
Το μεταναστευτικό-προσφυγικό θα
παραμείνει πρόβλημα για πολλά
ακόμη χρόνια. Εσωτερικά έχουμε
γυρίσει σελίδα, αλλά το κόστος της
παρατεταμένης παρακμής και μι-
ζέριας είναι εμφανές παντού, από
τους θεσμούς του ζωτικού πυρήνα
του κράτους έως τους εξοπλισμούς.
Χρειαζόμαστε συμμάχους παντού,
για να περάσουμε με ασφάλεια τον
επικίνδυνο κάβο μπροστά μας. Στο

διεθνές σύστημα τίποτα δεν είναι
δεδομένο. Οσο καλά και να παίξουμε
εκεί τα χαρτιά μας, και τα έχουμε
παίξει τα τελευταία χρόνια, η δι-
πλωματία στην εποχή μας μοιάζει
λίγο με μπιλιάρδο σε σκοτεινό δω-
μάτιο. Γι’ αυτό είναι κρίσιμος ο ρόλος
της διασποράς, αλλά και όσων έχουν
τα μέσα και την αίσθηση ευθύνης
για να ασκήσουν επιρροή εκεί όπου
μετράει. Κοιτάξτε τι συνέβη στην
Ουάσιγκτον όταν μια μικρή ομάδα
αποφασισμένων «επένδυσε» σε λί-
γους αλλά αποτελεσματικούς πο-
λιτικούς και «της βγήκε», χάρη και
στη συμμαχία με το φιλοϊσραηλινό
λόμπι. 

Δυστυχώς, η εικόνα δεν είναι
παντού τόσο ρόδινη. Η ομογένεια
της Αμερικής έχει τραυματιστεί βα-
θιά από σειρά ατυχών επεισοδίων
τον τελευταίο καιρό. Το διαχρονικό
σαράκι του διχασμού έχει αναπα-
ραχθεί πέραν του Ατλαντικού και
θα χρειαστούν σύνεση και λεπτοί
χειρισμοί για να μην προκληθεί τε-
ράστια και μόνιμη ζημιά. Η νέα
γενιά της ομογένειας πρέπει επίσης
να έλθει πιο κοντά στην Ελλάδα,
ακολουθώντας το μοντέλο μερικών
φωτισμένων Ελληνοαμερικανών
που φροντίζουν γι’ αυτό, φέρνοντας
εδώ φοιτητές κάθε καλοκαίρι, καθώς
και με άλλες μεθόδους. Είναι επίσης
καιρός οι πολύ πλούσιοι και διεθνο-
ποιημένοι Ελληνες να παίξουν τον
ιστορικό ρόλο που διαδραμάτισαν
όσοι προηγήθηκαν. Καλές είναι οι
δημόσιες σχέσεις και τα λόμπι για
τα συμφέροντά τους και μόνο. Η
πατρίδα, όμως, τους έχει ανάγκη
να καλλιεργήσουν σχέσεις επιρροής
στο Παρίσι, στην Ουάσιγκτον, στη
Μόσχα, στο Βερολίνο, στις Βρυξέλ-
λες, στο Λονδίνο, παντού. Καιρό
για χάσιμο δεν έχουμε.

Συνέπειες ωριμάνσεως

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Είναι καιρός οι πολύ
πλούσιοι και διεθνοποι-
ημένοι Ελληνες να παί-
ξουν τον ιστορικό ρόλο
που διαδραμάτισαν όσοι
προηγήθηκαν.

������

Το ενεργειακό, μετά 
την έναρξη ερευνών
στην κυπριακή ΑΟΖ, 
είναι ο καταλύτης της
καταστάσεως που έχει
προκύψει στο Κυπριακό
και στο Αιγαίο.
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Ο ι εξελίξεις στα ενεργειακά
στην Α. Μεσόγειο συνδέονται
πολύπλευρα με την εγκατά-

λειψη της στρατηγικής του Ελσίνκι
(1999), τόσο από τη Λευκωσία όσο
και από την Αθήνα. Ο Τ. Παπαδό-
πουλος και ο Κ. Καραμανλής θεώ-
ρησαν ότι εγκαταλείποντας μια συμ-
φωνία που υπηρετούσε σημαντικά
γεωπολιτικά συμφέροντα στην πε-
ριοχή, θα περνούσαν ευχάριστα,
παραπέμποντας τα «δύσκολα» στις
καλένδες. Σήμερα, όλα τα προβλή-
ματα παραμένουν άλυτα και εξελίσ-
σονται επί τα χείρω. Στον σκληρό
πυρήνα του εκκρεμούς βρίσκεται η
απόφαση Αναστασιάδη να εγκατα-
λείψει τις προσπάθειες για επίλυση
του Κυπριακού στο Κραν Μοντάνα,
καθ’ ην στιγμήν ελάμβανε από τον
γ.γ. του ΟΗΕ, μετά από διαβούλευση
με τον Μ. Τσαβούσογλου, τη μακράν
καλύτερη πρόταση για τους Ε/κ για
τα ζητήματα ασφάλειας και αποχώ-
ρησης του τουρκικού στρατού, από
την εποχή της εισβολής. Έκτοτε
αδιαφόρησε για τις συνομιλίες και
επιδόθηκε σε ένα παιχνίδι εντυπώ-
σεων γύρω από τις «τριμερείς» με
τη μέθη για μια ενδεχόμενη μετα-
τροπή του νησιού με ενεργειακό
παίκτη. Έτσι με το Κυπριακό στο
ράφι, πίστεψε ότι θα του έβγαινε το
λόττο του αιώνα: να αποκτήσει ισχύ
μέσω συνέργειας με τον Β. Νετα-
νιάχου και με «τριμερείς» με τις αν-
τιπαθείς για την Άγκυρα χώρες, όπως
το Ισραήλ και η Αίγυπτος, να αλλάξει
την ατζέντα και να πετύχει εξορύξεις. 

Η Αθήνα ακολούθησε τις επινοή-
σεις Αναστασιάδη. Ο αδιάβαστος
Τσίπρας και ο πολυπράγμων Κοτζιάς

βρήκαν ρόλο κατά κανόνα συμμε-
τέχοντας στις διασκέψεις Τύπου για
μια δήλωση στα ΜΜΕ. Η Αθήνα
αγνόησε τους πραγματικούς στόχους
Αναστασιάδη και το ενδεχόμενο να
οδηγήσει την κατάσταση σε επικίν-
δυνες ατραπούς. Σιώπησαν ακόμα
και όταν τουρκικά πολεμικά πλοία
παρεμπόδισαν τις έρευνες του σκά-
φους SAIPEM 12000 της ιταλικής
εταιρείας ΕΝΙ, που ήταν καθ’ οδόν
προς το θαλάσσιο τεμάχιο 3 και τον
στόχο «Σουπιά», εντός κυπριακής
ΑΟΖ, στις 9 Φεβρουαρίου 2018. 

Ο Ν. Αναστασιάδης πίστευε ότι
θα μπορούσε να παίζει επ’ άπειρον
με τον χρόνο και να αγνοεί τη δια-
δικασία του ΟΗΕ. Η συνεννόησή
του με τον Νετανιάχου έφερε ορι-
σμένα, αμφίβολης αποτελεσματι-
κότητας οφέλη, όπως η διευκόλυνση
των επαφών Χριστοδουλίδη με την
αμερικάνικη διοίκηση στην Ουά-
σιγκτον και ο αποκλεισμός της «αν-
τιπαθούς» κας Σπέχαρ από ενδεχό-
μενη αναβάθμισή της σε ειδική αν-
τιπρόσωπο του γ.γ. σε διαδοχή Αϊντε.
Τι έκανε ο ίδιος στα δυόμισι χρόνια
της μέθης των υδρογονανθράκων;
Για να εξοβελίσει το Πλαίσιο Γκου-
τιέρες έπαιξε με λύση από «δύο κρά-
τη» και ουσιαστικά διέλυσε το δια-
πραγματευτικό τοπίο. Το Σ.Α. του
ΟΗΕ αποδοκίμασε τις μεταμορφώ-
σεις του και έτσι στις 25 Νοεμβρίου
2019 από τον φόβο της απόδοσης
στον ίδιο της κύριας ευθύνης για
την κατάρρευση της διαπραγματευ-
τικής διαδικασίας και μπροστά στο
σενάριο της αποχώρησης της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ από το νησί, υποχρεώθηκε
να επιστρέψει, λεκτικά έστω, σε

εκείνα που εγκατέλειψε στις 30 Ιου-
νίου 2017, δήλωση Γκουτιέρες στην
«τριμερή» στο Βερολίνο στις 25 Νο-
εμβρίου 2019. 

Σήμερα η κατάσταση περιπλέ-
κεται περαιτέρω με την υπογραφή
του Μνημονίου Συνεργασίας Τουρ-
κίας-Λιβύης. Η Αθήνα επιστρέφει
σε γνωστά μονοπάτια. Ο καταγγελ-
τικός λόγος Δένδια στα ελληνοτουρ-
κικά δείχνει μιαν εμφανή αδυναμία
κατανόησης του τρόπου διεξαγωγής
του διπλωματικού παιχνιδιού. Η «κυ-
προποίηση» της ελληνικής εξωτε-
ρικής πολιτικής είναι μια βέβαιη
συνταγή για την περαιτέρω οπισθο-
δρόμησή της. Η Χάγη είναι ο δρόμος,
αλλά αυτό αφορά παίκτες. 

Ο Κ. Σημίτης μιλώντας στη Λευ-
κωσία, στις 29 Νοεμβρίου 2013, προ-
έβλεψε τα ουσιώδη: «Η σημερινή
στιγμή είναι μια στιγμή με δυνατό-
τητες. Η ανεύρεση κοιτασμάτων πε-
τρελαίου και φυσικού αερίου στη
λεκάνη της Ανατολικής Μεσογείου
δημιουργούν προϋποθέσεις συνερ-
γασίας, αλλά και ενέχουν τον κίνδυνο
οριστικών ρήξεων. Το θέμα των πη-
γών ενέργειας δεν αφορά μόνο την
Κύπρο και τα όμορα κράτη, αλλά
και τις υπερδυνάμεις που θα έχουν
έμμεσα λόγο (ομιλία στην παρου-
σίαση της αυτοβιογραφίας του
πρώην προέδρου Γ. Βασιλείου). 

Η εγκατάλειψη από τη Λευκωσία
της προσπάθειας επίλυσης το 2017
με την ταυτόχρονη προώθηση μιας
πολιτικής που αποσκοπούσε στον
αποκλεισμό της Τουρκίας από κάθε
διαβούλευση για τα ενεργειακά θέ-
ματα στην Α. Μεσόγειο συνιστά την
κύρια αιτία για τις σημερινές εξελί-

ξεις. Από το ένα βήμα πριν τη συ-
νολική επίλυση, φτάσαμε στο «Φα-
τίχ» και «Γιαβούζ» γύρω από την Κύ-
προ, στις πιέσεις για εποικισμό στην
Αμμόχωστο, στην αυξανόμενη ρη-
τορική από Ερντογάν και Τσαβού-
σογλου, στην μηδέν επικοινωνία
Άγκυρας-Ακιντζί, στη συμφωνία της
Τουρκίας με τη Λιβύη, και στις ισορ-
ροπίες ισχύος ανάμεσα σε Τουρκία-
ΗΠΑ και Τουρκία- Ρωσία. 

Η δήλωση Γκουτιέρες στις 25 Νο-
εμβρίου για «επίτευξη στρατηγικής
συμφωνίας που θα ανοίξει τον δρόμο
για μια συνολική διευθέτηση στο
Κυπριακό», δεν έχει πραγματικό
μέλλον. Ο Ν. Αναστασιάδης στις 5
Δεκεμβρίου ανακοίνωσε προσφυγή
της Λευκωσίας στη Διεθνές Δικα-
στήριο της Χάγης για «την προστα-
σία των κυριαρχικών μας δικαιω-
μάτων. Προχωρήσαμε στην επίδοση
σχετικής ειδοποίησης προς την
τουρκική Πρεσβεία στην Αθήνα,
δεν έγινε αποδεκτή, εστάλη διά άλ-
λου μέσου. Υπάρχει απόδειξη ότι
παρελήφθη και αυτό δίνει το δικαίω-
μα της προσφυγής». Γνωρίζει ότι
αυτά δεν έχουν καμιά αξία, γιατί
προηγούνται συνομιλίες ανάμεσα
στα μέρη, υπογραφή συνυποσχετι-
κού. Πραγματικός στόχος του fax
είναι ο τορπιλισμός της «Διαδικασίας
του Βερολίνου». Σε συνδυασμό, δε,
με τα παιδικά πείσματα γύρω από
το «πάω, δεν πάω» στη δεξίωση Σπέ-
χαρ στο Λήδρα Πάλας στις 10 Δε-
κεμβρίου, τα πράγματα γύρισαν στη
γνώριμη κυπριακή «κανονικότη-
τα»...

www.larkoslarkou.org.cy

Με fax στο παιχνίδι με τη φωτιά!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ο 21ος αιώνας έφερε μαζί του
τεράστιες τεχνολογικές αλ-
λαγές και μεγάλες δυνατό-

τητες. Δεν μπορούμε να πορευ-
θούμε όμως ως μία φυσιολογική
χώρα και να αναπτύξουμε τις προ-
οπτικές μας, όσο παραμένουμε
αλυσοδεμένοι από την τουρκική
κατοχή του 36% της πατρίδας
μας. Γι’ αυτό και για εμάς δεν
υπάρχει άλλη επιλογή. Η Κύπρος
του μέλλοντος πρέπει να είναι
μια ευρωπαϊκή, επανενωμένη και
ειρηνική Κύπρος. Γη ελεύθερη,
γη της προόδου και της ευημερίας
για όλους τους νόμιμους κατοίκους
της. Το σημερινό στάτους κβο
δημιουργεί μια επίπλαστη ασφά-
λεια, αλλά η διεθνής Κοινότητα
προειδοποιεί ανοιχτά ότι δεν είναι
βιώσιμο. Την διαπίστωση αυτή
που κάνει ο Γενικός Γραμματέας
του ΟΗΕ, την έχουν συνυπογρά-
ψει στη δήλωση του Βερολίνου
και ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
και ο Τ/κ ηγέτης Μουσταφά Ακιν-
τζί. Αντίθετα η παράταση του
αδιεξόδου στο Κυπριακό, φαίνεται
να τρέφει την αυθαιρεσία της
Τουρκίας και τις έκνομες ενέργειές
της για επιβολή κανόνων ισχύος
αντί του διεθνούς δικαίου. 

Η προσπάθεια επανένωσης
μέσω της Διζωνικής Δικοινοτικής
Ομοσπονδίας είναι ο μόνος ρεα-
λιστικός δρόμος προς τα εμπρός.
Αυτός ο δρόμος μάς οδήγησε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση στα κρίσιμα
χρόνια που το τιμόνι οδηγούσε
ο Γλαύκος Κληρίδης. Αυτός ο δρό-
μος θα μας καταστήσει ενεργειακό
κέντρο της περιοχής. Αυτός είναι
ο μόνος δρόμος που μπορεί να
αποτρέψει την οριστική και μό-
νιμη διχοτόμηση της πατρίδας
μας. Γι’ αυτό και είμαστε σήμερα
συγκρατημένα αισιόδοξοι μετά
από την πρόσφατη Τριμερή Συ-
νάντηση στο Βερολίνο. Ναι, υπάρ-
χουν βήματα που θα μπορούσαν
να γίνουν και δεν έγιναν λόγω
της αρνητικής στάσης της Τουρ-
κίας. Η διαδικασία όμως έχει δια-
φυλαχθεί όπως και το πλαίσιο
που καθόρισε το Συμβούλιο Ασφα-
λείας. Θα χρειαστεί ολοκλήρωση
των όρων αναφοράς, άτυπη πεν-
ταμερής και ο σχεδιασμός του
ΟΗΕ για επιτυχή εξέλιξη των δια-
πραγματεύσεων κατά τη διάρκεια
του 2020. Παρ’ όλα αυτά όμως,
κανένας δεν μπορεί να αμφισβη-
τήσει το γεγονός ότι η συνάντηση
στο Βερολίνο έσπασε την ακινη-
σία και προκάλεσε ρωγμή στο πα-
ρατεταμένο αδιέξοδο των τελευ-
ταίων δυόμισι χρόνων μετά από
το Κραν Μοντάνα. Το θετικό αυτό
βήμα, μάς επιτρέπει επανεκκίνη-
ση της διαδικασίας με εμπλοκή
του Αντόνιο Γκουτιέρες και επι-
βεβαίωση του Πλαισίου του από
6 σημεία.

Όλα συνηγορούν στο άνοιγμα
ξανά του παράθυρου ελπίδας για

το Κυπριακό. Η συνάντηση στο
Βερολίνο επαναβεβαίωσε τον
στρατηγικό μας στόχο για Διζω-
νική Δικοινοτική Ομοσπονδία και
την ανάκτηση του συνόλου του
διαπραγματευτικού κεκτημένου
που είχαμε επιτύχει όλα αυτά τα
χρόνια. Αποσαφήνισε επίσης και
τον όρο «πολιτική ισότητα» με
την παραπομπή στα σχετικά ψη-
φίσματα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ, περιλαμβανομένης
της παραγράφου 4 του ψηφίσμα-
τος 716 του 1991. Αυτά τα σημεία
δεν μπορούν πλέον να παρερμη-
νευθούν από κανένα.

Έχοντας πετύχει τη διατήρηση
του κεκτημένου των διαπραγμα-
τεύσεων στο Κραν Μοντάνα, όπου
για πρώτη φορά, μεταξύ άλλων,
μπήκαν στο τραπέζι με συγκε-
κριμένη κατεύθυνση τα ζητήματα
ασφάλειας και εγγυήσεων, μπο-
ρούμε να επικεντρωθούμε σε μια
τελική διαπραγμάτευση με αυτο-
πεποίθηση. Στόχος μας παραμένει
η άμεση επανέναρξη ενός στο-
χευμένου και δημιουργικού δια-
λόγου που θα μας οδηγήσει σε
μια συνολική λύση.

Η λύση μέσω διαπραγματεύ-
σεων είναι ο μόνος τρόπος να
απαλλαγούμε οριστικά από την
τουρκική κατοχή και τις απειλές
της Άγκυρας σε βάρος του λαού
μας. Είναι ο μόνος δρόμος για την
ελευθερία, την επανένωση του
τόπου, την δικαίωση τριών γενεών
αλύτρωτων Κυπρίων – Ελληνο-
κυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

Ας επικεντρωθούμε, λοιπόν,
στο μεγάλο μας στόχο χωρίς αγ-
κυλώσεις και εμμονές. Δεν έχουμε
δικαίωμα στην αποτυχία. 

Εμείς θέλουμε τη λύση περισ-
σότερο από οποιονδήποτε άλλο.
Είναι η δική μας πατρίδα που χά-
νεται με την πάροδο του χρόνου.
Είναι οι δικοί μας άνθρωποι που
μαραζωμένοι και αδικαίωτοι αφή-
νουν την ψυχή τους στην προ-
σφυγιά. Αυτούς τους ανθρώπους,
οι οποίοι μέσα σε μια μέρα, το
1974, έχασαν την περιουσία τους,
οφείλουμε να στηρίζουμε με κάθε
τρόπο. Όπως έχω πολλές φορές
τονίσει, έφτασε η ώρα για απο-
νομή έστω μερικής δικαιοσύνης
στους πρόσφυγές μας. Μετά από
45 χρόνια, είναι επιβεβλημένη η
αποζημίωση για στέρηση χρήσης
της περιουσίας τους, ενώ θα πρέ-
πει να εξεταστεί και το ενδεχό-
μενο παραχώρησης χαλίτικης και
εκκλησιαστικής γης. 

Αυτό είναι ένα πρακτικό μέτρο
που μπορούμε σήμερα να πάρου-
με μέχρι την ώρα της τελικής δι-
καίωσης που θα επέλθει μόνο με
την άρση της τουρκικής κατοχής
και την οριστική επίλυση του Κυ-
πριακού. 

Ο κ. Νίκος Τορναρίτης είναι κοινοβου-
λευτικός εκπρόσωπος του ΔΗΣΥ. 

Ο 21ος αιώνας
για την Κύπρο μας

Του ΝΙΚΟΥ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗ

Η πρόσφατη υπογρα-
φή του μνημονίου συ-
νεργασίας μεταξύ
Τουρκίας και Λιβύης
είναι η πλέον αρνη-
τική εξέλιξη όσον

αφορά το ζήτημα των υδρογοναν-
θράκων. Χειρότερη μάλιστα και από
τις τουρκικές γεωτρήσεις στην κυ-
πριακή ΑΟΖ. Τώρα το σκηνικό αλ-
λάζει και το «παιχνίδι» χοντραίνει.
Με αυτή την παράνομη τουρκική
ενέργεια το ενεργειακό πρόβλημα
στην ανατολική Μεσόγειο γίνεται
τόσο μεγάλο που ξεφεύγει πλέον
των διαφορών της Κύπρου με την
Τουρκία. Το θέμα του φυσικού αε-
ρίου μετατρέπεται σε ένα «τέρας»
δυσανάλογο του μεγέθους μας και
των δυνατοτήτων μας. 

Πλέον η Ελλάδα, εκτός από μια
λεκτική εμπλοκή υπερασπιζόμενη
την Κύπρο, καθίσταται άμεσα εν-
διαφερόμενο μέρος. Τώρα με την
εξέλιξη αυτή απειλούνται κυριαρ-
χικά της δικαιώματα. Αν ακόμα η
Τουρκία προχωρήσει σε έρευνες
στην περιοχή που υποτίθεται οριο-
θέτησε με τη Λιβύη τότε η Ελλάδα

θα είναι αναγκασμένη να αντιδρά-
σει δυναμικά με απρόβλεπτες συ-
νέπειες. Σε τέτοια περίπτωση ένα
θερμό επεισόδιο δεν θα είναι απο-
μακρυσμένο, αλλά το πλέον πιθανό
σενάριο με αποτέλεσμα να τίθεται
σε κίνδυνο ολόκληρος ο ελληνισμός.
Η κρίση στα ενεργειακά της ανα-
τολικής μεσόγειου έχει αφετηρία
το Κυπριακό. Με τα καμώματα και
τα καπρίτσια μας οδηγούμε την Ελ-
λάδα σε μια περιπέτεια που κανείς
δεν μπορεί να προβλέψει στο πού
θα καταλήξει.

Σίγουρα ο Κυριάκος Μητσοτάκης
δεν θα ήθελε τέτοια εξέλιξη. Τώρα
όμως είναι αναγκασμένος να ανα-
θεωρήσει προτεραιότητες. Στην ου-
σία η Ελλάδα σέρνεται, ή καλύτερα
τη σέρνουμε, σε μια κρίση παρά τη
θέλησή της και χρονικά στη χειρό-
τερη συγκυρία. Από την πρώτη στιγ-
μή που ανέλαβε την πρωθυπουργία,
όπως αναφέρουν έγκυρες πληρο-
φορίες, δεν ήθελε άμεση εμπλοκή
στο Κυπριακό λόγω άλλων προτε-
ραιοτήτων. Στην ουσία μας διεμή-
νυσε, «παρελθέτω απ’ εμού το πο-
τήριον τούτο», τώρα.

Το θέμα του φυσικού αερίου, που
κάποτε εθεωρείτο ότι θα μπορούσε
να επιδράσει ως καταλύτης για επί-
λυση του Κυπριακού, έχει καταν-
τήσει πιο περίπλοκο και από το Κυ-
πριακό. Ίσως να μην είναι υπερβολή
ο ισχυρισμός ότι πλέον το Κυπριακό
αποτελεί μια μικρή πτυχή της διελ-
κυστίνδας για τον έλεγχο του φυ-
σικού πλούτου της περιοχής.

Δυστυχώς και πάλι μετρήσαμε
λάθος. Και πάλι αγνοήσαμε το μέ-
γεθος και τις δυνατότητές μας. Λόγω
υπεροψίας, ανεπαρκείας ή αφέλειας
νομίσαμε ότι μπορούμε να γίνουμε,
χωρίς λύση του Κυπριακού, οι σύγ-
χρονοι σεΐχηδες της Μεσογείου.

Επειδή βρήκαμε ορισμένα, αμ-
φιβόλου ποσότητας και εμπορευ-
σιμότητας, κοιτάσματα συμπερι-
φερόμαστε ως ο μεγαλύτερος ενερ-
γειακός κόμβος, κτίζοντας με την
φαντασία μας αγωγούς και τερμα-
τικά αγνοώντας το πρώτιστο. Ότι
δηλαδή δεν είμαστε ιδιοκτήτες αλλά
συνιδιοκτήτες με τις αδειοδοτημένες
εταιρείες και μάλιστα με μειοψηφικό
ποσοστό. Και επειδή η επιπολαι-
ότητά μας δεν έχει όρια νομίζουμε

ότι οι ενεργειακοί κολοσσοί θα συμ-
περιφερθούν ως σύγχρονοι φιλέλ-
ληνες και θα θυσιάσουν το εταιρικό
συμφέρον στον βωμό των δικών
μας συμφερόντων.

Έχουμε αναγάγει τον EastMed
σε λάβαρο των ενεργειακών μας
σχεδιασμών, αγνοώντας εσκεμμένα
ότι πρόκειται για ένα «ανέκδοτο»,
το οποίο χρησιμοποιείται από διά-
φορους πολιτικάντηδες για εξυπη-
ρέτηση πολιτικών και άλλων φιλο-
δοξιών. Μάλιστα, με περισσή επι-
πολαιότητα, φέραμε ως παράδειγμα
τον EastMed όταν μιλούσαμε για
την πολιτική ισότητα των Τ/κ, δη-
μιουργώντας μόνοι μας ένα μη θέμα
που τείνει να τινάξει στον αέρα την
οποιαδήποτε πρωτοβουλία επίλυσης
του Κυπριακού. Διακηρύττουμε δε-
ξιά και αριστερά το αναφαίρετο δι-
καίωμά μας να αξιοποιήσουμε τον
ενεργειακό μας πλούτο, όπως κάθε
κανονικό κράτος, και ξεχνούμε ότι
ενόσω συνεχίζεται η κατοχή και η
διαίρεση δεν είμαστε κανονικό κρά-
τος. Δυστυχώς, είτε μας αρέσει είτε
όχι, μισές πατρίδες δεν συγκατα-
λέγονται στην κατηγορία των κα-

νονικών κρατών κάτι που δυστυχώς
παραβλέπουμε. Δηλώνουμε προς
πάσα κατεύθυνση ότι οι ενεργειακοί
μας σχεδιασμοί συνεχίζονται κα-
νονικά αδιαφορώντας ότι παράλληλα
συνεχίζεται κανονικά και η πορεία
προς την οριστική διχοτόμηση.
Πρώτο μας μέλημα η διαφύλαξη της
«Αφροδίτης», του «Γλαύκου» και
της «Καλυψώς» και όχι της Αμμο-
χώστου, της Λύσης και της Μόρ-
φου.

«Νίκο, πάρε τη συμφωνία και το-
ποθέτησέ την στο χρηματοκιβώτιο
του Υπουργείου σου μέχρις ότου
λυθεί το Κυπριακό», φέρεται να είπε
ο Γλαύκος Κληρίδης στον τότε
υπουργό ενέργειας Νίκο Ρολάνδη
όταν του παρουσίασε τη συμφωνία
οριοθέτησης της ΑΟΖ με την Αίγυ-
πτο που υπογράφηκε στο Κάιρο
στις 17 Φεβρουαρίου 2003. 

Αυτό είναι το μεγάλο ερώτημα.
Όλοι αυτοί που αρέσκονται να αυ-
τοαποκαλούνται πολιτικά παιδιά
του Γλαύκου Κληρίδη δεν διερωτή-
θηκαν επιτέλους γιατί στο θέμα
αυτό ο πολιτικός τους μέντορας τή-
ρησε μια τέτοια στάση. Μήπως ήταν

δειλός και υπόκυπτε στις τουρκικές
αξιώσεις; Μήπως δεν ήταν αρκούν-
τως διορατικός; Ο Γλαύκος Κληρίδης
πίστευε ότι οι υδρογονάνθρακες θα
μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν
την κατάλληλη στιγμή μόνο ως κα-
ταλύτης για λύση. Εδώ έγκειται όλη
η ουσία. Λόγω της διορατικότητάς
του, στοχοπροσηλωμένος στην επα-
νένωση, μπορούσε να προβλέψει
τους τεράστιους κινδύνους που αν-
τιμετωπίζουμε σήμερα. Ήξερε να
διεκδικεί με ρεαλισμό χωρίς να θέτει
σε κίνδυνο το μέλλον των επόμενων
γενεών σε αυτό τον τόπο.

Με απλά λόγια διέθετε τα, κατά
τον αμερικανό συγγραφέα Λίροϊ
Έιμς, χαρακτηριστικά του πραγμα-
τικού ηγέτη, «Αυτού που βλέπει
αυτά που δεν βλέπουν οι άλλοι, που
βλέπει μακρύτερα από τους άλλους
και που βλέπει πριν από τους άλ-
λους». Χαρακτηριστικά ανύπαρκτα
αλλά απαραίτητα σήμερα στην πιο
δύσκολη καμπή του εθνικού μας
προβλήματος.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. Υπολογιστών.

Ο Γλαύκος Κληρίδης στερείτο διορατικότητας;
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Σύμφωνα με τα τοπικά μέσα ενημέρωσης 15 άτομα πέθαναν και περισσότεροι από 24 τραυματίστηκαν κατά την έκρηξη του ηφαιστείου στο White Island της
Νέας Ζηλανδίας.
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Να τερματιστούν οι παρεμβάσεις Ελεγκτή
Αυστηρό μήνυμα από δύο κορυφαίους αξιωματούχους του Παγκόσμιου και Μεσογειακού Δικτύου Ombudsman

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Διεθνές συνέδριο με θέμα τις «Αρχές
της Βενετίας και ο ρόλος τους στην
ενδυνάμωση του θεσμού του δια-
μεσολαβητή» πραγματοποιήθηκε
στη Λευκωσία με τη συμμετοχή
του  Προέδρου  του International
Ombudsman Institution και Επι-
τρόπου  Διοικήσεως και Πληροφο-
ριών της Ιρλανδίας κ. Peter Tyndall,
του Προέδρου  του Association of
Mediterranean Ombudsmen και
Συνηγόρου  του Πολίτη στην Ελ-
λάδα, Ανδρέα Ποττάκη, του Αντι-
προέδρου  της Επιτροπής της Βε-
νετίας Δρα Michael Frendo, του
Προέδρου του Ανωτάτου Δικαστη-
ρίου  Μύρωνα Νικολάτου, Διαμε-
σολαβητών  από δεκατέσσερις ευ-
ρωπαϊκές χώρες και μέλη της Επι-
τροπής της Βενετίας.  Χαιρετισμούς
στο συνέδριο απηύθυναν ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρό-
που Διοικήσεως κ. Ζαχαρίας Ζα-
χαρίου, οι κ.κ. Peter Tyndall και
Ανδρέας Ποττάκης και η Επίτροπος
Διοικήσεως και Προστασίας Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων κ. Μαρία
Στυλιανού-Λοττίδη. Επίσης , προ-
βλήθηκε οπτικογραφημένο μήνυμα
της Ευρωπαίας Διαμεσολαβήτριας,
κ. Emily O’ Reilly.

Οι εργασίες
Στο συνέδριο, που πραγματο-

ποιήθηκε επ’ ευκαιρία της Παγκό-
σμιας Ημέρας Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων, έγινε εκτενής παρουσίαση
των Αρχών της Βενετίας, όπως αυ-
τές διαμορφώθηκαν από τον Ιούνιο
του 2017, οπόταν η Επιτροπή της
Βενετίας αποφάσισε την κωδικo-
ποίηση ενός συνόλου συνταγμα-
τικών και νομικών Αρχών αποκλει-

στικά για το θεσμό των Διαμεσο-
λαβητών, μέχρι και την υιοθέτησή
τους από την Επιτροπή το Μάρτιο
του 2019, καθώς και τη μετέπειτα
έγκριση, τον Οκτώβριο του 2019,
από την Κοινοβουλευτική Συνέ-
λευση του Συμβουλίου της Ευρώ-
πης, του Ψηφίσματος 2301 ανα-
φορικά με τον καθορισμό κοινών
προτύπων για τους θεσμούς των
Διαμεσολαβητών, με γνώμονα τις
Αρχές της Βενετίας.

Οι ομιλητές και εισηγητές, στις
παρεμβάσεις τους στο Συνέδριο,
επεσήμαναν πως οι Αρχές της Βε-
νετίας, αφενός περιβάλλουν τους
Διαμεσολαβητές με μια ασπίδα
προστασίας από τους κινδύνους

και τις απειλές που αντιμετωπίζουν
και, αφετέρου, ενισχύουν και εν-
δυναμώνουν το θεσμό των Διαμε-
σολαβητών,  γεγονός που συνεπά-
γεται αυτόματα, ενίσχυση της Δη-
μοκρατίας και των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων. Συνακόλουθα δε, όπως
υπογραμμίστηκε, οι έξωθεν πα-
ρεμβάσεις, επιθέσεις και απειλές
προς το θεσμό των Διαμεσολαβη-
τών, συνιστούν επιθέσεις προς την
ίδια Δημοκρατία και τους κανόνες
δικαίου που τη διέπουν. Ως εκ τού-
του, τα κράτη θα πρέπει να δια-
σφαλίσουν πως οι Διαμεσολαβητές
επιτελούν το ρόλο τους και ασκούν
τις αρμοδιότητές τους χωρίς οποι-
εσδήποτε παρεμβάσεις. Κοινή κα-

τάληξη του συνεδρίου ήταν πως η
ενίσχυση και ενδυνάμωση του θε-
σμού των Διαμεσολαβητών, μέσω
της προάσπισης της ανεξαρτησίας
τους, συνεπάγεται καλύτερη και
πιο εύρυθμη λειτουργία της Δημο-
κρατίας και προστασία των ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων. Και αυτό γιατί,
Ισχυρότερος Θεσμός Ombudsman
συνεπάγεται Ισχυρότερη Προστα-
σία Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων .

Το συνέδριο
Τους συνέδρους καλωσόρισε ο

πρόεδρος του Παγκόσμιου Ινστι-
τούτου Επιτρόπου κ. PeterTyndall.
Με έντονες αναφορές στην διαφύ-
λαξη της ανεξαρτησίας των Επι-

τρόπων από εξωτερικές παρεμβά-
σεις, ο κ. Tyndall στην ομιλία του
αναφέρθηκε και στην Επίτροπο
Μαρία Στυλιανού Λοττίδη λέγοντας
πως είναι γνωστή και σεβαστή από
τους υπόλοιπους Ombudsman, ενώ
στο πρώτο διάλειμμα του συνεδρίου
δεν έκρυβε την ικανοποίησή του
που βρίσκεται και πάλι στην Κύπρο
για ένα τόσο σημαντικό συνέδριο.
Ο πρόεδρος του Μεσογειακού Δι-
κτύου Ανδρέας Ποττάκης ανέφερε
πως οι αρχές της Βενετίας, όπως
διαμορφώθηκαν από την Επιτροπή
της Βενετίας του Συμβουλίου της
Ευρώπης, θα αποτελούν το κατευ-
θυντήριο κείμενο που θα καθορίζει
τον τρόπο με τον οποίο θα λειτουρ-

γούν και θα προστατεύονται οι Συ-
νήγοροι του Πολίτη σε όλες τις χώ-
ρες της Ευρώπης.

«Είναι πολύ σημαντικό και για
εμάς τους Συνηγόρους αλλά και
για τις εθνικές δικαιοδοσίες, να
αναδειχθεί ο τρόπος με τον οποίο
οι Συνήγοροι του Πολίτη μπορούν
να συμβάλουν στην διασφάλιση
των δημοκρατικών αρχών, της δια-
φάνειας, της προστασίας των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων, στοιχεία
τα οποία είναι άκρως σημαντικά
για όλους μας».

Τιμή για Κύπρο
Η Επίτροπος Διοικήσεως και

Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων Μαρία Στυλιανού Λοττίδη,
καλωσορίζοντας τους συνέδρους,
έκανε λόγο για μοναδική ευκαιρία
του συνεδρίου να ασχοληθεί με τις
προκλήσεις, που αντιμετωπίζει ο
Θεσμός του Επιτρόπου Διοικήσεως.
Η Επίτροπος στην ομιλία της είπε
πως έχει ιδιαίτερη σημασία η διε-
ξαγωγή του συνεδρίου στη Λευ-
κωσία, στην τελευταία μοιρασμένη
πρωτεύουσα της Ευρώπης, όπως
είπε με έμφαση. Περιγράφοντας
την ατζέντα του συνεδρίου, η κ.
Λοττίδη αναφέρθηκε στις προκλή-
σεις που έχουν να αντιμετωπίσουν
οι διαμεσολαβητές, αλλά και στις
παρεμβάσεις που υπάρχουν προς
ένα ανεξάρτητο Θεσμό, όπως αυτός
του Επιτρόπου Διοικήσεως ο οποίος
έχει ως βασική αρμοδιότητα την
διαφύλαξη και προάσπιση των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων. Η Επίτρο-
πος Διοικήσεως της Κύπρου επι-
καλέστηκε της αρχές της Βενετίας
οι οποίες, όπως τόνισε, καθορίζουν
με σαφέστατο τρόπο πως οι Επί-
τροποι δεν λαμβάνουν οδηγίες από
καμία άλλη ανεξάρτητη αρχή.

Τον κώδωνα του κινδύνου να βρεθεί
εκτεθειμένη η Κύπρος, έναντι της
Επιτροπής της Βενετίας του Συμ-
βουλίου της Ευρώπης, έκρουσαν
οι πρόεδροι  του Παγκόσμιου και
Μεσογειακού Δικτύων Επιτρόπου
Διοικήσεως. Με αφορμή συνέδριο
που πραγματοποιήθηκε στη Λευ-
κωσία, από το γραφείο της Επιτρό-
που Διοικήσεως και το Σύνδεσμο
Διαμεσολαβητών (Ombudsmen)
Μεσογείου, οι Peter Tyndall και
Ανδρέας Ποττάκης ζήτησαν τον
τερματισμό των παρεμβάσεων στο
έργο, του εδώ γραφείου της Επι-
τρόπου Διοικήσεως. Οι δυο αξιω-
ματούχοι σε συνεντεύξεις τους
στην «Κ», δήλωσαν πως το ζήτημα
που έχει δημιουργηθεί με τη στάση
του Γενικού Ελεγκτή το γνωρίζουν,
τονίζοντας πως έχουν κάνει δια-
βήματα τόσο στον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας όσο και στον Πρόεδρο
της Βουλής των Αντιπροσώπων. Ο
κ. Ποττάκης κάνει λόγο για υπέρ-
βαση, από πλευράς Γενικού Ελεγκτή
που κατά τον ίδιο συνιστά παρέμ-
βαση στο έργο της Επιτρόπου Δι-
οικήσεως, ενώ ο κ. Tyndall εξέφρα-
σε την ανησυχία της Παγκόσμια
Ένωσης Ombudsman για την κα-
τάσταση στην Κύπρο.

PETER TYΝDALL
Πρόεδρος του Παγκόσμιου Ινστιτού-
του Επιτρόπου IOI

–Το θέμα του συνεδρίου σας εί-
ναι η προστασία της ανεξαρτη-
σίας των Επιτρόπων Διοικήσεως.
Στην Κύπρο, η Επίτροπος έχει
δεχθεί 9 οικονομικούς ελέγχους
μέσα σε δυο χρόνια από τον Γε-
νικό Ελεγκτή, χωρίς αποτέλεσμα
επειδή δεν δέχθηκε διαχειριστι-
κό έλεγχο. Θεωρείτε πως με τον
τρόπο αυτό πλήττεται η ανεξαρ-
τησία του Θεσμού;

–Η Διεθνής Ένωση των Om-
budsmanείναι ενήμερη για την κα-
τάσταση στην Κύπρο και ανησυχεί
βαθιά, σχετικά με το θέμα. Ο Γενι-
κός Ελεγκτής θα πρέπει να ελέγχει
μόνο οικονομικά παράπονα.Οι αρ-
χές της Βενετίας που διέπουν τη
λειτουργία των Ombudsman και
το Συμβούλιο της Ευρώπης, αμφό-
τερα αναφέρουν ότι η ανάμειξη
στο έργο των Ombudsman υπονο-

μεύει  την ανεξαρτησία του θεσμού
των επιτρόπων.Υποστηρίζουμε το
έργο του Γραφείου του Επιτρόπου,
ώστε να διασφαλίζεται η ανεξαρ-
τησία του, να είναι θωρακισμένη,
ώστε να μην υπάρχουν παρεμβά-
σεις.
–Ποια είναι τα μέτρα που μπο-
ρούν να ληφθούν από εσάς για
προστασίας του θεσμού από αυ-
τού του είδους τις συμπεριφο-
ρές;

–Επικοινωνήσαμε με τη Βουλή
των Αντιπροσώπων της Κύπρου

και εκφράσαμε τις ισχυρές απόψεις
μας, σχετικά με τον τρόπο που αν-
τιμετωπίστηκε το ζήτημα. Είδαμε
ως τώρα κάποια βελτίωση, αλλά
μένει να δούμε να μπει ένα τέλος
σε τέτοιου είδους παρεμβάσεις,
στο έργο του Γραφείου.
–Οι αρχές τις Βενετίας που έχει
θεσπίσει το Συμβούλιο της Ευ-
ρώπης είναι δεσμευτικές και για
την Κύπρο που είναι μέλος της
Ε.Ε.

–Η Κύπρος είναι μέλος του Συμ-
βουλίου της Ευρώπης και είναι δε-

σμευμένη από τις αποφάσεις του
Συμβουλίου. Είναι διεθνής υπο-
χρέωση, η προστασία της ανεξαρ-
τησίας του Γραφείου της Επιτρό-
που, που είναι θεμελιώδες για τη
δημοκρατία. Η Κύπρος, λοιπόν, θα
πρέπει να ακολουθεί αυτές τις αρχές
της Βενετίας, που  είναι πολύ σα-
φείς. Ο έλεγχος στο γραφείο της
Επιτρόπου θα πρέπει να αφορά μό-
νο σε οικονομικά ζητήματα και όχι
σχετικά με τη λειτουργία του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΤΤΑΚΗΣ
Πρόεδρος του Μεσογειακού Συνδέ-
σμου Επιτρόπων Διοικήσεως, Συνή-
γορος του Πολίτη στην Ελλάδα

–Συνιστά παρέμβαση ή όχι στο
έργο του Γραφείου της Επιτρό-
που Διοικήσεως και Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων στην Κύπρο, το
αίτημα  για  ελέγχους που  ξε-
περνούν τον έλεγχο των οικο-
νομικών διαδικασιών  τα τελευ-
ταία δυο χρόνια, από πλευράς
Γενικού Ελεγκτή;

–Το γνωρίζω το ζήτημα και υπό
την ιδιότητά μου, του Προέδρου
του Μεσογειακού Δικτύου και ως
μέλους του Ευρωπαϊκού Δικτύου
και φυσικά έχω στενή συνεργασία
και με τον Πρόεδρο του Διεθνούς
Δικτύου των Επιτρόπων, ο οποίος
έχει κάνει επανειλημμένες παρεμ-

βάσεις πάνω στο ζήτημα αυτό,  ο
οποίος βρίσκεται εδώ και μάλιστα
έκανε, νομίζω, εύστοχες παρατη-
ρήσεις. Κοιτάξτε. Ακόμα ένας λόγος
παραπάνω που καθίστανται πολύ
σημαντικές, ειδικά στην περίπτωση
της Κύπρου, οι αρχές της Βενετίας,
οι οποίες είναι ξεκάθαρες στο συγ-
κεκριμένο ζήτημα. Ο έλεγχος που
μπορεί να γίνεται στην οικονομική
διαχείριση ενός Επιτρόπου περιο-
ρίζεται, δεν μπορεί να επεκτείνεται,
πέραν της νομιμότητας. Δεν μπορεί
να αγγίζει ζητήματα σκοπιμότητας
τρόπου, δηλαδή, λειτουργίας του
γραφείου.
–Μπορεί ένας Επίτροπος στην
επιτέλεση του έργου του,να δέ-
χεται απειλές εν είδει επιστολής
προς τον γενικό εισαγγελέα, με
ισχυρισμούς για διάπραξη ποι-
νικών αδικημάτων;

–Γνωρίζουμε την κατάσταση
στην Κύπρο. Ήδη μέσω των διε-
θνών δικτύων μας και των περιφε-
ρειακών δικτύων μας, έχουμε ήδη
παρέμβειεπανειλημμένως,  προ-
σπαθώντας να αναδείξουμε τον
τρόπο με τον οποίο και τα όρια
ελέγχου που μπορούν να ασκηθούν
σε ένα Ombudsman, στην Επίτρο-
πο Διοικήσεως της Κύπρου στην
προκειμένη περίπτωση. Υπάρχει
νομίζω μια υπέρβαση, η οποία  θα
πρέπει να διορθωθεί άμεσα και
φαντάζομαι πως οι αρμόδιες αρχές
εδώ στην Κύπρο, λαμβάνοντας
υπόψη και όσα πλέον έχουν προ-
συπογράψει, γιατί οι αρχές της Βε-
νετίας έχουν εγκριθεί από την Επι-
τροπή των Υπουργών των κρατών
μελών, θα πρέπει να συμμορφω-
θούν και θα πρέπει να προστατεύ-
σουν το Θεσμό της Επιτρόπου Δι-
οικήσεως, προκειμένου ανεξάρτητα
να επιτελέσει το σημαντικό της
έργο.
–Τι λένε οι «αρχές της Βενετίας»;

–Είναι απολύτως ξεκάθαρο. Έλεγ-
χος επί της οικονομικής διαχείρισης
ενός Επιτρόπου, μπορεί να γίνεται
μόνο ως προς τη νομιμότητα της
εκτέλεσης των δαπανών, όχι ως
προς την σκοπιμότητα και τον τρόπο
με τον οποίο ένα γραφείο θα απο-
φασίσει να διαχειριστεί τις υποθέσεις
του, όχι με τον τρόπο που θα απο-
φασίσει να διαχειριστεί τον προ-
ϋπολογισμό του.

Εκτεθειμένη η Κύπρος έναντι του Συμβουλίου της Ευρώπης

Το συνέδριο,που είχε ως θέμα «Οι Αρχές της Βενετίας και ο ρόλος τους στην ενδυνάμωση του θεσμού του διαμεσολαβητή», τελούσε υπό την αιγίδα της Επι-
τροπής της Βενετίας, του Συμβουλίου της Ευρώπης και σε αυτό πήραν μέρος διαμεσολαβητές από 14 ευρωπαϊκές χώρες και μέλη της Επιτροπής της Βενετίας.

Υποστηρίζουμε το έργο
του Γραφείου του Επι-
τρόπου, ώστε να διασφα-
λίζεται η ανεξαρτησία
του, να είναι θωρακισμέ-
νη, ώστε να μην υπάρ-
χουν παρεμβάσεις.

Ο έλεγχος που μπορεί να
γίνεται στην οικονομική
διαχείριση ενός Επιτρό-
που περιορίζεται, δεν
μπορεί να επεκτείνεται,
πέραν της νομιμότητας.

Ο κ. Peter Tyndall. Ο κ. Ανδρέας Ποττάκης.

Οι αρχές της Βενετίας, μετά την έγκρισή τους
από την Επιτροπή των Υπουργών των κρατών -
μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης, αποτε-
λούν δίκαιο με αυξημένη τυπική ισχύ έναντι
οποιουδήποτε νόμου κράτους-μέλους.
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Συνέντευξη στη

ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οι βουλευτές Λευκωσίας λειτουρ-
γούσαμε περισσότερο ως βουλευτές
επικρατείας και δεν προωθήσαμε
όσο έπρεπε θέματα που αφορούν
την πόλη μας, αναφέρει στην «Κ» ο
εκπρόσωπος τύπου του ΔΗΣΥ Δη-
μήτρης Δημητρίουυπογραμμίζοντας
πως ο ίδιος ξεκίνησε διάλογο με τους
Λευκωσιάτεςγια το πώς θα βελτιωθεί
η ζωή στην πρωτεύουσα. Μιλά για
την φθορά που παρουσιάζει η κυ-
βέρνηση σημειώνοντας πως «μια
κυβέρνηση μετά από σχεδόν 7 χρόνια
στην διακυβέρνηση είναι φυσικό να
υποστεί επικοινωνιακή φθορά. Το
σημαντικό όμως είναι να συνεχιστεί
και να ολοκληρωθεί το πρόγραμμα
διακυβέρνησης και να προχωρήσει
το μεταρρυθμιστικό έργο με μεγα-
λύτερη αποφασιστικότητα και έν-
ταση». Μιλά για τις αλλαγές που επί-
κεινται στον ΔΗΣΥ, την ανανέωση
της κοινοβουλευτικής ομάδας και
την επιστροφή του Χάρη Γεωργιάδη
στην Πινδάρου. 

–Να υποθέσουμε πως ο ανασχη-
ματισμός σημαίνει και επανεκκί-
νηση της κυβέρνησης και του κυ-
βερνώντος κόμματος;

–Επανεκκίνηση υπάρχει, όταν
κάτι έχει σταματήσει! Το μεταρρυθ-
μιστικό έργο της κυβέρνησης όχι
μόνον δεν έχει διακοπεί, αλλά μόλις
προχθές καταθέσαμε την πολύ ση-
μαντική μεταρρύθμιση για την το-
πική αυτοδιοίκηση, επιτυγχάνοντας
σημαντικά οικονομικά και άλλα οφέ-
λη για τον τόπο και πριν από λίγες
εβδομάδες τη μεταρρύθμιση στη δι-
καιοσύνη. Η αλλαγή προσώπωνστην
κυβέρνηση, που αποτελεί προνόμιο
του προέδρου, δεν σημαίνει ότι το
πρόγραμμα διακυβέρνησης αλλάζει
καθ’ οιονδήποτε τρόπο. 
–Δηλαδή υπάρχει παραδοχή λα-
θών;

–Μασας έχω πει ότι το πρόγραμμα
διακυβέρνησης με βάση το οποίο
αυτή η κυβέρνηση έχει εκλεγεί δεν
αλλάζει ούτε κατά ένα γιώτα και άρα
αν έγιναν λάθη σίγουρα ο ανασχη-
ματισμός δεν είναι η ενδεδειγμένη
διαδικασία για να τα διορθώσεις. 
–Δόθηκε η αίσθηση πως στην
ουσία ο πρόεδρος ανασχημάτισε
τον ΔΗΣΥ δεδομένης και της επι-
στροφής Χάρη, αλλά και των αλ-
λαγών στην κοινοβουλευτική
ομάδα;

–Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
άσκησε το συνταγματικό του δικαίω-
μα για φρεσκάρισμα του κυβερνη-
τικού σχήματος, το οποίο θα συνε-

χίσει να ασκεί την πολιτική που το
πρόγραμμα διακυβέρνησης περι-
λαμβάνει και αυτό δεν αλλάζει. Ο
ΔΗΣΥ, ως κόμμα εξουσίας, είναι φυ-
σιολογικό να επηρεάζεται από τους
ανασχηματισμούς εφόσον αξιοποι-
ούνται -και είναι λογικό να αξιοποι-
ούνται -εν ενεργείακοινοβουλευτικά
στελέχη και άρα να υπάρχει ανανέ-
ωση προσώπων και στον ΔΗΣΥ. 

Ανανέωση στη Βουλή
–Η επιστροφή του Χάρη Γεωρ-
γιάδη αποτελεί ανανέωση δηλαδή; 

–Ο Χάρης Γεωργιάδης είναι εδώ
και χρόνια πρωτοκλασάτο στέλεχος
της παράταξης, ενώ ως μέλος της
κυβέρνησης έχει επιτύχει έργο που
αξιολογείται θετικά τόσο εντός όσο
και εκτός Κύπρου. Ολοκληρώνοντας
μια άκρως επιτυχημένη θητεία στην
κυβέρνηση είναι φυσιολογικό να
δραστηριοποιηθεί μέσα από τις τάξεις
του κόμματος και άρα να τον έχουμε
ξανά μαζί μας. 
–Φεύγουν δύο έμπειροι βουλευτές
από την κοινοβουλευτική ομάδα.
Αυτό προκαλεί ανησυχία; 

–Η ανανέωση της κοινοβουλευ-
τικής ομάδας στο κόμμα αποτελεί
θετική εξέλιξη αφού επιτρέπει σε
μεγαλύτερο αριθμό στελεχών να
αποκτήσουν την πολύ σημαντική
αυτή κοινοβουλευτική εμπειρία και
να ενισχύσουν την παράταξη. 
–Αναμένονται αλλαγές στην ηγε-
σία του ΔΗΣΥ. Ενδιαφέρεστε για
την αντιπροεδρία; 

–Αυτή τη στιγμή επιλέγω να μη
διεκδικήσω και να παραμείνω στην
πρώτη γραμμή από τη θέση του εκ-
προσώπου Τύπου του κόμματος. 
–Η κυβέρνηση και κατ’ επέκταση
ο Συναγερμός δέχονται το ένα χα-
στούκι μετά το άλλο… Δεν σας
προβληματίζει το θέμα εικόνας; 

–Δεν θα συμφωνήσω για τα χα-
στούκια αλλά θα πω ότι μια κυβέρ-
νηση μετά από σχεδόν 7 χρόνια στη
διακυβέρνηση είναι φυσικό να υπο-
στεί επικοινωνιακή φθορά. Το ση-
μαντικό είναι να συνεχιστεί και να
ολοκληρωθεί το πρόγραμμα διακυ-
βέρνησης και να προχωρήσει το με-
ταρρυθμιστικό έργο με μεγαλύτερη
αποφασιστικότητα και ένταση. 
–Ίσως να επισκιάζονται τα όποια
καλά μπροστά σε κρίσιμα ζητή-
ματα κατά τα οποία η κυβέρνηση

φάνηκε κατώτερη των περιστά-
σεων… Ενδεικτική η ομιλία το
Άντρου Κυπριανού που έλεγε πως
τα φαινόμενα διαπλοκής είναι κα-
θημερινό φαινόμενο επί διακυ-
βέρνησης Αναστασιάδη…

–Ο κ. Κυπριανού, ως επικεφαλής
της αξιωματικήςαντιπολίτευσης, εί-
ναι φυσιολογικό να παρουσιάζει μια
ιδιαίτερα αρνητική εικόνα για την
κυβέρνηση. Η πραγματικότητα όμως
είναι ότι επί αυτής της κυβέρνησης
είδαμε για πρώτη φορά στα ιστορικά
της Κυπριακής Δημοκρατίας υπο-
θέσεις διαφθοράς αξιωματούχων να
οδηγούνται ενώπιον της δικαιοσύνης,
να καταδικάζονται και να φυλακί-
ζονται. 
–Κάνατε λόγο για τις μεταρρυθ-
μίσεις. Συζητείται ήδη η μεταρ-
ρύθμιση της τοπικής αυτοδιοί-
κησης. Με δεδομένο ότι υπάρχουν
δήμαρχοι –και από τον ΔΗΣΥ–
που αντιδρούν, υπάρχει το ενδε-
χόμενο να αλλάξει η αρχική του
μορφή; 

–Ξέρουμε ότι σε κάθε μεγάλη αλ-
λαγή θα πρέπει να είναι αναμενό-
μενες οι αντιδράσεις σε διάφορα
στρώματα της κοινωνίας. Και αυτή
τη φορά θα επιλέξουμε συνειδητά
το όφελος προς την κοινωνία, το δη-
μόσιο συμφέρον.

–Έχετε δεχτεί πιέσεις για τη με-
ταρρύθμιση της τοπικής αυτοδι-
οίκησης;

–Είναι δημοσιευμένες οι αντιδρά-
σεις των δημάρχων, αλλά η ουσία
είναι ότι έγινε μία πάρα πολύ καλή
προεργασία από πλευράς του Κων-
σταντίνου Πετρίδηκαι αυτό θα πρέ-
πει να αναφερθεί. Μέσα από εντα-
τικές διαβουλεύσεις που είχε με όλα
τα κόμματα και με τους δημάρχους,
ο υπουργός πέτυχε ένα αποτέλεσμα
που έτυχε θετικής υποδοχής σε σχέ-
ση με τις αντιδράσεις που κάποιος
θα ανέμενε.
–Συνεπώς να μην αναμένουμε ξε-
χείλωμά της; 

–Δεν θα πρέπει να υπάρξει χα-
λάρωση, γιατί σε μία τέτοια περί-
πτωση θαπάψουν να ικανοποιούνται
εκείνες οι προϋποθέσεις για να είναι
η τοπική αυτοδιοίκηση ωφέλιμη και
αποτελεσματική προς τους πολίτες. 
–Και στις προτροπές των άλλων
κομμάτων θα μείνετε σταθεροί; 

–Εμείς δεν υπήρξαμε ποτέ και
ούτε θα γίνουμε δογματικοί. Συζή-
τηση προφανώς και θα γίνει στο Κοι-
νοβούλιο αλλά δεν θα πρέπει να αφε-
θεί να «ξεχειλωθεί» για να χρησιμο-
ποιήσω και την έκφρασή σας. Είναι
πολύ σημαντικό να βρίσκουμε τρό-
πους να είμαστε αποτελεσματικοί

και να προσφέρουμεπρος τους συμ-
πολίτες μας. 
–Με ποιο τρόπο μπορείτε να το
κάνετε; Επειδή δέχεστε επικρίσεις
ότι η βελτίωση των πολιτών μένει
σε ακαδημαϊκό επίπεδο.

–Αντιθέτως,η μεγάλη μεταρρύθ-
μιση στην υγεία έχει τεθεί σε εφαρ-
μογή και παρά τις όποιες βελτιώσεις
θα απαιτηθούν, προσφέρει ήδη κα-
λύτερες και ποιοτικότερες υπηρεσίες
υγείας στους πολίτες, βελτιώνοντας
ουσιαστικά την καθημερινότητα χι-
λιάδων συμπολιτών μας, οι οποίοι
στο παρελθόν απευθύνονταν απο-
κλειστικά στα κρατικά νοσηλευτήρια
για την ιατροφαρμακευτική τους πε-
ρίθαλψη. 
–Στην ομιλία σας κατά τη διάρκεια
του προϋπολογισμού, κάνατε ιδι-
αίτερη μνεία στη Λευκωσία. Υπο-
βαθμίζεται σε σχέση με άλλες πό-
λεις; 

–Δεν είναι ανταγωνιστικότο θέμα
μεταξύ Λευκωσίας και άλλων πόλεων
της Κύπρου, αλλά η σύγκριση θα
πρέπει να γίνει μεταξύ της πρω-
τεύουσας της Κύπρου και των πρω-
τευουσών άλλων ευρωπαϊκών χωρών.
Και είπα και στην ομιλία μου, πως η
Λευκωσία δεν πρέπει να είναι
κατ΄όνομα πρωτεύουσα, αλλά να
γίνει μια πραγματική πρωτεύσουσα.
Υπάρχουν ακόμα πολλά που πρέπει
να γίνουν προκειμένου η καθημε-
ρινότητα των Λευκωσιατών να βελ-
τιωθεί και αυτό ακριβώς θα πρέπει
να επιδιώξουμε. Να βρούμε τον τρόπο
να είμαστε αποτελεσματικοί ούτως
ώστε και το κυκλοφοριακό που είναι
ένα τεράστιο ζήτημα και μας απα-
σχολεί όλους να επιλυθεί. Πρέπει να
δούμε και ζητήματα που έχουν να
κάνουν με τις υποδομές της πόλης
μας, με την ανάδειξη του πολιτισμού,
ο οποίος είναισυνυφασμένος με την
ποιότητα ζωής. Να δημιουργηθούν
οι προϋποθέσεις έτσι ώστε να μπο-
ρούμενα περπατούμετην πόλη μας.
–Να υποθέσουμε πως είναι ένα
είδος αυτοκριτικής σας ότι οι βου-
λευτές Λευκωσίας έχετε υποβαθ-
μίσει τη Λευκωσία

–Δυστυχώς, ως βουλευτές Λευ-
κωσίας, δεν αφιερώνουμε τον ελά-
χιστο απαιτούμενο χρόνο για να
προωθήσουμε θέματα που αφορούν
την πόλη μας. Λειτουργούμε περισ-
σότερο ως βουλευτές«επικρατείας».
Αυτό σίγουρα δεν λειτουργεί ευνοϊκά
για την Λευκωσία.
–Σκοπεύετε να το αλλάξετε; 

–Έχω ανοίξει διάλογο με τους
Λευκωσιάτες, έχω κάνει μία πρώτη
συγκέντρωση και είναι ενθαρρυντικό
το ενδιαφέρον των Λευκωσιατών
ως προς αυτά τα ζητήματα. Σίγουρα

χρειάζεται να βρούμε τους τρόπους
κα κάνουμε εφαρμοσμένη πολιτική,
να ενισχύσουμε την πόλη μας. Μα-
γικόραβδίδεν υπάρχειαλλά σίγουρα
δεν μπορούμε να μείνουμε απαθείς
και να παρακολουθούμε αυτή την
κατάσταση. 
–Κάτι πιο συγκεκριμένο αναμέ-
νεται να κάνετε για παράδειγμα
στο κυκλοφοριακό; 

–Το κυκλοφοριακό δεν λύνεται
με το να ανοίξουμε περισσότερους
δρόμους και να ρίξουμε περισσότερη
άσφαλτο. Θα λυθεί μόνον εάν στα-
ματήσουμε να θεωρούμε το αυτο-
κίνητοως το αποκλειστικόή το μόνο
μέσο για τη μετακίνησή μας. Να πι-
στέψουμε πραγματικά στις δημόσιες
μεταφορές, στα λεωφορεία, αλλά
αξίζει και πρέπει να τολμήσουμε
πράγματα που δεν τολμήσαμε μέχρι
σήμερα.
–Όπως;

–Να προσεγγίσουμε το κέντρο
χωρίς αυτοκίνητο. Αυτό μπορεί να
γίνει όχι απαγορευτικά αλλά με θε-
τικές προτάσεις και εισηγήσεις. Να
σταθμεύει για παράδειγμαο κόσμος
τα αυτοκίνητά του εκτός και να μπαί-
νει στην πόλη με λεωφορεία ή/και
περπατώντας. Δεν μπορούμε να αν-
τιμετωπίσουμε τα προβλήματα εάν
υιοθετήσουμε τη λογική ότι κάποια
προβλήματα είναι άλυτα. 
–Να περάσουμε στο κοινοβου-

λευτικό έργο. Μπορεί ένας βου-
λευτής να είναι δημιουργικός
μέσα από πρωτοβουλίες; 

–Δεν σας κρύβω πως με ενοχλεί
η έλλειψη δεικτών αντικειμενικής
μέτρησης της παραγωγικότητας των
βουλευτών. Κανείς δεν ρωτά, και κα-
νέναν δεν ενδιαφέρει ποιοι βουλευτές
πάνε στις Επιτροπές, ποιοι διαβάζουν,
ποιοι είναι δραστήριοι στο Κοινο-
βούλιο. Από εκεί και πέρα, πέρα από
τα μεγάλα, υπάρχουν μικρές πρω-
τοβουλίες που είναι όμως καθορι-
στικές για μερικούς έστω συμπολίτες
μας. Και εκεί μπορούμε, ναι, να εί-
μαστε δημιουργικοί. 
–Όπως; 

–Όπως για παράδειγμα, η πρω-
τοβουλία που πήρα πριν από μερικές
βδομάδες και έλυσα, μέσα από πρό-
ταση νόμου, το ζήτημα που προέκυψε
και δεν μπορούσε να εφαρμοστεί η
νομοθεσία για να μπορούν οι νέοι
οδηγοί, αν το επιθυμούν, να εγγρα-
φούν στο μητρώο ως δότες οργάνων.
Στον πρώτο μήνα εφαρμογής της
νομοθεσίας, 150 νέοι οδηγοί έχουν
εγγραφεί. Μικρό βήμα, που ενισχύει
όμως, πέρα από το μητρώο, και τα
ζητήματα νοοτροπίας και ενημέρω-
σης που όλοι λέμε πως πρέπει να
διορθώσουμε. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Εκτός απροόπτου σε λίγα εικοσιτε-
τράωρα η τουρκοκυπριακή Κεντρο-
αριστερά θα έχει ανακοινώσει τον
υποψήφιό της για τις «προεδρικές»
του Απριλίου. Μέχρι την Παρασκευή
το βράδυ, όλες οι τελευταίες πλη-
ροφορίες έδειχναν ότι ο αρχηγός
του Ρεπουμπλικανικού Τουρκικού
Κόμματος (ΡΤΚ) Τουφάν Έρχιουρμαν
θα είναι ο δεύτερος υποψήφιος του
στρατοπέδου της ομοσπονδιακής
λύσης στις επικείμενες, «προεδρικές»
εκλογές στα Κατεχόμενα. 

Εκτός από τον κ. Έρχιουρμαν,
στην επικείμενη αναμέτρηση ανα-
μένεται να δώσει δυναμικό παρών
για λογαριασμό των δυνάμεων της
λύσης και ο νυν ηγέτης των Τουρ-
κοκυπρίων, Μουσταφά Ακιντζί. Ο
Τ/κ ηγέτης επιλέγει να καθυστερήσει
την αναγγελία της υποψηφιότητάς
του, αναμένοντας την ανακοίνωση
των αντιπάλων. Στο μεταξύ, ο κ.
Ακιντζί παρατηρεί με προσοχή τις
εξελίξεις τόσο στο Κυπριακό, όσο
και στον άξονα τ/κ κοινότητας-Άγ-
κυρας. Την ίδια στιγμή σχεδόν όλες
οι τελευταίες σφυγμομετρήσεις δεί-
χνουν ότι ο κ. Ακιντζί, σε περίπτωση
που τελικά κατέβει στις «εκλογές»,
θα συμμετάσχει στην αναμέτρηση
από θέση ισχύος.  Στο αντίπαλο

στρατόπεδο των σκεπτικιστών της
λύσης ο «πρωθυπουργός» Ερσίν Τα-
τάρ βρίσκεται αντιμέτωπος με φίλια
πυρά και πιέσεις για την ανακοίνωση
της υποψηφιότητάς του. Παράλληλα,
ο «υπουργός Εξωτερικών», Κουντρέτ
Όζερσαϊ, ο οποίος φαίνεται να με-
λετάει διάφορα σχέδια καιροφυλα-
κτεί. Την ίδια ώρα, το παρών τους
στην ιστορική αναμέτρηση επιθυ-
μούν να δηλώσουν ο Σερντάρ Ντεν-
κτάς, οι έποικοι και η τέως «πρό-
εδρος» της «βουλής». 

Yποψηφιότητα Eρχιουρμαν 
Η υποψηφιότητα του αρχηγού

της «αξιωματικής αντιπολίτευσης»
Τ. Έρχιουρμαν αναδύθηκε στο προ-
σκήνιο της τ/κ κεντροαριστεράς
μετά από εντατικές διαβουλεύσεις
στο εσωτερικό του ΡΤΚ. Όπως μας
πληροφορούν καλά ενημερωμένες
πηγές, η υποψηφιότητα Έρχιουρμαν
αρχικά δίχασε το στρατόπεδο της
λύσης. Στη συνέχεια, ωστόσο, η
κομματική βάση θεώρησε ότι η αυ-
τόνομη παρουσία του ΡΤΚ στις «εκλο-
γές» είναι επιτακτική ανάγκη για
την τ/κ κεντροαριστερά. Πηγή της
«Κ» που παρακολουθεί τη σχετική
συζήτηση στο εσωτερικό του ΡΤΚ
επισημαίνει τα εξής: «Έχουμε ένα
ΡΤΚ, τα ποσοστά του οποίου μετά
δυσκολίας φτάνουν στο 23-25%.

Στο εσωτερικό του κόμματος επι-
κρατεί αναβρασμός. Νέα πρόσωπα
διεκδικούν πρωταγωνιστικό ρόλο
στην ηγεσία της κεντροαριστεράς.
Υπό αυτές τις συνθήκες το ΡΤΚ δεν
έχει την πολυτέλεια να τηρήσει στά-
ση σιωπής στις προεδρικές». Σε ό,τι
αφορά το ζήτημα της υποψηφιότη-
τας του κ. Έρχιουρμαν, η ίδια η
πηγή τονίζει τα εξής: «Σε γενικές
γραμμές βλέπουμε ότι η κομματική
βάση σήμερα έχει χωριστεί σε δύο
στρατόπεδα. Περίπου το 80% των
στελεχών υποστηρίζει την υποψη-
φιότητα του κ. Έρχιουρμαν. Πρό-
κειται για υποστηρικτές της λύσης
που χρεώνουν σημαντικά λάθη στην
ηγεσία του κ. Ακιντζί. Την ίδια στιγ-

μή, υπάρχει μια μειοψηφία, περίπου
το 20% της κομματικής βάσης, η
οποία θεωρεί ότι το ΡΤΚ δεν πρέπει
να κατεβεί στις εκλογές με ξεχωριστή
υποψηφιότητα. Και αυτό διότι σε
μια τέτοια περίπτωση θα μπορούσε
να προκληθεί ρήγμα στο μέτωπο
της ομοσπονδιακής λύσης». 

Όλες οι τελευταίες πληροφορίες
δείχνουν ότι, εκτός απροόπτου, η
πλειοψηφία των στελεχών του κι-
νήματος, τα οποία υποστηρίζουν
την ιδέα της ξεχωριστής εκπροσώ-
πησης στις «προεδρικές» του Απρι-
λίου, θα επικρατήσουν κατά τα επό-
μενα εικοσιτετράωρα. Στη συγκε-
κριμένη εξέλιξη, ρόλο θα διαδρα-
ματίσει η στασιμότητα στο Κυπριακό

και η άποψη ότι σειρά λανθασμένων
χειρισμών του κ. Ακιντζί δεν έφεραν
τα αναμενόμενα αποτελέσματα στις
συνομιλίες. 

Ακιντζί και τ/κ Δεξιά
Εάν τελικά η υποψηφιότητα του

κ. Έρχιουρμαν λάβει σάρκα και οστά,
ο κ. Ακιντζί θα βρεθεί αντιμέτωπος
με μια διπλή πρόκληση στις επικεί-
μενες «προεδρικές». Από τη μία, θα
κληθεί να αποδείξει ότι είναι πιο
ικανός και αποτελεσματικός εκπρό-
σωπος του μετώπου της λύσης και
από την άλλη θα πρέπει να ανατρέψει
τα επιχειρήματα του στρατοπέδου
του «όχι», το οποίο επιθυμεί να κλεί-
σει μια ώρα αρχύτερα το κεφάλαιο
της ομοσπονδίας και να ξεκινήσει
η συζήτηση για το μοντέλο των δύο
κρατών ή της συνομοσπονδίας. 

Στο «προεδρικό» επικρατεί η άπο-
ψη ότι υπό τις υφιστάμενες συνθήκες
ο Τ/κ ηγέτης μπορεί να δώσει μια
επιτυχημένη μάχη και στα δύο μέ-
τωπα ταυτόχρονα. Σημαντική μερίδα
της τ/κ κοινότητας εξακολουθεί να
θεωρεί ότι το μοντέλο ομοσπονδίας
αποτελεί μονόδρομο τόσο για την
λύση του Κυπριακού, όσο για το
μέλλον των Τ/κ. Αυτή η μερίδα προ-
σεγγίζει τον κ. Ακιντζί ως έναν ηγέτη,
ο οποίος, όταν χρειαστεί, είναι έτοι-
μος και πρόθυμος να ορθώσει το

ανάστημά του στην Άγκυρα. Την
ίδια στιγμή, τα εναλλακτικά μοντέλα
λύσης και τα επιχειρήματα του στρα-
τοπέδου του «όχι» δεν πείθουν την
πλειοψηφία της τ/κ κοινής γνώμης. 

Μπορεί η πλειοψηφία των Τ/κ,
η διεθνής κοινότητα, και φυσικά η
ε/κ πλευρά να μην είναι διατεθει-
μένες να εστιάσουν στα εναλλακτικά
μοντέλα, ωστόσο, αυτή η πραγμα-
τικότητα δεν εμποδίζει τα σχέδια
της τ/κ Δεξιάς για τις «προεδρικές».
Το μεγαλύτερο κόμμα της παράτα-
ξης, το Κόμμα Εθνικής Ενότητας
(ΚΕΕ) αναζητεί τον καταλληλότερο
υποψήφιο, ο οποίος θα προβάλει τα
εν λόγω εναλλακτικά μοντέλα κατά
την «προεκλογική» περίοδο. Στο
πλαίσιο αυτής της αναζήτησης, το
όνομα που αυτήν τη στιγμή ξεχωρίζει
είναι αυτό του «πρωθυπουργού».
Για το συγκεκριμένο ζήτημα, πηγή
της «Κ» τονίζει τα εξής: «Ο Ερσίν
Τατάρ αμφιταλαντεύεται. Δέχεται
πιέσεις από πολλές κατευθύνσεις.
Οι δικοί του άνθρωποι, οι αντίπαλοί
του στην παράταξη και οι άνθρωποι
της Άγκυρας τον πιέζουν για να ανα-
κοινώσει την υποψηφιότητά του
μια ώρα αρχύτερα. Ο ίδιος έχει δεύ-
τερες σκέψεις, τις οποίες ακόμη δεν
έχει ξεπεράσει. Ζητά μικρή παρά-
ταση για να αναθεωρήσει όλες τις
επιλογές του». 

Ξεκαθαρίζει το τοπίο για τις «προεδρικές εκλογές»
Πολλοί οι υποψήφιοι μνηστήρες, με κύριους διεκδικητές τους Μουσταφά Ακιντζί και Τουφάν Eρχιουρμαν στα Κατεχόμενα

Σημαντική μερίδα της τ/κ κοινότητας εξακολουθεί να θεωρεί ότι το μοντέλο
ομοσπονδίας αποτελεί μονόδρομο για την λύση του Κυπριακού.

Δεν προωθήσαμε όσο έπρεπε την πόλη μας
Παρά τις αντιδράσεις δεν πρέπει να χαλαρώσουμε τη μεταρρύθμιση της αυτοδιοίκησης, λέει ο βουλευτής Δημήτρης Δημητρίου

������

Αν έγιναν λάθη σίγουρα ο
ανασχηματισμός δεν είναι
η ενδεδειγμένη διαδικα-
σία για να τα διορθώσεις.

Ελυσα, μέσα από πρόταση νόμου, το ζήτημα που προέκυψε και δεν μπορούσε
να εφαρμοστεί η νομοθεσία για να μπορούν οι νέοι οδηγοί, αν το επιθυμούν,
να εγγραφούν στο μητρώο ως δότες οργάνων, λέει στην «Κ» ο εκπρόσωπος
τύπου του ΔΗΣΥ Δημήτρης Δημητρίου. 
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Ισχυροί συμβολισμοί
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Το πρόγραμμα
της επίσκεψης
Μητσοτάκη
στις ΗΠΑ 
Η ατζέντα και οι συναντήσεις

Στο επίκεντρο 
αναμένεται να βρεθεί 
η διμερής αμυντική 
συνεργασία, αλλά  
και οι τελευταίες 
ενέργειες της Τουρκίας 
με αιχμή το μνημόνιο 
Τουρκίας - Λιβύης.

Τόσο 

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Πολιτική 

-
-

-

-

Μήνυμα στην ομογένεια 

Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ
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ΣΥΡΙΖΑ: τέσσερις «φυλές» παίρνουν θέση μάχης
Πώς διαμορφώνεται ο εσωκομματικός χάρτης ενόψει και του συνεδρίου του κόμματος την ερχόμενη άνοιξη

Ποιοι συγκροτούν 
την «Κίνηση Μελών», 
την «Προοδευτική 
Συμμαχία», τους «53» 
και το νεοσυσταθέν 
«Αριστερό Δίκτυο».

Ο κ. Τσίπρας
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«Τσίρκο και όνειδος»
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Από τον Αντριου Τζόνσον,
το 1868, στον Ντόναλντ Τραμπ
Εως το τέλος της εβδομάδας είναι πιθανό να έχει υπερψηφιστεί η παραπομπή του 

Οι αναλυτές 
προεξοφλούν ότι, σε 
αντίθεση με τη Βουλή, 
η αντίστοιχη πρόταση 
θα καταψηφιστεί στη 
Γερουσία τον Ιανουάριο.

Ο Αμερικανός

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Σύμφωνα -
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Ψηφοφόροι, τυφλά πιστοί στον πρόεδρο

«Μόνο  
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REUTERS

Η μεταρρύθμιση
Μακρόν δοκιμάζεται
στους δρόμους
Απεργίες για το συνταξιοδοτικό

Νέα κινητοποίηση 
την ερχόμενη Τρίτη – 
Εντύπωση προκαλεί 
η συμπόρευση συντη-
ρητικών σωματείων με 
θεωρούμενες μαχητι-
κές συνδικαλιστικές 
οργανώσεις. 
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Σιδηροδρομικοί, -
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Οι πολιτικοί -
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Το άμεσο πρόβλημα
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Η επόμενη μέρα
για Βρετανία
και Ευρώπη
Μονόδρομος το Brexit μετά την άνετη
πλειοψηφία που εξασφάλισε ο Τζόνσον

Ανοιχτό το ενδεχόμενο 
αποχώρησης χωρίς 
συμφωνία με την Ε.Ε., 
ομιχλώδες το μέλλον 
Σκωτίας και Βόρειας 
Ιρλανδίας.

Αυτή 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Oτι η Βρετανία
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Brexit, αλλά τι Brexit;

Δύο ομάδες
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H πολιτική της εξάντλησης

Το αποτέλεσμα 
της αναμέτρησης 
καθορίστηκε  
από το γεγονός  
ότι οι περισσότεροι 
ψηφοφόροι είχαν 
εξουθενωθεί  
από τον Κόρμπιν  
και τον Τζονσον. Πρωτοσέλιδα 
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Του DAVID BROOKS  
THE NEW YORK TIMES
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Η θερμική διαστολή
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Μελέτη 

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

Οι πάγοι

Οι ωκεανοί πεθαίνουν από ασφυξία

Περίσσεψαν πάλι
οι... ευχές σε σύνοδο
για το κλίμα 

Η κλιματική αλλαγή και άλλες ανθρώπινες δραστηριότητες έχουν μειώσει το οξυγόνο τους από 2% έως 50%

Σε κάποιες περιοχές 
αποσυντίθενται 
τα κελύφη θαλάσσιων 
ειδών, όπως στρείδια, 
μύδια, γαρίδες – Οι επι-
στήμονες αναφέρονται 
στο φαινόμενο 
ως «οστεοπόρωση 
της θάλασσας». 

Πενιχρά 
τα αποτελέσματα 
στη Μαδρίτη – Μόνο 
θετικό βήμα, η απόφαση 
της Ε.Ε. να γίνει η πρώτη 
κλιματικά ουδέτερη 
ήπειρος έως το 2050.

Nεαροί 
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Της KENDRA PIERRE - LOUIS 
THE NEW YORK TIMES

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Ο δρ Νταν Λαφόλεϊ -
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Πολλές γυναίκες που υποβάλλονται
σε μαστογραφία λαμβάνουν καλά
αποτελέσματα, τα οποία, ωστόσο,
φέρουν μια υποσημείωση: εξαιτίας
των πυκνών μαστών τους, οι απει-
κονίσεις τους διαβάζονται δυσκο-
λότερα και πιθανώς να μην ανι-
χνεύεται κάποιος καρκινικός όγκος,
παρότι υπάρχει. Σε πολλές γυναίκες
με πυκνούς μαστούς, οι ειδικοί συ-
νιστούν να υποβληθούν σε μαγνη-
τική τομογραφία ή υπέρηχο, αλλά
πολλές  πραγματικά δεν γνωρίζουν
ποιο πρέπει να είναι το επόμενο
βήμα τους. Μια νέα μελέτη, που
εκπονήθηκε στην Ολλανδία και
δημοσιεύθηκε στην επιθεώρηση
New England Journal of Medicine,
αποδεικνύει ότι η συμπληρωματική
μαγνητική τομογραφία των μαστών
είναι πολύ πιο αποτελεσματική
στη διάγνωση του καρκίνου από
ό,τι μόνο η μαστογραφία. Στην επι-
στημονική έρευνα συμμετείχαν

40.000 γυναίκες με εξαιρετικά πυ-
κνούς μαστούς.

Διαπιστώθηκε ότι σε αυτές που
υποβλήθηκαν και σε μαστογραφία
και στη συνέχεια σε μαγνητική το-
μογραφία, ανιχνεύθηκαν περισσό-
τεροι καρκινικοί όγκοι συγκριτικά
με όσες υποβλήθηκαν μόνο σε μα-
στογραφία. Επίσης, οι Ολλανδοί
επιστήμονες διαπίστωσαν ότι οι
γυναίκες που υποβλήθηκαν σε μα-
γνητική τομογραφία διέτρεχαν λι-
γότερες πιθανότητες να εντοπίσουν

κάποιον ψηλαφητό καρκινικό όγκο
κατά το διάστημα ανάμεσα στις
δύο τακτικές εξετάσεις τους. Οταν
οι όγκοι μπορούν να ψηλαφηθούν,
είναι μεγαλύτεροι, γεγονός που
σημαίνει ότι ο καρκίνος έχει προ-
χωρήσει. Περίπου οι μισές γυναίκες
άνω των 40 ετών διαθέτουν πυ-
κνούς μαστούς, έχουν δηλαδή πε-
ρισσότερο συνδετικό και ινώδη
ιστό και σχετικά λιγότερο λίπος.

Οι γυναίκες με πυκνούς μαστούς
διατρέχουν αυξημένο κίνδυνο να
εμφανίσουν καρκίνο συγκριτικά
με όσες διαθέτουν λιπώδεις μα-
στούς. Παρά τη μεγάλη σημασία
των αποτελεσμάτων της ολλανδι-
κής μελέτης, παραμένει αβέβαιο
κατά πόσον η προσθήκη μαγνητι-
κής τομογραφίας στην τακτική μα-
στογραφία μειώνει τα ποσοστά θα-
νάτου από τη συγκεκριμένη μορφή
καρκίνου.

Επίσης, υπάρχει κάτι το αρνη-

τικό στις διαγνωστικές τομογρα-
φικές εξετάσεις, καθώς συχνά δί-
νουν ψευδώς θετικά αποτελέσματα,
που καταλήγουν σε περιττές βιο-
ψίες, ενώ ταυτόχρονα παρέχουν
τη δυνατότητα ανίχνευσης ορι-
σμένων καρκινικών όγκων σε εξαι-
ρετικά πρώιμο στάδιο, οι οποίοι
πιθανόν να μην απειλήσουν ποτέ
την επιβίωση της γυναίκας, όπως
επισημαίνει η Κάρλα φαν Γκιλς,
καθηγήτρια κλινικής επιδημιολο-
γίας στο πανεπιστημιακό ιατρικό
κέντρο της Ουτρέχτης, η οποία και
υπογράφει την έρευνα.

Ωστόσο, η δρ Φαν Γκιλς  επιση-
μαίνει ότι η σαφής αδυναμία στη
διάγνωση ενδιάμεσων καρκίνων,
δηλαδή αυτών που διαγιγνώσκονται
έπειτα από αρνητική μαστογραφία,
υποδεικνύει ότι η προσθήκη μα-
γνητικής τομογραφίας ίσως να είναι
ένα σωτήριο «εργαλείο» για τις γυ-
ναίκες με πυκνούς μαστούς.

Μια νέα εξέταση, η οποία μπορεί να γίνει
στο σπίτι, χωρίς ο ασθενής να αναγκαστεί
να επισκεφθεί ιατρό, αναμένεται να φέρει
επανάσταση στη διάγνωση του καρκίνου
του προστάτη. Οι Βρετανοί ερευνητές που
την επινόησαν ευελπιστούν ότι η καινοτόμος
μέθοδος θα διευκολύνει τους άνδρες να
έχουν ταχύτερη και ακριβέστερη διάγνωση
του καρκίνου του ανδρικού αδένα.

Ειδικότερα, Βρετανοί επιστήμονες ανέ-
πτυξαν μια απλή εξέταση ούρων, η οποία
διαγιγνώσκει με αρκετή ακρίβεια τον επι-
θετικό καρκίνο του προστάτη, εκτιμώντας
πόσο προχωρημένη είναι η νόσος και προ-
βλέποντας –έως και πέντε χρόνια νωρίτερα
από τις υπάρχουσες κλινικές μεθόδους–
ποιοι άνδρες θα χρειαστούν θεραπεία και
ποιοι όχι. Οι ερευνητές, με επικεφαλής τον
δρα Τζέρεμι Κλαρκ της Ιατρικής Σχολής
του Πανεπιστημίου της Ανατολικής Αγγλίας
και του Πανεπιστημιακού Νοσοκομείου
του Νόργουιτς, που έκαναν τη σχετική δη-
μοσίευση στο περιοδικό BioTechniques,
τόνισαν ότι πρόκειται για ένα πολύ σημαν-
τικό βήμα προόδου, που μελλοντικά θα
φέρει επανάσταση στη διάγνωση της νόσου
και θα συμβάλλει στη διάσωση πολλών αν-
θρώπινων ζωών.

Το τεστ PUR (Prostate Urine Risk) δεν
απαιτεί από τους άνδρες να πάνε σε κλινική
για να δώσουν δείγμα ούρων ή να υποστούν
άλλη εξέταση. Αξίζει να σημειωθεί ότι μέχρι
σήμερα ο προστάτης ελέγχεται μέσω του

PSA του αίματος, της δακτυλικής εξέτασης
και της μαγνητικής τομογραφίας ή βιοψίας. 

Η αποτελεσματικότητα του νέου τεστ
συγκρίθηκε με εκείνη της ανάλυσης δειγ-
μάτων που είχαν συγκεντρωθεί με ψηφιακή
ορθοσκόπηση και κρίθηκε επιτυχής, ενώ
οι επιστήμονες επισημαίνουν πως οι άνδρες
δηλώνουν ότι προτιμούν να υποβληθούν
στο νέο τεστ αντί των συμβατικών μεθόδων.

Βέβαια, αξίζει να σημειωθεί ότι η νέα μέθοδος
δεν πρόκειται να βρεθεί στα ράφια των
φαρμακείων για αρκετό καιρό, καθώς βρί-
σκεται ακόμη σε πρώιμο στάδιο και έχει
δοκιμαστεί μόνο σε 14 άνδρες. 

Προκειμένου να καταλήξει σε συμπέρα-
σμα, η νέα μέθοδος αναλύει την έκφραση
35 γονιδίων του άνδρα με βάση τα πρωινά
ούρα του. Μετά τη συλλογή τους, η εξέτασή
τους γίνεται σε κλινική. Το τεστ θα είναι
ιδιαίτερα χρήσιμο για περιπτώσεις ανδρών
με διαγνωσμένο αλλά αργά αναπτυσσόμενο
καρκίνο, του οποίου η εξέλιξη παρακολου-
θείται ανά διαστήματα και οι οποίοι σήμερα
υποχρεώνονται να υποβάλλονται σε περιο-
δικές και επώδυνες βιοψίες. 

Οπως επισημαίνει ο δρ Τζέρεμι Κλαρκ
της Ιατρικής Σχολής του Νόργουιτς, η νέα
μέθοδος, που είναι εύκολη και παντελώς
ανώδυνη, σίγουρα θα κινητοποιήσει πολλούς
άνδρες στο να εξεταστούν, κάτι που απέ-
φευγαν με τις συμβατικές μεθόδους.  Αρκετοί
επιστήμονες δηλώνουν ότι το νέο τεστ απο-
τελεί θετική εξέλιξη, αλλά τονίζουν ότι
ακόμη βρίσκεται σε πρόωρο στάδιο.

Η νικοτίνη
κάνει τα νήπια
αντικοινωνικά
Εξαιρετικά επικίνδυνο αποδεικνύεται
το παθητικό κάπνισμα για τα παιδιά.
Πληθώρα μελετών έχει υποδείξει τη
σχέση του μητρικού καπνίσματος
κατά τη διάρκεια της εγκυμοσύνης
με τη μετέπειτα συμπεριφορά του παι-
διού (υπερκινητικότητα, επιθετικό-
τητα, αντικοινωνικότητα). 

Ορισμένες μελέτες έχουν εκτιμήσει
ότι αυτή η διασύνδεση μπορεί να οφεί-
λεται στα αντικοινωνικά χαρακτηρι-
στικά της μητέρας, που παρέμεινε
«θεριακλού» και κατά τη διάρκεια της
εγκυμοσύνης της, παρά τις συστάσεις
των ειδικών. Πολλές μελέτες, άλλωστε,
έχουν αποδείξει ότι η έκθεση του εμ-
βρύου σε νικοτίνη μεταβάλλει σημαν-
τικά τη λειτουργία των νευρώνων του
κατά τρόπους που είναι πολύ πιθανό
να επηρεάσουν τη μετέπειτα συμπε-
ριφορά του. Παρέμενε, ωστόσο, ασα-
φές μέχρι σήμερα το εύρος κατά το
οποίο το παθητικό κάπνισμα συνδέεται
με την ανάπτυξη της συμπεριφοράς
ενός παιδιού και ιδιαίτερα εκείνων
των οποίων η μητέρα δεν κάπνιζε
κατά τη διάρκεια της εγκυμοσύνης
της. Σήμερα, Αμερικανοί επιστήμονες
κατέληξαν στο συμπέρασμα ότι παιδιά
που εκτίθενται στον καπνό των τσι-
γάρων κατά τα πρώτα τέσσερα χρόνια
της ζωής τους, είναι πιθανότερο να
εμφανίσουν συμπτώματα υπερκινη-
τικότητας και προβλήματα συμπερι-
φοράς. Οι ερευνητές, με επικεφαλής
την καθηγήτρια Λάιζα Γκάτσκε-Κοπ,
του Ιατρικού Κολλεγίου του Πολιτει-
ακού Πανεπιστημίου της Πενσιλβάνια,
που έκαναν τη σχετική δημοσίευση
στο περιοδικό παιδοψυχολογίας και
ψυχιατρικής Journal of Child Psych-
ology and Psychiatry, μελέτησαν 1.096
παιδιά. Διαπιστώθηκε ότι όσο μεγα-
λύτερη ήταν η δόση νικοτίνης στην
οποία είχαν εκτεθεί (με βάση ανάλυση
δειγμάτων από το σάλιο τους) τόσο
πιο αισθητή ήταν η εκδήλωση υπερ-
κινητικότητας και συμπεριφορικών
προβλημάτων, συμπέρασμα που συμ-
φωνεί με ευρήματα από μελέτες σε
ζώα, σύμφωνα με τις οποίες η νικοτίνη
επιδρά στην ανάπτυξη του εγκεφάλου.
«Εχει δοθεί μεγάλη έμφαση στους κιν-
δύνους του καπνίσματος στη διάρκεια
της εγκυμοσύνης, όμως τα ευρήματα
μας δείχνουν ότι τα παιδιά συνεχίζουν
να είναι ευάλωτα στις αρνητικές επι-
πτώσεις της έκθεσης στη νικοτίνη
και κατά τη διάρκεια των πρώτων
ετών της ζωής τους», σημείωσε η Γκά-
τσκε-Κοπ.

Γενετική
τροποποίηση
με μεταλλάξεις
Οι ριψοκίνδυνοι πειραματισμοί ενός
Κινέζου επιστήμονα, ο οποίος τροπο-
ποίησε γενετικώς δίδυμα έμβρυα προ-
κειμένου να αποκτήσουν ανοσία έναντι
του ιού του έιτζ, πιθανώς όχι μόνο να
απέτυχαν στον στόχο τους, αλλά και
να προκάλεσαν ανεπιθύμητες μεταλ-
λάξεις. Σε αυτό το ζοφερό συμπέρασμα
κατέληξαν Αμερικανοί επιστήμονες
μετά τη δημοσιοποίηση της πρωτογε-
νούς μελέτης. 

Αποσπάσματα από την κινεζική χει-
ρόγραφη έρευνα δημοσιοποιήθηκαν
από την επιθεώρηση ΜΙΤ Technology
Review και αποδεικνύουν ότι ο βιοφυ-
σικός Χε Ζενκούι αγνόησε κάθε ηθικό
και επιστημονικό κανόνα, όταν δημι-
ούργησε τα δίδυμα κορίτσια Λούλα και
Νάνα, η γέννηση των οποίων, στα τέλη
του 2018 συγκλόνισε τον επιστημονικό
κόσμο. Ο Κινέζος επιστήμονας είχε τότε
ισχυριστεί ότι θα μπορούσε «να ελέγξει
την παγκόσμια επιδημία του έιτζ». Ωστό-
σο, είναι εντελώς αβέβαιο κατά πόσον
κατάφερε να προσφέρει ανοσία από
τον ΗΙV στα δίδυμα κορίτσια, καθώς η
επιστημονική ομάδα του δεν πέτυχε
να αναπαραγάγει τη μετάλλαξη που
προσφέρει ανθεκτικότητα έναντι του
ιού. Ενα πολύ μικρό ποσοστό ανθρώπων
γεννιούνται με ανοσία στον ιό HIV εξαι-
τίας μιας μετάλλαξης στο γονίδιο CCR5.
Αυτό το γονίδιο ακριβώς αποτέλεσε τον
στόχο του Χε, ο οποίος εφάρμοσε τη
μέθοδο Crispr προκειμένου να τον επι-
τύχει. Οπως επισήμανε ο Φιοντόρ Ουρ-
νόφ, γενετιστής και ειδικός στις γενετικές
τροποποιήσεις του πανεπιστημίου
Μπέρκλεϊ, μιλώντας στην επιθεώρηση
ΜΙΤ Technology Review, «ο ισχυρισμός
ότι κατάφερε να αναπαραγάγει τη με-
τάλλαξη του CCR5 αποτελεί μια οφθαλ-
μοφανή προσπάθεια παραπλάνησης
για τα πραγματικά δεδομένα και  μπορεί
να χαρακτηριστεί μόνον ηθελημένο
ψεύδος», ενώ συνέχισε λέγοντας ότι «η
μελέτη έδειξε ότι οι Κινέζοι δεν κατά-
φεραν να αναπαραγάγουν την ποικίλη
μορφή του γονιδίου CCR5». Αλλωστε,
η μέθοδος Crispr, παρότι επέφερε επα-
νάσταση στον τομέα μετά το 2012, εξα-
κολουθεί να είναι ένα ατελές εργαλείο,
που μπορεί να προκαλέσει ανεπιθύμητες
γενετικές τροποποιήσεις, γεγονός που
καθιστά τη χρήση της στον άνθρωπο
άκρως αμφιλεγόμενη. Οπως έγινε γνω-
στό, οι γονείς των διδύμων κοριτσιών
δεν είχαν καμία πρόσβαση σε κλινικές
υποβοηθούμενης γονιμότητας και γι’
αυτό πιθανώς δέχθηκαν να συμμετά-
σχουν στο πείραμα του Χε, παρά τους
τεράστιους κινδύνους που εγκυμονούσε
για τα παιδιά τους. Ο πατέρας είναι ορο-
θετικός, κάτι που αποτελεί μείζον κοι-
νωνικό στίγμα στην Κίνα και αποκλείει
την πρόσβαση σε κλινικές τεχνητής
γονιμοποίησης. Αξίζει να σημειωθεί ότι
υπάρχει μια μέθοδος «καθαρισμού» των
σπερματοζωαρίων, η οποία αποτρέπει
τη μετάδοση της λοίμωξης στα αγέννητα
παιδιά. Επίσης, οι Κινέζοι επιστήμονες,
όπως αποδεικνύεται, κατέβαλαν υπέρ-
μετρες προσπάθειες για να δυσχεράνουν
τον εντοπισμό της οικογένειας των δι-
δύμων, μη περιλαμβάνοντας τα ονόματα
των γιατρών στην έκθεση και δίνοντας
ψευδή ημερομηνία γέννησης. Ο Χε είχε
ανακοινώσει ότι τα «μεταλλαγμένα μω-
ρά» γεννήθηκαν τον Νοέμβριο του 2018,
ενώ σύμφωνα με πολλές αναφορές, τα
δίδυμα γεννήθηκαν τον Οκτώβριο εκεί-
νης της χρονιάς. 

Συμπληρωματική μαγνητική τομογραφία, για πυκνούς μαστούς 

Η σαφής αδυναμία στη διάγνωση ενδιάμεσων καρκίνων υποδεικνύει ότι η
προσθήκη μαγνητικής τομογραφίας ίσως να είναι ένα σωτήριο «εργαλείο».
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Παραμένει αβέβαιο
κατά πόσον η προσθήκη
μαγνητικής τομο-
γραφίας στην τακτική
μαστογραφία μειώνει
τα ποσοστά θανάτου.
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Ο ασθενής δεν χρειάζεται να
επισκεφθεί ιατρό – Αναμένεται
να φέρει επανάσταση στη διά-
γνωση του ανδρικού καρκίνου.

Πρωτοποριακή διαγνωστική μέθοδος για προστάτη

Μελλοντικά, η διάγνωση καρκίνου του προ-
στάτη θα μπορεί να γίνει με μια απλή εξέταση
ούρων... από το σπίτι.

Ο κίνδυνος εγκεφαλικών επιπλοκών
για παιδιά εκτεθειμένα στη νικοτίνη συ-
νεχίζεται μετά την εγκυμοσύνη.



Η ιστορική νίκη πάνω σε μια τεράστια
ομάδα όπως είναι η Σεβίλλη δεν είναι
αποκλειστικά δική του. Δεν θα μπορούσε
άλλωστε να ήταν νοουμένου ότι εργάστηκε
στο Pari Match Αρχάγγελος μόλις ένα
τριήμερο. Όποιος θεωρεί το αντίθετο
απλά δεν καταλαβαίνει από ποδόσφαιρο
και καλά θα ήταν να συνεχίσει να διαβάζει
το Χάρυ Πότερ που κρατάει μαγικά ραβδιά
και μεταμορφώνει τον γάτο σε χρυσόψαρο. 

Οκ, κάποια πράγματα μπορεί ν’ αλλάξουν όπως η ψυ-
χολογία, το πουσάρισμα κάποιων παικτών… γενικώς
όντως μπαίνει φρέσκος αέρας στα αποδυτήρια από κει
και πέρα όμως, η ομάδα δεν είναι δική του, ούτε και έχει
το μαγικό ραβδί που έχει μαθητευόμενος μάγος στις
ταινίες του. Ο ιστορικός πάντως του μέλλοντος θα κατα-
γράψει ότι κυπριακή ομάδα, ο ΑΠΟΕΛ επικράτησε ενός
τεράστιου κλαμπ της Ισπανίας με προπονητή στον πάγκο
τον Λούκα Χατζηλούκα. 

Το σπουδαίο όμως με τον Παφίτη προπονητή δεν είναι
ούτε οι ικανότητες του στην προπονητική, ούτε και η
νίκη πάνω στη Σεβίλλη, ούτε ίσως και αυτά που έκανε
ως ποδοσφαιριστής. Το μέγα επίτευγμα του, έχει να κάνει
με τον τρόπο που διαχειρίστηκε τα τελευταία γεγονότα
έτσι όπως προέκυψαν στη ζωή του όχι μονάχα την επαγ-
γελματική αλλά την προσωπική. Σε μια χώρα που ο καθένας
ψάχνει την αρπαχτή, την εξουσία, τη βελτίωση της προ-
σωπικής του εικόνας και το οικονομικό κέρδος, ο Χατζη-
λούκας επέλεξε να υπερασπιστεί τον ίδιο του εαυτό, την
προσωπική του υγεία και κατ’ επέκταση την ομάδα. 

Η απόφαση του να μην συνεχίσει ως πρώτος προπονητής
σε περίπτωση που θα του ζητούσαν από τον ΑΠΟΕΛ,
είναι μια απόφαση που σπανίζει στην Κύπρο καθώς η
πλειοψηφία των επαγγελματικών δύσκολα θα  απέρριπταν
μια τέτοια ευκαιρία. Ο ίδιος προς τιμή του επέλεξε ν’
αφήσει στην άκρη την ματαιοδοξία που ταλαιπωρεί
σχεδόν όλους μας στο νησί και έκρινε τι θα ήταν κυρίως
καλό γι’ αυτόν άρα και την ομάδα την οποία θα βοηθήσει
από άλλο πόστο. 

Πόσες φορές τούτος ο τόπος δεινοπάθησε από τους
αριβίστες, από την ματαιοδοξία και κυρίως από την
έλλειψη αυτογνωσίας που ο έχει ο καθένας μ’ αποτέλεσμα
η κοινωνία ολοένα και να δεινοπαθεί. 

Αν μη τι άλλο, όλα αυτά που περνάμε σα μαρτύριο
όλοι εμείς, δεν θα το περάσει ο ΑΠΟΕΛ με τον Χατζηλούκα,
αντιθέτως θα έχει έναν άνθρωπο στις τάξεις του που απο-
δεικνύει ότι διαθέτει το γνώθι σαυτόν. Και στην Κύπρο,
σπανίζει και μάλιστα πολύ.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του

ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Σπανίζει

του Χατζηλούκα

Τόμας Ντολ. Ούτε ο πρώτος και πολύ πιθανό
ούτε ο τελευταίος προπονητής που φεύγει
από το ΑΠΟΕΛ, πολύ πριν ολοκληρώσει
το συμβόλαιό του. Και ούτε φαινόμενο
αποκλειστικά… Αποελίστικο αποτελούν
οι συχνές αλλαγές προπονητών, με πιο
πρόσφατο το παράδειγμα Ιμανόλ Ιντιακέθ,
αν και οι γαλαζοκίτρινοι διατηρούν τα
πρωτεία! Γιατί δεν στεριώνει προπονητής
στο ΑΠΟΕΛ, στην μετά Γιοβάνοβιτς εποχή;

Εύκολη η απάντηση! Γιατί κριτήριο, ως προς το τι μπορεί
να χαρακτηρίσει επιτυχημένο ένα προπονητή στο ΑΠΟΕΛ
δεν υπάρχει ή δεν μπορεί να θεωρηθεί ως ρεαλιστικός
στόχος. Γιατί νίκες σε κάθε αγώνα, με εντυπωσιακές εμ-
φανίσεις, κατάκτηση πρωταθλήματος κάθε χρόνο και
πρόκριση κάθε καλοκαίρι σε ευρωπαϊκό όμιλο, δύσκολα
μπορεί να πετύχουν τόσο ο Γιούργκεν Κλοπ όσο και ο
Πεπ Γκουαρτιόλα σε πάγκο κυπριακής ομάδας…  

Γενικότερα, γιατί στην Κύπρο δύσκολα και λίγοι προ-
πονητές μένουν καιρό στον πάγκο της ίδιας ομάδας;
Πρώτα απ’ όλα γιατί δεν υπάρχει η απαραίτητη υπομονή,
για την αναγκαία πίστωση χρόνου και προκειμένου σωστά
να κριθεί η δουλειά ενός προπονητή. Πιο απλά, θέλουμε
αποτελέσματα και επιτυχίες χθες… Δεν υπάρχει υπομονή
γιατί δεν υπάρχει πλάνο και σχεδιασμός για την υλοποίηση
του στόχου. 

Ομάδες φτιάχνονται από την αρχή σχεδόν κάθε κα-
λοκαίρι με διψήφιο αριθμό μεταγραφών άρα και αποχω-
ρήσεων, ρόστερ συμπληρώνονται με αποφάσεις, κάθε
άλλο παρά ειδικών, για τον εντοπισμό κατάλληλων πο-
δοσφαιριστών και όχι στη βάση ενός γενικότερου σχε-
διασμού, είτε από προπονητές, είτε από τεχνικούς διευ-
θυντές. Και την ίδια ώρα, η απαίτηση από ένα προπονητή
μέσα σε λίγες εβδομάδες, να βάλει τη σφραγίδα του και
να φέρει (μόνο) επιτυχίες…

Μην αγνοούμε και τους… προπονητές της κερκίδας.
Γνώστες όλων των τεχνικών συστημάτων, με ποδοσφαιρικό
μάτι ικανό να κρίνει και να αποφασίσει για την ποιότητα
ποδοσφαιριστών από μία πάσα, ένα λάθος ή ένα γκολ.
Φυσιολογικά πράγματα για το λαϊκό άθλημα που λέγεται
ποδόσφαιρο, θα μπορούσε να πει κάποιος. Όταν όμως η
άποψη του ξερόλα της κερκίδας μετατρέπεται σε πίεση
προς μια διοίκηση, σε μια μικρή ποδοσφαιρική κοινωνία
όπως η δική μας, τα δεδομένα αλλάζουν…

Γι’ αυτό και το δρόμο του Ντολ και του Ιντιακέθ, των
τελευταίων προπονητών που απολύθηκαν, λογικά, σύντομα
θα ακολουθήσουν και άλλοι…

Του

ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Προπονητές

και επιτυχία

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Μπεργκ και αλλαγές
Δεν στερούνται λογικής οι απόψεις
που θεωρούν λανθασμένη την τακτική
του Χένιγκ Μπεργκ να μην κάνει χρή-
ση του δικαιώματος για τρεις αλλαγές,
ειδικά όταν ποδοσφαιριστές του μέ-
νουν από δυνάμεις κατά τη διάρκεια
ενός αγώνα και υπήρχαν περιπτώσεις
που «φώναζαν» στα τελευταία παιγνί-
δια πρωταθλήματος. Δικαίωμα του και
όσο τα αποτελέσματα τον δικαιώνουν
καλώς. Το θέμα είναι τι απαντήσεις θα
δώσει ο Νορβηγός προπονητής της
Ομόνοιας, στο ενδεχόμενο η εξέλιξη
και πολύ περισσότερο το τελικό απο-
τέλεσμα κάποιων παιγνιδιών, να μην
έχουν πρόσημο θετικό, καταγράφον-
τας βαθμολογικές απώλειες…

* * * * *  

Ιανουάριος - υπενθύμιση
Όπως και στα προηγούμενα χρόνια,
έτσι και φέτος, η επικείμενη μεταγρα-
φική περίοδος Ιανουαρίου για πολλές
ομάδες φαντάζει ως σανίδα σωτηρίας
για την κάλυψη κενών, για τη διόρθω-
ση σημαντικών λαθών του περασμέ-
νου καλοκαιριού. Ψηλές και οι προσ-
δοκίες των φιλάθλων αρκετών ομά-
δων, αναμένοντας τις πρώτες ανακοι-
νώσεις. Καλό είναι λοιπόν να υπενθυ-
μίσει κάποιος, στους άμεσα ενδιαφε-
ρόμενους, πως μόνο τέσσερις μετα-

γραφές μπορούν να γίνουν, πως όσοι
ποδοσφαιριστές έρθουν άλλοι τόσοι
θα πρέπει να αποχωρήσουν από το
υφιστάμενο ρόστερ, πως οι επιλογές
είναι σαφώς περιορισμένες σε σχέση
με την αγορά του καλοκαιριού και πως
οι μεταγραφές Ιανουαρίου προϋποθέ-
τουν πέρα από το κόστος ενός νέου
συμβολαίου και τη σχετική αποζημίω-
ση γι’ αυτούς που θα φύγουν…   

* * * * *

Τρελά λεφτά
Ακούνε οι πρόεδροι των άλλων ομά-
δων τα εκατομμύρια που παίζουν γύρω
από τον ΑΠΟΕΛ και μάλλον λιγουρεύον-
ται. Άμα κιόλας συνεχιστεί όλο αυτό, σε
λίγα χρόνια τα μπάτζετ κάποιων ίσως
και μεγάλων ομάδων θα αντιστοιχεί στα
κηπουρικά του Αρχάγγελου. 

* * * * *

Είναι και οι παίκτες
Ναι μεν θα λάβουν τα μπόνους και τα
πριμ που προνοεί το συμβόλαιο του
καθενός για τέτοιες επιτυχίες στην Ευ-
ρώπη, από την άλλη κιόλας η αξία του
καθενός ποδοσφαιριστή του ΑΠΟΕΛ
ολοένα και μεγαλώνει. Γιατί άμα στο
βιογραφικό σου γράφει πρωτάθλημα
Κύπρου, κάπως κοστολογείται. Άμα
όμως αναγράφεται πρόκριση στους

«32» κοστολογείται και μάλιστα πολύ
περισσότερα λεφτά. 

* * * * *

Αμάν ονόματα
Άρχισε να ζεσταίνεται για τα καλά το
παζάρι του Γενάρη και ανεξάρτητα από
το τι λέγεται δημοσίως από τις ομάδες
οι περισσότερες θα πάνε για τέσσερις
κινήσεις. Το ζητούμενο σε αυτές τις
περιπτώσεις είναι να μην βασίζουν οι
ομάδες την όποια επιτυχία τους στις
κινήσεις που θα γίνουν. Έχουν υπάρ-
ξει καθοριστικοί παίκτες που ήρθαν
τέτοιο καιρό αλλά σε ομάδες που εί-
χαν ήδη ένα κορμό αξιόλογο. Όσες βο-
λόδερναν και έψαχναν σωσίβιο διώ-
χνοντας κόσμο, συνήθως πυροβολού-
σαν τα πόδια τους. Πάντως οι μεγάλοι
που πάνε για τον τίτλο θα προσπαθή-
σουν και για μεταγραφές από το πάνω
ράφι. Αυτό ακούν τα ραντάρ της στή-
λης. Για να δούμε τι θα δούμε.

* * * * *

ΑΕΛ και σενάρια
Δεν άρεσε στη διοίκηση της ΑΕΛ το
γεγονός πως γράφεται κάθε μέρα και
ένα όνομα υποψήφιου προς αποχώ-
ρηση ποδοσφαιριστή. Αλίμονο να
τους άρεσε κιόλας όμως το ζητούμε-
νο δεν είναι αν κυκλοφορούν τα σε-

νάρια αλλά το κατά πόσο θα επιβε-
βαιωθούν τελικά. Για να είμαστε δί-
καιοι, τα ΜΜΕ ούτε το 50% των όσων
κυκλοφορούν για την ΑΕΛ δεν ανα-
παράγουν. Προσπαθούμε να διασταυ-
ρώνουμε κάποια πράγματα όσο δύ-
σκολο κι αν είναι αφού αραίωσαν πο-
λύ και οι δημόσιες τοποθετήσεις. Ο
Γενάρης είναι κοντά και θα φανεί το τι
τελικά ισχύει και τι όχι.

* * * * *

Γιώργος Παλάλας
Ο Γιώργος Παλάλας αποτελεί ένα από
τους πιο πετυχημένους καλαθοσφαι-
ριστές στην σύγχρονη ιστορία της κυ-
πριακής καλαθόσφαιρας, με σημαντι-
κές διακρίσεις σε όλες τις ομάδες που
αγωνίστηκε. Αποτέλεσε επί χρόνια τον
βασικό πόιντ-γκαρντ της ΑΕΛ, και αντι-
προσωπευτικού μας συγκροτήματος.
Αγωνίστηκε και στην Πετρολίνα ΑΕΚ.
Και στις δυο ομάδες κέρδισε τίτλους
αλλά  είχε στο ενεργητικό και Ευρω-
παϊκές διακρίσεις. Την Παρασκευή το
βράδυ ΑΕΛ ΑΕΚ  και  πολλοί φίλοι της
ΑΕΛ και του αθλήματος   τον τίμησαν
αποχαιρετώντας τον   σε αγώνα που
έγινε στο «Νίκος Σολωμονίδης» με τον
παίκτη  να αγωνίζεται για δέκα λεπτά.
Μια διαδρομή έφτασε στο τέλος της
με το 38χρονο…  δρομέα να αφήνει τη
σφραγίδα του στο άθλημα.

Μπορεί ο αγώνας του ΑΠΟΕΛ με την
Σεβίλλη για την τελευταία (6η αγωνι-
στική του Α’ ομίλου) να ήταν βαθμο-
λογικά αδιάφορος για τους πρωτα-
θλητές μας, καθώς (και οι δύο ομάδες)
είχαν ήδη εξασφαλίσει την πρόκρισή
τους στην επόμενη φάση του Γιουρόπα
Λιγκ, ωστόσο η νίκη (1-0) των «γαλα-
ζοκιτρίνων» επί της ισπανικής ομάδας,
είχε τεράστια σημασία για το κυπριακό
ποδόσφαιρο. Με τους βαθμούς της νί-
κης του ΑΠΟΕΛ, η Κύπρος μας επα-
νήλθε στην προνομιούχα 15η θέση
της βαθμολογίας της UEFA. Αν τελεί-
ωνε τώρα η σεζόν, θα βγάζαμε πέμπτη
ομάδα στην Ευρώπη την περίοδο 2021-
22. Η νίκη του ΑΠΟΕΛ έδωσε στην Κύ-
προ μας 0.500 βαθμούς, φτάνοντας με
το πέρας της φάσης των ομίλων στους
26.750 βαθμούς έναντι 26.625 των Σκω-
τσέζων οι οποίοι είχαν την περασμένη
Πέμπτη ένα «άσχημο» βράδυ. Η Σέλτικ
έχασε 2-0 από την Κλουζ, ενώ η Ρέιν-
τζερς αναδείχθηκε ισόπαλη 1-1 με την
Γιανγκ Μπόις και μάζεψε 250 βαθμούς.
Η διαφορά είναι πολύ μικρή, αφού μας
χωρίζει μόνο μια ισοπαλία ενώ οι Σκω-
τζέζοι έχουν δυο ομάδες τους να συ-
νεχίζουν (Σέλτικ και Ρέιντζερς) ενώ η
Κύπρος, μόνο μια. Με τη νίκη του
ΑΠΟΕΛ, μειώθηκε και η διαφορά από
14η Τσεχία (27.300) που δεν έχει πλέον
ομάδα να συνεχίζει. Αν ο ΑΠΟΕΛ κάνει
μια νίκη και μια ισοπαλία στην επόμενη
φάση θα τους περάσουμε.

Κύπρος, Σκωτία, Ελλάδα
Η Βασιλεία επικράτησε 2-0 της

Τράμπζονσπορ, ενώ η Λουγκάνο έμει-

νε στο 1-1 με την Ντιναμό Κιέβου
και η Ελβετία έφτασε τους 24.200
βαθμούς. Συνολικά, 500 βαθμούς χά-
ρισε στη Σερβία η νίκη της Παρτίζαν
επί της Αστάνα με 4-1. Οι Σέρβοι
έφτασαν τους 25.500 και πλησίασαν
την 17η Ελλάδα, όμως η μάχη για την
15η θέση θα γίνει μεταξύ Κύπρου,
Σκωτίας και Ελλάδας, καθώς οι Σέρβοι
δεν έχουν ομάδα που συνεχίζει στις
ευρωπαϊκές διοργανώσεις. Η Ελλάδα,
με τη νίκη του Ολυμπιακού επί του
Ερυθρού Αστέρα, έκλεισε στους
25.700 και συνεχίζει με τους «ερυ-
θρόλευκους» του Πειραιά. Η απόστα-
ση είναι τρεις νίκες που θα πρέπει
να κάνουν οι «Ερυθρόλευκοι» παρα-
πάνω από τους πρωταθλητές μας.

Έμειναν πίσω οι Ελβετοί
Όπως αναφέραμε πιο πάνω, οι Σέρ-

βοι, όπως και οι Κροάτες, δεν πέρασαν
ομάδα τους στους «32» άρα τέθηκαν
εκτός μάχης για την διεκδίκηση της
15ης θέσης, ενώ οι Ελβετοί είχαν ελ-
πίδες για τρεις και πέρασαν μόνο τη
Βασιλεία. Είναι στους 24.400, δηλαδή
απέχουν πέντε νίκες. Όπως αντιλαμ-
βανόμαστε, έχουν πολύ μεγάλη ση-
μασία για την χώρα μας, τα αποτελέ-
σματα που θα έχει ο ΑΠΟΕΛ στην επό-
μενη φάση του Europa League. Αν κα-
ταφέρει να προκριθεί ξανά στους «16»,
όπως το έκανε ξανά το 2016 -2017 με
τον Τόμας Κρίστιανσεν, θα μπορούμε
να ελπίζουμε βάσιμα στην παραμονή
μας στην 15η θέση που θα μας δώσει

και 5η ομάδα στις Ευρωπαϊκές διορ-
γανώσεις. Ελπίζουμε και ευχόμαστε
οι «γαλαζοκίτρινοι» να φτάσουν όσο
πιο μακριά μπορούν και ν’ ανεβάσουν
ακόμα ψηλότερα την προοπτική του
ποδοσφαίρου μας. Πολλά βέβαια θα
εξαρτηθούν και από την αυριανή
(16/12),κλήρωση της φάσης των «32».

Εισιτήρια για κάθε θέση 
Η 13η και 14η θέση δίνουν δύο

εισιτήρια για το Champions League
(δεύτερο και τρίτο προκριματικό),
ένα στο Europa League (τρίτο προ-
κριματικό) και δύο στο Europa Con-
ference League (δεύτερο προκριμα-
τικό). Η 15η θέση δίνει για την ίδια
σεζόν (2020/21) δύο εισιτήρια για το
Champions League (δεύτερο και τρίτο
προκριματικό), ένα για το Europa
(τρίτο προκριματικό) και δύο εισιτήρια
για το Europa Conference League
(δεύτερο προκριματικό). Οι δύο θέσεις
που ακολουθούν (16η και 17η) δίνουν
μόνο ένα εισιτήριο για το Champions
League (δεύτερο προκριματικό), κα-
νένα για το Europa League και τρία
για το Europa Conference League
(δεύτερο προκριματικό).

Η κατάταξη των χωρών
μετά την φάση των ομίλων: 

Τσεχία 27.300 (καμία ομάδα)
Κύπρος 26.750 (1 ομάδα)
Σκωτία 26.625 (2 ομάδες)
Ελλάδα 25.700 (1 ομάδα)
Σερβία 25.500 (καμία ομάδα)
Κροατία 24.875 (καμία ομάδα)
Ελβετία 24.200 (1 ομάδα)

Ο ΑΠΟΕΛ κρατά την Κύπρο ψηλά
Κυριότερη αντίπαλός μας στη «μάχη» για την 15η θέση, η Σκωτία που συνεχίζει με 2 ομάδες
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Η παγκόσμιαοικονομία παρουσιάζει
μακρά περίοδο θετικής ανάπτυξης,
συνοδευόμενη με άλματα στην τε-
χνολογία. Θεωρητικά αναμένεται
η τεχνολογία να βελτιώνει την κα-
θημερινότητα των πολιτών και αυ-
τό όντως διαπιστώνουμε στην πρά-
ξη. Η τεχνολογία αντικαθιστά ερ-
γασίες επαναλαμβανόμενου χα-
ρακτήρα, επιτρέπει πρόσβαση σε
ευρύτατο φάσμα πληροφοριών και
γενικά κάνει τη ζωή μας ευκολό-
τερη. Παράλληλα, όμως, φαίνεται
να οδηγεί σε ένταση στις ανισό-
τητες εισοδήματος. Τα στατιστικά
δεδομένα επιβεβαιώνουν ότι η τε-
χνολογία, σε συνδυασμό με την
παγκοσμιοποίηση, ευνοεί τα εύ-
ρωστα, εις βάρος των μεσαίων και
χαμηλών εισοδηματικών στρωμά-
των. Ως επακόλουθο, πληθαίνουν
τα φαινόμενα αντίδρασης «ενάντια
των κατεστημένων» που τροφο-
δοτούν τον ευρω-σκεπτικισμό και
εναντιώνονται στην παγκοσμιο-
ποίηση. Χαρακτηριστικά παρα-

δείγματα η επικράτηση Τραμπ, το
Brexit, η άνοδος των ευρω-σκε-
πτικιστών στην Ιταλία, οι διαδη-
λώσεις ενάντια στις μεταρρυθμίσεις
Μακρόν, κ.λπ. Η σχέση ανάπτυξης
– κατανομής εισοδήματος συγ-
κεντρώνει ιδιαίτερο ενδιαφέρον.
Δεν είναι τυχαίο ότι το φετινό βρα-
βείο Νόμπελ μοιράστηκαν οι οι-
κονομολόγοι Banerjee, Duflo και
Kremer, τα επιστημονικά ενδια-
φέροντα των οποίων επικεντρώ-
νονται στην κοινωνική διάσταση
της ανάπτυξης. Ποια μπορεί να εί-
ναι τα μέτρα που θα αμβλύνουν
τα φαινόμενα ανισοτήτων; Είναι
δυνατόν να συνυπάρξουν οικονο-
μική ανάπτυξη και κοινωνική συ-
νοχή;

Οι απαντήσεις είναι σύνθετες.
Απαιτούνται πολιτικές που να ανα-
γνωρίζουν ότι ο μηχανισμός αγο-
ρών από μόνος του δεν οδηγεί σε
αρμονία των στόχων ανάπτυξης
και κοινωνικής συνοχής. Χρειάζον-
ται στρατηγικές παρεμβάσεις των

κυβερνήσεων και διεθνών οργα-
νισμών, μακροπρόθεσμου και βρα-
χυπρόθεσμου χαρακτήρα. 

Από μακροχρόνιας οπτικής, η
διεθνής εμπειρία αποδεικνύει ότι
οι πιο αποτελεσματικές πολιτικές
είναι αυτές που διασφαλίζουν κα-
θολική πρόσβαση στην εκπαίδευ-
ση, η οποία πρέπει να προσαρμο-
στεί στις σημερινές ανάγκες της
αγοράς εργασίας. Η μελέτη PISA,
που είδε πρόσφατα το φως της δη-
μοσιότητας, επιβεβαιώνει ότι πολ-
λές χώρες (ακόμη και αναπτυγμένες
και η Κύπρος) υστερούν στον νευ-
ραλγικό αυτό τομέα. Επίσης ση-
μαντική είναι η καθολική πρόσβα-
ση σε υψηλού επιπέδου ιατροφαρ-
μακευτική περίθαλψη π.χ. μέσω
ενός αποτελεσματικού γενικού
σχεδίου υγείας. Όμως τέτοιες πο-
λιτικές, από τη φύση τους, παίρνουν
χρόνο για να αποφέρουν καρπούς.
Γι’ αυτό απαιτούνται παράλληλα
πολιτικές πιο άμεσου χαρακτήρα,
όπως η διοχέτευση μέρους του

οφέλους από μεταρρυθμίσεις προς
στήριξη των κοινωνικών στρωμά-
των που δυσκολεύονται να προ-
σαρμοστούν στις κοινωνικές αλ-
λαγές, μέσω διασφάλισης ενός
αποτελεσματικού δικτύου προ-
στασίας, ελάχιστου εισοδήματος
και στοχευμένων επιδοτήσεων μι-
σθών σε τομείς που επηρεάζονται
από τις διαρθρωτικές αλλαγές.
Ήδη, τα φαινόμενα έντασης των
εισοδηματικών ανισοτήτων έχουν
τροφοδοτήσει τη συζήτηση κα-
ταλληλόλητας του ΑΕΠ ως δείκτη
κοινωνικής ευημερίας. Πολλοί επι-
φανείς οικονομολόγοι / οργανισμοί
προτείνουν την επεξεργασία εναλ-
λακτικών δεικτών που να αντικα-
τοπτρίζουν και την πτυχή της κοι-
νωνικής συνοχής. 

Η δημοσιονομική πολιτική θα
πρέπει να προσαρμοστεί ανάλογα.
Οι συγκλίνουσες απόψεις είναι ότι
το επίπεδο φορολογίας πρέπει να
αυξηθεί για να αντιμετωπιστούν
τα φαινόμενα ανισότητας των ει-

σοδημάτων, αλλά και άλλων προ-
κλήσεων, όπως κλιματική αλλαγή
και γήρανση πληθυσμού. Η συν-
δρομή στη μείωση των ανισοτήτων
επιβάλει κάποια προοδευτικότητα
της φορολογίας, δηλαδή την επι-
βάρυνση σε μεγαλύτερο βαθμό
των υψηλών εισοδηματικών τά-
ξεων. Όμως, τα περιθώρια προ-
οδευτικότητας και αύξησης της
φορολογίας, χωρίς αρνητικό αν-
τίκτυπο στην ανάπτυξη, είναι πε-
ριορισμένα. 

Ως εκ τούτου, σημαντικό ρόλο
καλείται να διαδραματίσει η εξοι-
κονόμηση δημόσιων δαπανών για
να καταστεί δυνατή η ορθολογική
χρηματοδότηση ενός φιλόδοξου
κοινωνικού προγράμματος. 

Ο κ. Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικο-
νομολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο κ. Όμηρος Πισσαρίδης είναι γενικός
διευθυντής της επενδυτικής τράπεζας
AXIA Ventures Group.

Τεχνολογική πρόοδος και οικονομική ανισότητα, η πρόκληση της εποχής μας 

Αθρόες εισαγωγές χρυσού στην Τουρκία Η μαρίνα Αγίας
Νάπας ανοίγει
σύντομα για 
σκάφη και κοινό
Συνέντευξη Στ. Καραμοντάνη

Από τον Ιανουάριο θα ανοίξει όλος
ο χώρος ελλιμενισμού σκαφών στη
μαρίνα Αγίας Νάπας, ενώ τον Ιούνιο
θα ανοίξει και το εμπορικό τμήμα
της για το κοινό. Ο διευθύνων σύμ-
βουλος της M.MMakronisosMarina
LtdΣταύρος Καραμοντάνης δηλώ-
νει ότι συνεχίζονται οι εργασίες
και για τους δύο πύργους. Σελ. 6

Υποχώρηση
ΕΤΥΚ στο θέμα
προσαυξήσεων
Στην Τράπεζα Κύπρου

Για πρώτη φορά στην ιστορία της
η ΕΤΥΚ φαίνεται να έκανε ένα βήμα
πίσω στο θέμα της ανανέωσης της
συλλογικής σύμβασης στην Τρά-
πεζα Κύπρου. Ενώ αρχικά επέμενε
σε παραχωρήσεις των προσαυξή-
σεων για όλους τους υπαλλήλους,
τελικά δέχτηκε μία προσαύξηση
που είναι μειωμένη σε σχέση με
την οριζόντια που ζητούσε. Σελ. 7

ΕΛΛΑΔΑ

Αύξηση με τρελό ρυθμό
των τιμών των ακινήτων
Σπάει τα κοντέρ ο ρυθμός αύξησης στις τι-
μές των ακινήτων τόσο στην Αττική όσο και
στην υπόλοιπη Ελλάδα. Στο τρίτο τρίμηνο η
αύξηση τιμών στην Αττική φθάνει σε ετήσια
βάση στο 11,9%, ενώ πανελλαδικά η αύξη-
ση φθάνει στο 9,1%. Μεσίτες χαρακτηρί-
ζουν υπερβολικές τις αυξήσεις. Σελ. 12

ΜΙΧΆΛΗΣ ΚΡΟΝΊΔΗΣ

Αποτελεσματικό μέτρο
οι online πλειστηριασμοί
Βήμα προς την ορθή κατεύθυνση, χαρακτη-
ρίζει τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς
ο Διευθυντής του Συνδέσμου Τραπεζών Κύ-
πρου Μιχάλης Κρονίδης, προσθέτοντας ότι
το μέτρο αυτό αναμένεται να καταστήσει τη
διαδικασία ανάκτησης χρεών από τις τράπε-
ζες πιο αποτελεσματική. Σελ. 3

ΗΠΑ

Πτυχιούχοι
αρπάζουν
τις θέσεις
ανειδίκευτων
εργατών

Σελ. 9

Βαθύ το χάσμα γιατρών και ΟΚΥπΥ
Δεν φαίνεται να υπάρχει σημείο επαφής στα κίνητρα που έχουν δοθεί - Εμμένουν στις θέσεις τους

Οι τουρκικές αρχές προχώρησαν στη χαλάρωση του πλαισίου που διέπει τις εισαγωγές χρυσού και πλέον επιτρέπουν την πιστοποίηση αλλά και
την τυποποίηση οποιουδήποτε χρυσού εισάγεται στη χώρα αδιακρίτως των προδιαγραφών του, της πιστοποίησης ή μορφής του. Η επίσημη
δικαιολογία των Αρχών είναι η προσπάθεια κάλυψης της αυξημένης ζήτησης για χρυσό από τα νοικοκυριά της χώρας. Σελ. 11

Παραμένει το χάσμα μεταξύ των
γιατρών του δημοσίου και του
ΟΚΥπΥ, αναφορικά με τα κίνητρα
που τους δίδει. Ο οργανισμός χα-
ρακτηρίζει το πακέτο ισορροπη-
μένο και δελεαστικό ενώ οι για-
τροί κάνουν λόγο για αντικίνητρα

και νέο κύμα φυγής από το δη-
μόσιο, γεγονός που θα έχει σο-
βαρές επιπτώσεις στη βιωσιμό-
τητα των δημοσίων νοσηλευτη-
ρίων. 

Το τι μέλει γενέσθαι στο χώρο
της δημόσιας υγείας παραμένει

άγνωστο με τους γιατρούς μέλη
της ΠΑΣΥΚΙ αλλά και τον ΟΚΥπΥ
να εμφανίζονται να μην έχουν
σημείο επαφής. Στην πρόταση
κινήτρων προς τους γιατρούς
του δημοσίου οι ετήσιες απολαβές
τους, σύμφωνα με υπολογισμούς

του ΟΚΥπΥ, αυξάνονται από 90
χιλιάδες ευρώ στις 110 χιλιάδες
ευρώ. 

Παράλληλα με τα οικονομικά
κίνητρα η πρόταση περιλαμβάνει
και πρόνοιες για κάποιους όρους
εργασίας. Η ΠΑΣΥΚΙ, μια εκ των

συντεχνιών των ιατρών του δη-
μοσίου , επιρρίπτει ευθύνες στον
ΟΚΥπΥ για το αδιέξοδο που έχει
σημειωθεί, υποστηρίζοντας ούτε
λίγο ούτε πολύ ότι η ηγεσία του
Οργανισμού πήρε αποφάσεις χω-
ρίς να υπάρξει διάλογος. Σελ.4
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Άλλαξε ρότα
Άλλαξε ρότα η ΕΤΥΚ. Παρά το ότι είχε συμφω-
νήσει με όλες τις τράπεζες για τις συλλογικές
της συμβάσεις, δύο εξ αυτών έλειπαν, η Τράπε-
ζα Κύπρου και η Ελληνική Τράπεζα. Άρα, είχε
συμφωνήσει με όλες τις τράπεζες, πλην των
τραπεζών που έχουν το 85% του μεριδίου της
κυπριακής αγοράς. Μέχρι την Παρασκευή. Η
Τράπεζα Κύπρου τα βρήκε με την ΕΤΥΚ και
συμφώνησαν για οριζόντια αύξηση στο προσω-
πικό, αλλά μειωμένη. Η ΕΤΥΚ ούτε που συζη-
τούσε τέτοιο πράγμα. Μειωμένη; Καλό αστείο.
Όμως το ρεύμα της εποχής την ανάγκασε όχι
μόνο να το συζητήσει, αλλά και να συμφωνήσει
για μειωμένη. Βέβαια, για να πούμε και του
«στραβού το δίκιο» και η Τράπεζα Κύπρου άλ-
λαξε ρότα. Ούτε αυτή συζητούσε οριζόντιες
αυξήσεις.

••••
Μειώνονται στις τράπεζες
Η συνολική απασχόληση για το 3ο τρίμηνο του
2019 αυξήθηκε κατά 3%, συγκριτικά με το αντί-
στοιχο τρίμηνο του 2018, λέει η Στατιστική. Οι
μεγαλύτερες ποσοστιαίες αυξήσεις παρουσιά-
ζονται στους τομείς των Τεχνών, Διασκέδασης
και Ψυχαγωγίας, Κατασκευών, Επαγγελματικών,
Επιστημονικών και Τεχνικών Δραστηριοτήτων
και Ενημέρωσης και Επικοινωνίας. Μείωση σε
σχέση με το αντίστοιχο περσινό τρίμηνο, παρα-
τηρήθηκε στον τομέα των Χρηματοπιστωτικών
και Ασφαλιστικών Δραστηριοτήτων. Διώχνουν
κόσμο οι τράπεζες.

••••

Ο σούπερ Υπουργός
Δεν θα είμαι υπουργός πίσω από ένα γραφείο
είπε ο Καρούσος και μάλλον το ́ βάλε σκοπό να
αποδείξει ότι δεν είναι σαν άλλους παλαιότε-
ρους συναδέλφους του. Και πού δεν πήγε, και τι
δεν έκανε. Πήγε στο ταχυδρομείο, στην υπό κα-
τασκευή γέφυρα Μονής, μπήκε σε σχολικό λε-
ωφορείο και την Τρίτη πάει και στην Αγία Φύλα
για το κυκλοφοριακό. Και όλα αυτά μέσα σε δύο
εβδομάδες. Ωραία ως εδώ, αλλά Υπουργέ μου,
δείτε λίγο και το κυκλοφοριακό της πρωτεύου-
σας, κρίμα είναι.

••••

Επενδύσεις στη Λευκωσία
Όπως πληροφορείται η στήλη, μεγάλη εται-
ρεία στον τομέα ανάπτυξης γης ετοιμάζεται
σύντομα για διπλό ποντάρισμα στην πρω-
τεύουσα δοκιμάζοντας τις πιθανότητές της και
σε αγορές άλλες από αυτές που μας συνήθισε
μέχρι σήμερα. Αν και δεν έχει καταλήξει ακό-
μα για το είδος της επένδυσης, στο τραπέζι
έπεσε και το ενδεχόμενο δημιουργίας χώρου
φιλοξενίας συνεδρίων και άλλων event. Είναι
πάντως τα συνέδρια ένας τομέας που η Λευ-
κωσία με τις κυβερνητικές της υπηρεσίες, τις
τράπεζες και τις εταιρείες που φιλοξενεί, θα
μπορούσε να το κάνει ατού της. Θεωρητικά εν-
διαφέρον υπάρχει, μένει να δούμε αν θα ευ-
δοκιμήσει.

••••
Τα σπάει η ναυτιλία μας
Ο Γενικός Διευθυντής του Κυπριακού Ναυτι-
λιακού Επιμελητηρίου, Θωμάς Καζάκος, επα-
νεξελέγη ομόφωνα για μια ακόμη διετία ως
Πρόεδρος της Επιτροπής Κρατικών Ενισχύσε-
ων της Ένωσης Ευρωπαίων Πλοιοκτητών. Ταυ-
τόχρονα, το Lloyd’s List ανακοίνωσε πως η κα-
θιερωμένη λίστα του που αφορά τους 100
επαγγελματίες με επιρροή στη ναυτιλία πρέ-
πει να αντικατοπτρίζει και την γυναικεία πα-
ρουσία και ηγεσία σε οργανισμούς, εταιρείες
και οργανωμένα σύνολα. Και η Υφυπουργός
Ναυτιλίας, βρίσκεται στη λίστα του Lloyd’s για
τις δέκα γυναίκες με τη μεγαλύτερη επιρροή
στον τομέα της ναυτιλίας. Η ναυτιλία είναι ένας
τομέας που διαπρέπουμε, ή είναι εντύπωσή
μας;

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΕΥΓΈΝΙΟΥ ΧΡ ΕΥΓΕΝΊΟΥ*

«New World. New Skills»
Νέο πρόγραμμα ψηφιακής
αναβάθμισης από την PwC

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Απόσβεση
Απόσβεση καλείται η μεί-
ωση της αξίας των πάγιων
στοιχείων του ενεργητι-
κού η οποία προκύπτει
από τη φθορά που υφί-
στανται τα πάγια περιου-
σιακά στοιχεία λόγω της

απλής παρόδου του χρόνου (χρονική
φθορά), λόγω χρήσεως (λειτουργική
φθορά) ή ακόμα και λόγω τεχνολογικών
εξελίξεων και καινοτομιών (τεχνολογική
/ οικονομική απαξίωση). 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Στιγμιότυπο από την αιφνίδια επίσκεψη Καρούσου στο ταχυδρομείο, την οποία φυσικά ανάρτησε στα social media. Τουλάχιστον αυτός ξέρει τη
δύναμή τους, κάτι που φαίνεται ότι αγνοούσε η τέως.

Η επιβράδυνση της παραγωγικότη-
τας αποτελεί τα τελευταία χρόνια
ένα από πιο σημαντικά χαρακτη-
ριστικά της παγκόσμιας οικονομίας.
Την ίδια στιγμή η εργασιακή ευε-
λιξία ιεραρχείται ως καθοριστικός
παράγοντας για τη δημιουργία ενός
αποτελεσματικού οργανισμού,
αφού δίνει στους εργοδότες την
ευκαιρία να προσελκύσουν κορυ-
φαία στελέχη, να αυξήσουν την
παραγωγικότητά τους και κυρίως
να προσαρμοστούν στις συνεχώς
μεταβαλλόμενες συνθήκες της αγο-
ράς. 

Οι νέες τεχνολογίες και ο ψη-
φιακός μετασχηματισμός καθι-
στούν πιο εύκολη την πρακτική
της ευέλικτης εργασίας, δίνοντας
τη δυνατότητα σε οργανισμούς να
αναπτύξουν νέες δομές και νέα κα-
νάλια επικοινωνίας μεταξύ των αν-
θρώπων τους. Στον εργασιακό κό-
σμο του μέλλοντος, η τεχνολογία
θα αποτελέσει τη βάση πάνω στην
οποία θα εξελιχθεί το ανθρώπινο
ταλέντο. 

Ως εκ τούτου, η συνεχής εξέλιξη
των ικανοτήτων του ανθρώπινου
δυναμικού και η παράλληλη ανά-
πτυξη της καινοτομίας είναι απα-
ραίτητη προϋπόθεση για την ανα-
βάθμιση των υπηρεσιών που προ-
σφέρουν οι οργανισμοί στους πε-
λάτες τους.

Το πρόγραμμα «New World. New
Skills» αποτελεί δέσμευση του παγ-
κόσμιου δικτύου της PwC για την
αντιμετώπιση της αυξανόμενης
αναντιστοιχίας μεταξύ των υφι-
στάμενων δεξιοτήτων των εργα-
ζόμενων και αυτών που απαιτούνται
στον ψηφιακό κόσμο. Μέσα από
αυτήν την παγκόσμια πρωτοβουλία
η PwC επενδύει στον εμπλουτισμό
των ικανοτήτων και των δεξιοτήτων
των περισσότερων από 276.000
ανθρώπων της σε όλο τον κόσμο.
Τα επόμενα τέσσερα χρόνια, ανα-
μένεται να επενδυθούν από το παγ-
κόσμιο δίκτυο της PwC τρία δισε-
κατομμύρια δολάρια για την ανα-
βάθμιση των δεξιοτήτων των αν-
θρώπων του οργανισμού αλλά και
για την ανάπτυξη νέων τεχνολογιών
με απώτερο στόχο την καλύτερη
στήριξη των πελατών και των κοι-
νοτήτων στις οποίες δραστηριο-
ποιείται ο οργανισμός. Το πρόγραμ-
μα εστιάζει σε τρεις βασικούς το-
μείς: 

- στην αναβάθμιση των δεξιο-
τήτων των ανθρώπων της PwC,

- στη στήριξη των πελατών του
οργανισμού για την αντιμετώπιση
των προκλήσεων που επιφέρουν
οι ραγδαίες τεχνολογικές εξελίξεις
και η αυτοματοποίηση και στη συ-
νεργασία με διάφορους φορείς για
τη στήριξη ποικίλων κοινωνικών
ομάδων, ώστε να βελτιώσουν τις
γνώσεις και τις δεξιότητές τους
στην ψηφιακή εποχή. 

Στην PwC Κύπρου, αντιμετωπί-
ζουμε την αναβάθμιση των δεξιο-
τήτων ως προτεραιότητά μας και
προς αυτήν την κατεύθυνση συ-
νεργαζόμαστε με φορείς και ιδρύ-
ματα ούτως ώστε να προσεγγίσουμε
ανθρώπους οι οποίοι, υπό άλλες
συνθήκες, δεν θα είχαν πρόσβαση
σε τέτοιες ευκαιρίες. 

Σε τοπικό επίπεδο, η PwC Κύ-
πρου δεσμεύεται να επενδύσει στα
επόμενα τέσσερα χρόνια ποσό
ύψους  €2 εκ. σε δράσεις και πρω-
τοβουλίες που στοχεύουν στη διά-
χυση της ψηφιακής γνώσης και
στην ενίσχυση των δεξιοτήτων
που θεωρούνται απαραίτητες στην
ψηφιακή εποχή.   

Στο πλαίσιο αυτό, ο οργανισμός
μας συνομολόγησε συνεργασία με
τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου
επενδύοντας 500 ώρες διδασκαλίας
και εκπαίδευσης το χρόνο σε  δρά-
σεις ενημέρωσης της νεολαίας για
θέματα ψηφιακής εκπαίδευσης,
κατάρτισης, απασχόλησης, διαχεί-
ρισης σταδιοδρομίας, καινοτομίας
και επιχειρηματικότητας.

Η τεχνολογία διαμορφώνει το
μέλλον μας, μετασχηματίζοντας
τον κόσμο της επιχειρηματικότητας
και της εργασίας. Η ικανότητα να
προσαρμοζόμαστε ενώ μετεξελίσ-
σεται η τεχνητή νοημοσύνη, τα
ρομπότ και η ψηφιοποίηση θα επη-
ρεάσει σημαντικά την κοινωνική
και την οικονομική μας ευημερία.
Το χάσμα των δεξιοτήτων αποτελεί
μια πρόκληση, η οποία αγγίζει τον
πυρήνα του σκοπού της PwC για
την οικοδόμηση εμπιστοσύνης
στην κοινωνία και την επίλυση ση-
μαντικών προβλημάτων. Σ’ αυτό
το πλαίσιο, η παροχή ευκαιριών
στους νέους μας για να αναπτύξουν
τις δεξιότητες τους είναι για μας
κορυφαίος στόχος.

* Διευθύνων Σύμβουλος, PwC Κύπρου

Με επταπλάσια ταχύτητα λιώνουν
πλέον οι πάγοι της Γροιλανδίας
Με πολύ μεγαλύτερη ταχύτητα από
ό,τι εκτιμούσαν μέχρι σήμερα οι
ερευνητές λιώνουν οι πάγοι της
Γροιλανδίας, απειλώντας εκατομ-
μύρια ανθρώπους, καθώς οι οικισμοί
τους θα μετατραπούν σε Ατλαντίδες.
Οι μη αναστρέψιμες συνέπειες της
κλιματικής αλλαγής γίνονται, όπως
επισημαίνουν οι επιστήμονες, όλο
και πιο ορατές. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με μελέτη
που δημοσιεύθηκε χθες στο επι-
στημονικό περιοδικό Nature, οι
πάγοι στη Γροιλανδία λιώνουν σή-
μερα με επταπλάσια ταχύτητα συγ-
κριτικά με τη δεκαετία του 1990.
Τόσο η κλίμακα όσο και η ταχύτητα
της τήξης των πάγων είναι πολύ
υψηλότερες από αυτές που είχαν
εκτιμηθεί, με βάση πληθώρα με-
λετών, από τη διακυβερνητική επι-
τροπή του ΟΗΕ για την κλιματική
αλλαγή. 

Από την ταχύτερη τήξη των πά-
γων της Γροιλανδίας, ουσιαστικά,
η  στάθμη των θαλάσσιων υδάτων
θα αυξηθεί φθάνοντας τα 67 εκα-
τοστά μέχρι το 2100 – δηλαδή, θα
είναι κατά επτά εκατοστά υψηλό-
τερη από την πρόβλεψη της διακυ-
βερνητικής επιτροπής του ΟΗΕ.
Πρακτικά, αυτό σημαίνει ότι 400
εκατ. άνθρωποι θα κινδυνεύουν
κάθε χρόνο από πλημμύρες. Η δια-
κυβερνητική επιτροπή του ΟΗΕ
είχε προβλέψει πως 360 εκατ. άν-
θρωποι θα κινδύνευαν από την άνο-
δο της στάθμης της θάλασσας έως
τα τέλη του αιώνα. Ταυτόχρονα, η

αύξηση της στάθμης της θάλασσας
ενισχύει και τον κίνδυνο κυμάτων
θυέλλης, όποτε οι θύελλες –που θα
καταστούν ισχυρότερες εξαιτίας
της κλιματικής αλλαγής– θα πλήτ-
τουν παράκτιες περιοχές.Η τήξη
των πάγων στη Γροιλανδία, από 33
δισ. τόνους καθ’ έτος τη δεκαετία
του 1990 αυξήθηκε σε 254 δισ. τό-
νους την περασμένη δεκαετία. Αξίζει
να σημειωθεί ότι οι πάγοι της Γροι-
λανδίας διαδραματίζουν κομβικό
ρόλο στην άνοδο της στάθμης των
θαλάσσιων υδάτων. 

Εν μέρει, η τήξη τους οφείλεται
στην αύξηση της θερμοκρασίας του
ατμοσφαιρικού αέρα, που ακολουθεί
ταχύτερους ρυθμούς στην Αρκτική

από ό,τι παγκοσμίως, αλλά και από
την επιτάχυνση της ροής του πάγου
των παγετώνων στη θάλασσα, η
οποία οφείλεται στην άνοδο της
θερμοκρασίας των ωκεανών. 

Από το 2011 το ρεκόρ
Σύμφωνα με τη μελέτη, η χρονιά

με τη μεγαλύτερη απώλεια πάγου
ήταν το 2011, όταν έλιωσαν 335
δισ. τόνοι πάγου της Γροιλανδίας. 

Από το 2013, η τήξη των πάγων
φαίνεται να σταθεροποιήθηκε στα
238 δισ. τόνους, αλλά αυτός ο υπο-
λογισμός δεν περιλαμβάνει τα δε-
δομένα του φετινού καλοκαιριού,
κατά το οποίο οι ερευνητές διαπί-
στωσαν εκτεταμένη τήξη.

Τόσο η κλίμακα όσο και η ταχύτητα της τήξης των πάγων είναι πολύ
υψηλότερες από αυτές που είχαν εκτιμηθεί, με βάση πληθώρα μελετών.

Οικολογικές χριστουγεννιάτικες
προτάσεις από την εταιρεία BSR
ΒΕΡΟΛΙΝΟ. Εκκληση στους κατοί-
κους του Βερολίνου απηύθυνε η
εταιρεία αποκομιδής απορριμμά-
των της γερμανικής πρωτεύουσας,
καλώντας τους να περιορίσουν
την απόρριψη σκουπιδιών την
εορταστική περίοδο, χαρίζοντας
τον χρόνο τους αντί των πατρο-
παράδοτων καταναλωτικών προ-
ϊόντων.

Στη διαφημιστική της εκστρα-
τεία, η εταιρεία BSR συστήνει
στους πελάτες να δώσουν νέο νόη-
μα στα Χριστούγεννα περιορίζον-
τας τα απορρίμματά τους. Αυτό
θα καταστεί δυνατό εάν οι Βερο-
λινέζοι ψωνίσουν λιγότερο, επι-

λέξουν να καταναλώσουν τα απο-
μεινάρια των γευμάτων τους αντί
να τα πετάξουν στα σκουπίδια και
πραγματοποιώντας κοινωνικές
επισκέψεις σε μοναχικούς γείτονες.
«Οι άνθρωποι συνωστίζονται σε
καταναλωτικούς ναούς, ενώ οι
διανομείς δεμάτων δεν προφταί-
νουν τον όγκο πακέτων που πρέπει

να παραδώσουν. Είναι άραγε αυτό
το νόημα των γιορτών; Ο τεράστιος
όγκος δώρων και οι υπερπλήρεις
κάδοι σκουπιδιών δείχνουν ότι ο
άνθρωπος έχει ξεχάσει το πραγ-
ματικό νόημα των Χριστουγέν-
νων», αναφέρει η διαφήμιση της
εταιρείας διαχείρισης απορριμ-
μάτων, σύμφωνα με δημοσίευμα

της βρετανικής εφημερίδας The
Guardian. Η BSR, που εξυπηρετεί
δύο εκατομμύρια νοικοκυριά στο
Βερολίνο, συστήνει εναλλακτικούς
τρόπους εορτασμού των Χριστου-
γέννων, που θα προστατεύσουν
το περιβάλλον και θα περιορίσουν
την επιβάρυνση του οικογενειακού
προϋπολογισμού. «Ενα από τα πο-
λυτιμότερα αγαθά είναι ο χρόνος
μας. Αυτό πρέπει να χαρίσετε.
Πώς θα σας φαινόταν μια βραδιά
με φίλους, ένα ταξίδι ή μια συναυ-
λία;» εξηγεί η διαφήμιση της εται-
ρείας. Η BSR συστήνει, επίσης,
στους πελάτες της να είναι ευρη-
ματικοί με τα αποφάγια της χρι-
στουγεννιάτικης χήνας ή γαλο-
πούλας, φτιάχνοντας σάντουιτς,
αντί να τα πετάξουν στα σκουπί-
δια. Οι Βερολινέζοι καλούνται επί-
σης να αποφύγουν την κατανά-
λωση του παραδοσιακού «ζεστού
γλυκού κρασιού» σε πλαστικά
σκεύη, προτιμώντας τα κεραμικά.
Περισσότερα από 20.000 πλαστικά
κύπελλα μιας χρήσης χρησιμο-
ποιούνται κάθε ώρα στο Βερολίνο
κατά τη διάρκεια της περιόδου
των Χριστουγέννων. 

Οσοι Βερολινέζοι νιώθουν την
ανάγκη να χαρίσουν δώρα, μπο-
ρούν να επιλέξουν χειροποίητα
αντικείμενα ή ρούχα, τυλίγοντάς
τα σε χαρτί τουαλέτας, εφημερίδα
ή κομμάτια ύφασμα, αντί να χρη-
σιμοποιήσουν πλαστικές συσκευα-
σίες ή αλουμινόχαρτο.

REUTERS

Η χριστουγεννιάτικη αγορά στην
πλατεία Μπράιτσαϊντ του Βερολίνου.

������

Η εταιρεία αποκομιδής
απορριμμάτων του 
Βερολίνου καλεί τους
κατοίκους της πόλης 
να περιορίσουν την
απόρριψη σκουπιδιών.
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Ποια είναι η Moebius 
Η Moebius Software Limited συστάθηκε

στην Κύπρο το 2015 με στόχο την ανάπτυξη
ενός εύχρηστου λογισμικού για την επίλυση
καθημερινών επιχειρησιακών προβλημάτων
που αντιμετωπίζουν δικηγόροι, εταιρείες
παροχής διοικητικών υπηρεσιών, λογιστές
και οποιαδήποτε εταιρεία διαχειρίζεται
αρχεία.

Το λογισμικό Moebius αναπτύχθηκε
από μια ομάδα προγραμματιστών και επαγ-
γελματιών με πολύχρονη πείρα στο χώρο,
σε στενή συνεργασία με εταιρείες παροχής
διοικητικών υπηρεσιών, δικηγορικά και
λογιστικά γραφεία. 

Εξατομικευμένες λύσεις με βάση
τις ανάγκες του κάθε επαγγελματία

To Moebius περιλαμβάνει μια σειρά
από ενότητες, σχεδιασμένες έτσι ώστε να
ανταποκρίνονται σε συγκεκριμένες επι-
χειρηματικές ανάγκες και να προσφέρουν
εξατομικευμένες λύσεις με βάση τις ανάγκες
του κάθε πελάτη.

Είναι ιδανικό για εταιρική διαχείριση
για εταιρείες θεματοφυλακής (Fiduciary)
δίνοντας μια ολοκληρωμένη λύση στη δια-
χείριση εταιρειών και κεφαλαίων, εταιρικά
μητρώα, δομές και έντυπα καταχωρητών,
KYC και συμμόρφωση, καταγραφή χρόνου
και εξόδων, τιμολόγηση και πληρωμές.

Το Moebius παρέχει επίσης μια αποτε-
λεσματική λύση για τους επαγγελματίες
συμμόρφωσης (compliance officers) αφού
περιλαμβάνει έναν πλήρως προσαρμόσιμο
μηχανισμό Κανόνων Κινδύνου σε συνδυασμό
με ολοκληρωμένους ελέγχους ιστορικού,
εκθέσεις ρυθμιστικών εκθέσεων ready-
to-go και διαχείριση εγγράφων για ασφαλή
κατάθεση εμπιστευτικών εγγράφων.

Το Moebius μπορεί να χρησιμοποιηθεί
και από δικηγορικά γραφεία αφού παρέχει
εξιδεικευμένες λύσεις διαχείρισης νομικών
πρακτικών. Συνδέει όλες τις διαδικασίες

από τις λεπτομέρειες των υποθέσεων, προ-
γραμματίζει τις εμφανίσεις στο δικαστήριο
βάση ημερολογίου και τα ραντεβού, απο-
θηκεύει και προστατεύει σημαντικά έγ-
γραφα, καταγράφει τον χρόνο, τις δαπάνες,
την τιμολόγηση και παρέχει λεπτομερή
αναφορά απόδοσης.

Το Moebius είναι ιδανικό για κάθε επι-
χείρηση αφού μπορεί να μειώσει το χρόνο
αναζήτησης και διαχείρισης εγγράφων,
να ελαχιστοποιήσει τα σφάλματα εγγράφων
και να βελτιώσει τη συνεργασία μεταξύ
των υπαλλήλων, βελτιστοποιώντας έτσι
την απόδοση τους. 

Συμβουλευτικές υπηρεσίες από
εξειδικευμένους επαγγελματίες

Η εταιρεία ειδικεύεται στην εφαρμογή
ολοκληρωμένων συστημάτων διαχείρισης
επιχειρήσεων και μπορεί να προσφέρει
εξειδικευμένες συμβουλευτικές υπηρεσίες
στους πελάτες της με στόχο την ομαλή με-
τάβαση σε ψηφιακό σύστημα και τη συνεχή,
καθημερινή στήριξη των αναγκών τους.
Οι συμβουλευτικές υπηρεσίες που προ-

σφέρονται περιλαμβάνουν την Επιχειρη-
ματική Ανάλυση, τη Διαδικασία και το Σχε-
διασμό Πολιτικής και τεκμηρίωσης, Προ-
σαρμοσμένη Ανάπτυξη και Εκπαίδευση.

Το προσωπικό του Moebius έχει εμπειρία
από δεκαετίες εργασιών στην εταιρική
διαχείριση, την ανάπτυξη λογισμικού και
τη διαχείριση επιχειρήσεων σε ένα ευρύ
φάσμα επιχειρηματικών κλάδων, όπως:
Εταιρικές Υπηρεσίες, Τραπεζικές, Χρημα-
τοοικονομικές Υπηρεσίες και Μάρκετινγκ.

Testimonials πελατών
To Moebius αποτελεί μια εύχρηστη και

οικονομικά προσιτή λύση, κατάλληλη για
οποιοδήποτε μέγεθος ή τύπο επιχείρησης.
Σήμερα, χρησιμοποιείται με επιτυχία σε
20 μεγάλες και μικρομεσαίες επιχειρήσεις
στην Κύπρο, βελτιώνοντας την καθημερι-
νότητα πάνω από 300 επαγγελματιών.  

«Καταργώντας την καταχώρηση δεδο-
μένων και την αναπαραγωγή εγγράφων,
έχουμε βελτιώσει την ποιότητα των δεδο-
μένων μας, πετυχαίνοντας ταχύτερη και
ακριβέστερη αποθήκευση και ανάκτηση

εγγράφων. Επιπλέον, με τη χρήση των ερ-
γαλείων τιμολόγησης του Moebius, έχουμε
αναβαθμίσει τις διαδικασίες μας, με ακρι-
βέστερη τιμολόγηση των εργατοωρών,
βελτιώνοντας έτσι τη ρευστότητα της εται-
ρείας. Παράλληλα, χάρη στην ενοποίηση
της βάσης δεδομένων μας σε ένα κεντρικό
σύστημα, μπορούμε να αξιολογούμε κα-
λύτερα την αποδοτικότητα σε καθημερινή
βάση.»

Κώστας Χριστοφόρου,
CEO, CPM

«Από την καταγραφή των πελατών και
τη δημιουργία εγγράφων, μέχρι την κα-
ταχώρηση ωρών και τιμολόγησης, το εξα-
τομικευμένο σύστημα της Moebius μας
έχει βοηθήσει να αυξήσουμε την παρα-
γωγικότητα, δίνοντας σε κάθε εργαζόμενο
την ευελιξία να οργανώσει και να διαχει-
ριστεί το φόρτο εργασίας του εύκολα και
απλά.» 

Κύπρος Ιωαννίδης,
Partner, Hadjianastassiou, Ioannides LLC, 

member of the Deloitte Legal network

«Πρόσφατα εγκαταστήσαμε το Moebius
και έχουμε εντυπωσιαστεί με τον επαγ-
γελματισμό, τη γρήγορη ανταπόκριση και
τη φιλική προσέγγιση της εταιρείας καθ’
όλη τη διαδικασία εγκατάστασης, εκπαί-
δευσης, και τεχνικής υποστήριξης. Το σύ-
στημα είναι εύχρηστο και ολοκληρωμένο
σε ό,τι αφορά τις διαθέσιμες ενότητες και
λειτουργίες. Το σύστημα ανταποκρίνεται
στις ανάγκες της επιχείρησής μας και στη
συμμόρφωση με τις ρυθμιστικές αρχές.» 

Αντώνης Αβραάμ,
Managing Director, Pan-Invest

Management Ltd

«Μετά την εγκατάσταση του Moebius
γίνεται καλύτερος έλεγχος των εργασιών
και ανάλυση δεδομένων που γίνεται εύκολα
μέσω των εκθέσεων που παράγει το σύ-
στημα, ενώ παράλληλα έχουμε καλύτερης
ποιότητας δεδομένα χάρη στη βελτιωμένη
διαχείριση τους, πράγμα μου έχει βοηθήσει
στην αποδοτικότητα της επιχείρησης. Επι-
πλέον, η ενότητα Moebius Compliance
αποτελεί ένα αποτελεσματικό εργαλείο
σε ό,τι αφορά τη λειτουργία AML για να
συμμορφωνόμαστε με τις αρχές αποδοτικά.
Καθ’ όλη τη διαδικασία εγκατάστασης, που
περιλάμβανε και τη μεταφορά δεδομένων
και αρχείων από το παλιό στο νέο σύστημα,
λάβαμε τεράστια στήριξη από το έμπειρο
προσωπικό της Moebius καταφέρνοντας
να μετριάσουμε τον αντίκτυπο στην ροή
των εργασιών μας.”

Βάσσος Παρασκευά,
Director, Fiduserve Management Ltd

Για περισσότερες πληροφορίες σχετικά
με το Moebius και δωρεάν δοκιμή
επισκεφθείτε την ιστοσελίδα
https://www.moebiussoftware.com
ή επικοινωνήστε στο τηλέφωνο 22275 190
ή μέσω email info@moebiussoftware.com

Βέλτιστη αποδοτικότητα με τη χρήση της τεχνολογίας

Συνέντευξη στον

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η περίοδος συμμετοχής στο Σχέδιο
ΕΣΤΙΑ, με το οποίο το κράτος θα κα-
ταβάλλει το 1/3 της μηνιαίας δόσης
του κάθε επιλέξιμου δανειολήπτη
ώστε να αρχίσει να εξυπηρετείται
το δάνειό του, λήγει στο τέλος του
χρόνου. Ωστόσο, δεν αποκλείεται
να δοθεί μικρή παράταση σε αυτούς
τους δανειολήπτες οι οποίοι ναι μεν
αιτήθηκαν συμμετοχής, αλλά υπο-
λείπονται κάποιων λίγων εγγράφων.

Μέχρι την Τετάρτη 11 Δεκεμ-

βρίου είχαν υποβληθεί 621 αιτήσεις
πλήρως συμπληρωμένες και με όλα
τα δικαιολογητικά, ενώ άλλες 967
αιτήσεις έχουν μεν παραληφθεί
από τις τράπεζες αλλά υπολείπονται
κάποιων εγγράφων ούτως ώστε να
υποβληθούν ολοκληρωμένες. Στη
συνέντευξή του ο Διευθυντής του
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου Μι-
χάλης Κρονίδης τονίζει πως για να
μπορέσει να γίνει ορθή ανάλυση
της επιτυχίας ή όχι του Σχεδίου
ΕΣΤΙΑ θα πρέπει να αναμένουμε
την ολοκλήρωση της διαδικασίας
υποβολής αιτήσεων.

Ο διευθυντής του Συνδέσμου
υπογραμμίζει επίσης πως υπάρχει
και ένας αριθμός δυνητικά επιλέξι-
μων δανειοληπτών που δεν επέδειξε
ενδιαφέρον, είτε διότι δεν επιθυμεί
να προβεί σε κάποια διευθέτηση
των υποχρεώσεών του είτε γιατί

θέλει να αποκρύψει και να μην δη-
λώσει τα πραγματικά εισοδήματα
και τα περιουσιακά στοιχεία που
κατέχει.
- Διαφαίνεται πως το Σχέδιο
ΕΣΤΙΑ πάει να αποτύχει βάσει
των αρχικών υπολογισμών για
την συμμετοχή των πολιτών.
Έχουμε εικόνα της συμμετοχής
βάσει αριθμών που έχετε στη
διάθεσή σας;

- Μέχρι την περασμένη Τετάρτη,
11 Δεκεμβρίου 2019, είχαν υποβληθεί
621 αιτήσεις πλήρως συμπληρωμέ-
νες και με όλα τα παραστατικά/δι-
καιολογητικά, ενώ άλλες 967 αιτήσεις
έχουν μεν παραληφθεί από τις τρά-
πεζες αλλά υπολείπονται κάποιων
εγγράφων ούτως ώστε να υποβλη-
θούν ολοκληρωμένες. Σίγουρα ο μέ-
χρι σήμερα αριθμός αιτήσεων που
έχουν υποβληθεί δεν είναι ο ανα-
μενόμενος, αλλά ευελπιστούμε ότι
τις επόμενες δυο εβδομάδες και
μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου 2019 που
είναι και η τελευταία ημερομηνία
υποβολής αιτήσεων θα αυξηθεί αυ-
τός ο αριθμός.
- Γιατί δεν υπάρχει ενδιαφέρον
για ένταξη στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ
κατά τη γνώμη σας;

- Κατ΄ αρχάς, να αναφέρουμε
ότι το Σχέδιο Εστία είναι κυβερνη-
τικό σχέδιο από το οποίο επωφε-
λούνται δανειολήπτες που αντιμε-
τωπίζουν οικονομικές δυσκολίες.
Δια μέσου του Σχεδίου Εστία ο δα-
νειολήπτης θα μπορέσει μακρο-
πρόθεσμα να αποπληρώσει το δά-
νειό του, να διατηρήσει την κύρια
κατοικία του και να αναστείλει τις
όποιες εν εξελίξει νομικές διαδικα-
σίες εναντίον του.

Για να μπορέσει να γίνει ορθή
ανάλυση της επιτυχίας ή όχι του
Σχεδίου θα πρέπει να αναμένουμε
την ολοκλήρωση της διαδικασίας
υποβολής αιτήσεων. Οι τράπεζες

έχουν έρθει σε επαφή και έχουν
επικοινωνήσει με όλους τους δυ-
νητικά επιλέξιμους δανειολήπτες
που εμπίπτουν στο Σχέδιο Εστία.
Από την προκαταρκτική πληροφό-
ρηση που λαμβάνουμε από τα μέλη
μας διαφαίνεται ότι ένας αριθμός
θεωρεί ή αναμένει ότι θα ακολου-
θήσει κάποιο άλλο σχέδιο με ίσως
ευνοϊκότερους όρους, κάτι το οποίο
έχει αποκλειστεί από τις αρμόδιες
αρχές. Ένας άλλος αριθμός ενώ αρ-
χικά επέδειξε ενδιαφέρον και αν-
ταποκρίθηκε θετικά κατά τις πρώτες

επαφές με τις τράπεζες, ακολούθως
είτε λόγω παραπληροφόρησης είτε
λόγω αρνητικών δημόσιων τοπο-
θετήσεων έπαψε πλέον να επιδει-
κνύει ενδιαφέρον. Τέλος, υπάρχει
και ένας άλλος αριθμός δυνητικά
επιλέξιμων δανειοληπτών που εξ
υπαρχής δεν επέδειξε ενδιαφέρον,
είτε διότι δεν επιθυμεί να προβεί
σε κάποια διευθέτηση των υποχρε-
ώσεών του είτε γιατί θέλει να απο-
κρύψει και να μην δηλώσει τα πραγ-
ματικά εισοδήματα και τα περιου-
σιακά στοιχεία που κατέχει.  

Τα e-auctions
- Μετά και την ολοκλήρωση του
πλαισίου για τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασμούς, εκτιμάτε πως
είναι θωρακισμένο το σύστημα
για την αντιμετώπιση των μη
εξυπηρετούμενων δανείων;

- Τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει
σημαντικές ρυθμίσεις στο νομοθε-
τικό πλαίσιο ούτως ώστε αυτό να
καταστεί πιο αποδοτικό και αποτε-
λεσματικό, ενισχύοντας έτσι τις προ-
σπάθειες που καταβάλλουν οι τρά-
πεζες για τη διαχείριση των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων. Η επιλογή
της διαδικασίας ηλεκτρονικών πλει-
στηριασμών ακολουθεί τις πρόνοιες
του Περί Μεταβιβάσεως και Υπο-
θηκεύσεως Νόμου που ισχύει και
για τους φυσικούς πλειστηριασμούς
και το μόνο που αλλάζει είναι το τε-
λικό στάδιο της διαδικασίας, για την
οποία σήμερα υπάρχει η αξιοποίηση
της τεχνολογίας και μπορεί να πραγ-
ματοποιείται και ηλεκτρονικά. Αυτό
που αναμένεται όμως να επιφέρει
είναι να καταστήσει τη διαδικασία
ανάκτησης χρεών από τις τράπεζες
πιο αποτελεσματική. 

Συνεπώς, θεωρούμε ότι η δυνα-
τότητα της επιλογής διενέργειας
ηλεκτρονικών πλειστηριασμών είναι
ένα βήμα προς την ορθή κατεύθυν-
ση. Επιπλέον, η διενέργεια ηλεκτρο-
νικών πλειστηριασμών αναμένεται
να λειτουργήσει ως μοχλός πίεσης
προς εκείνους τους δανειολήπτες
που δεν είναι συνεργάσιμοι και ενώ
έχουν τη δυνατότητα να εξυπηρε-
τήσουν τα δάνειά τους επιλέγουν
να μην αποπληρώνουν τις υποχρε-
ώσεις τους.

Τα οφέλη
- Ποιο μήνυμα θα θέλατε να στεί-
λετε σε δικαιούχους του Σχεδίου
Εστία μερικές εβδομάδες πριν
την εκπνοή και της παράτασης

που έχει δοθεί για υποβολή αι-
τήσεων; 

- Σε δυο εβδομάδες εκπνέει η διο-
ρία που έχει δοθεί για την υποβολή
αίτησης για ένταξη στο Σχέδιο Εστία.
Ο κάθε δικαιούχος θα πρέπει να αν-
τιληφθεί τα οφέλη του Σχεδίου Εστία,
τόσο για τον ίδιο  όσο και για την
οικογένειά του. Συνεπώς, και με δε-
δομένο το γεγονός ότι μεσολαβούν
κάποιες αργίες λόγω των εορτών,
δεν απομένει πολύς χρόνος για αυ-
τούς που αντιμετωπίζουν οικονο-
μικές δυσκολίες, δεν μπορούν να
αποπληρώσουν το δάνειό τους και
ενδιαφέρονται να διατηρήσουν την
κύρια κατοικία τους, να υποβάλουν
αίτηση για να ενταχθούν στο Σχέδιο.
Επιπλέον, θα ήθελα να ενθαρρύνω
και εκείνους τους δανειολήπτες που
μέχρι σήμερα δεν επέδειξαν ενδια-
φέρον διότι πιθανόν να θεωρούν
ότι δεν θα κριθούν βιώσιμοι, να υπο-
βάλουν αίτηση. Όλες οι αιτήσεις,
συμπεριλαμβανομένων και αυτών
των οποίων οι αιτητές δεν είναι βιώ-
σιμοι και δεν έχουν ικανότητα απο-
πληρωμής, θα προωθηθούν στα αρ-
μόδια υπουργεία ώστε να διαμορ-
φώσουν ξεκάθαρη εικόνα για τον
αριθμό και τον συνολικό όγκο των
δανείων αυτών των περιπτώσεων
δανειοληπτών. Οι τράπεζες είναι
στη διάθεση του κάθε ενδιαφερό-
μενου επιλέξιμου δανειολήπτη για
να επεξηγήσουν το Σχέδιο, να απαν-
τήσουν σε τυχόν ερωτήσεις ή απο-
ρίες και να βοηθήσουν να συμπλη-
ρωθεί και να υποβληθεί εμπρόθεσμα
η σχετική αίτηση. Όσοι δανειολή-
πτες είναι μεν δικαιούχοι αλλά επι-
λέγουν να αγνοούν ή να μην επι-
δεικνύουν ενδιαφέρον να ενταχθούν
στο Σχέδιο Εστία, θα πρέπει να κα-
τανοήσουν τη σημαντικότητα και
τα οφέλη που αυτό προσφέρει και
να αναλάβουν τις ευθύνες τους έναν-
τι των υποχρεώσεών τους.

Μόλις στις 621 οι αιτήσεις για το ΕΣΤΙΑ
Ο μέχρι σήμερα αριθμός αιτήσεων που έχουν υποβληθεί δεν είναι ο αναμενόμενος αναφέρει ο κ. Κρονίδης

Τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει σημαντικές ρυθμίσεις στο νομοθετικό πλαί-
σιο ούτως ώστε να καταστεί πιο αποδοτικό και αποτελεσματικό για τη μείωση
των ΜΕΔ.

������

Σε δυο εβδομάδες εκ-
πνέει η διορία που έχει
δοθεί για την υποβολή
αίτησης για ένταξη στο
Σχέδιο Εστία.
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Εξι μήνες ΓεΣΥ, ένας απολογισμός
Έχοντας συμπληρώσει έξι μήνες
από την έναρξη της πρώτης φάσης
του Γενικού Συστήματος Υγείας
(ΓεΣΥ), μπορούμε πια να προβούμε
σε μια πρώτη αξιόπιστη αποτίμηση
της μεγάλης αυτής κοινωνικής με-
ταρρύθμισης, η οποία έγινε πράξη
και άλλαξε τη ζωή μας μετά από
πολλές δεκαετίες ατέρμονων συ-
ζητήσεων. 

Το ΓεΣΥ δέχθηκε έντονη και
πολλές φορές άδικη κριτική πριν
από την έναρξή του. Παρόλα αυτά,
η θέρμη με την οποία η κυπριακή
κοινωνία αγκαλιάζει το ΓεΣΥ κα-
ταδεικνύεται από τους αριθμούς
των εγγεγραμμένων δικαιούχων
και την αυξητική ροή εγγραφής
των ιατρών και των άλλων επαγ-
γελματιών υγείας. Κόντρα στην
ομολογουμένως αρνητική και απο-
γοητευτική τάση που επικρατούσε
τις πρώτες εβδομάδες λειτουργίας
του Συστήματος, το ΓεΣΥ βελτιώ-
νεται μέρα με τη μέρα και κερδίζει
το στοίχημα για την παροχή ποι-
οτικής ιατροφαρμακευτικής περί-

θαλψης κατά τρόπο καθολικό και
αλληλέγγυο.

Το ΓεΣΥ είναι γεγονός με την
υπομονή και την επιμονή που δεί-
ξαμε όλοι, κυβέρνηση, Οργανισμός
Ασφάλισης Υγείας, κοινωνία, ορ-
γανωμένοι ασθενείς και άλλες ομά-
δες της κοινωνίας των πολιτών,
αλλά και οι ομάδες των επαγγελ-
ματιών υγείας. Θέλω και δημοσίως
για ακόμη μία φορά να δηλώσω ότι
καταλυτική είναι η στήριξη που
έχουμε από τον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, ο οποίος ουσιαστικά
έγειρε την πλάστιγγα για την εφαρ-
μογή του ΓεΣΥ ειδικά την περίοδο
που προηγήθηκε της 1ης Ιουνίου
2019, τότε που αρκετοί αμφέβαλλαν
κατά πόσον θα προχωρούσαμε στην
κορυφαία αυτή τομή. Σημαντική
είναι ασφαλώς και η συμβολή των
πολιτικών δυνάμεων που χωρίς την
ομόφωνη έγκρισή τους το 2017, θα
βιώναμε ακόμα τις παθογένειες του
προηγούμενου συστήματος. Και
παρόλο που το Σύστημα Υγείας βρί-
σκεται πια σε λειτουργία, όλοι όσοι

προανέφερα έχουν το δικό τους λι-
θαράκι να βάλουν για την αναβάθ-
μιση του οικοδομήματος που λέ-
γεται ΓεΣΥ, μέσα από καλόπιστη
και εποικοδομητική κριτική και συ-
νεργασία για εντοπισμό και επίλυση
των αδυναμιών, έτσι ώστε το Σύ-
στημα να αναβαθμίζεται συνεχώς,
προσφέροντας τις βέλτιστες δυνατές
υπηρεσίες στους δικαιούχους. 

Θα ήταν ανειλικρινές να ισχυρι-
στώ ότι δεν υπάρχουν προβλήματα.

Εκείνο, όμως, για το οποίο μπορώ
να διαβεβαιώσω είναι ότι έχουμε
την πολιτική βούληση και την προ-
θυμία να εργαστούμε για την αντι-
μετώπισή τους. Η προσαρμογή με
το νέο περιβάλλον που διαμορφώ-
νεται στον χώρο της υγείας παρα-
μένει η μεγάλη πρόκληση για όλους
μας, τους δικαιούχους, αλλά και
τους παρόχους υπηρεσιών υγείας. 

Η μετάβαση στην εποχή ΓεΣΥ
είναι μείζον στοίχημα που καλούν-
ται να κερδίσουν και τα δημόσια
νοσηλευτήρια, τα οποία έχουν δε-
δομένη τη στήριξη του κράτους,
αλλά όχι χωρίς περιορισμούς. Δεν
θα κουραστώ να επαναλαμβάνω
ότι επενδύουμε στα δημόσια νο-
σηλευτήρια έχοντας πάντα υπόψη
την οικονομική βιωσιμότητα και
τη χρηστή διοίκηση, γι’ αυτό απευ-
θύνω έκκληση για τερματισμό της
κινδυνολογίας, η οποία υπονομεύει
την ποιότητά τους, την προσφορά
τους, αλλά και την ίδια την ύπαρξή
τους. Ο προϋπολογισμός του 2020
για τα δημόσια νοσηλευτήρια είναι

ο υψηλότερος στην ιστορία της
Κυπριακής Δημοκρατίας και μεταξύ
άλλων προβλέπει €25 εκατομμύρια
για την αναβάθμιση κτηρίων και
άλλα €15 εκατ. για αγορά ιατροτε-
χνολογικού εξοπλισμού, ενώ συ-
νεχείς είναι οι επενδύσεις μας σε
ανθρώπινο δυναμικό, αφού μόνο
για τα έτη 2019 και 2020, προβλέ-
πονται σχεδόν 500 νέες θέσεις για
τα δημόσια νοσηλευτήρια. Σκοπός
είναι ο ΟΚΥπΥ, ως ο πολυπληθέ-
στερος πάροχος του ΓεΣΥ, να έχει
νοσοκομεία με διοικητική και οι-
κονομική σταθερότητα.

Ζωτικής σημασίας είναι και η
προσφορά των ιδιωτικών νοση-
λευτηρίων, ιδιαίτερα στη δεύτερη
φάση της ενδονοσοκομειακής
φροντίδας υγείας, που θα τεθεί σε
εφαρμογή την 1η Ιουνίου 2020.
Προσβλέπω σε αίσια κατάληξη των
διαβουλεύσεων για ένταξη των
ιδιωτικών νοσηλευτηρίων στο ΓεΣΥ
προκειμένου να διασφαλίσουμε
ότι ο δικαιούχος θα έχει το δικαίωμα
της επιλογής του ιατρού και του

νοσηλευτηρίου που ο ίδιος θεωρεί
ότι μπορεί να του προσφέρει τις
υπηρεσίες που χρειάζεται. 

Το ΓεΣΥ δεν σχεδιάστηκε εν μια
νυκτί ούτε και εφαρμόζεται για να
ναυαγήσει. Εξάλλου, η καθολική
αποδοχή της οποίας έτυχε από τους
δικαιούχους, που είδαν την καθη-
μερινότητά τους να αλλάζει και τα
οικογενειακά τους έξοδα να περιο-
ρίζονται, αλλά και η θετική προ-
σέγγιση που έδειξαν οι πάροχοι,
αποτελούν όπλα στη φαρέτρα μας
για να υπερασπιστούμε και να προ-
στατεύσουμε το ΓεΣΥ τώρα και για
τις μελλοντικές γενεές. Είμαστε
προσηλωμένοι στον στόχο μας,
που δεν είναι άλλος από την ομα-
λοποίηση της λειτουργίας της 1ης
φάσης και την πλήρη ανάπτυξη
του ΓεΣΥ και είμαστε ιδιαίτερα ευ-
τυχείς που σε αυτή την προσπάθεια
έχουμε όλους τους εμπλεκόμενους
στο πλευρό μας.

Ο κ. Κωνσταντίνος Ιωάννου είναι
υπουργός Υγείας.
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Μέρα με τη μέρα το Γε-
νικό Σύστημα Υγείας
βελτιώνεται και κερδί-
ζει το στοίχημα για την
παροχή ποιοτικής ιατρο-
φαρμακευτικής περί-
θαλψης κατά τρόπο κα-
θολικό και αλληλέγγυο.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η πρόταση που παρουσίασε ο ΟΚΥ-
πΥ στους γιατρούς του δημοσίου
και απορρίφθηκε από την ΠΑΣΥΚΙ,
για πρώτη φορά επιχειρεί να δια-
συνδέσει την παραχώρηση οικο-
νομικών κινήτρων σε γιατρούς,  με
την παραγόμενη εργασία τους, στα
δημόσια νοσοκομεία. Πίσω από τα
νούμερα που έβαλε στο τραπέζι ο
Διαχειριστής των δημόσιων νοσο-
κομείων, βρίσκεται η ξεκάθαρη
επιδίωξη, αύξηση του βαθμού εκ-
μετάλλευσης των ιατρικών υποδο-
μών των νοσηλευτηρίων, σε περι-
βάλλον ΓεΣΥ,  η οποία αφενός θα
βελτιώσει σημαντικά τις προσφε-
ρόμενες ιατρικές υπηρεσίες και

αφετέρου θα σμικρύνει το υφιστά-
μενο χάσμα με τις ιδιωτικές κλινι-
κές. Στόχος που εάν επιτευχθεί,
θα καταστήσει τα δημόσια νοσο-
κομεία ανταγωνιστικά αλλά και
βιώσιμα, στο υπό διαμόρφωση νέο
περιβάλλον. Η παραχώρηση κινή-
τρων στους γιατρούς του δημοσίου,
πέρα από τις οποιεσδήποτε αντι-
δράσεις και αν εκδηλώνονται, θε-
ωρείται κομβικής σημασίας προ-
κειμένου ο ΟΚΥπΥ να είναι σε θέση
να εξισορροπήσει τα έσοδα και
έξοδα των νοσοκομείων. Λαμβά-
νοντας υπόψη τα οικονομικά απο-
τελέσματα των έξι πρώτων μηνών
λειτουργίας, παρατηρείται μια από-
κλιση η οποία αποδίδεται, σε πρα-
κτικά προβλήματα προσαρμογής
σε περιβάλλον ΓεΣΥ, αλλά και νο-
οτροπίας που επικρατεί στο χώρο

της δημόσιας υγείας, η οποία όπως
υποστηρίζεται θα πρέπει  να προ-
σαρμοστεί στα νέα δεδομένα, όπως
ευέλικτο ωράριο εργασίας με το
οποίο διαφωνούν οι γιατροί του
δημοσίου.

Τα κίνητρα
Με βάση τη μελέτη που συνο-

δεύει την πρόταση του ΟΚΥπΥ, το
κόστος των κινήτρων που προτά-
θηκαν στους ιατρούς του δημοσίου,
για κανονικό ωράριο εργασίας,  ου-
σιαστικά ισοδυναμεί με το 1/12
των υπολογιζόμενων ετήσιων εσό-
δων του ΟΚΥπΥ. Στους υπολογι-
σμούς που έχουν γίνει, λαμβάνονται
υπόψη τα έσοδα του μηνός Οκτω-
βρίου, επί των οποίων παρουσιά-
σθηκαν στους ιατρούς τρία σενάρια
τα οποία καθορίζουν το μηνιαίο

ποσό κινήτρων στους ιατρούς του
δημοσίου. 

Στο αρχικό σενάριο που αποτελεί
το ελάχιστο,  το μέσο μηνιαίο ει-
σόδημα του Ειδικού ιατρού καθο-
ρίζεται στα 770 ευρώ, με ετήσιο
συνολικό κόστος 4,4 εκατ. ευρώ.

Στο δεύτερο, το βασικό σενάριο,
το αντίστοιχο μέσο μηνιαίο εισό-
δημα ανέρχεται στα 970 ευρώ, με
συνολικό ετήσιο κόστος 5,4 εκατ.
ευρώ. 

Στο τρίτο σενάριο, το επιθυμητό,
το μέσο μηνιαίο εισόδημα ανεβαίνει
στα 1150 ευρώ, με ετήσιο συνολικό
κόστος για τον ΟΚΥπΥ, τα 6,4 εκατ.
ευρώ. Στα σενάρια που έχουν εκ-
πονηθεί φαίνονται και οι προσ-
δοκίες του ΟΚΥπΥ για τα ετήσια
έσοδα. Στο πρώτο σενάριο τα συ-
νολικά έσοδα τοποθετούνται στα

62,3 εκατ. ευρώ στο  δεύτερο στα
74,3 εκατ. ευρώ και στο τρίτο στα
91,1 εκατ. ευρώ. Από την πρόταση
προκύπτει πως κάποιος Ειδικός Ια-
τρός του δημοσίου έχει τα περι-
θώρια να αυξήσει τις απολαβές του
περισσότερο, εάν εργάζεται και
εκτός κανονικού ωραρίου. Σε αυτή
την περίπτωση στο πρώτο σενάριο
στο μέσο μηνιαίο εισόδημα προ-
στίθενται άλλα 230 ευρώ, στο δεύ-
τερο δεν υπάρχει διαφοροποίηση,
ενώ στο τρίτο ανεβαίνει στα 330
ευρώ. Συνολικά οι απολαβές από
τα κίνητρα, εντός και εκτός ωραρίου
εργασίας, διαμορφώνονται αντί-
στοιχα στα 1.000, 1.200 και 1.480
ευρώ.  

Οι απολαβές
Από πλευράς ΟΚΥπΥ, στη φα-

ρέτρα των επιχειρημάτων του πε-
ριλαμβάνονται και οι αναπροσαρ-
μογές που έγιναν τα τελευταία χρό-
νια, στα μισθολόγια των γιατρών
του δημοσίου. Σύμφωνα με εσω-
τερικό έγγραφο, οι αποδοχές ενός
Ειδικού Ιατρικού Λειτουργού πα-
ρουσιάζονται ότι ανέρχονται, ετη-
σίως και κατά μέσο όρο, στις 90.500
ευρώ. Ενός βοηθού διευθυντή στις
124 χιλιάδες ευρώ και ενός διευ-
θυντή κλινικής στις 122 χιλιάδες
ευρώ. 

Στις συγκεκριμένες απολαβές,
όπως διευκρινίζεται δεν συμπερι-
λαμβάνονται τα κίνητρα που δό-
θηκαν από τον ΟΚΥπΥ. Στο έγγρα-
φο αναφέρεται πως σε περιβάλλον
ΓεΣΥ (εφαρμογή και των δυο φά-
σεων), οι Ειδικοί Ιατροί σύμφωνα
με στοιχεία του ΟΑΥ θα λαμβάνουν

κατά μέσο όρο 170 χιλιάδες ευρώ
ετησίως. Για τους Προσωπικούς
Ιατρούς ενηλίκων του Δημοσίου,
τα στοιχεία του ΟΑΥ δείχνουν πως
οι συνολικές ετήσιες απολαβές θα
ανέλθουν, από 78 χιλιάδες ευρώ
έως 85 χιλιάδες ευρώ, την ώρα που
ένας Προσωπικός Ιατρός ενηλίκων
του ιδιωτικού τομέα, σύμφωνα με
τα ίδια στοιχεία, θα αμείβεται ετη-
σίως με 115 χιλιάδες ευρώ. Ένα
άλλο σημείο κομβικό για προσαρ-
μογή των δημόσιων νοσηλευτηρίων
σε περιβάλλον ΓεΣΥ, αφορά τη
φυγή ιατρών και την πρόσληψη
νέων. Εδώ τα στοιχεία που δίνονται
από τον ΟΚΥπΥ δείχνουν θετικό
πρόσημο σε σημείο που να υπο-
στηρίζεται πως το τελευταίο διά-
στημα καταγράφονται περιπτώσεις
επιστροφής ιατρών που αποχώρη-
σαν από τα δημόσια νοσοκομεία. 

Η ΠΑΣΥΚΙ
Παρά το γεγονός ότι το σχέδιο

παροχής κινήτρων φαίνεται ελκυ-
στικό η ΠΑΣΥΚΙ, μια εκ των συν-
τεχνιών των ιατρών του δημοσίου,
αντέδρασε έντονα προχωρώντας
μάλιστα σε τρίωρη στάση εργα-
σίας.

Οι της ΠΑΣΥΚΙ επιρρίπτουν ευ-
θύνες στον ΟΚΥπΥ για το αδιέξοδο
που έχει σημειωθεί, υποστηρίζον-
τας ούτε λίγο ούτε πολύ ότι η ηγεσία
του Οργανισμού με τη στάση της,
δεν τους άφησε άλλα περιθώρια
παρά τα δυναμικά μέτρα . «Λάβαμε
ένα κείμενο, το οποίο λίγο πολύ
μας είπαν ξέρετε είναι απόφαση
του ΔΣ(ΟΚΥΠΥ), και δεν επιδέχεται
ιδιαίτερη συζήτηση και αλλαγών.
Άρα, για ποιο διάλογο μιλούμε»,
υποστήριξε ο πρόεδρος της συν-
τεχνίας Σωτήρης Κούμας. Το χάσμα
μεταξύ των δυο πλευρών είναι με-
γάλο και αυτό προκύπτει από βα-
ρύτατες κατηγορίες που εκτόξευσε
η ΠΑΣΥΚΙ χαρακτηρίζοντας την
πρόταση των κινήτρων ως αντικί-
νητρο που στόχο έχουν  να εξω-
θήσουν τους γιατρούς ή ένα μεγάλο
αριθμό προς τα έξω, με ότι αυτό
συνεπάγεται για το μέλλον, για την
βιωσιμότητα των δημοσίων νοση-
λευτηρίων.

Τα αγκάθια πίσω από τα κίνητρα ΟΚΥπΥ 
Ισορροπημένο και δελεαστικό χαρακτηρίζει ο Οργανισμός το σχέδιο κινήτρων την ώρα που η ΠΑΣΥΚΙ κάνει λόγο για νέο κύμα φυγής 
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Στην πρόταση κινήτρων
προς τους γιατρούς του
δημοσίου οι ετήσιες
απολαβές τους σύμφω-
να με υπολογισμούς του
ΟΚΥπΥ αυξάνονται από
90 χιλιάδες ευρώ στις
110 χιλιάδες ευρώ. Το τι μέλει γενέσθαι στο χώρο της δημόσιας υγείας παραμένει άγνωστο με τους γιατρούς μέλη της ΠΑΣΥΚΙ αλλά και τον ΟΚΥπΥ να εμφανίζονται να μην έχουν

σημείο επαφής.
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Ανοίγει τον Ιούνιο η μαρίνα Αγίας Νάπας 
Οι συμφωνίες, τα χρονοδιαγράμματα και οι πελάτες που δεν ήρθαν λόγω του σάλου για τα χρυσά διαβατήρια

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Ιανουάριο ανοίγει ο χώρος ελλιμε-
νισμού σκαφών στη μαρίνα Αγίας
Νάπας, ενώ το καλοκαίρι θα ανοίξει
και το εμπορικό τμήμα της για το
κοινό. Στο μεταξύ συνεχίζονται οι
εργασίες για τους δύο πύργους, οι
οποίοι βάσει χρονοδιαγραμμάτων
θα είναι έτοιμοι μέχρι το 2022. Αυτά
αναφέρει στην «Κ» ο διευθύνων
σύμβουλος της M.M Makronisos
Marina Ltd Σταύρος Καραμοντάνης.
Ξεδιπλώνει τα χαρτιά του για το
προφίλ των εστιατορίων τα οποία
θα φιλοξενούνται στη μαρίνα, αλλά
και το προφίλ των αγοραστών των
διαμερισμάτων. Δεν θεωρεί αντα-
γωνιστική τη μαρίνα Παραλιμνίου,
ωστόσο είναι κατηγορηματικός για
τον τρόπο χειρισμού και της έκτασης
που πήρε το θέμα με το πρόγραμμα
πολιτογραφήσεων, κάτι που όπως
αναφέρει στοίχισε στο έργο, αλλά
και στον τομέα των ακινήτων ευ-
ρύτερα. 

-Παρουσιάσατε πρόσφατα τον
χώρο ελλιμενισμού στη μαρίνα.
Ποιο είναι το επόμενο στάδιο
στην πορεία υλοποίησης του
έργου;

Κατ΄αρχάς έχουμε ανοίξει τη μα-
ρίνα σε πιλοτική φάση για να μπο-
ρέσουμε να ελέγξουμε τα διάφορα
συστήματά της όπως την παροχή
νερού, ρεύματος και διαδικτύου σε
κάθε θέση ελλιμενισμού και στα
σημεία που προνοεί το σχέδιο ώστε
να είμαστε σίγουροι ότι θα μπορέ-
σουμε να προσφέρουμε τις υπηρε-
σίες τις οποίες έχουμε υποσχεθεί.
Οι θέσεις ελλιμενισμού που έχουμε
ανοίξει είναι γύρω στις 150 και συ-
νολικά ανέρχονται στις 420 θέσεις
στο νερό. Η ανατολική πλευρά της
λιμενολεκάνης είναι σημαντική,
διότι εκεί υπάρχει το κτήριο διοί-
κησης το οποίο έχουμε ανοίξει, το
κυβερνητικό κτήριο το οποίο φιλο-
ξενεί το τελωνείο, την λιμενική, τις
κτηνιατρικές υπηρεσίες, τμήμα
Υπουργείου Υγείας και ΥΚΑΝ. Έχει
ήδη στελεχωθεί από την αστυνομία
και οι υπόλοιπες υπηρεσίες ακο-
λουθούν. Όλα αυτά πρέπει να ελεγχ-
θούν για να μπορέσουμε να ανοί-
ξουμε στις 31 Ιανουαρίου του 2020
την μαρίνα μόνο για θέσεις ελλιμε-
νισμού. Αυτός είναι ο σκοπός μας.
-Πότε αναμένεται η ολοκλήρωση
του έργου;

-Οι στόχοι είναι να παραδοθεί η
μαρίνα για τα σκάφη τον Ιανουάριο
και το καλοκαίρι όταν θα έχει ολο-
κληρωθεί η εμπορική ζώνη με τα
καταστήματα, τις καφετέριες και
τα εστιατόρια, θα ανοίξουμε για το
κοινό. Από τον Ιανουάριο μέχρι τον
Ιούνιο θα υπάρχει μια περίοδος με-
ταβατική κατά την οποία θα τελει-
οποιήσουμε τα υπόλοιπα συστήματα

και θα δοθεί και η ευκαιρία να τε-
λειώσουμε τις κτηριακές εγκατα-
στάσεις όσον αφορά την εστίαση.
Τέλος του 2020 θα ανοίξει και ο χώ-
ρος των εκδηλώσεων. Παράλληλα
θα κτίζονται οι επαύλεις και οι πύρ-
γοι, οι οποίοι θα ολοκληρωθούν μέ-
χρι τέλος του 2021- αρχές του 2022.
-Άρα το καλοκαίρι, όταν θα επι-
σκέπτεται κάποιος την μαρίνα
θα βλέπει γύρω του τα εργοτά-
ξια;

-Δυστυχώς ή ευτυχώς, αυτό είναι
αναγκαίο κακό. Σίγουρα δεν είναι
ωραίο να το βλέπει κανείς αλλά δεν
μπορούμε να αναβάλουμε το άνοιγ-
μα για το κοινό μέχρι το 2022, όταν
θα ολοκληρωθεί η κατασκευή των
πύργων. Είναι κάτι που επιχειρη-
ματικά δεν μπορεί να δουλέψει.
Έχουμε όμως ήδη τοποθετήσει ει-
δικό διαχωριστικό ύψους τριών μέ-
τρων με το οποίο διασφαλίζουμε
την ασφάλεια των επισκεπτών.Αυτά
θα γίνουν πολύ προσεκτικά έτσι
ώστε να παρέχεται πλήρης ασφάλεια
σε όλους.  
- Το ότι υπάρχει άλλη μια μαρίνα
σε εξέλιξη - η μαρίνα Παραλι-
μνίου- δεν θεωρείτε ότι λειτουρ-
γεί η μια ανταγωνιστικά προς
την άλλη; Δεν θα κλέψει η μια
επισκέπτες ή πελάτες από την
άλλη;

- Θα έλεγα όχι και να σας εξηγήσω
τον λόγο. Κατ΄αρχάς για να δημι-
ουργηθεί ναυτικός τουρισμός, και
για να έρθει ένας ξένος με το σκάφος
του στην Κύπρο, σημαίνει ότι πρέπει
να έχει επιλογές. Επιλογές δεν ση-
μαίνει μια ή δυο μαρίνες. Πρέπει
να υπάρχουν διάφορες μαρίνες
στρατηγικά τοποθετημένες. Το ιδα-
νικό είναι κάθε 25 ναυτικά μίλια,
(40 χιλιόμετρα) να υπάρχει μια μα-

ρίνα ή ένας ασφαλής τόπος πρόσ-
δεσης σκαφών. Το ταξίδι στην θά-
λασσα δεν είναι καθόλου προβλέ-
ψιμο και είναι πολύ πιο αργό σε
σχέση με το ταξίδι με το αυτοκίνητο.
Τα ιστιοφόρα, μικρά ή μεγάλα, κά-
νουν περίπου 8-10 ναυτικά μίλια
την ώρα οπότε αντιλαμβάνεστε αν
η μαρίνα Λεμεσού με την δική μας
μαρίνα έχει απόσταση 55 ναυτικά
μίλια, χρειάζονται 5-5μιση ώρες τα-
ξιδίου. Δεν είναι λίγες. Άρα θα χρει-
αστεί να σταματήσει στην Λάρνακα
σε περίπτωση που συμβεί κάτι. Αυτό
το αίσθημα της ασφάλειας είναι
πολύ σημαντικό. Άρα για τους bo-
aters, οι μαρίνες είναι απαραίτητο.
Από την άλλη για να πείσεις τον

Κύπριο καταναλωτή, από την Πάφο
ή την Λευκωσία, πρέπει να του δώ-
σεις επιλογές.Είναι επίσης πολύ ση-
μαντικό να προχωρήσει η μαρίνα
στην Πάφο, διότι αποτελεί το δυτικό
σημείο εισόδου στην Κύπρο, από
την δυτική πλευρά της Μεσογείου,
άρα από τα νησιά της Ελλάδας, ακρι-
βώς για να υπάρχει η ασφάλεια, την
οποία δεν προσφέρει το λιμανάκι
της Πάφου.  Άρα είναι σημαντική
η ύπαρξη μαρίνων για να υπάρχουν
αυτές οι επιλογές. Και φυσικά είναι
κάτι που δημιουργεί ένα υγιές πε-
ριβάλλον ανταγωνισμού. Διότι ναι
μεν εγώ θέλω να προσφέρω τις κα-
λύτερες υπηρεσίες, καλύτερες από
τις άλλες μαρίνες, αλλά ιδού η Ρόδος,
ιδού και το πήδημα.
-Υπάρχει ενδιαφέρον για νέες
τουριστικές αναπτύξεις κοντά
στην μαρίνα. Γνωρίζετε αν υπάρ-
χουν κι άλλες ανάλογες επεν-
δυτικές κινήσεις;

-Η μαρίνα Αγίας Νάπας και η
επένδυση που κάνουμε ύψους 300
εκατομμυρίων είναι η μεγαλύτερη
επένδυση που έχει γίνει ποτέ στην
περιοχή και από τις μεγαλύτερες
στην Κύπρο. Είναι ένα έργο το οποίο
είναι έργο υποδομής, πολύ καλής
ποιότητας και σχεδιασμού από όλες
τις πλευρές.  Άρα είναι αναπόφευκτο
ότι δίνει έναυσμα για νέες επενδύ-
σεις. Αυτό για μας είναι τεράστια
επιτυχία διότι είναι ψήφος εμπι-
στοσύνης στη δική μας επένδυση.
Όποια νέα επένδυση είναι κάτι το
ευχάριστο και καλοδεχούμενο και
μακάρι να έρθουν κι άλλες προσεγ-
μένες επενδύσεις σωστές με σωστό
σχεδιασμό. Υπάρχουν κι άλλα ξε-
νοδοχεία που κτίστηκαν, ή κτίζονται
τώρα λόγω της μαρίνας και είμαι
σίγουρος ότι θα ανακοινωθούν κι

άλλα. Φτάνει να είναι σωστά σχε-
διασμένα για το καλό όλων για να
μην χαλάσουμε αυτό που προσπα-
θούμε με κόπο να κτίσουμε για το
κοινό όφελος.

Συμφωνίες για εστιατόρια
-Τι συμφωνίες έχετε κλείσει για
την εμπορική ανάπτυξη της μα-
ρίνας;

-Δεν μπορώ ακόμα να ανακοι-
νώσω brands, εκείνο που μπορώ
να σας πω είναι ότι είμαστε σε προ-
χωρημένες συζητήσεις, άρχισαν
να πέφτουν υπογραφές αλλά στρα-
τηγικά θέλουμε να ανακοινώσουμε
αφού υπογράψουμε με όλες τις
εταιρείες ή τουλάχιστον με την
πλειοψηφία. Θα υπάρχει επίσης
φαρμακείο και μια μικρή υπεραγορά
για την οποία έχουμε συζητήσει
με τις διάφορες αλυσίδες. Στον το-
μέα της εστίασης θέλω να τονίσω
ότι στόχος μας είναι να γίνουν πολύ
στοχευμένες επιλογές. Θέλουμε να
προσφέρουμε σε οποιοδήποτε επι-
σκέπτη μία ωραία  εμπειρία. Για
να μπορέσουμε να προσφέρουμε
αυτή την ωραία εμπειρία, πρέπει
να έχουμε και τα ανάλογα εστια-
τόρια, καφετέριες και καταστήματα
και δεν είναι εύκολο να τα συν-
δυάσεις όλα αυτά ώστε να υπάρχει
μια ισορροπία. Πιστεύω όμως ότι
το έχουμε καταφέρει. 
-Θα δούμε εστιατόρια fast fo-
od;

-Το fast food είναι κάτι το οποίο
αποφεύγουμε για την μαρίνα αφού
θεωρούμε ότι δεν ταιριάζει στο
concept. Από την άλλη όμως υπάρ-
χουν κάποια brands και αλυσίδες
εστιατορίων, τα οποία έχουν αγ-
καλιαστεί από τον Κύπριο κατα-
ναλωτή, και θα ήθελε να τα δει

στην μαρίνα και προς αυτή την κα-
τεύθυνση βλέπουμε. 
-Πρόκειται για κυπριακές εται-
ρείες;

-Όχι μόνο κυπριακές. Εκείνο
που έχει σημασία για εμάς, είναι
ναι η μαρίνα μας να διαφοροποι-
είται είτε από άλλες μαρίνες είτε
τοπικές είτε της περιοχής της ανα-
τολικής Μεσογείου. Ο σκοπός μας
είναι να προσφέρουμε στον επι-
σκέπτη και στους ένοικους των
επαύλεων και των πύργων την ιδα-
νική εμπειρία.

Σκάφη, όχι κρουαζιερόπλοια
-Για τι είδους σκάφη προορίζεται
η μαρίνα;

-Τα σκάφη αρχίζουν από δέκα
μέτρα μέχρι 65 μέτρα. Είναι ιστιο-
φόρα, τα λεγόμενα ταχύπλοα σκά-
φη, και τα cruisers. Ο στόχος της
μαρίνας Αγίας Νάπας είναι να προ-
σελκύσει την κατηγορία μεταξύ
20-45 μέτρα βασισμένοι πάντοτε
στις τάσεις της αγοράς. Για τα σκά-

φη από δέκα μέτρα και κάτω έχουμε
δημιουργήσει ένα χώρο ο οποίος
δεν είναι εντός της λιμενολεκάνης
αλλά εντός του λιμένα και είναι το
λεγόμενο boat yard. Εκεί έχουμε
δημιουργήσει ένα πολυώροφο σύ-
στημα στάθμευσης με τέσσερις
στάθμες για αυτά τα σκάφη, χωρεί
περίπου 180 θέσεις από 0-10 μέτρα
και εκεί θα προσφέρονται υπηρε-
σίες concierge service. Αν κάποιος
έχει ένα ταχύπλοο, θα του προσφέ-
ρουμε υπηρεσία με ειδικό μηχά-
νημα και θα το τοποθετούμε από
το νερό σε αυτές τις θήκες. Αυτό
είναι κάτι πρωτοποριακό για την
Κύπρο και την Μέση Ανατολή. Ξε-
κινάμε με εκστρατεία τον Ιανουάριο
ώστε να προσελκύσουμε όσο πε-
ρισσότερους πελάτες μπορούμε,
στοχεύοντας ειδικότερα στην το-
πική αγορά. 
-Σας ενδιαφέρει ο τουρισμός
κρουαζιέρας;

-Αυτό είναι κάτι που ακούω τα-
κτικά. Πρέπει να το καταλάβουν
οι τοπικές αρχές ότι οι μαρίνες
εστιάζουν αλλού.Θέλω να υπογραμ-
μίσω ότι τα κρουαζιερόπλοια θέ-
λουν ειδικές αποβάθρες και ειδική
μεταχείριση, και οι μαρίνες δεν γί-
νονται για να εξυπηρετήσουν
κρουαζιερόπλοια, αυτό είναι ξεκά-
θαρο. Σίγουρα είναι ευπρόσδεκτα
επειδή φέρνουν μεγάλο αριθμό επι-
βατών. Αλλά αυτή την στιγμή τα
μόνα σημεία που μπορούν να εξυ-
πηρετήσουν κρουαζιερόπλοια είναι
το λιμάνι της Λεμεσού και της Λάρ-
νακας. Αν ολοκληρωθούν οι υπο-
δομές μας και μπορούν να έρθουν
να δένουν σε ανοικτή θάλασσα και
να φέρνουν τον κόσμο στην μαρίνα
μας, τότε πολύ ευχαρίστως να τα
εξυπηρετήσουμε.
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«Δεν θα δούμε στην 
μαρίνα εστιατόρια fast
food, αλλά θα υπάρχουν
αλυσίδες εστιατορίων
τα οποία έχουν αγκαλια-
στεί από τον Κύπριο 
καταναλωτή».

-Ήταν εξ αρχής πολύ θετική η
ανταπόκριση της αγοράς για τα
διαμερίσματα στους πύργους.
Σε ποιο στάδιο βρίσκεστε τώ-
ρα;

-Το προφίλ των αγοραστών μας
παραμένει το ίδιο. Έχουμε αγορα-
στές από διάφορες χώρες, είτε αυτοί
είναι από την Σαουδική Αραβία,
από τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα,
από τη Ρωσία, την Ευρώπη, την
Κύπρο και την Αφρική.Ειδικότερα,
έχουμε αγοραστές από την Αίγυπτο
λόγω του συνέταιρου και μεγαλο-
επενδυτή του έργου Naguib Sawi-
ris, ο οποίος είναι όνομα πολύ δυ-
νατό όχι μόνο στην Αίγυπτο αλλά
παγκοσμίως. Προοπτική για εμάς
είναι η ασιατική αγορά από την
οποία έχουμε λιγότερους αγορα-
στές. Αυτή την στιγμή εμείς επειδή

έχουμε πωλήσει σχεδόν τον ανα-
τολικό πύργο γύρω στο 90% τον
οποίο είχαμε στρατηγικά προωθή-
σει, και ο οποίος παραδίδεται τέλος
του 2021. Όσον αφορά τον δυτικό
πύργο στρατηγικά έχουμε επιλέξει
να ανοίξουμε την μαρίνα  και τότε
να τον βγάλουμε στην αγορά το
επόμενο καλοκαίρι ή την άνοιξη,
ώστε να υπάρχει κάτι χειροπιαστό
λόγω αυτών που συμβαίνουν στον
τομέα των ακινήτων. Οι τιμές στον
δυτικό πύργο θα ξεκινούν από τις
650 χιλιάδες ευρώ για διαμέρισμα
ενός υπνοδωματίου και θα πηγαί-
νουν μέχρι έξι εκατομμύρια για το
ρετιρέ. 
-Σε ποιο βαθμό έχετε στηριχθεί
στο πρόγραμμα των πολιτογρα-
φήσεων για την αγορά των δια-
μερισμάτων. 

-Είναι αναπόφευκτο να μην
υπάρχουν πελάτες από το πρό-
γραμμα αλλά το ευχάριστο για εμάς
είναι ότι δεν είμαστε εξαρτημένοι
σε αυτό. Και αυτό το λεν οι στατι-
στικές που έχουμε με τις πωλήσεις
τις οποίες έχουμε κάνει. Δηλαδή,
γύρω στο 45% των πωλήσεων μας
είναι προς αυτή την κατεύθυνση.
Το υπόλοιπο 55-60% του πελατο-
λογίου μας, μας επέλεξε επειδή εί-
μαστε destination project και αυτό
είναι το δυνατό μας σημείο. Αυτός
ο σάλος που έχει γίνει τελευταίως
γύρω από το θέμα των διαβατηρίων
επηρεάζει όλους μας, αφού έχει
επηρεάσει την Κύπρο γενικότερα.
-Έχει επηρεάσει και εσάς;

-Επηρεάστηκαν όλες οι πωλήσεις
παγκύπρια. Φαίνεται και στις στα-
τιστικές. Και δεν σημαίνει ότι επη-

ρεάστηκα επειδή έχασα τον πελάτη
ο οποίος θα ερχόταν ειδικά για το
διαβατήριο. Έχασα τον πελάτη
διότι διαβάλλεται η Κύπρος.
-Άρα έχετε χάσει πελάτες;

-Βεβαίως, όλος ο τομέας των ακι-
νήτων άρα και εμείς, έχουμε χάσει.
Και ένα μήνυμα που πρέπει να δώ-
σουμε προς τα έξω είναι ότι εμείς
δεν λέμε στην Κυβέρνηση να δίνει
διαβατήρια αβέρτα αλλά να ακο-
λουθεί το πρόγραμμα σωστά με
τους κανόνες που πρέπει να υπάρ-
χουν. Όμως ιδιαίτερα για τους πο-
λιτικούς, όταν συζητούν τέτοια
πράγματα σε τόσο έντονο ύφος το
αποτέλεσμα είναι να κάνουμε ζημιά
της χώρα μας. Πρέπει όλοι να είναι
προσεκτικοί, διότι ήδη έχουν κάνει
ζημιά. Και έχουν ευθύνη όλοι οι
πολιτικοί. 

Χάθηκαν πελάτες λόγω του σάλου των χρυσών διαβατηρίων 

Καραμοντάνης: Μέχρι στιγμής έχει πωληθεί σχεδόν το 90% του ανατολικού πύργου, ο οποίος παραδίδεται τέλος του 2021.  Ο δυτικός πύργος θα ανοίξει στην
αγορά εφόσον λειτουργήσει η μαρίνα. 

Ήδη έχει ανοίξει το ανατολικό τμήμα της λιμανολεκάνης και γύρω στις 150 θέ-
σεις ελλιμενισμού. Τον Ιανουάριο θα ανοίξει όλος ο χώρος της λιμανολεκάνης. 
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Δεν λειτουργεί ανταγω-
νιστικά η μαρίνα Παρα-
λιμνίου. Χρειαζόμαστε
τις μαρίνες και είναι επί-
σης πολύ σημαντικό να
προχωρήσει η μαρίνα
στην Πάφο.

Επένδυση

300 εκατ. ευρώ

Δύο πύργοι

115 μέτρων

190 διαμερίσματα

29 επαύλεις

Χωρητικότητα

600 σκάφη

Eτος ολοκλήρωσης

2022

Η Μαρίνα Αγίας Νάπας 
σε αριθμούς
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε μπαράζ ανανέωσης συλλογικών
συμβάσεων προχώρησε η Ένωση
Τραπεζικών Υπαλλήλων Κύπρου
την περασμένη εβδομάδα, με τη
σημαντικότερη να είναι αυτή της
Τράπεζας Κύπρου. Όχι γιατί μετά
από συζητήσεις από το 2017 επι-
τέλους δόθηκε λύση, αλλά γιατί η
ΕΤΥΚ για πρώτη φορά στην ιστορία
της φαίνεται να «βάζει νερό στο
κρασί της». Ενώ η ΕΤΥΚ ήταν ανέν-
δοτη αναφορικά με τις συλλογικές
συμβάσεις, με τις παραχωρήσεις
των προσαυξήσεων και της ΑΤΑ
και τις ζητούσε στην ολότητά τους,
έκανε πίσω και δέχτηκε μία προ-
σαύξηση που είναι μειωμένη σε
σχέση με την οριζόντια που ζη-
τούσε «διακαώς» για όλους τους
υπαλλήλους της. Με αυτό τον τρό-
πο που συμφωνήθηκε με την Τρά-
πεζα Κύπρου, θα παραχωρηθεί μια

μειωμένη οριζόντια αύξηση προς
όλους, ωστόσο αφήνεται έτσι «κε-
νό» για να δοθεί και επιπλέον ποσό
βάσει απόδοσης του κάθε υπαλ-
λήλου. Η ετήσια προσαύξηση για
το 2018 είχε ήδη παραχωρηθεί για
την Τράπεζα Κύπρου, εκείνο που
ήταν ανοικτό για τη διάρκεια της
Σύμβασης είναι τα έτη 2019 και
2020. Η συμφωνία προβλέπει, με-
ταξύ άλλων, για το 2019 μια ισό-
ποση αύξηση για όλους τους υπαλ-
λήλους της τράπεζας ίση με 115
ευρώ το μήνα, έως και για το 2020.
Όπως αναφέρει ίδια η ΕΤΥΚ, «η
ρύθμιση αυτή δεν καταργεί τις
υφιστάμενες μισθολογικές κλίμα-
κες και η αύξηση (€115 + €115)
θα είναι εντός των συμφωνημένων
με την ΕΤΥΚ κλιμάκων και στην
οποία είναι τοποθετημένος ο κάθε
συνάδελφος ανάλογα με το βαθμό

του». Τονίζει δε, πως, με αυτή τη
συμφωνία ευεργετούνται ιδιαίτερα
οι χαμηλόμισθοι συνάδελφοι τόσο
άμεσα όσο και μακροχρόνια. Και
πολύ σωστά αναφέρει η συντεχνία.
Όντως, με την οριζόντια αύξηση
των 115 ευρώ σε όλους (τραπεζοϋ-
πάλληλοι, κλητήρες, καθαρίστριες,
γραφείς ), ωφελούνται οι χαμηλό-
μισθοι, διότι αν υποθέσουμε πως
ένας εργαζόμενος στην τράπεζα
λαμβάνει 1.000 ευρώ το μήνα, σί-
γουρα δεν θα λάμβανε προσαύξηση
115 ευρώ. Θα λάμβανε πολύ λιγό-
τερα. Την ίδια ώρα ενισχύεται η
θέση που είχε εκφραστεί από την
έναρξη του Σχεδίου Εθελουσίας
Εξόδου της τράπεζας, πως ήταν
τόσο γενναιόδωρο επειδή παρα-
σκηνιακά ήδη είχαν βρει ΕΤΥΚ και
Τράπεζα Κύπρου τη χρυσή τομή
για τη συλλογική σύμβαση. Μόλις

δυο μήνες μετά, επιβεβαιώνεται.
Συν τοις άλλοις, η σύμβαση μεταξύ
ΕΤΥΚ και Τράπεζας Κύπρου προ-
νοεί όπως εντός του πρώτου εξα-
μήνου του 2020, η Τράπεζα προ-
χωρήσει στη συμπλήρωση των κε-
νών οργανικών θέσεων, δηλαδή
θέσεων προαγωγής που θα είναι
κενές τη δεδομένη στιγμή. Επίσης,
το Ταμείο Προνοίας, βάσει της επί-
σημης ανακοίνωσης, από το 2021
θα επανέλθει στο 9%. Το Ταμείο
Προνοίας για το 2020 θα είναι στο
8%.

Το μήνυμα εστάλη
Υπάρχει όμως και μία άλλη πτυ-

χή. Η Τράπεζα Κύπρου, ενώ «αγω-
νίζεται» από το 2017 και κάνει λόγο
για αλλαγή στο σύστημα των αμοι-
βών, έκανε πίσω, τουλάχιστον για
φέτος. Το μήνυμα εστάλη από τα

τέλη Οκτωβρίου, όταν ο διευθύνων
σύμβουλος της Τράπεζας Κύπρου
Πανίκος Νικολάου είχε μιλήσει στο
Limassol Economic Forum για τους
μισθούς. Τότε, είχε περιγράψει ως
αναπόφευκτη την αλλαγή του συ-
στήματος αμοιβών των τραπεζικών
υπαλλήλων, είτε από του χρόνου,
είτε στο αμέσως επόμενο χρονικό
διάστημα. 

Ο κ. Νικολάου, απαντώντας σε
ερωτήσεις στη διάρκεια συζήτησης
στο Forum, ανέδειξε ότι «οι τρά-
πεζες πρέπει να κινηθούν γρήγορα
και να συζητήσουν με τις συντε-
χνίες για να προωθήσουν ένα πιο
δίκαιο» σύστημα αμοιβών». Σύμ-
φωνα με τον νέο CEO της Τράπεζας,
«θα πρέπει να υπάρξει ένα σύστημα
αμοιβών στη βάση της απόδοσης
και της θέσης». Είχε σημειώσει δε,
ότι «στην περίπτωση της Τράπεζας

Κύπρου αυτό δεν θα γίνει φέτος,
ίσως συμβεί τον επόμενο χρόνο,
αλλά θα γίνει, αφού είναι αναπό-
φευκτο».

Ιδιάζουσα περίπτωση
Αν και επίσημα δεν έχει υπο-

γραφεί καμία συλλογική σύμβαση
με την Ελληνική, η Τράπεζα ανα-
κοίνωσε αρχές Οκτωβρίου πως θα
παραχωρούσε αυξήσεις σε όλους
τους υπαλλήλους της κατά 2% του
μισθού τους, ενώ παράλληλα θα
λάμβαναν περισσότερα, βάσει της
απόδοσής τους και του επαγγέλ-
ματός τους σε σχέση με τους μι-
σθούς που δίνονται στο «παζάρι».
Σύμφωνα με τους υπολογισμούς
της Ελληνικής, όπως είχε καταγρά-
ψει και η «Κ», κατά μέσο όρο ο κάθε
υπάλληλος θα λάμβανε αύξηση της
τάξης του 4,4%. Ετσι, το μισθολόγιο

της τράπεζας θα επιβαρυνθεί κατά
4,7 εκατ. ευρώ κάθε χρόνο, πράγμα
που έγινε. Οι υπάλληλοι της τρά-
πεζας έλαβαν αναδρομικά τις αυ-
ξήσεις τους στο τέλος Οκτωβρίου
2019, ό,τι δικαιούνταν από τον Ια-
νουάριο του 2019. Μπορεί η Ελλη-
νική να μην έχει συμφωνήσει με
την ΕΤΥΚ, αλλά η μεθοδολογία με
την οποία η Τράπεζα θέλει και πα-
ραχωρεί τις αυξήσεις της από τα
τέλη Οκτωβρίου είναι πιο κοστο-
βόρες. Η διαφορά είναι περίπου
στο 1 εκατ. ευρώ ετησίως. Σημει-
ώνεται πως η παραχώρηση αυξή-
σεων που διεκδικεί η ΕΤΥΚ μέσω
συμφωνιών της παλαιάς συλλογικής
σύμβασης, θα ανέβαζε τους μισθούς
των υπαλλήλων κατά 3,8% οριζον-
τίως. Τέλος, θέσπισε κατώτατο μι-
σθό τα 1.300 ευρώ για όλους τους
υπαλλήλους της, μέτρο που ευνόη-
σε 300 περίπου υπαλλήλους της
τράπεζας. Οι 275 ήταν υπάλληλοι
που ήρθαν από το Συνεργατισμό
μετά το κλείσιμό του και είχαν μι-
σθούς πολύ χαμηλότερους από
αυτό το ποσό.

Προκύπτουν μεγάλα ερωτημα-
τικά αναφορικά με τη στάση που
θα κρατήσει η ΕΤΥΚ απέναντι στην
Ελληνική Τράπεζα και την ανανέ-
ωση της συλλογικής σύμβασης με-
ταξύ των δύο τραπεζών, ιδίως μετά
την γενναιόδωρη στάση της δεύ-
τερης και του «κράματος» που συμ-
φωνήθηκε με την Τρ. Κύπρου.
Υπενθυμίζεται πως πριν από μερι-
κές ημέρες υπεγράφη η συλλογική
σύμβαση με την AlphaBank, ενώ
την Παρασκευή ανακοινώθηκαν
και υπογραφές συμβάσεων με
Astrobank και CDB Bank.

Πάντως, η ανακοίνωση της
ΕΤΥΚ που γνωστοποιεί για το απο-
τέλεσμα των γενικών συνελεύσεων
των μελών τους στην Τράπεζα Κύ-
πρου σε όλες τις επαρχίες, και που
είναι ξεκάθαρο μήνυμα προς την
Ελληνική, καταλήγει ως εξής: «Ελ-
πίζουμε ότι και οι υπόλοιπες Τρά-
πεζες θα επιδείξουν την ίδια ωρι-
μότητα και υπευθυνότητα και  να
καταλήξουμε σε συμφωνία δια-
σφαλίζοντας για το επόμενο χρο-
νικό διάστημα την εργατική ειρήνη,
η οποία είναι απολύτως απαραίτητη
για το χρηματοπιστωτικό μας σύ-
στημα».
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Η Τράπεζα Κύπρου, ενώ
αγωνίζεται από το 2017
και κάνει λόγο για αλλα-
γή στο σύστημα των
αμοιβών, έκανε πίσω,
τουλάχιστον για φέτος.

«Νερό στο κρασί» της έβαλε η ΕΤΥΚ
Εδωσε τα χέρια με την Τράπεζα Κύπρου για μειωμένες οριζόντιες αυξήσεις, αλλάζοντας στάση χρόνων

Προκύπτουν μεγάλα ερωτηματικά αναφορικά με τη στάση που θα κρατήσει η ΕΤΥΚ απέναντι στην Ελληνική Τράπεζα και την ανανέωση της συλλογικής σύμβα-
σης μεταξύ των δύο τραπεζών.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Τα τελευταία στοιχεία της JCC από
την χρήση των πιστωτικών καρτών
στην τοπική αγορά για τον Νοέμ-
βριο του 2019 κατέγραψαν μείωση
στον κλάδο των ταξιδιωτικών πρα-
κτόρων. Στοιχείο το οποίο δεν θε-
ωρείται ωστόσο ανησυχητικό, αφού
ο μήνας Νοέμβριος είναι συνήθως
μήνας με λιγότερα ταξίδια και τα-
ξιδιωτικά πακέτα, κυρίως λόγω του
ότι προηγείται των Χριστουγέννων.
Για παράδειγμα, συγκεκριμένο τα-
ξιδιωτικό πρακτορείο έκανε
1.100.000 πωλήσεις τον Νοέμβριο
ενώ ο μέσος όρος των προηγούμε-
νων μηνών ήταν περίπου 2.300.000
εκατομμύρια ευρώ. Ωστόσο, αυτό
το στοιχείο ήταν το έναυσμα για
αναζήτηση στοιχείων σε σχέση με
την θέση των ταξιδιωτικών γρα-
φείων στην αγορά ταξιδίων. 

Φαινομενική η μείωση
Από το 2009 μέχρι το 2012 υπήρξε

μείωση λόγω της μεγάλης επίδρασης
του διαδικτύου στους καταναλωτές,
αναφέρει ο επίτιμος πρόεδρος των
ταξιδιωτικών πρακτόρων Άκης Κελ-
λεπέσιης. Βάσει των στοιχείων, τα
2-3 τελευταία χρόνια υπάρχει μία
σταθερότητα και ίσως μια μικρή
αύξηση σε ετήσια βάση. Εξηγεί ότι
η σταθερότητα και η αύξηση στις
τάξεις των ταξιδιωτικών πρακτόρων
δεν σημαίνει ότι έχει μειωθεί η τάση
των καταναλωτών προς την χρήση
του διαδικτύου για τα ταξίδια τους.
Την δεδομένη στιγμή, σύμφωνα με
τις εκτιμήσεις των ίδιων των ταξι-
διωτικών πρακτόρων, από το σύνολο

της καταναλωτικής πίτας  το δια-
δίκτυο έχει το 65%, παραμένει εκεί,
και οι ταξιδιωτικοί πράκτορες έχουν
το 40-45%, και είναι κάτι που έχει
σταθεροποιηθεί τα τελευταία 2-3
χρόνια. 

Ωστόσο, την τριετία από το 2009-
2012 τα ταξιδιωτικά γραφεία απώ-
λεσαν μεγάλους τζίρους σε αερο-
πορικά εισιτήρια περίπου της τάξης
του 20% λόγω ακριβώς του διαδι-
κτύου. Τα τελευταία τρία χρόνια
οι πωλήσεις των πρακτορείων

έχουν μια σταθερότητα και ίσως
μια μικρή αύξηση γύρω στο 3-4%.
Το θέμα πλέον είναι αν η αύξηση
είναι ανάλογη της αύξησης της πί-
τας των καταναλωτών, αναφέρει
ο κ. Κελεπέσιης και επισημαίνει
ότι υπάρχει μεγάλη αύξηση στα
ταξίδια των Κυπρίων τα τελευταία
χρόνια. Αν μάλιστα τα εισιτήρια
που εκδίδονται αγοράζονται κα-
τευθείαν από αεροπορικές εταιρείες
ή από ξένες ιστοσελίδες, τότε εν-
δεχομένως σε αυτές τις πλατφόρμες

να υπάρχει μεγαλύτερη αύξηση σε
σχέση με τους ταξιδιωτικούς πρά-
κτορες. 

Μεγαλώνει η πίτα
Όντως, μια ματιά στα στοιχεία

της στατιστικής υπηρεσίας, δείχνει
ότι ο αριθμός των Κυπρίων ταξι-
διωτών έχει αυξηθεί μέσα σε μια
δεκαετία, κυρίως δε η αύξηση έχει
συντελεστεί την τελευταία τριετία.
Από το 2010 μέχρι το 2018  ο αριθ-
μός αυτός έχει αυξηθεί κατά 200

χιλιάδες. Συγκεκριμένα καταγρά-
φηκαν 1,24 εκατ., επιστροφές Κυ-
πρίων από το εξωτερικό σε σχέση
με 1,44 εκατομμύρια το 2018. Για
το 2019, από τον Ιανουάριο μέχρι
τον Οκτώβριο ο αριθμός ανήλθε
στα 1,3 εκατομμύρια ταξιδιώτες.

Ανάγκη αναπροσαρμογής
Από την πλευρά του, ο πρόεδρος

του συνδέσμου ταξιδιωτικών πρα-
κτόρων Κύπρου Βασίλης Σταμα-
τάρης αναφέρει ότι υπάρχει κίνηση
στην αγορά, και ότι τα μέλη του
αναπροσαρμόζονται στις ανάγκες
και τις τάσεις των καταναλωτών.

Εξηγεί επίσης ότι ως αδειοδοτημένα
γραφεία, παρέχουν εγγύηση της
ασφάλειας της συναλλαγής. Αυτό
σημαίνει ότι ο ταξιδιωτικός πρά-
κτορας έχει την απόλυτη ευθύνη,
αν γίνει μια λανθασμένη πληρωμή
να την επαναφέρει. Στα ατού των
ταξιδιωτικών πρακτόρων, συμπε-
ριέλαβε και τις εγγυήσεις που έχουν
προς το Υφυπουργείο και την IATA,
και κυρίως, το γεγονός ότι ένας τα-
ξιδιωτικός πράκτορας λειτουργεί
ως σύμβουλος, έχοντας την γνώση

των αγορών και των αεροπορικών
εταιρειών και παρέχοντας τις επι-
λογές στον πελάτη. 

Σημείωσε επίσης ότι τα γραφεία
μέλη έχουν υποχρέωση έναντι της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να είναι
ασφαλισμένοι έναντι της αφερεγ-
γυότητας των γραφείων, κάτι που
προσφέρει εγγυήσεις στον ταξι-
διώτη ότι αν συμβεί κάτι δεν θα
χάσει τα λεφτά του. 

Προβλήματα πρακτόρων
Τα θέματα αφερεγγυότητας των

αεροπορικών εταιρειών δεν αφή-
νουν ανεπηρέαστα τα ταξιδιωτικά
πρακτορεία αναφέρει ο κ. Σταμα-
τάρης. Και εξηγεί πως όταν κλείνει
μια αεροπορική εταιρεία κάτι που
συνέβηκε τρεις φορές τους τελευ-
ταίους μήνες τα πρακτορεία δεν
έχουν την ίδια εξασφάλιση  από
την αγορά. Κάνει λόγο για ανισο-
μερή προσπάθεια η οποία προσφέ-
ρεται με υποχρεωτικές ρυθμίσεις
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ήδη
για το θέμα είναι σε συζητήσεις
με τα αρμόδια υπουργεία και κα-
ταθέτουν εισηγήσεις και προτάσεις
ώστε να εξεύρουν τρόπους να είναι
όλοι εξασφαλισμένοι και όχι μόνο
ο ταξιδιώτης και να μένει εκτεθει-
μένος ο ταξιδιωτικός πράκτορας.
Σημειώνει ως παράδειγμα το κόστος
το οποίο είχαν υποστεί τα μέλη
του συνδέσμου ταξιδιωτικών πρα-
κτόρων το 2018 με το κλείσιμο της
Cobalt το οποίο ανήλθε στο ένα
εκατομμύριο ευρώ, ενώ από όλα
τα κλεισίματα εταιρειών οι ταξι-
διωτικοί πράκτορες επωμίζονται
κόστος.

Ανακτούν χαμένο έδαφος οι ταξιδιωτικοί πράκτορες
Καταγράφουν αύξηση περίπου 3-4% στις πωλήσεις τους τα τελευταία τρία χρόνια - Δηλώσεις Ακη Κελεπέσιη
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Περίπου 20% ήταν οι
απώλειες των ταξιδιωτι-
κών πρακτόρων την
τριετία 2009-2012 
λόγω της επέλασης 
του διαδικτύου.Τα πρακτορεία βλέπουν σταθερότητα και μικρή αύξηση αλλά, όπως αναφέρει ο κ. Κελλεπέσιης, δεν έχουν απορρο-

φήσει στον βαθμό που θα μπορούσαν την αύξηση που καταγράφεται στα ταξίδια των Κυπρίων τα τελευταία χρόνια.
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Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Οι επενδύσεις  
αντιπροσώπευαν 
μόλις το 11,1% 
του ΑΕΠ το 2018, όταν 
της Τουρκίας φθά-
νουν το 29,6%.

Τη χάραξη  
εθνικής στρατηγικής 
για την 4η Βιομηχα- 
νική Επανάσταση 
ζήτησε ο ΣΕΒ.
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ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Βραδυφλεγής βόμβα
για την οικονομία
το δημογραφικό 

Οι μεταρρυθμίσεις
των μνημονίων
δεν ήταν αρκετές

Στις τελευταίες θέσεις παγκοσμίως
παραμένει η Ελλάδα σε επενδύσεις

Χαμηλά και σε ψηφιακές δεξιότητες στην Ε.Ε.

Μόνο οι Γουινέα Μπισάου, Πουέρτο Ρίκο και Ζιμπάμπουε έχουν χειρότερες επιδόσεις

Ο πληθυσμός προβλέ-
πεται να μειωθεί  
σε 8,3 εκατομμύρια  
το 2050 από 10,8  
εκατομμύρια που ήταν 
το 2015.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ 

Χρειάζονται 

-
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Ειδικά για το 
συνταξιοδοτικό,  
η κ. Αναστασάτου 
είπε ότι η σχετική 
δαπάνη παραμένει 
μακράν η υψηλότερη 
στην Ε.Ε. και αποτελεί 
«δημοσιονομική 
βόμβα».
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-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

Ανω του 40%  
των εργαζομένων  
στη βιομηχανία σήμε-
ρα είναι πτυχιούχοι, 
όταν το αντίστοιχο  
ποσοστό το 1991  
ήταν μόλις 22%.

Οι πτυχιούχοι
εκτοπίζουν
ανειδίκευτους
εργάτες στις ΗΠΑ
Οι θέσεις εργασίας στη μεταποίηση
απαιτούν πλέον περισσότερες δεξιότητες

Εκτιμάται -

Είναι -

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

Η εισβολή των ρομπότ
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Η οικονομία 

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

H κ. Λαγκάρντ Για φέτος η ΕΚΤ 
προβλέπει ρυθμό 
ανάπτυξης 
της Ευρωζώνης 1,2% 
και 1,1% το 2020.

Αρχισαν να εξασθενούν 
οι διεθνείς απειλές για 
την ευρωπαϊκή οικονομία
Εκτίμησε η Λαγκάρντ στην πρώτη συνέντευξη Τύπου 
ως επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας

Η Ελλάδα -

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

Στην αναμονή η Ελλάδα για το QE

Ο Μάρτιν Γκουτζμάν,

-

-

-

Ελπίδα
-

-
-
-

-

Ανάπτυξη

-

-
-

-

Ο  Αμερικανός -

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-
-
-

Η Τράπεζα 

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

Aναδιάρθρωση χρέους
εκ νέου για Αργεντινή 

 «Εκπληκτική» συμφωνία με Κίνα αναμένει ο Τραμπ 

Επιθετική μείωση επιτοκίων στην Τουρκία για τέταρτη φορά από τον Ιούλιο 

Θα οδηγήσει σε 
μείωση των δασμών 
που έχουν επιβληθεί 
τους τελευταίους  
20 μήνες. 

Με απόφαση  
της κεντρικής  
τράπεζας της χώρας  
διαμορφώθηκαν  
στο 12%, από 14%.

Ο Αμερικανός -

Δεδομένου -
-
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Η Τουρκία 
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

Η παραγωγή

Σε παγκόσμιο επίπεδο 
η ζήτηση έχει 
πέσει κατακόρυφα, 
αλλά στην Τουρκία 
αυξήθηκε κατά 3,7%.

Αυξημένη ζήτηση και αθρόες
εισαγωγές χρυσού στην Τουρκία 
Οι Αρχές χαλάρωσαν τους κανόνες πιστοποίησης του πολύτιμου μετάλλου 

Την επίσημη -

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

BLOOMBERG

Στην τελική ευθεία
η συγχώνευση
Fiat και Peugeot 

Ενα από τα τελευταία

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

Εκλεισε ένα ακόμη
εστιατόριο υπό το σήμα
του Τζέιμι Ολιβερ
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Ο χαμαιλέοντας του πολιτισμού
Ένα Δημοτικό Θέατρο μπορεί εύκολα
να αποκαλείται Ναός του Πολιτι-
σμού.  Δεν χρειάζεται επεξήγηση,
καθώς οι λιτές λέξεις έχουν τη βα-
θύτερη έννοια.  Στη σημερινή επο-
χή ένας τέτοιος Ναός ουσιαστικά
αποτελεί ένα πολιτιστικό χαμαι-
λέοντα  έναν χώρο  που εύκολα
μπορεί να μεταλλαχτεί και να φι-
λοξενήσει οτιδήποτε, ένα απλό φι-
λολογικό μνημόσυνο, ένα μουσικό
αφιέρωμα, μια θεατρική παράστα-
ση, ένα μπαλέτο, μια όπερα, μέχρι
ακόμη και συνέδρια απεριόριστης
θεματολογίας. 

Ένα τέτοιο ρόλο ευελπιστεί να
διαδραματίσει το νέο Δημοτικό Θέ-
ατρο του Δήμου Λευκωσίας.  Και
πιστεύω πως έχει το δικαίωμα να
πιστεύει πως μπορεί να αναδείξει
αυτή την πολλαπλή του προσωπι-
κότητα αναλόγως των διαθέσεων
του κάθε διοργανωτή.  Καθόλου
άσχημα αν αναλογιστεί κανείς πως
από το 2008 που κατέρρευσε η ορο-
φή, παρέμενε ένα ερείπιο για σχε-
δόν εννέα χρόνια μέχρι να αρχίσουν
οι εργασίες αναστήλωσης και ανα-
βάθμισής του.

Πώς κρίνεται το αποτέλεσμα;
Λίαν καλώς, άμα σκεφτείς πως το
τι βλέπεις και το τι δεν βλέπεις
εντός και εκτός του χώρου έγινε
με ποσό της τάξης των €8,5εκ.
Στην κατηγορία των σύγχρονων
Θεάτρων αυτής της κλίμακας, το
ποσό δεν μπορεί να θεωρηθεί υπερ-
βολικό, ούτε καν ψηλό.  Πιστεύω
ότι καλά τα πήγε.  Φυσικά, η όλη
φινέτσα του Μεγάρου αναβλύζει
από τον νεοκλασικό χαρακτήρα
του περιβλήματος, το οποίο ευτυ-
χώς περισώθηκε και ανακαινίστηκε,
παντρεύοντας το αρμονικά με την
μοντέρνα εκδοχή της οροφής.  Εσω-

τερικά κυριαρχούν οι ξύλινες επεν-
δύσεις με έντονες εναλλαγές σχε-
διαστικών εξάρσεων τις οποίες
προσπαθεί – επιτυχημένα μπορώ
να πω – να τιθασεύσει η «αμακι-
γιάριστη» μορφή του ξύλου στην
φυσική του μορφή και οι δαπεδο-
στρώσεις από μάρμαρο στο φουα-
γέ.

Η αίθουσα μου άφησε μια ου-
δέτερη αίσθηση.  Ενώ όντως φαί-
νεται να ισχύει η απρόσκοπτη ορα-
τότητα προς τη σκηνή, λόγω των
κλίσεων που δόθηκαν στα καθί-
σματα τόσο κάτω όσο και στο εξώ-
στη, οι κάθετες επενδύσεις στα
πλάγια και στην οροφή αλλά και
οι χρωματισμοί νομίζω άξιζαν πε-

ρισσότερης προσοχής.  Παρεμπι-
πτόντως, μιας και αναφέρομαι σε
μάρμαρα και μιας και η συντήρηση
είναι για περίοδο 12 χρόνων πάνω
στην κατασκευάστρια εταιρεία,
καλό είναι να πάνε να αλλάξουν
το κεφαλόσκαλο στη δεξιά σκάλα
που οδηγεί στον εξώστη καθώς
έσπασε η ακμή του «Emperador
Dark Brown» μαρμάρου και είναι
επικίνδυνο για τραυματισμούς.

Η σκηνή φαίνεται να ανταπο-
κρίνεται στα όσα λέγονται και δεν
έχω καμία αμφιβολία ότι θα μπορεί
να φιλοξενήσει τα πάντα για κά-
ποιες δεκαετίες.  Δεν επισκέφτηκα
τα παρασκήνια, αλλά φαντάζομαι
θα είναι ανάλογα της προσέγγισης

του υπόλοιπου οικοδομήματος που
είναι ορατό και προσβάσιμο σε
εμάς τους θεατές.  Εκείνο το οποίο
κρίνω λίγο αρνητικά και με αρκετή
επιφύλαξη είναι η ποιότητα της
ηχητικής.  Δεν θα επεκταθώ, επειδή
δεν υπάρχει ακόμη τόση εμπειρία
με παραδείγματα λόγω του ότι μόλις
πρόσφατα άνοιξαν οι πύλες και δεν
μπόρεσα να καταλήξω αν είναι κά-
ποιο θέμα στα συστήματα ήχου ή
στην ακουστική του χώρου ή και
στα δύο.  Αλλά κάπου, κάτι, δεν
κάθεται καλά.

Η τελευταία μου εμπειρία ήταν
η παράσταση Ice Show «The Nut-
cracker», ένας συνδυασμός μπα-
λέτου, χορογραφίας και «circusart»,

στην λατρεμένη μουσική του Τσαϊ-
κόφσκι που έγινε συνώνυμη με τα
Χριστούγεννα.  Δεν ξέρω εσείς,
αλλά εγώ μεταφέρομαι σε άλλη διά-
σταση μόλις παίξει η πρώτη νότα
του Pas de deux - Dance of the
sugar plum fairy!  Ειδικά αυτό το
κομμάτι έτυχε τέλειας εκτέλεσης
από το Ρωσικό μπαλέτο – τσίρκο,
με «αυτοσχέδια» μουσικά όργανα
τα οποία δεν γνώριζα καν ότι υπήρ-
χαν.  Η υπόλοιπη παράσταση νο-
μίζω θα μπορούσε να πήγαινε κα-
λύτερα. Εκείνο που έκανε εντύπωση
με το που καθίσαμε ήταν το στρώμα
στη σκηνή το οποίο (υποτίθεται)
πως ήταν πάγος.  Με μια πιο κον-
τινή ματιά διέκρινες πως αποτελείτο
από ομοιόμορφα πάνελ συναρμο-
λογημένα μεταξύ τους και είχαν
πάχος το πολύ δύο εκατοστά.  Και
διερωτάσαι: καλά τι πάγος είναι
αυτός με τόσο πάχος που με το
πρώτο πήδημα θα σπάσει; Και αν
είναι πάγος πως τον διατηρούν
καθ’ όλη την παράσταση;   Ή μή-
πως τελικά δεν είναι πάγος αλλά

σανίδι;  Και καλά αυτοί διαφημίζουν
iceshow πάνω σε σανίδι;  Και τι
σόι πατινάζ θα κάνουν πάνω σε
σανίδι;  Έλεος, πας να ξεκουραστείς
και σκέφτεσαι υλικά και τη στατική
τους επάρκεια σε μεταβαλλόμενα
φορτία!  Τελικά δεν άντεξα και στα
μέσα της πρώτης πράξης το έψαξα.
Πρόκειται για τεχνητό πάγο από
ειδικό πολυμερές υλικό το οποίο
έχει όλα τα χαρακτηριστικά πρό-
σφυσης του πάγου, χωρίς φυσικά
να λιώνει και χωρίς να αλλοιώνεται
ουσιωδώς η επιφάνεια του με απο-
τέλεσμα η αίσθηση του πατινάζ
να είναι η ίδια ωσάν σε φυσικό πά-
γο!  Δεν κάνω πατινάζ αλλά αν έκα-
να πιστεύω δεν θα άλλαζα τον φυ-
σικό πάγο, για τον ίδιο λόγο που
δεν μου αρέσει το τεχνητό γρασίδι
και για τον ίδιο λόγο που δεν κάνω
σκι στην τεχνητή πίστα του Ντουμ-
πάι.  Θέλω το real thing!

Το Δημοτικό Θέατρο Λευκωσίας
λοιπόν άρχισε να γράφει μια νέα
σύγχρονη ιστορία στο βιβλίο του
και είμαι σίγουρος πως οι νέες
γενιές θα το απολαύσουν.  Προς
το παρόν ας το απολαμβάνουμε
εμείς.  Αλλά αν έκρινα την όλη εμ-
πειρία η οποία κανονικά περιλαμ-
βάνει και after-the-show καταστά-
σεις, τότε απέχουμε πολύ από ό,τι
ισχύει στο εξωτερικό.  Δεν υπάρχει
τίποτα στην άμεση περιοχή που
να μπορείς να πας για να χαλαρώ-
σεις, ένα ποτήρι κρασί ή ένα τσιμ-
πηματάκι τέλος πάντων.  Άμα φτά-
σεις και μπεις μέσα στο αυτοκίνητο
(που πάρκαρες στα 500 μέτρα),
τότε απλά πας στο σπίτι σου.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Το Δημοτικό Θέατρο Λευκωσίας λοιπόν άρχισε να γράφει μια νέα σύγχρονη ιστορία στο βιβλίο του και είμαι σίγου-
ρος πως οι νέες γενιές θα το απολαύσουν.  

������

Η όλη φινέτσα 
του Μεγάρου αναβλύζει
από τον νεοκλασικό χα-
ρακτήρα του περιβλή-
ματος, το οποίο ευτυ-
χώς περισώθηκε 
και ανακαινίστηκε, 
παντρεύοντάς το αρμο-
νικά με την μοντέρνα
εκδοχή της οροφής.  

Με ρυθμούς
προ κρίσης
τρέχει η αγορά
ακινήτων 
Κατά 11,9% εκτινάχθηκαν οι τιμές

στην Αττική το τρίτο τρίμηνο

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τη μεγαλύτερη αύξηση από το 2002
σημείωσαν οι τιμές πώλησης κα-
τοικιών στην Αττική κατά τη διάρ-
κεια του φετινού τρίτου τριμήνου
του έτους, ενώ σε πανελλαδικό
επίπεδο καταγράφεται ο ταχύτε-
ρος ρυθμός αύξησης των τιμών
από το 2006, δηλαδή όταν η αγορά
κατοικίας βρισκόταν στο απόγειό
της. Οπως προκύπτει από τα στοι-
χεία που ανακοινώθηκαν χθες για
το φετινό τρίτο τρίμηνο, οι τιμές
στην περιοχή της πρωτεύουσας

κατέγραψαν ετήσια αύξηση της
τάξεως του 11,9%, ξεπερνώντας
το προηγούμενο υψηλό του 11,7%
που είχε σημειωθεί το 2006. Πρέ-
πει κανείς να φτάσει στο μακρινό
2002, δηλαδή 17 χρόνια πριν, για
να εντοπίσει υψηλότερη επίδοση,
καθώς τότε οι τιμές στην Αττική
είχαν αυξηθεί κατά 16,2%.

Αντίστοιχα, σε πανελλαδικό
επίπεδο, οι τιμές των κατοικιών
ενισχύθηκαν με τον ταχύτερο

ρυθμό των τελευταίων 13 ετών.
Συγκεκριμένα, η άνοδος άγγιξε
το 9,1%, με το προηγούμενο αν-
τίστοιχο υψηλό έτους να κατα-
γράφεται το 2006, όταν η άνοδος
ήταν της τάξεως του 13%. Η επι-
τάχυνση του ρυθμού ανόδου των
τιμών είναι εμφανής καθ’ όλη τη
διάρκεια του έτους. Ειδικότερα,
με βάση τα αναθεωρημένα στοι-
χεία της ΤτΕ, οι τιμές το πρώτο
τρίμηνο αυξήθηκαν κατά 5,3%
σε ετήσια βάση, ενώ το δεύτερο
τρίμηνο η άνοδος άγγιξε το 7,7%.
Συνολικά το 2018 η μέση άνοδος
δεν είχε ξεπεράσει το 1,8%.Πέραν
της Αττικής, όπου η μεγάλη ζή-
τηση από το εξωτερικό έχει πυ-
ροδοτήσει ένα ράλι τιμών, στη
Θεσσαλονίκη η αύξηση άγγιξε το
8,5%, ενώ στις άλλες μεγάλες πό-
λεις της χώρας, η άνοδος των τι-
μών διαμορφώθηκε στο 6,9%. 

Τέλος, στην υπόλοιπη χώρα
(όπου περιλαμβάνονται κυρίως
περιοχές υψηλής τουριστικής κί-
νησης), οι τιμές για το τρίτο τρί-
μηνο του 2019 ενισχύθηκαν με
ετήσιο ρυθμό 6,3%. Αντίστοιχα,
το τρίτο τρίμηνο, οι τιμές των νε-
όδμητων διαμερισμάτων κατέ-
γραψαν αύξηση κατά 9%, ενώ αν-
τίστοιχα οι τιμές των παλιότερων
διαμερισμάτων ενισχύθηκαν κατά
9,2%. Με βάση τα αναθεωρημένα
στοιχεία, για το 2018 ο μέσος ετή-
σιος ρυθμός αύξησης των τιμών

για τα νέα και τα παλαιά διαμε-
ρίσματα ήταν 2% και 1,6% αντί-
στοιχα.Είναι λοιπόν προφανής η
μεγάλη άνοδος των τιμών, η οποία
πάντως, σύμφωνα με αρκετά στε-
λέχη της αγοράς ακινήτων, δεν
δικαιολογείται ιδιαίτερα από την
πορεία της αγοραστικής δύναμης
των νοικοκυριών. 

Εν ολίγοις, εκτιμάται πως η με-
γάλη ζήτηση από το εξωτερικό
έχει μεν επιδράσει θετικά στις τι-
μές, πλην όμως έχει φτάσει στο
σημείο να συμπαρασύρει τις τιμές
και σε περιοχές όπου οι ξένοι αγο-
ραστές δεν είναι ενεργοί. Οπως
σημειώνουν άνθρωποι της αγοράς,
παρότι η άνοδος είναι ευπρόσδε-
κτη, καθώς διαμορφώνει ένα θε-
τικό κλίμα στην αγορά, εντούτοις,

πολλά νοικοκυριά εξακολουθούν
να αδυνατούν να αποκτήσουν
ακίνητο, παρά τη μείωση της ανερ-
γίας και τα πρόσφατα μέτρα φο-
ρολογικής ελάφρυνσης για κά-
ποιες κατηγορίες εισοδημάτων,
ιδίως τις ασθενέστερες. Ως εκ τού-
του, εκτιμάται ότι αν δεν διαφο-
ροποιηθούν άμεσα κάποια οικο-
νομικά δεδομένα για τα νοικοκυ-
ριά, κυρίως σε επίπεδο μισθολο-
γικών απολαβών και δυνατότητας
πρόσβασης σε τραπεζική χρημα-
τοδότηση τέτοια που να επιτρέπει
την αγορά κατοικίας, είναι πιθανό
η σημερινή εκτίναξη των τιμών
να «ξεφουσκώσει», τουλάχιστον
για τις περιοχές εκείνες που δεν
ενδιαφέρουν τους ξένους επεν-
δυτές. 

Σημάδια «φούσκας» 
στη γερμανική αγορά
ακινήτων εξαιτίας 
του υπερδανεισμού 
Η Γερμανία βρίσκεται στο επίκεντρο
μιας έκρηξης τιμών των ακινήτων,
η οποία όμως τροφοδοτείται σε με-
γάλο βαθμό μέσω δανεισμού. Ανα-
λυτές προειδοποιούν πως αν υπάρξει
ύφεση ή αύξηση των επιτοκίων δα-
νεισμού, τότε θα απειληθεί η αγορά
ακινήτων και μαζί της οι επενδυτές
που έχουν αγοράσει ομόλογα των
γερμανικών εταιρειών εκμετάλλευ-
σης ακινήτων.

Λόγω της μείωσης του κόστους
δανεισμού τα τελευταία χρόνια οι
γερμανικές εταιρείες ακινήτων δα-
νείζονται με τον υψηλότερο ρυθμό
που έχει καταγραφεί ποτέ στη χώρα.
Μόνο το 2019 έχουν εκδώσει ομό-
λογα ύψους 19 δισ. ευρώ, τα μισά
απ’ όσα έχει εκδώσει πανευρωπαϊκά
ο κλάδος. Σύμφωνα με στοιχεία του
Bloomberg, ο δανεισμός αυτών των
εταιρειών έχει αυξηθεί κατά 40 φο-
ρές σε σύγκριση με το 2012. Μεγάλο
μέρος αυτών των ομολόγων το έχουν
αγοράσει διεθνείς διαχειριστές κε-
φαλαίων όπως οι Amundi, Allianz
και BlackRock. Οι εταιρείες ακινήτων
χρησιμοποίησαν τα δανεικά για να
συνεχίσουν να αγοράζουν και να
κατασκευάζουν με πυρετώδη ρυθμό
ακίνητα.

Ωστόσο, η έκρηξη των τιμών
ακινήτων στη Γερμανία δεν συμ-
βαδίζει με την πολύ χαμηλή ανά-
πτυξη που εμφανίζει η γερμανική
οικονομία από τα μέσα του 2018
και μετά. Οι γερμανικές εταιρείες
εκμετάλλευσης ακινήτων αντί να
εκμεταλλευθούν το χαμηλό κόστος
του χρήματος και την έκρηξη των
τιμών για να περιορίσουν τον δα-
νεισμό τους, εξακολουθούν να εκ-
δίδουν ομόλογα.

Αν αντιστραφεί η πορεία της
αγοράς, είναι πιθανό να βρεθούν
εκτεθειμένες. «Η βασική ανησυχία
είναι πως έχει αυξηθεί εκρηκτικά
το ονομαστικό ύψος του χρέους»
των εταιρειών ακινήτων, λέει ο Πέ-

τερ Παπαδάκος, στέλεχος της εται-
ρείας ερευνών αγοράς ακινήτων
Green Street Advisors. Οι εταιρείες
εκμετάλλευσης ακινήτων Deutsche
Wohnen και ADO Properties συγ-
καταλέγονται μεταξύ των εταιρειών
που έχουν δανειστεί τα περισσότερα
χρήματα τα τελευταία τρία χρόνια.
Η αγορά του Βερολίνου κατέχει κεν-
τρική θέση στα χαρτοφυλάκιά τους.
Ωστόσο, αντιμετωπίζουν τώρα το
ενδεχόμενο «παγώματος» των ενοι-
κίων στο Βερολίνο για τα επόμενα
πέντε χρόνια. Παράλληλα, ο λόγος
μισθώματος προς την αξία του ακι-
νήτου υποχώρησε εφέτος στο μόλις
2,5% στο Μόναχο, στο 2,9% στο
Βερολίνο και στο 2,8% στη Φρανκ-
φούρτη. Συγκριτικά στο West End
του Λονδίνου ο συγκεκριμένος λόγος
είναι 3,75% και 4,25% στο City. «Μό-
λις αυξηθούν τα επιτόκια δανεισμού
ή χτυπήσει ύφεση, τότε θα μειωθεί
η ρευστότητα σε ολόκληρο τον κλά-
δο και ως ομολογιούχος θα πρέπει
να σταθείς στη σειρά για να πάρεις
πίσω τα χρήματά σου», προειδοποιεί
ο Λουτς Ροεμάγιερ, επικεφαλής
επενδύσεων στην Capitulum Asset
Management.

BLOOMBERG

Η αύξηση των τιμών ακινήτων στη
Γερμανία δεν συμβαδίζει με την πολύ
χαμηλή ανάπτυξη που εμφανίζει η
οικονομία από τα μέσα του 2018 και
μετά.

������

Πανελλαδικά οι τιμές
πώλησης των κατοι-
κιών αυξήθηκαν 
κατά 9,1%.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Νιώθω μιάλη 

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

Η πρώτη έκθεση

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

Χαρακτική και Κύπρος

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

Το Δημοτικό -

-

Η χαρακτική κατέβηκε στη χώρα
Επίσκεψη της «Κ» στο Δημοτικό Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή στη Λευκωσία, λίγο πριν από τα επίσημα εγκαίνιά του

«Το πάθος -

Στον χώρο

Στον χώρο -

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

Το «χαλαμάντουρο» που έγινε παλάτι

«Εχει να προσφέρει πά-
ρα πολλά και εν να σσαί-
ρεστε ούλοι, υπόσχομαι 
σας», αυτά είπε ο χαρά-
κτης Χαμπής, μετά την 
ξενάγησή μας, λίγο πριν 
από τα επίσημα εγκαίνια. 
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Ατζέντα
15.12.19 -22.12.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Ανεβαίνει από 
-

-

-

-

-

-

-
-

-
Κρατήσεις: 

22818999, 99621845

Τελευταίες παραστάσεις -

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

Πληρο-
φορίες τηλέφωνα 22312940, 22421609, 
satirikotheatro@cytanet.com.cy

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Κάτω από το Μεσογειακό Ουρανό»
Η Γκαλερί -

-

-

-
-

Πληρο-
φορίες τηλέφωνο 22762605, www.gloriagallery.com

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Η ύπαρξη
δυσκολεύεται 

με τη συνύπαρξη

Ενα φαινομενικά -
-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Κάποια μαγική νύχτα…

Κ αθώς πλησίαζαν -

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Η Παγίδα» του Ρομπέρ Τομά

ΘΕΑΤΡΟ

«Το κοριτσάκι με τα σπίρτα» στο Θέατρο Δέντρο
Η παράσταση -

-

-
-
-

-

-
-

Κρατήσεις τηλέ-
φωνο 99520835.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Δώρα καλικαντζάρων
Η αφηγήτρια 

-
-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

Πληροφορίες 96753271, 22445455

ΘΕΑΤΡΟ

«Άνθρωποι και ποντίκια» του Τζων Στάινμπεκ

ΧΑΡΑΚΤΙΚΗ

Εγκαίνια Μουσείου 
Χαρακτικής Χαμπή
Ο χαράκτης -

-

-
-

-

Πληροφορίες info@
hambisprintmakingcenter.org.cy
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Λέα 

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

Οι τρεις ήρωες

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

Πληροφορίες: 

-

Παραστάσεις: -

-
-

Πάντα θα υπάρχει ένας τρίτος στον παράδεισο
Η Λέα Μαλένη επιστρέφει στο θεατρικό σανίδι, ως ηθοποιός, στην παράσταση «Λιόλια» της Μemorandum Theatre Group

«Θα δούμε 

Η επιλογή των τριών 
συγκεκριμένων ηρώων 
αποτελούν εν δυνάμει 
υποψήφια θύματα της 
ατέρμονης άνισης μάχης 
του έρωτα με τον θάνατο, 
λέει η Λέα Μαλένη.
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ΔΙΣ/ΓΕΣ 
Επίτομη Ιστορία της Εκστρατείας  
στη Μικρά Ασία 1919-1922

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ

ΝΤΑΝΙΕΛ ΜΕΝΤΕΛΣΟΝ
Μια Οδύσσεια. Ενας πατέρας,
ένας γιος, ένα έπος
μτφρ. Μαργαρίτα Ζαχαριάδου
εκδ. Πατάκη

-

-
-

-

-

ΝΙΚΟΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

HANS ROSLING 
Factfulness
εκδ. Κάτοπτρο

-

-
-

-
-

ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΣΙΛΑ ΧΕΤΙ
Motherhood
εκδ. Henry Holt & Company

-

-
-

-
-

-

-

-

-

ΞΕΝΙΑ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

DIANA PRESTON 
Eight Days at Yalta: How Churchill, 
Roosevelt and Stalin Shaped
the Post-war World
εκδ. Picador 

-
-

-

-

-

-

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΣ

ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΚΥΡΙΜΗ
Η θάλασσα στο χιόνι
εκδ. Μεταίχμιο

-

-
-

-

ΤΑΣΟΥΛΑ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

ΦΕΡΝΑΝΤΟ ΑΡΑΜΠΟΥΡΟΥ 
Πατρίδα
μτφρ. Τιτίνα Σπερελάκη, εκδ. Πατάκη

-

-

-

-

-

-
-

ΛΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

ΤΖΕΪΝ ΧΑΡΠΕΡ 
Η Ξηρασία
μτφρ. Χίλντα Παπαδημητρίου
εκδ. Μεταίχμιο

-
-
-

-

-

-

-
-

ΑΙΜΙΛΙΟΣ ΧΑΡΜΠΗΣ

ΟΡΧΑΝ ΠΑΜΟΥΚ 
Η γυναίκα με τα κόκκινα μαλλιά
μτφρ. Στέλλα Βρεττού, εκδ. Πατάκη

-

-
-

-

-

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΛΑΚΑΣΑΣ

ELIZABETH KUBLER ROSS 
Πλησιάζοντας το θάνατο.
Τα πέντε στάδια του πένθους
μτφρ. Βαγγέλης Προβιάς, εκδ. Ικαρος

-

-
-

-

-

ΠΑΥΛΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΝΤΡΙΟΥ ΣΩΝ ΓΚΡΙΕΡ 
Πλην
μτφρ. Παλμύρα Ισμυρίδου, εκδ. Δώμα

-
-

-

-

-
-

-

-
-

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΡΗΓΟΠΟΥΛΟΣ

SHOSHANA ZUBOFF 
The Age of Surveillance Capitalism: 
The Fight for a human future at the 
new frontier of power
εκδ. Public Affairs

-
-
-

-

-
-

-
-
-

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
 

RICHARD J. EVANS
Η Επιδίωξη της Ισχύος -
Ευρώπη 1815-1914
μτφρ. Eλένη Αστερίου
εκδ. Αλεξάνδρεια

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

ΓΙΟΥΛΗ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

ANTONIO LOBO ANTUNES
Πάνω στα ποτάμια που κυλούν
μτφρ. Μαρία Παπαδήμα, εκδ. Πόλις

-

-

-

-
-
-

ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

ΘΑΝΑΣΗΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ
Ο Δικαστής
εκδ. Μεταίχμιο

-

-

-
-
-

ΠΑΣΧΟΣ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗΣ

Τα καλύτερα δώρα για όσους αγαπάμε    

Η Αναγέννηση

ΓΙΑΚΟΜΠ ΜΠΟΥΡΚΧΑΡΤ 
Ο πολιτισμός της Αναγέννησης 
στην Ιταλία
μτφρ. Μαρία Τοπάλη
εκδ. Νεφέλη

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

ΓΙΩΡΓΟΣ ΡΟΡΡΗΣ, ζωγράφος

Συντάκτες της «Καθημερινής» και επιφανείς συγγραφείς παρουσιάζουν, ενόψει των γιορτών, τα βιβλία που διάβασαν τη χρονιά            
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ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ 
Η άκρα δεξιά στην Ελλάδα, 1965-2018
εκδ. Καστανιώτη

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

ΣΩΤΗ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ, συγγραφέας

JOHN M. - COLLEEN MARZLUFF 
Dog Days, Raven Nights
εκδ. Yale University Press

-

-

-

-
-

-

-
-
-

ΔΗΜΟΣΘΕΝΗΣ ΠΑΠΑΜΑΡΚΟΣ 
συγγραφέας

Ζ. Κ. ΟΥΙΣΜΑΝΣ 
Ανάστροφα
μτφρ. Ρίτα Κολαΐτη
εκδ. Στερέωμα

-
-

-

-

-

-

ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΣΧΙΝΑ  
κριτικός - μεταφράστρια 

ΤΖΟΝ ΓΟΥΙΛΙΑΜΣ
Αύγουστος
μτφρ. Μαρία Αγγελίδου
εκδ. Guttenberg

-

-

-
-

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΩΜΕΝΙΔΗΣ
συγγραφέας

ΜΙΧΑΛΗΣ ΜΑΛΑΝΔΡΑΚΗΣ 
Patriot
εκδ. Πόλις

-
-

-

-
-

-
-

ΣΑΚΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ

ΧΑΝΣ ΦΑΛΑΝΤΑ 
Και τώρα ανθρωπάκο;
μτφρ. Ιωάννα Αβραμίδου
εκδ. Gutenberg

-
-

-
-

ΚΩΣΤΑΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ

ΤΖΟΝΑΘΑΝ ΚΟΟΥ 
Μέση Αγγλία
μτφρ. Αλκηστις Τριμπέρη, εκδ. Πόλις

-

-
-

-
-

-
-
-

ΤΑΣΟΥΛΑ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

ΤΑΣΟΣ ΜΑΡΑΓΚΟΣ (Tasmar) 
Hard Rock
εκδ. Jemma Press

-

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΑΛΙΟΣ

ΣΒΕΤΛΑΝΑ ΑΛΕΞΙΕΒΙΤΣ 
Τσερνόμπιλ, ένα χρονικό  
του μέλλοντος
μτφρ. Ορέστης Γεωργιάδης
εκδ. Πατάκη 

-

-

-

-

-

-
-
-

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΣΙΝΙΟΣΟΓΛΟΥ 
Μαύρες Διαθήκες 
εκδ. Κίχλη
ΡΙΤΣΑΡΝΤ ΓΟΥΟΛΙΝ
Τα Παιδιά του Χάιντεγκερ 
Πανεπιστημιακές Εκδόσεις Κρήτης

-
-

-
-

-

-

-

-

ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΝΤΣΙΝΗΣ

      ΠΑΤΡΙΚ ΜΠΟΥΣΡΟΝ 
Λεονάρντο και Μακιαβέλι
μτφρ. Ρίκα Μπενβενίστε, εκδ. Πόλις

-

-

-

-
-
-

ΒΑΣΙΛΗΣ ΝΕΔΟΣ

PATRICK HAMILTON
Πλατεία Χανγκόβερ
μτφρ. Κατερίνα Σχινά
επίμετρο: Νίκος Α. Μάντης
εκδ. Στερέωμα, σελ. 422

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

 RICHARD POWERS  
Οι κορυφές της ζωής 
μτφρ. Βασιλική Πολίτη
εκδ. Διάπλαση

-
-

-

-

-

-
-

-

ΜΑΡΓΑΡΙΤΑ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

ΑΝΝΥ ΑΠΛΜΠΑΟΥΜ
Ο κόκκινος λιμός
μτφρ. Μενέλαος Αστερίου
εκδ. Αλεξάνδρεια

-
-

-

-
-

-

-

-
-
-

ΤΑΣΟΣ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ

   είναι φτιαγμένα από... λέξεις και χαρτί

Δύο σκύλοι, ένας κόρακας και ο Ρωμαίος αυτοκράτορας Αύγουστος

MARGARET ATWOOD 
The Testaments
εκδ. Nan A. Talese / Doubleday

-
-

-

-
-

-

-

ΒΙΚΤΟΡΙΑ ΧΙΣΛΟΠ, συγγραφέας

Τροφή για σκέψη

           που φεύγει και τα οποία συστήνουν ανεπιφύλακτα – Λογοτεχνικά, ιστορικά, αλλά και ευρύτερου προβληματισμού
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Στα κυνοκομεία -

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

* Η κ. Σταματίνα Σταματάκου είναι 
δημοσιογράφος και ακτιβίστρια για τα 
δικαιώματα των ζώων.

Ο Θέμης Πάνου γεννήθηκε στην 
Κωνσταντινούπολη το 1960. Είναι 
ηθοποιός, μέλος της Ελληνικής και 
Ευρωπαϊκής Ακαδημίας Κινηματο-
γράφου, απόφοιτος του τμήματος 
Θεατρικών Σπουδών (ΕΚΠΑ). Στο 
70ό Φεστιβάλ Κινηματογράφου 
Βενετίας το 2013 τιμήθηκε με τo 
Coppa Volpi, βραβείο καλύτερου άν-
δρα ηθοποιού για την ερμηνεία του 
στην ταινία του Αλέξανδρου Αβρανά 
«Miss Violence». Από τις εκδόσεις 
Αγρα μόλις κυκλοφόρησε η συλλο-
γή διηγημάτων του «Παραθερισταί 
με ελαφρά αισθήματα». Εχει επίσης 
γράψει τα βιβλία «Αιφνιδίως και 
μία επιστροφή» (Το Ροδακιό, 2001), 
«Vita Brevis. Ιστορίες για αχρείους» 
(Καστανιώτης, 2013). 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-
-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

-

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

-

 
Ποιο (κλασικό) βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

-
-

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις πε-
ρισσότερες φορές;

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Βο-
ηθάει τη συγγραφή, την προώθηση 
ενός συγγραφέα;

-

 
Τι σηματοδοτεί το «Παραθερισταί 
με ελαφρά αισθήματα» στον τίτλο 
του νέου σας βιβλίου;

-
-

 
Πόσο επηρεάζει ο ηθοποιός τον συγ-
γραφέα – και αντιστρόφως;

-

-

-

ΙΑΚΩΒΟΣ ΑΝΥΦΑΝΤΑΚΗΣ
Κάποιοι άλλοι
εκδ. Πατάκη, σελ. 340

Ενα ουρανοκατέβατο 

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Tης ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΣΤΑΜΑΤΙΝΑΣ ΣΤΑΜΑΤΑΚΟΥ*

Eνας σωτήριος θάνατος

Αγάπη κλεισμένη πίσω από κάγκελα   

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Τα προσπερνάμε  
στους δρόμους  
και στα μπαλκόνια,  
στα βαρέλια και στις τα-
ράτσες, στα χωράφια  
και στ’ αθέατα κλουβιά.

«Eyes behind bars»: -
-

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Ζ

Η
ΚΟ

Σ

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΘΕΜΗ ΠΑΝΟΥ
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... 
 

Η παράσταση έχει την επίσημη έγκριση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για την Προδημοτική Εκπαίδευση, 
και ταξιδεύει σε Νηπιαγωγεία. Την παράσταση έχει παρακολουθήσει και συνιστά ανεπιφύλακτα για τα παιδιά ηλικίας 2-8 ετών, 

η Παιδοψυχολόγος Δρ Αριστονίκη Θεοδοσίου. Η παράσταση ταξιδεύει επίσης σε Οργανωμένους Φορείς και Σύνολα.

 

 

 
 

Χορηγοί: Χορηγός Επικοινωνίας:

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

ΧΟΛΙΓΟΥΝΤ
Οσα θεωρούμε -

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Στο πωλητήριο της Μόργκαν 
Στο Μουσείο 

-
-

-

-

-
-
-

ΠΑΡΙΣΙ
Στον απόηχο του Μπερλιόζ
Στο ρομαντικό -

-
-
-

-
-

-

ΒΑΣΙΛΕΙΑ
Ανοιγμα με Εντουαρντ Χόπερ
Η Βασιλεία, -

-
-

-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Φλόρενς Νάιτινγκεϊλ
Στη National Portrait Gallery -

-

-
-

-

ΤΑΪΒΑΝ
Βιώσιμη αρχιτεκτονική
Ενας νέος 

-

-
-

-

-

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

M
O

RG
AN

 M
U

SE
U

M
 

M
U

SE
E 

H
EC

TO
R 

BE
RL

IO
Z

FO
N

DA
TI

O
N

 B
EY

EL
ER

N
AT

IO
N
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O
RT

RA
IT

 G
AL

LE
RY

W
O

H
A
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Διαλέξαμε  -
-

Σε δάσος μαγικό

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Ο Σάνι, η σουρικάτα

-

-
-

-

Κρυμμένες εικόνες

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

Ο Ντίκενς παιδί

-

-
-

-

-
-

-

-

Η γιαγιά και οι «τζιμτζάμες»
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

Τα ασημένια πατίνια

-

-

-

Η Τσέχα -
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

Το «Πνεύμα του Χιονιού»
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

Χριστούγεννα, η πιο ονειρική εποχή
Δώδεκα βιβλία που θα ταξιδέψουν μικρά και μεγάλα παιδιά σε παραμυθένιους κόσμους την περίοδο των εορτών

Το κλασικό «κοριτσάκι με τα σπίρτα»

Οι ρίμες του Φαίδωνα 
Κυριακού οδηγούν  
τον παχουλό και λαί-
μαργο Αϊ-Βασίλη από  
την κουζίνα της μαμάς 
στην ονειροπαγίδα πάνω 
από το παιδικό κρεβάτι.

Στο «Παγοτέρας»,  
ένα θηλυκό χαμίνι  
του 19ου αι., μια παλα-
βιάρα καθαρίστρια  
και ένας τρελός επιστή-
μων ζωντανεύουν ένα 
παλαιολιθικό μαμούθ.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

     Το αειθαλές

Δύο 

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

  Η. Μ.

Η δύναμη
της αγάπης 

Ο Μάικλ Μορπούργκο 

Με τη δεύτερη
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Θεατρική -
-
-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

–Άννα, ποιος είναι ο ρόλος σου 
στο έργο;

-

-

–Πρόκειται για ένα σύγχρονο έρ-
γο, άρα είναι πιο εύκολο να το 
«διαβάσεις» υποκριτικά; 

–Έργα όπως το «One for Sorrow» 
είναι κατάλληλες ευκαιρίες για 
συζήτηση, τι πιστεύεις ότι το κά-
νει ξεχωριστό;

-

-

-

-

-

-

–Μπορείς να διακινδυνέψεις απά-
ντηση στο ερώτημα θα είχαμε 
«πόρτες ανοικτές» στην Κύπρο 
σε περίπτωση Μπατακλάν ή Στρα-
σβούργου;

-

-

-

–Χωράει χιούμορ σε μια τρομο-
κρατική επίθεση; 

-
-

-

-

Απαρχαιωμένοι θεσμοί
–Η κυπριακή κοινωνία είναι προ-
σκολλημένη σε πολλά στερεότυ-
πα, τι νομίζεις ότι φταίει γι’ αυτό;

-

-

-

-

–Ποια είναι η θέση της γυναίκας 
ηθοποιού στο κυπριακό θέατρο;

-

-

–Τι κρατάς από τον ρόλο σου; 

-

Πληροφορίες: «One for 

-

-

Οταν η κοινωνία εγκλωβίζεται στα στερεότυπα
Η Άννα Γιαγκιώζη μιλάει στην «Κ» για το «One for Sorrow», της Κορντίλια Λιν, που ανεβαίνει στο Πολιτιστικό Κέντρο Εγκώμιο

«Το πιο σημαντικό 
που διαπραγματεύεται 
το έργο είναι η γλώσσα 
του φόβου και η κουλ-
τούρα που ενισχύεται 
από τον φόβο», λέει 
η Άννα Γιαγκιώζη.

Το έργο -
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07.30
10.00

11.00 EU4U - (E)

12.00

13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15 

15.45

17.00 

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50 

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00
21.30

23.25 EIΔHΣEIΣ
23.30

00.30

07.30

11.00
11.30

16.00

16.45

18.00

18.45

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)

21.05

22.00 

23.50 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
00.05

05.30

09.45

13.00

15.00

16.00

17.00 

18.00 OMEGA NEWS
18.10 

19.00

20.10 OMEGA NEWS
21.00

-

22.00 

23.00

23.40 

00.40

01.40

02.40
03.50

06.10
06.40

07.30 

08.10

09.50

10.30

12.00

12.50 

14.50

17.20

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 
18.40 

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

23.30

01.00 Τίτλοι ειδήσεων 
01.10

02.00

02.50

05.20

05.50

06.20

09.00

10.00

11.20

12.40 

16.40

17.30

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30

01.30

03.00 

04.00 

06.00
07.00

08.00 

09.20

10.00

13.00

13.45 

14.30

16.50

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00

19.30

20.20 ALPHA NEWS
21.15

22.20
23.30

01.00

02.00
-

03.30

05.00

08.15
11.00 
13.00
15.00
19.00 
21.00 

23.20 1945
01.00 

02.30
04.30

06.05 
07.35 
09.00
10.25 
12.15 
13.50
15.40

17.00

18.45
20.30 
22.00
23.40
01.20

06.50
09.30 Cook Eat - (E)
11.00
13.05
14.40
15.05
16.00 
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.30
20.00 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.20
22.25
00.10
03.45

12.00 
12.30
13.00
13.30
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30
20.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.30 22.00 21.00 21.20 21.15 21.15 21.00 

22.00

07.15
08.10
10.00 
12.10

14.00
15.20

17.00 
19.00 
21.00
23.00
02.00 
04.00

Οι Δύο Πάπες ���½
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

 

Ο δημιουργός -
-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

Τα φλας-μπακ

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Εχασα το σώμα μου ���½
ΑΝΙΜΑΤΙΟΝ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

 
Το γαλλικό -

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-Ενα χέρι... 

Το Netflix βάζει ένα... χεράκι στο animation

Η κάμερα
στα άδυτα
του Βατικανού
Ο Φερνάντο Μεϊρέλες «ζωντανεύει»
την παπική διαδοχή το 2013

Ο Τζόναθαν Πράις -

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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ΛΑΣΛΟ ΚΡΑΣΝΟΧΟΡΚΑΪ
Η Σέιομπο πέρασε από εκεί κάτω
μτφρ. Μανουέλα Μπέρκι
εκδ. Πόλις

 
Είναι -

-

-

-

-

-

TONY JUDT
Το πανδοχείο της μνήμης
μτφρ. Γ. Καράμπελας,
Κ. Λιβιεράτος
εκδ. Αλεξάνδρεια

 
Τo «Πανδοχείο της μνήμης» 

-
-

-

-
-

-

-

ΜΙΣΕΛ ΟΥΕΛΜΠΕΚ
Σεροτονίνη
μτφρ. Γιώργος Καράμπελας
εκδ. Εστία

 
Κάθε -

-

-

-

-

-

YUVAL NOA HARARI
21 μαθήματα για τον 21ο αιώνα
μτφρ. Μιχάλης Λαλιώτης
εκδ. Αλεξάνδρεια

 
Από τα βιβλία 

-

Harari «21

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

ΜΙΧΑΛΗΣ ΜΑΚΡΟΠΟΥΛΟΣ
Μαύρο νερό 
εκδ. Κίχλη

 
Η λογοτεχνία -

-

-

-
-

-

STUART KELLY
Το βιβλίο των χαμένων βιβλίων
μτφρ. Δημήτρης Ελευθεράκης  
εκδ. Πατάκη

 
Διαβάζοντας

-

-

-

-
-

-

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΛΑΒΟΣ 
Το παιδί
εκδ. Νεφέλη

 
Θα πρότεινα -

-

-

-

-

-
-

ΜΑΞ ΒΕΜΠΕΡ 
Η πολιτική ως κάλεσμα
και επάγγελμα
μτφρ. Κώστας Κουτσουρέλης
εκδ. Δώμα

 
«Οποιος 

-

-

-

-

-

ΝΙΚΟΛΑΣ ΧΡΗΣΤΑΚΗΣ 
Προσχέδιο - Οι εξελικτικές ρίζες 
μιας καλής κοινωνίας
εκδ. Κάτοπτρο

 
Διάβασα -

-

-

-

-

-

-

ΚΡΙΣΤΟΦΕΡ ΚΙΝΓΚ
Ηπειρώτικο μοιρολόι
μτφρ. Αριστείδης Μαλλιαρός
εκδ. Δώμα

 
Το «Ηπειρώτικο μοιρολόι»

-
-

-
-

ΑΡΓΥΡΗΣ ΚΑΣΤΑΝΙΩΤΗΣ 

ΓΙΩΤΑ ΚΡΙΤΣΕΛΗ

ΜΥΡΣΙΝΗ ΓΚΑΝΑ

ΘΑΝΑΣΗΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ ΝΩΝΤΑΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ 

ΡΑΧΗΛ ΚΑΠΟΝ

ΤΑΚΗΣ ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ 

ΦΑΙΔΩΝ Γ. Λ. ΚΥΔΩΝΙΑΤΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΡΑΥΛΟΣ

ΝΙΚΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ 

Οραμα βαθύ,
διαπεραστικό

Πολιτισμική
αυτοβιογραφία

«Προφητικό»
και πολιτικό

Απρόβλεπτος
κόσμος

Αληθινό
έργο τέχνης

Μια διεισδυτική
διαδρομή

Ιστορίες
της επαρχίας 

Ανατριχιαστικά
επίκαιρος

«Καλούμε
τον δαίμονα»;

Η έκπληξη
της χρονιάς

Τα βιβλία που ξεχώρισαν οι εκδότες
Ποια από όσα διάβασαν προτείνουν στους αναγνώστες της «Κ» δεκατέσσερις από τους πιο επιτυχημένους Ελληνες του χώρου

ΤΖΟΝΑΘΑΝ ΚΟΟΥ 
Μέση Αγγλία
μτφρ. Αλκηστις Τριμπέρη
εκδ. Πόλις

 
Διάβασα 

-

-
-

-

-

-

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ 

Κατανοώντας
το Brexit

ELIZABETH KUBLER ROSS 
Πλησιάζοντας τον θάνατο.
Τα πέντε στάδια του πένθους
μτφρ. Βαγγέλης Προβιάς
εκδ. Ικαρος

 
Το 2019 -

-
-

-

-

-

-

ΠΑΝΟΣ ΧΑΡΙΤΟΣ 

Δείτε τη ζωή
με άλλα μάτια

ΙΑΣΩΝ ΧΑΝΔΡΙΝΟΣ
Η προφορική ιστορία
της Εξέγερσης του Πολυτεχνείου
εκδ. Καστανιώτη

 
Διαβάζω -

-
-
-

-
-
-

-

ΑΝΝΑ ΠΑΤΑΚΗ 

Επιστροφή
στο 1973

ΧΕΝΡΙ ΝΤΕΪΒΙΝΤ ΘΟΡΟ
Walden ή η ζωή στο δάσος
μτφρ. Βασίλης Αθανασιάδης
εκδ. Κέδρος

 
Με αφορμή -

-

-

-

-
-

-
-
-

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΜΑΛΗΣ 

H φύση
εκδικείται



Όταν οι ευχές
γίνονται πράξεις

ΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗΜΙΑ ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΑ

Το πρόγραμμα εταιρικής κοινωνικής ευθύνης ΑΝΑΔΑ – ΣΩΖΩ  
δημιουργήθηκε το 2010 από την SPPMEDIA και την OΠΑΠ ΚΥΠΡΟΥ. 
Μέχρι τώρα πραγματοποιήθηκαν 11 δεντροφυτεύσεις σε διάφορες 

περιοχές της Κύπρου, ενώ για φέτος επιλέξαμε την Άλωνα, 
στην επαρχία Λευκωσίας.


